
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10619, 10622, 10623,

10627, 10629, 10635, 10636, 10637, 10638, 10642, 10645,
10648, 10651, 10652, 10653, 10654, 10656, 10657, 10658,
10660, 10663, 10664, 10668

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών-ερωτή-

σεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Ρύπανση από κάθε λογής απόβλητα στη προ-

στατευόµενη περιοχή του Αξιού», σελ. 10622
ii. µε θέµα: « Έντονο το πρόβληµα της ατµοσφαιρικής ρύ-

πανσης στην περιοχή πλησίον του Εργοστασίου Λιπασµάτων
στην Καβάλα», σελ. 10625

iii. µε θέµα: «Κύθηρα: Αιολικά µέσα στις ζώνες αποκλει-
σµού του Χωροταξικού των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας
(ΑΠΕ)», σελ. 10642

iv. µε θέµα: «Εκπόνηση ειδικού χωρικού σχεδίου και ολο-
κληρωµένου αναπτυξιακού προγράµµατος για τον Δήµο
Μινώα Πεδιάδας», σελ. 10644

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: « Την αναδροµική περικοπή µισθών σε εργαζό-

µενους ΕΣΠΑ στον Δηµοτικό Οργανισµό Προσχολικής Αγω-
γής, Φροντίδας και Μαζικής Αθλήσεως Ηρακλείου
(ΔΟΠΑΦΜΑΗ)», σελ. 10624

ii. µε θέµα: «Ερώτηση και ΑΚΕ σχετικά µε την υπ' αριθµό
27/10-03-2014 διάταξη του Προέδρου της Αρχής Καταπολέ-
µησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δρα-
στηριότητες και της Χρηµατοδότησης της Τροµοκρατίας και
Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, που
αφορά την εταιρία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΗΜΙΚΑ
ELFE AE», σελ. 10641

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Επιλεκτικές αποσπάσεις στελεχών της ΔΑΚΕ στον Οργανι-
σµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ)», σελ.
10628

δ) )Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: «Την εξέλιξη της Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγι-

κής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΑΣΠΑΙΤΕ)», σελ. 10630
ii. µε θέµα: «Πανδηµία - το κλείσιµο των σχολικών µονάδων

- ο κίνδυνος µαθησιακών απωλειών - ανησυχητική ψυχική επι-
βάρυνση µαθητών», σελ. 10631

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Το Γενικό Νοσοκοµείο «Η ΑΓ. ΒΑΡΒΑΡΑ», απο-

δυναµωµένο, δίνει τη µάχη κατά της πανδηµίας», σελ. 10633
ii. µε θέµα: «Δηµοσιοποίηση των Πρακτικών της Επιτροπής

Αντιµετώπισης  Έκτακτων Συµβάντων Δηµόσιας Υγείας»,
σελ. 10635

iii. µε θέµα: «Διασπορά κορωνοϊού σε προσωπικό και ασθε-
νείς του Ογκολογικού Νοσοκοµείου «Μεταξά» στον Πειραιά»,
σελ. 10638

iv. µε θέµα: «Περιορισµός αστικής ευθύνης γιατρών του
ΕΣΥ στο πλαίσιο της διαχείρισης της πανδηµίας», σελ. 10640

στ)προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Χρήση µηνυµάτων στον πενταψήφιο αριθµό «13033», για τη
µετακίνηση των πολιτών»., σελ. 10645

ζ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων: 
i.  µε θέµα: «Αξιοποίηση ακινήτων του ΕΦΚΑ», σελ. 10647
ii.  µε θέµα: «Την απαράδεκτη, αντεργατική µεθόδευση της

διοίκησης της  Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών Σητείας
και της Τράπεζας Πειραιώς, σχετικά µε τις οφειλές της  Ένω-
σης προς τους πρώην εργαζόµενους», σελ. 10649

iii. µε θέµα: «Σε απόγνωση οι αγρότες λόγω της αδιέξοδης
κατάστασης στο Περιφερειακό Τµήµα Αγροτών Στερεάς Ελ-
λάδας του e-ΕΦΚΑ», σελ. 10652

η) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Οικονοµικές Ενισχύσεις για την ποικιλία κα-

πνών ανατολικού τύπου (µπασµά) της Θράκης», σελ. 10654
ii. µε θέµα: «Οφείλουµε να προστατέψουµε τη φέτα», σελ.

10656
iii. µε θέµα: «Διακίνηση και εµπορία ζώων συντροφιάς κατά

παράβαση εθνικής και κοινοτικής νοµοθεσίας», σελ. 10658
iv. µε θέµα: «Καταπολέµηση του φαινοµένου της ερηµο-

ποίησης και των συνεπειών της», σελ. 10661
θ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:
i. µε θέµα: «Σταθερή χρηµατοδότηση των Ενόπλων Δυνά-

µεων-Ταµείο Εθνικής  Άµυνας-Αµυντικές επενδύσεις και Ανά-
πτυξη», σελ. 10663

ii. µε θέµα: «Χαϊδάρι:  Άµεση αποδέσµευση δασικών εκτά-
σεων των στρατοπέδων Χαϊδαρίου και παραχώρηση 66
στρεµµάτων και του Μπλοκ 15 στον Δήµο», σελ. 10666

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, οι Υπουργοί

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύ-
νης, Τουρισµού, οι Υπουργοί Επικρατείας, καθώς και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέ-
θεσαν στις 26.3.2021 σχέδιο νόµου: «Αναγκαίες ρυθµίσεις
για την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον αναθε-
ωρηµένο, µε ισχύ από 1ης.1.2021, Κώδικα Αντιντόπινγκ του
Παγκόσµιου Οργανισµού Αντιντόπινγκ», σελ. 10624

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η  Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού «Αναγκαίες ρυθµίσεις για την εναρµό-
νιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον αναθεωρηµένο µε ισχύ
από 01/01/2021 Κώδικα Αντιτόπινγκ του Παγκόσµιου Οργα-
νισµού Αντιντόπιγνκ», σελ. 10652

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 10654-10668
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 10619-10638
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 10638-10654

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 10654, 10656, 10657, 

10658, 10660, 10663, 
10664, 10668

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 10619, 10622, 10623, 
10627, 10629, 10635, 
10636, 10637, 10638
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ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 10636
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 10642, 10645, 10648, 

10651, 10652, 10653
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10622

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών-ερωτή-
σεων:

ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 10663, 10665
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 10622, 10623, 10626, 10627
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 10642, 10643, 10666, 10667
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 10654, 10655
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10646, 10647
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 10658, 10660
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 10628, 10629
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 10645, 10646, 10647
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 10630, 10631
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 10638, 10639
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 10625, 10627, 10641, 10642
ΖΑΒΒΟΣ Γ. , σελ. 10642
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 10633, 10634, 10635
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10644
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 10631, 10632
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 10628, 10629
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10661, 10663
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 10634, 10635, 10636, 

10637, 10638, 10639, 
10640, 10641

ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 10635, 10636, 10637
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 10654, 10656, 10658, 

10659, 10661, 10662, 
10663

ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 10656, 10657
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 10632, 10633
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10652, 10653
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10664, 10666, 10667, 10668
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 10647, 10648, 10649
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 10640, 10641
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 10624
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10624, 10625, 10649, 

10650, 10651
ΣΥΡΙΓΟΣ  Ά. , σελ. 10630, 10631
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 10643, 10644, 10645
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 10647, 10648, 10649, 

10650, 10651, 10652, 
10653

ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10622, 10623



Αθήνα, σήµερα στις 29 Μαρτίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των µε επιστολή του ενηµερώνει το Σώµα για τις επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα συζητηθούν σήµερα. Είναι γνωστές. Για την
οικονοµία του χρόνου δεν χρειάζεται να τις αναφέρω.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΔ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεσή
σας, θα αλλάξουµε λίγο τη σειρά συζήτησης των ερωτήσεων,
ενόψει του ότι ο κ. Σκυλακάκης είναι καθ’ οδόν. Για να µην χά-
νουµε χρόνο, αφού είναι εδώ και ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
κ. Αµυράς και ο κ. Φάµελλος θα ξεκινήσουµε µε τη δική τους
ερώτηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω επι-
τροπή στις 15.00’. Σας παρακαλώ να µην καθυστερήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην ανησυχείτε,
είναι καθ’ οδόν, έρχεται.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την πρώτη µε αριθµό 3906/4-2-2021 ερώ-
τηση από τον κύκλο των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Ρύπανση από κάθε λογής απόβλητα στη
προστατευόµενη περιοχή του Αξιού».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ.  Γεώργιος Αµυράς. 

Σας παρακαλώ όλους, ενόψει του ότι έχουµε είκοσι τρεις ερω-
τήσεις, που θα συζητηθούν και ο χρόνος είναι λίγος, να τηρούµε
τον χρόνο που ορίζει ο Κανονισµός, µε µια µικρή ανοχή, βεβαίως.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ:  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Καλή εβδοµάδα και σε εσάς και στον Υφυπουργό και στους συ-
ναδέλφους Βουλευτές.

Η πρώτη ερώτηση που θα συζητήσουµε είναι µια ερώτηση, η
οποία κατατέθηκε γραπτά και επειδή δεν απαντήθηκε, ως όφειλε,
σήµερα µπαίνει στη διαδικασία των επίκαιρων. 

Η ερώτηση κατατέθηκε στις 4 Φεβρουαρίου, ήταν από όλους
τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ της κεντρικής Μακεδονίας -είναι
εδώ αρκετοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες από την κεντρική
Μακεδονία- και αφορά ένα θέµα πολύ σοβαρό, αλλά και πολύ
συνηθισµένο, δυστυχώς. Με έναν περίεργο τρόπο, κύριε Αµυρά,
ξέρετε ότι µας συνδέει και λόγω της δικής σας θεσσαλονικιώτι-
κης αφετηρίας. 

Έχουµε το πρόβληµα της µετατροπής των προστατευόµενων
υγροβιοτόπων σε χώρους ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµά-
των. Δεν είναι κάτι που αφορά µόνο τον Νοµό Θεσσαλονίκης, το
συναντάµε και σε άλλες περιοχές, όµως εδώ έχουµε ένα ιδιαί-
τερα αν θέλετε επαναλαµβανόµενο πρόβληµα, το οποίο ανέδειξε
µε επίσηµή του ανακοίνωση και ο Φορέας Διαχείρισης Προστα-
τευόµενων Περιοχών του Θερµαϊκού Κόλπου, αλλά και η οικολο-
γική οµάδα «Εχεδώρου Φύσις», εθελοντές του Καλοχωρίου, τους
οποίους οφείλουµε να συγχαρούµε γι’ αυτήν τη δουλειά που κά-
νουν. Πρόσφατα, αυτό το Σαββατοκύριακο έκαναν και έργα απο-
κατάστασης στην περιοχή του υγροβιότοπου.

Από ανακοινώσεις του φορέα, αλλά και από φωτογραφίες της
οικολογικής οµάδας προκύπτει ότι η εικόνα είναι τραγική. Από
το Καλοχώρι µέχρι την κοίτη του Γαλλικού, δυστυχώς, η περιοχή
λόγω και της εγγύτητας του πολεοδοµικού συγκροτήµατος της
Θεσσαλονίκης γίνεται δέκτης πολλών απορριµµάτων: µπάζα,
ελαστικά, δεξαµενές, ακόµη και επικίνδυνα υλικά. 

Το πρόσφατο περιστατικό, όµως, µε τα στρώµατα από νοσο-
κοµείο της Θεσσαλονίκης αποδεικνύει ίσως και την ένταση του
φαινοµένου. Συνδέεται µε την κρίση υγείας που περνά η κοινωνία
µας. Μας κάνει όλους πιο ευαίσθητους αυτό, το καταλαβαίνετε. 

Επίσης, τα µέλη της οικολογικής οµάδας «Εχεδώρου Φύσις»
αναφέρουν απόρριψη και πάρα πολλών άλλων, ακόµα και επικίν-
δυνων αποβλήτων, στη Λιµνοθάλασσα του Καλοχωρίου, µια πε-
ριοχή, που είναι δυστυχώς υποβαθµισµένη εδώ και πάρα πολλά
χρόνια. Και αυτό είναι διαχρονικό. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που προκύπτει πρώτα απ’ όλα, κύριε
Αµυρά -γι’ αυτό κάναµε γραπτά την ερώτηση- είναι ποιο είναι το
πόρισµα του Τµήµατος Περιβάλλοντος της Περιφέρειας Κεντρι-
κής Μακεδονίας. Γιατί µας ενδιαφέρουν τα θεσµικά κείµενα,
κύριε Πρόεδρε, όπως καταλαβαίνετε. Ξέρουµε ότι έκανε αυτοψία
µε τους φύλακες του φορέα, συνέταξε µια έκθεση. Θα θέλαµε
να µάθουµε τι ακριβώς συµβαίνει και γενικότερα, ποια είναι τα
πορίσµατα των υπηρεσιών περιβάλλοντος σχετικά µε τις απορ-
ρίψεις. Εφόσον το ζήτηµα είναι επαναλαµβανόµενο και συνδέεται
και µε επικίνδυνα απόβλητα, εκτιµώ ότι θα έπρεπε η πολιτική ηγε-

σία να έχει επικοινωνήσει και µε τους επιθεωρητές περιβάλλον-
τος, που αντιστοιχούν στο ΥΠΕΝ. 

Άρα, θέλουµε να µάθουµε: Ποιο είναι το αποτέλεσµα αυτής
της επικοινωνίας. Τι ακριβώς έχει προκύψει και από το σώµα επι-
θεωρητών. Αν έγινε αυτοψία και αν έχετε δώσει εντολή κάποιας
εξέτασης για το ζήτηµα αυτό και τι έχουν κάνει οι αρχές του
τόπου για το θέµα αυτό.

Στη δευτερολογία µου θα αναλύσω, αφού πρώτα µας πείτε
γιατί δεν µας δώσατε τα στοιχεία µέχρι τώρα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, όντως υπάρχει µία κοινή αγάπη και ευαι-

σθησία των δυο µας -και όχι µόνο βεβαίως, αλλά µιας που µιλάµε
σ’ αυτή την Αίθουσα εµείς- για τα ζητήµατα των οικοσυστηµάτων
πέριξ του πολεοδοµικού συγκροτήµατος της Θεσσαλονίκης. 

Η αλήθεια είναι ότι εδώ και πάρα πολλά χρόνια -όπως σωστά
είπατε και εσείς, είναι διαχρονικό το πρόβληµα- η περιοχή του
Εθνικού Πάρκου Αξιού - Λουδία - Αλιάκµονα - της Αλυκής Κίτ-
ρους και της λιµνοθάλασσας Καλοχωρίου, µία έκταση τριακο-
σίων τριάντα οκτώ χιλιάδων στρεµµάτων, δυστυχώς έχει γίνει
επανειληµµένως αποδέκτης ανεξέλεγκτης απόρριψης αστικών
στερεών αποβλήτων. Το καλό είναι ότι οι έξι ΧΑΔΑ που είχαν δη-
µιουργηθεί εντός των ορίων του πάρκου πλέον έχουν αποκατα-
σταθεί περιβαλλοντικά. 

Ωστόσο, έρχοµαι κατευθείαν κι εγώ στο ζήτηµα της ανεξέλεγ-
κτης απόρριψης αποβλήτων, στην επιβολή κυρώσεων και ποιες
θα είναι αυτές. Πρώτα απ’ όλα, να πούµε ότι τρία είναι τα βασικά
εργαλεία για να ελέγξουν και να καταλογίσουν τις όποιες ευθύ-
νες για τέτοιες ανεξέλεγκτες απορρίψεις: Είναι το Κλιµάκιο Ελέγ-
χου Ποιότητας Περιβάλλοντος της Περιφέρειας Κεντρικής
Μακεδονίας, είναι οι Υπηρεσίες Περιβάλλοντος της Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης και, φυσικά, οι Επιθεωρητές Περιβάλλοντος. 

Με ρωτάτε, λοιπόν, τι θα κάνουµε και ποιο είναι το πόρισµα
από την έκθεση του Τµήµατος Περιβάλλοντος της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας. Να πούµε πρώτα ότι το Συντονιστικό
Γραφείο Αντιµετώπισης Περιβαλλοντικών Ζηµιών, που υπάγεται
απευθείας στον Γενικό Γραµµατέα Φυσικού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας του ΥΠΕΝ, του Υπουργείου µας, ζήτησε µε έγγραφό
του στις 13 Μαρτίου να µας αποσταλούν τα αποτελέσµατα του
ελέγχου, έτσι ώστε και εµείς να δούµε ακριβώς τι έχουν εντοπίσει
εκεί τα κλιµάκια της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. 

Διενεργήθηκαν έλεγχοι και αυτοψίες ως εξής: Στις 14 Οκτω-
βρίου 2020 και ώρα 9.30’ το πρωί στη Δηµοτική Ενότητα Καλο-
χωρίου για ανεξέλεγκτες αποθέσεις από άγνωστους παραβάτες.
Στις 2 Νοεµβρίου του 2020, τρεις βδοµάδες µετά, δηλαδή. Και
στις 11 Νοεµβρίου του 2020, µε αυτοψία και έλεγχο αντιστοίχως.
Εκεί είχαµε επίσης, το γνωστό ζήτηµα της διάθεσης στερεών
αποβλήτων. 

Το πόρισµα, λοιπόν, της περιφέρειας είναι περίπου πενήντα
σελίδες. Βεβαίως, εγώ θα σας το καταθέσω. Προφανώς, το έχετε
κι εσείς, δεδοµένου ότι έχετε συµπεριλάβει ίσως απόσπασµα.
Δεν ξέρω αν το έχετε ή αν έχει δηµοσιευθεί από την περιφέρεια.
Δεν το γνωρίζω. Όµως, στην ερώτησή σας, αγαπητέ συνάδελφε,
έχετε συµπεριλάβει απόσπασµα από την περίληψή του. 

Πάµε κατ’ ευθείαν και στην ουσία, να δούµε τι λέει σε πρώτη
ανάγνωση το πόρισµα αυτό. Εδώ, λοιπόν, σε αυτή την έκθεση
εντοπίζονται δεκαεπτά σηµεία κατά µήκος του παράκτιου ανα-
χώµατος Καλοχωρίου-Δέλτα Αξιού, αλλά και στην κοίτη του πο-
ταµού Γαλλικού, όπου εκεί όντως επιβεβαιώνεται συγκέντρωση
στερεών αποβλήτων. Είναι κυρίως µπάζα από κατεδαφίσεις,
αλλά και απόβλητα των µυδοκαλλιεργειών, απορρίµµατα επίσης
από εργασίες διάλυσης αλιευτικών σκαφών και κλαδέµατα. Σε
ορισµένα σηµεία, λοιπόν, υπάρχουν αυτά που αναφέρετε κι εσείς
στην εισαγωγή της ερώτησής σας. 

Εποµένως, εάν θέλετε θα σας καταθέσω το πόρισµα, αλλά είµαι
σίγουρος ότι το γνωρίζετε, δεδοµένου, όπως σας είπα, ότι το χρη-
σιµοποιείτε και σε ένα απόσπασµα, το οποίο δεν ξέρω πώς το χρη-
σιµοποιείτε. Προφανώς, αυτή είναι η ουσία που αναφέρουµε.
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Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου τα υπόλοιπα. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Φά-

µελλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κατ’αρχήν, να γίνει διευκρίνιση σε

αυτό που ρώτησε ο κύριος Υφυπουργός. Εµείς έχουµε την ανα-
κοίνωση του φορέα. Ο φορέας ανακοινώνει ότι έγινε έλεγχος και
περιληπτικά δίνει τα δεκαεπτά σηµεία. Θα τα καταθέσω, κύριε
Πρόεδρε, για να ενηµερωθεί ο Υφυπουργός. Διότι είναι ο φορέας
τον οποίον επιβλέπετε, κύριε Υφυπουργέ. Αυτός τα ανακοίνωσε.
Κι εµείς σας ρωτάµε για το πόρισµα, το οποίο θα θέλαµε προ-
φανώς, διότι προκύπτουν κι άλλα ζητήµατα εξ αυτού και δεν είναι
µόνο, αν θέλετε, τεχνικό. Παρά ταύτα, εγώ περιµένω στη δεύ-
τερη τοποθέτησή σας να µας πείτε τι θα κάνετε για το πόρισµα
αυτό. Γιατί το ερώτηµα δεν είναι µόνο ποιο είναι το πόρισµα,
αλλά και τι θα κάνετε, για ποιον λόγο. 

Με δηµοσίευµα, το οποίο προέκυψε χθες 28 Μαρτίου στην
εφηµερίδα «Μακεδονία της Κυριακής» προκύπτουν σοβαρά ζη-
τήµατα για τη φύλαξη, κύριε Πρόεδρε, και για την αδυναµία και
του δήµου να βοηθήσει, µιας και ο δήµος λέει ότι δεν έχει δηµο-
τική αστυνοµία και δεν έχει προσωπικό για να προστατεύσει την
περιοχή και γιατί η Ελληνική Αστυνοµία δεν µπορεί -λέει- να κάνει
αυτή τη δουλειά γιατί είναι επιφορτισµένη µε άλλα καθήκοντα.
Άρα, έχουµε µια ανεξέλεγκτη κατάσταση που οδηγεί τον Δήµο
Δέλτα να ανακοινώσει πρόστιµα µέχρι 5.000 ευρώ και ταυτό-
χρονα, ο φορέας, ο οποίος επιβλέπεται από εσάς, αναφέρει ότι
οι επόπτες δεν επαρκούν για τη φύλαξη αυτής της τεράστιας πε-
ριοχής, αλλά δεν διαθέτουν και τα ανακριτικά καθήκοντα. 

Εδώ υπάρχει το ζήτηµα -και µπαίνει τελικά στην πολιτική µας
πραγµατικότητα- πώς οι φορείς είναι επαρκείς, για να κάνουν µια
τέτοια σηµαντική λειτουργία. Άρα, η Κυβέρνησή σας αυτή τη
στιγµή έχοντας αποδυναµώσει και τους δήµους και τις λειτουρ-
γίες της Αστυνοµίας στον τοµέα αυτό, έρχεται και αποδυναµώνει
και τους φορείς. Αυτό προκύπτει κι από πραγµατικά περιστατικά
στον τόπο που µοιραζόµαστε όλοι ως καταγωγή και ενδιαφέρον. 

Ενώ, λοιπόν, µε τον ν.4519/2018 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε
ενισχύσει τους φορείς και είχε δηµιουργήσει φορείς σε όλη την
Ελλάδα και είχε προκηρύξει τετρακόσιες και πλέον θέσεις εργα-
σίας για τη στελέχωσή τους, έρχεστε εσείς µε τον ν.4685 και κα-
ταργείτε τους φορείς. Άρα, θα καταργήσετε και τη Διοίκηση του
Φορέα Θερµαϊκού Κόλπου και θα καταργήσετε και τον φορέα,
που ασχολείται πλέον µε τον κόλπο ως θαλάσσιο σύστηµα, το
οποίο ζητούσε η Θεσσαλονίκη τόσα χρόνια. Το καταργείτε τώρα
εσείς, παρ’ ότι ήταν εξαγγελία και του κ. Καραµανλή, Πρωθυ-
πουργού της Νέας Δηµοκρατίας, θυµίζω.

Βέβαια, µε τον ν.4685 το θέµα της φύλαξης, στο οποίο αναφε-
ρόµαστε, γίνεται προαιρετικό αντικείµενο και εναπόκειται σε
προγραµµατικές συµβάσεις που ο ΟΦΥΠΕΚΑ, η Αθήνα δηλαδή,
θα κάνει µε τοπικές υπηρεσίες. Οι τοπικές υπηρεσίες έρχονται,
µε αυτό το περιστατικό, κύριε Αµυρά, και µας λένε ότι δεν µπο-
ρούν να ασκήσουν αρµοδιότητες και δραστηριότητες και γιατί
δεν έχουν προσωπικό, αλλά και γιατί εσείς καταργείτε τη Διοί-
κηση του Φορέα Θερµαϊκού Κόλπου, έναν φορέα που τον έχει
ανάγκη και το δέλτα και το εθνικό πάρκο, αλλά και η πόλη µας
και όλη η κεντρική Μακεδονία. 

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε ότι η πολιτική αφετηρία της δικής σας
Κυβέρνησης είναι η υποβάθµιση και της διοίκησης των προστα-
τευόµενων περιοχών και της φύλαξης των προστατευόµενων πε-
ριοχών. Άρα, βλέπετε πού οδηγεί αυτό το µεγάλο πολιτικό λάθος
της Κυβέρνησής σας να αρχίσουν πολλές ανεξέλεγκτες δραστη-
ριότητες. Όλοι οι φορείς της περιοχής λένε ότι δεν µπορούν να
τις διαχειριστούν πια. Προφανώς, αυτό να έφταιγε και για το πε-
ριστατικό µε τα στρώµατα από το νοσοκοµείο, που ο δήµος επέ-
στρεψε στο νοσοκοµείο. Γι’ αυτό θα ήθελα να µας πείτε κάτι.
Γιατί δεν άκουσα στην αρχική σας τοποθέτηση να υπάρχει κά-
ποια αξιολόγηση για το όλο πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρακτικά, έχετε δηµιουργήσει µια µετέωρη κατάσταση στη
φύλαξη του περιβάλλοντος και στην προστασία των περιοχών
του δικτύου «NATURA 2000». Αυτό προστίθεται στο ότι η Ελλάδα

έχει ήδη καταδικαστεί από το δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την παράβαση οδηγίας 92/43. Οι Ειδικές Περιβαλλοντι-
κές Μελέτες µε τον ν.4685, παρ’ότι προκηρύχθηκαν από τον
ΣΥΡΙΖΑ, «πάγωσαν» µε τη δική σας Κυβέρνηση. Άρα, έχουµε ένα
συνολικό πρόβληµα διοίκησης, στελέχωσης, θεσµικού πλαισίου.
Τι έχουµε δει από εσάς; Την πρόσκληση τριάντα οκτώ δηµοσίων
υπαλλήλων στον ΟΦΥΠΕΚΑ. 

Θέλουµε, κύριε Υφυπουργέ, έστω µε αυτήν την ευκαιρία της
συζήτησης, να σας ζητήσουµε να αλλάξετε θέση. Πρώτα απ’
όλα, επιµένετε στο ότι θα κρατήσετε αυτές τις αθηνοκεντρικά δι-
οικούµενες, αλλά και ενοποιηµένες στο πεδίο µονάδες, που δεν
αντιστοιχούν καν στους τριάντα έξι φορείς που υπήρχαν µέχρι
τώρα; Επιµένετε να µην δίνετε προτεραιότητα στη στελέχωση
στο υφιστάµενο προσωπικό; Επιµένετε να παραµένει η φύλαξη
προαιρετικό αντικείµενο συνεργασιών από αδύναµους φορείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σε κάθε περίπτωση, θα κάνετε κάτι
για να αλλάξουν όλα αυτά τα αρνητικά περιστατικά ως προς το
φυσικό περιβάλλον, που δηµιουργεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη;
Γιατί το τελευταίο ήταν ότι δώσατε περιοχές «NATURA» στον κ.
Γεωργιάδη, σπάζοντας τις Ειδικές Περιβαλλοντικές Μελέτες και
παραχωρώντας διοίκηση και επενδύσεις σε περιοχές «NATURA»
σε επενδυτές και όχι στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. Και απου-
σιάζετε από αυτή τη συζήτηση.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’αρχάς, κύριε Φάµελλε, θα απαντήσω πρώτα για το ζήτηµα
του δέλτα και µετά θα έρθω στα υπόλοιπα, που αναφέρατε για
τον ΟΦΥΚΕΠΑ. 

Πρώτα απ’ όλα, η ίδια η Αποκεντρωµένη Διοίκηση Μακεδονίας
- Θράκης  και ιδιαίτερα η Γενική Διεύθυνση Δασών και Αγροτικών
Υποθέσεων -εγγράφως όλα αυτά που σας λέω- επικοινώνησε και
συντονίστηκε και µε το δασαρχείο και µε τη Διεύθυνση Δασών
Θεσσαλονίκης, διενεργώντας -αυτό είναι γεγονός- τακτικές πε-
ριπολίες στην περιοχή, εκεί στον Γαλλικό ποταµό και όπου αλλού
απαιτείται, έτσι ώστε να πράττουν αυτά που πρέπει για να προ-
στατεύσουν την περιοχή. Το Δασαρχείο Θεσσαλονίκης έχει προ-
βεί ήδη σε µηνυτήριες αναφορές. 

Στο σηµείο, όµως, αυτό, κύριε Φάµελλε, θα πιαστώ από κάτι.
Συµφωνώ µαζί σας πως είναι ένα µεγάλο θέµα το ότι οι υπάλλη-
λοι φύλαξης έως τώρα των Φορέων Διαχείρισης Προστατευόµε-
νων Περιοχών, από δω και πέρα των Μονάδων Διαχείρισης
Προστατευόµενων Περιοχών, υπό την οµπρέλα του ΟΦΥΚΕΠΑ,
του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλα-
γής, δεν έχουν ανακριτικά καθήκοντα. 

Θέλω να σας ρωτήσω, λοιπόν, το εξής: Θα υποστηρίξετε εσείς
τέτοια νοµοθετική διάταξη που θα δίνουµε ανακριτικά καθήκοντα
στους ανθρώπους φύλαξης των προστατευόµενων περιοχών; Θα
ήθελα ένα «ναι» ή ένα «όχι» από εσάς. Μέχρι στιγµής…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μόλις ανακοινώσετε την πρόσληψή
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ µη
διακόπτετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μέχρι στιγµής το ΜέΡΑ25, διά του κ. Αρσένη,…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα τους προσλάβετε, κύριε Αµυρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε,

µην διακόπτετε. Δεν σας διέκοψε εσάς κανείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Φάµελλε, δεν σας ακούω. Θα απαντήσετε µετά. 
Επί τόσα χρόνια, εσείς που ήσασταν προϊστάµενος -και η κυ-

βέρνησή σας- του Υπουργείου Περιβάλλοντος και των φορέων
διαχείρισης, δεν κάνατε τίποτα, ώστε να ενισχύσετε τη δυνατό-
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τητα των ανθρώπων που φυλάνε τις προστατευόµενες περιοχές,
να κόβουν πρόστιµο. Η διαδικασία ποια ήταν; Την έχω δει εγώ
µε τα ίδια µου τα µάτια στο δέλτα του Καλαµά πριν από πέντε
χρόνια. Είδα κάποιον να πηγαίνει µε το αγροτικό να πετάξει τα
µπάζα και ήµουν εκεί µε δύο υπαλλήλους φύλαξης του φορέα.
Ρωτάω «Τι θα κάνετε τώρα;». Μου απάντησαν: «Αυτό που πρέπει
να κάνουµε, δεδοµένου ότι δεν έχουµε τα ανακριτικά καθήκοντα
για να βεβαιώσουµε την παράβαση και να βάλουµε το πρόστιµο,
είναι να πάρουµε τηλέφωνο την Αστυνοµία και εάν έχει περιπο-
λικό, θα µας το στείλει». Η πόλη ήταν σαράντα χιλιόµετρα µα-
κριά, άρα χαιρέτα µου τον πλάτανο.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε και θα δώσουµε ανακριτικά καθήκοντα
στους ανθρώπους που είναι επιφορτισµένοι µε το ευαίσθητο
θέµα της φύλαξης. Ελπίζω εσείς να υποστηρίξετε αυτή τη νοµο-
θετική διάταξη και την πρωτοβουλία. Θα το κάνετε; Μέχρι στιγ-
µής, ο κ. Αρσένης από το ΜέΡΑ25 το βρήκε θετικό σε µία
αντίστοιχη συζήτηση επίκαιρης εδώ και είπε ότι, ναι, θα το υπο-
στηρίξει. Ελπίζω να το κάνετε και εσείς.

Τώρα σε σχέση µε το γενικότερο θέµα που θέσατε, του ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ, σας θυµίζω ότι εσείς είχατε δηµιουργήσει οκτώ φορείς
διαχείρισης που είχαν µόνο διοικητικό συµβούλιο και ούτε έναν
εργαζόµενο. Κυκλάδες, Κρήτη, Πελοπόννησος. Πείτε µου, λοι-
πόν, θα έβγαιναν από τα γραφεία τους τα µέλη των διοικητικών
συµβουλίων, για να πάνε να κάνουν στο πεδίο έρευνα, αξιολό-
γηση ή φύλαξη;

Άρα, πολύ καλά κάναµε και αντικαταστήσαµε τους φορείς δια-
χείρισης µε ένα σύστηµα διαφορετικό, που θα είναι πιο αποδο-
τικό και πολύ πιο αποτελεσµατικό στη φύλαξη και την προστασία
του περιβάλλοντος. Είµαστε πάρα πολύ συνεπείς σε αυτά που
λέµε.

Σε σχέση µε το τελευταίο ερώτηµα που θέσατε για τους ερ-
γαζόµενους συνολικά, πρέπει να σας πω το εξής: Όταν ο ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ µε τη διαπιστωτική πράξη καταστεί ο καθολικός διάδοχος
αυτών των φορέων, δεν χρειάζεται να µε ρωτάτε εµένα εάν θα
κρατήσουµε ή όχι τους εργαζόµενους στους πρώην φορείς. Λέει
ο ν.4685 στο άρθρο 43, παράγραφος 4 ότι «Το πάσης φύσεως
προσωπικό των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών
µεταφέρεται αυτοδικαίως µε την ίδια σχέση εργασίας στον ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ και τοποθετείται στις αντίστοιχες Μονάδες Διαχείρισης
Προστατευόµενων Περιοχών».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ.
Πριν εισέλθουµε στην επόµενη ερώτηση έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Δικαιοσύνης, Τουρισµού, οι Υπουργοί Επικρατείας, καθώς
και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εσωτερικών κα-
τέθεσαν στις 26-3-2021 σχέδιο νόµου: «Αναγκαίες ρυθµίσεις για
την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον αναθεωρηµένο,
µε ισχύ από 1-1-2021, Κώδικα Αντιντόπινγκ του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Αντιντόπινγκ». 

Θα προχωρήσουµε τώρα στη συζήτηση της επόµενης επίκαι-
ρης ερώτησης στην οποία θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Σκυλακάκης. Είναι η  όγδοη µε αριθµό 586/
19-3-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Την ανα-
δροµική περικοπή µισθών σε εργαζόµενους ΕΣΠΑ στον Δηµοτικό
Οργανισµό Προσχολικής Αγωγής, Φροντίδας και Μαζικής Αθλή-
σεως Ηρακλείου (ΔΟΠΑΦΜΑΗ)».

Θα απαντήσει -όπως είπα- ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών, κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης.

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο Δηµοτικός Οργανισµός Προσχολικής Αγω-

γής, Φροντίδας και Μαζικής Άθλησης Ηρακλείου µε έγγραφό του
στις 03-02-2021 ζήτησε την επιστροφή των καταβληθέντων
ποσών σε εξήντα έναν εργαζόµενους ΙΔΟΧ του προγράµµατος
ΕΣΠΑ, διαφορετικά θα καταλογιστεί στην ΔΟΥ επιβαρυνόµενη
και µε τις σχετικές προσαυξήσεις. 

Αυτή η εξέλιξη προέκυψε µετά από έλεγχο της Γενικής Διεύ-
θυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων του Υπουργείου Οικονοµικών
που διενεργήθηκε στο τέλος του 2018 και αφορούσε σε ολό-
κληρο το έτος εξαιτίας µιας λανθασµένης χορήγησης της προ-
σωπικής διαφοράς, όπως χαρακτηριστικά αναφέρει.

Αυτή την προσωπική διαφορά, η οποία είναι µέρος του ήδη χα-
µηλού µισθού των εργαζοµένων του προγράµµατος ΕΣΠΑ, τους
ζητείται να την επιστρέψουν µε τη µορφή µηνιαίας περικοπής του
µισθού τους κατά 10% µε το σκεπτικό ότι οι εργαζόµενοι δεν
δουλεύουν όλο το έτος, αλλά διακόπτεται η εργασιακή τους
σχέση µε τον οργανισµό για τον µήνα Αύγουστο κάθε χρόνο.

Εδώ να σηµειώσουµε ότι την καταβολή της προσωπικής δια-
φοράς την είχε εγκρίνει το Ελεγκτικό Συνέδριο. Επίσης, σας
κάνω γνωστό ότι οι εργαζόµενοι αυτοί υπό το καθεστώς οµηρίας
της συγκεκριµένης σχέσης εργασίας υπηρετούν στις ίδιες θέσεις
επί σειρά πολλών συνεχόµενων ετών µέχρι και δεκαπέντε χρόνια,
µε τις συµβάσεις τους να χαρακτηρίζονται ανανεούµενες από
τον ίδιο τον οργανισµό. Η ίδια η έκθεση θέτει το ζήτηµα της απο-
ζηµίωσής τους εφόσον απολύονται κάθε τέλος Ιουλίου κάθε
έτους, γεγονός που επίσης δεν υλοποιείται. 

Εν τω µεταξύ, το 2019 κάτω από την πίεση των εργαζοµένων
και την επίκληση της αντίστοιχης νοµοθεσίας, ο ΔΟΠΑΦΜΑΗ, ο
δηµοτικός οργανισµός δηλαδή, υπέγραψε δωδεκάµηνη σύµβαση
µε τους εργαζόµενους αυτούς, ενώ για την αναδροµική κατα-
βολή προηγούµενων ετών για τον µήνα Αύγουστο ως όφειλε, δεν
έχει καταβάλει τίποτα έως και σήµερα. 

Οι εξελίξεις λοιπόν και η διαχείριση µέχρι σήµερα της υπόθε-
σης αυτής από τον ΔΟΠΑΦΜΑΗ, από τον Δήµο Ηρακλείου, δεί-
χνει και το αντεργατικό πρόσωπο της τοπικής διοίκησης, που δεν
έχει κανέναν ενδοιασµό να καταπατά κάθε εργασιακό δικαίωµα
από τα ελάχιστα, που έχουν αποµείνει και να προωθεί πιστά την
πολιτική του κεντρικού κράτους ανεξαρτήτως κυβερνήσεων, µε
κεντρικό πυρήνα τη µείωση του εργατικού κόστους, την ίδια
στιγµή που κατοχυρώνουν οι κυβερνήσεις σας πλήθος φοροα-
παλλαγών και άλλα προνόµια στο µεγάλο κεφάλαιο και µάλιστα,
εν µέσω πανδηµίας. Ταυτόχρονα, φυσικά απαξιώνονται κοινωνι-
κές και παιδαγωγικές δοµές, οι οποίες προσφέρονται βορά
στους ιδιώτες, ανοίγοντας µε αυτόν τον τρόπο νέα πεδία κερδο-
φορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στη δευτερολογία
σας θα συνεχίσετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε
Υπουργέ: Πώς προτίθεται η Κυβέρνηση να ενεργήσει, έτσι ώστε
να µην γίνει καµµία περικοπή στους µισθούς των εργαζοµένων
ΙΔΟΧ του προγράµµατος ΕΣΠΑ και να γίνει άµεσα η καταβολή
όλων των µισθών των παρελθόντων ετών για τον δωδέκατο µήνα;

Επίσης, να µετατραπούν όλες οι συµβάσεις σε αορίστου χρό-
νου και να γίνουν µε κρατική χρηµατοδότηση όλες οι απαιτούµε-
νες νέες προσλήψεις και επίσης να µην γίνει καµία ιδιωτικοποίη-
ση των υπηρεσιών του δήµου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε την ερώτηση, να πω κατ’ αρχήν πως θα πρέπει να

έχουµε υπόψη µας ότι εδώ δεν έχουµε κάτι αυθαίρετο. Έχουµε
έναν ελεγκτικό µηχανισµό, ο οποίος κινείται εντελώς ανεξάρτητα
-ανήκει µεν στη δικαιοδοσία µου, αλλά κινείται µε απόλυτη ανε-
ξαρτησία- κι ο οποίος κατέγραψε παρατηρήσεις, σε σχέση µε τη
νοµιµότητα των πράξεων του συγκεκριµένου οργανισµού. 

Η ευθύνη της νοµιµότητας ή της µη νοµιµότητας ανήκει στον
συγκεκριµένο οργανισµό. Εάν βεβαίως, θεωρούσαν και θεωρούν
οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι ότι ήταν νόµιµη η σχετική σύµβαση
και κακώς ο έλεγχος κατέληξε σε περικοπές, τότε έχουν κάθε
δυνατότητα προσφυγής προς το Ελεγκτικό Συνέδριο. Αυτός είναι
και ο τρόπος, µε τον οποίο µπορούν να αµυνθούν. Όπως ξέρετε,
κάθε πράξη της διοίκησης, σε οποιαδήποτε φάση, µπορεί να
αποτελέσει αντικείµενο δικαστικού ελέγχου. Εάν, όπως λέτε, το
Ελεγκτικό Συνέδριο το έχει εγκρίνει, αυτό θα φανεί από την από-
φαση τελικά του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
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Από εκεί και πέρα, για τα ευρύτερα θέµατα τα οποία τίθενται
από τον Βουλευτή, για τα υπόλοιπα περί µεγάλου κεφαλαίου και
όλα τα άλλα, δεν θα ήθελα να µπω σε ιδιαίτερη λεπτοµέρεια γι’
αυτά, γιατί είναι µία µόνιµη και πάγια θέση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, που θεωρεί ότι όλα στη χώρα αυτή µπορούν να πλη-
ρώνονται, επειδή θα φορολογείται ένα µικρό κοµµάτι της οικο-
νοµίας και στη συνέχεια θα υπάρχει αυτό το µικρό κοµµάτι της
οικονοµίας για να πληρώνει όλα τα υπόλοιπα. Η θέση αυτή δεν
είναι πρακτικά ρεαλιστική. Αυτή η πραγµατικότητα νοµίζω ότι δεν
διαφεύγει από κανέναν. Νοµίζω ότι δεν διαφεύγει και από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα, αν και τα επαναλαµβάνει αυτά µε εξαιρε-
τική συνέπεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης και για τη δευτερολογία του.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι οι

µηχανισµοί λειτουργούν µε βάση τη νοµιµότητα. Η εκάστοτε κυ-
βέρνηση λέει: «εµείς λειτουργούµε µε τη νοµιµότητα». Η µία κυ-
βέρνηση διαδέχεται την άλλη, θεωρώντας ότι το κράτος έχει
συνέχεια και έτσι είναι όταν οι αστικές κυβερνήσεις η µία διαδέ-
χεται την άλλη. Η νοµιµότητα, όµως, είναι έννοια σχετική. Υπάρ-
χει το δίκαιο του ισχυρού και υπάρχει και το δίκαιο των εργαζο-
µένων. 

Σας ρωτάω το πολύ απλό: Η εργασιακή τους σχέση ως εργα-
ζόµενοι ΙΔΟΧ διακόπτεται τέλη Ιουλίου και ανανεώνεται αρχές
του Σεπτέµβρη. Αυτοί οι άνθρωποι, όµως, συνεχίζουν να δου-
λεύουν και τον Αύγουστο. Διότι, για να δουλέψουν οι παιδικοί
σταθµοί από αρχές του Σεπτέµβρη σηµαίνει ότι πρέπει να κάνουν
την προετοιµασία από τον µήνα που διακόπτεται η εργασιακή
τους σχέση. Δεν είναι δίκαιο, δηλαδή, το αίτηµα ότι πρέπει να
πληρώνονται για αυτόν τον µήνα που δουλεύουν; Είναι απλό.
Πείτε µου, πού είναι η παρανοµία εδώ; Εκτός εάν η νοµιµότητα -
αυτό συµβαίνει στην προκειµένη περίπτωση- η δική σας είναι η
παρανοµία που κάνει η ίδια η Κυβέρνηση, το ίδιο το κράτος απέ-
ναντι στους εργαζόµενους. 

Αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, ζουν σε ένα καθεστώς οµη-
ρίας. Μιλάµε τώρα για δοµές όπως είναι οι βρεφικοί, παιδικοί
σταθµοί, µιλάµε για εργασιακές σχέσεις µε εντεκάµηνα, δίµηνα,
τετράµηνα, ΕΣΠΑ, κοινωφελείς και διατηρούνται όλα αυτά τα
προγράµµατα ανακύκλωσης της ανεργίας και της εργασίας µε
πολύ χαµηλά δικαιώµατα έως ανύπαρκτα. Δεν πρέπει να µπει ένα
τέλος; 

Εγώ σας ρωτάω: Εάν είχατε κάνει δεκτές τις προτάσεις των
ίδιων των εργαζοµένων, δεκτές τροπολογίες που έχει καταθέσει
το ΚΚΕ, έτσι ώστε αυτοδικαίως να µετατραπούν οι συµβάσεις
ορισµένου χρόνου σε αορίστου, θα κουβεντιάζαµε σήµερα αν
έπρεπε ή δεν έπρεπε να επιστραφεί η προσωπική διαφορά; Το
να προσληφθούν αυτοί οι εργαζόµενοι µε µόνιµη σχέση εργα-
σίας δεν θα έλυνε πολλά προβλήµατα στις κοινωνικές δοµές
στον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης και όχι µόνο; Δεν πρέπει,
λοιπόν, να µπει ένα τέλος σε όλη αυτήν τη διαιώνιση της εργα-
σιακής οµηρίας µε αυτές τις συνεχείς ανανεώσεις συµβάσεων; 

Είναι άνθρωποι, οι οποίοι δουλεύουν δέκα-δεκαπέντε χρόνια
σε αυτήν τη δουλεία. Είναι αναγκαίο µέτρο ώστε οι συγκεκριµέ-
νες δοµές να παραµείνουν σε λειτουργία ως δηµόσιες δωρεάν
δοµές και οι εργαζόµενοι να έχουν µόνιµη σχέση εργασίας.

Μετατρέψτε τους σε αορίστου χρόνου. Γιατί δεν το κάνετε;
Επικαλείστε κάθε φορά τη νοµοθεσία, επικαλείστε το Σύνταγµα.
Όταν ήρθε η ώρα της Αναθεώρησης του Συντάγµατος, κάναµε
την πρόταση και σ’ εσάς και στα άλλα κόµµατα να αναθεωρηθεί
το συγκεκριµένο άρθρο –το 103, το 123, δεν θυµάµαι ακριβώς-
έτσι ώστε οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου να µετατραπούν σε
αορίστου και δεν το κάνατε δεκτό. Σήµερα το επικαλείστε ως εµ-
πόδιο για να µην τους µετατρέψετε σε αορίστου χρόνου, για να
δείτε δηλαδή την υποκρισία της Κυβέρνησης απέναντι σε αυτά
τα εργασιακά ζητήµατα. 

Για τους συγκεκριµένους εργαζόµενους υπάρχουν οι εγκεκρι-
µένοι εθνικοί πόροι εντός της εναρµόνισης, οπότε προκύπτει κά-
ποιο πρόσθετο δηµοσιονοµικό κόστος από τις προσλήψεις; Εάν
το κάνατε αυτό, δεν θα υπόκεινται στους γνωστούς περιορι-

σµούς. Νοµίζω ότι παρόµοιο παράδειγµα έχουµε και µε την πε-
ρίπτωση του «Βοήθεια στο Σπίτι». Εφαρµόζεται. Γιατί δεν το κά-
νετε;

Επαναφέρουµε, λοιπόν, το ζήτηµα. Δώστε λύση. Είναι µικρο-
ψυχία, ενώ οι εργαζόµενοι δουλεύουν, εσείς να επικαλείστε τη
νοµιµότητα, για να µην πληρωθούν και τους τα παίρνετε και πίσω.
Πείτε µου τι λογική είναι αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Να ξεκινήσω από τα ευρύτερα θέµατα που θέσατε. 

Κατ’ αρχάς, το Σύνταγµα προβλέπει ότι δεν µπορούν να γίνον-
ται προσλήψεις µόνιµες, εκτός κάποιων διαδικασιών που έχουν
ως βάση το ΑΣΕΠ. Κατά καιρούς, έχουν γίνει τέτοιου είδους µο-
νιµοποιήσεις, αλλά πάντα µε προσπάθεια να υπάρχει σεβασµός
της νοµιµότητας, συνήθως µε πρόσθετα µόρια τα οποία παίρ-
νουν οι άνθρωποι που έχουν δουλέψει για κάποια χρόνια.

Εδώ τώρα τα θέµατα των ανθρώπων που δουλεύουν µε χρή-
µατα από το ΕΣΠΑ είναι µια δυσκολία και δηµοσιονοµική και
πραγµατική, γιατί στην ουσία δεν έχει υπάρξει ο δηµοσιονοµικός
χώρος για να µετατραπούν αυτές οι προσλήψεις σε µόνιµες. Εδώ
πρόκειται για δηµοτικούς οργανισµούς, συνεπώς µπορεί ο
δήµος, αν θέλει, να χρησιµοποιήσει κοµµάτι των εσόδων του -
αυτή είναι και η αρχή της αυτοδιοίκησης και της ανεξαρτησίας
της αυτοδιοίκησης- για να καλύψει τέτοιου είδους δαπάνες, εφό-
σον το θέλει. 

Σηµειώνω, για να πάµε στα ευρύτερα θέµατα, ότι η νοµιµότητα
δεν είναι το δίκιο του ισχυρού, είναι αυτό που προκύπτει από τα
δικαστήρια. Η θεωρία της νοµιµότητας µε βάση το δίκαιο του
ισχυρού µπορεί να είναι µια θεωρία αγαπητή στο Κοµµουνιστικό
Κόµµα -µην ξεχνάµε ότι η νοµιµότητα στην δική του κοσµοθεω-
ρία προέρχεται από τη δικτατορία του προλεταριάτου- αλλά στις
αστικές δηµοκρατίες η νοµιµότητα είναι αυτό που λένε η δικαιο-
σύνη και η Βουλή. Σε αυτήν τη νοµιµότητα θα παραµείνουµε,
εφόσον είµαστε µια δηµοκρατία αστική, όπως την λέτε. 

Τέλος, εκτός από τα άλλα δίκαια, θα ήθελα να επισηµάνω ότι
υπάρχει και το δίκαιο του φορολογούµενου, το οποίο έχει και
αυτό τη δική του σηµασία, διότι στο τέλος της ηµέρας, όλες
αυτές τις δαπάνες, τις οποίες προτείνετε κάποιος τις πληρώνει,
δεν έρχονται από τον ουρανό, ούτε µπορεί να προέλθουν όλες
από τη φορολογία του κεφαλαίου, όπως λέτε και ξαναλέτε, για
τον απλούστατο λόγο ότι τα συγκεκριµένα έσοδα στα οποία ανα-
φέρεστε είναι πολύ µικρά για να καλύψουν τις ανάγκες για τις
οποίες µιλάτε. Δηλαδή έχουµε έναν φόρο επιχειρήσεων που,
όπως και να τον µετρήσεις, δεν µπορεί να ξεπεράσει κάποια λίγα
δισεκατοµµύρια ευρώ και ένα κράτος το οποίο, όπως και να το
µετρήσεις, έχει δαπάνες πολλών δεκάδων δισεκατοµµυρίων
ευρώ, υφιστάµενες δαπάνες. Συνεπώς, όλη αυτή η θεωρία «φο-
ρολογήστε το κεφάλαιο και έχουµε τόσα λεφτά ώστε να µπο-
ρούµε να λέµε σε όλους ναι» είναι µη ρεαλιστική, για να το πω
ευγενικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Εισερχόµαστε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 3521/455/25-1-
2021 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων της Βουλευτού
Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Σουλτάνας (Τά-
νιας) Ελευθεριάδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Έντονο το πρόβληµα της ατµοσφαιρικής ρύπαν-
σης στην περιοχή πλησίον του Εργοστασίου Λιπασµάτων στην
Καβάλα».

Θα απαντήσει στην ερώτηση αυτή ο Υφυπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς.

Κυρία Ελευθεριάδου, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη φορά -µία ήταν το προηγού-

µενο έτος- που καταθέτω ακριβώς την ίδια ερώτηση για το πρό-
βληµα της ατµοσφαιρικής ρύπανσης στην Καβάλα και ειδικά στις
περιοχές πλησίον της λιπασµατοβιοµηχανίας  Καβάλας.

Δυστυχώς, δεν µου απαντήσατε. Θα περίµενα να µου απαντή-
σετε εγγράφως και δεν µου καταθέσετε τα έγγραφα κι έτσι αναγ-
κάζοµαι να τη φέρω µε αυτήν τη διαδικασία και ελπίζω να πάρου-
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µε τις απαντήσεις, όχι µόνο εγώ, αλλά και οι Καβαλιώτες.
Η κατάσταση παραµένει ίδια. Το πρόβληµα είναι τραγικό.

Λόγω της έντονης αέριας ρύπανσης που εκπέµπεται από το ερ-
γοστάσιο κυρίως τις βραδινές ώρες και τις αργίες, οι κάτοικοι
των γύρω περιοχών πραγµατικά αντιµετωπίζουν τεράστιο πρό-
βληµα, αναπνέουν µε δυσκολία και πολλές φορές δεν µπορούν
να δουν ούτε στο ενάµιση µέτρο.

Το φαινόµενο είναι έντονο και ανησυχεί τους κατοίκους, οι
οποίοι έχουν καταθέσει και µηνυτήρια αναφορά στην Εισαγγελία
Καβάλας, για την οποία ασκήθηκε ποινική δίωξη και αναµένουµε
την εκδίκαση της υπόθεσης.

Δυστυχώς, οι κάτοικοι έχουν, επανειληµµένως απευθύνει ερω-
τήµατα και στον δήµο, αλλά και στην περιφέρεια, αλλά δεν έχουν
πάρει τις απαντήσεις που θα έπρεπε να πάρουν.

Ιδιαίτερα ανησυχήσαµε µετά την επίκαιρη ερώτηση του συνα-
δέλφου από το Κίνηµα Αλλαγής κ. Μουλκιώτη, όπου καταθέσατε
την ετήσια έκθεση τακτικής επιθεώρησης της εταιρίας «ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΛΤΔ» µε πάρα πολλές παρατηρήσεις και επι-
σηµάνσεις. Η έκθεση έχει κοινοποιηθεί και στο Υπουργείο σας,
και δυστυχώς, αναφέρει -αναλυτικά θα αναφερθώ στη δευτερο-
λογία µου- ότι το Υπουργείο σας στον επιτόπιο έλεγχο που έγινε
στις 9 Σεπτεµβρίου του 2020 δεν απέστειλε εκπρόσωπο, κάτι το
οποίο σας είχε ζητήσει η αρµόδια υπηρεσία.

Εποµένως, απευθυνόµαστε στο Υπουργείο σας ως συναρµό-
διο φορέα που αδειοδοτεί περιβαλλοντικά τη βιοµηχανία µε όλα
τα ερωτήµατα που έθεσα στην ερώτησή µου, τα οποία είναι
πολλά και δεν µπορώ να τα αναφέρω σε αυτόν το χρόνο, κυρίως
για την απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, αν ισχύει, πώς
λειτουργεί το εργοστάσιο, αφού έχει κατατµηθεί και αυτήν τη
στιγµή πολλές εταιρείες έχουν τη δραστηριότητά τους µέσα σε
αυτό, αν έχει τηρηθεί η ευρωπαϊκή οδηγία SEVESO III και όλα τα
ειδικότερα ερωτήµατα και φυσικά περιµένω να µου καταθέσετε
τα έγγραφα, τα οποία ζητάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητή κυρία Ελευθεριάδου, µου έχετε υποβάλει δώδεκα
ερωτήµατα. Θα προσπαθήσω να απαντήσω σε όλα, γρήγορα και
συνοπτικά.

Πριν ξεκινήσω την απάντησή µου διεξοδικά, να σας πω ότι σα-
φέστατα τα προβλήµατα δυσοσµίας σε περιοχές πλησίον βιοµη-
χανικών τόπων είναι ένα σύνθετο και δύσκολο θέµα, που απαιτεί
τη συνέργεια όχι µόνο της κεντρικής διοικητικής µηχανής ή της
περιφερειακής και τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά σαφέστατα και
της επιστηµονικής κοινότητας και βεβαίως των επιχειρήσεων.

Με ρωτάτε, λοιπόν, τα εξής: Πρώτα από όλα, ποιοι είναι οι αρ-
µόδιοι για τον έλεγχο της τήρησης των περιβαλλοντικών όρων
αυτής της εταιρείας, ώστε να µπορέσουµε να εντοπίσουµε ποιοι
είναι οι εποπτεύοντες σε αυτό το ζήτηµα. Είναι η Ειδική Γραµµα-
τεία του Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου
µας, είναι οι αρµόδιες υπηρεσίες των αποκεντρωµένων διοική-
σεων, είναι οι αντίστοιχες ελεγκτικές υπηρεσίες της περιφέρειας
και σαφέστατα τα κλιµάκια ελέγχου ποιότητας περιβάλλοντος.
Θα τα πάω ένα προς ένα, γιατί εδώ δεν είπατε ούτε τα µισά ερω-
τήµατα και τα συνδέσατε το ένα µετά το άλλο, ενώ δεν συνδέον-
ται απόλυτα.

Με ρωτάτε, λοιπόν, αν είναι σε ισχύ η άδεια λειτουργίας της
«ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΗΜΙΚΑ ΕΛΦΕ ΑΒΕΕ» και αν όχι,
πότε έπαψε να ισχύει. Οι εταιρείες αυτές, λοιπόν, λειτουργούν,
όπως πολύ καλά όλοι το ξέρουµε -και εσείς και εγώ βέβαια και
πάνω από όλα οι Καβαλιώτες- στις εγκαταστάσεις της Νέας Καρ-
βάλης, ως διάδοχη κατάσταση της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΗΜΙΚΑ».

Υπάρχουν άδειες λειτουργίας; Βεβαίως, υπάρχουν άδειες λει-
τουργίας από την περιφέρεια. Είναι οι υπ’ αριθµόν Φ142148 -δεν
σας λέω τους υπόλοιπους αριθµούς- και Φ142138.

Η αδειοδότηση αυτή είναι του 2015. Έχει γίνει ήδη µια τροπο-
ποίηση της έγκρισης περιβαλλοντικών όρων. Ο αριθµός ΑΕΠΟ
είναι 187568. Επίσης, υπήρχε άλλη µία τροποποίηση της έγκρι-
σης των περιβαλλοντικών όρων, η ΑΕΠΟ 210648 σχετικά µε τη

χρήση νερού της βιοµηχανίας. Μια τελευταία τροποποίηση είναι
η ΑΕΠΟ µε αριθµό 212597. Επί του παρόντος δεν εκκρεµεί στη
Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης αίτηµα, που να αφο-
ρά στην ανανέωση ή τροποποίηση της ισχύουσας ΑΕΠΟ. 

Με ρωτάτε, επίσης -το είπατε και προφορικά- αν οι παρένθετες
εταιρείες καλύπτονται ή όχι από την άδεια και από την έγκριση
των περιβαλλοντικών όρων. Σας λέω λοιπόν ξεκάθαρα ότι αυτές
οι εταιρείες, δηλαδή η «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ» και η PFIC LTD
–ως διάδοχη κατάσταση της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ
ΚΑΙ ΧΗΜΙΚΑ»- καλύπτονται από την περιβαλλοντική αδειοδότηση
της εταιρείας «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ» από κοινού µε την PFIC
από την άδεια της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΗ-
ΜΙΚΑ». 

Αυτή η άδεια είχε δεκαετή διάρκεια. Όµως, σύµφωνα µε τον
νόµο που τροποποίησε και εκσυγχρόνισε το µοντέλο της αδει-
οδότησης, δηλαδή τον ν.4685/2020 -δικό µας νόµο- οι δεκαετείς
άδειες έχουν δεκαπενταετή διάρκεια και αυτή η ανανέωση γίνε-
ται αυτοδίκαια. Εποµένως, σας απαντώ και σε αυτό, δηλαδή αν
υπάρχει άδεια ή όχι. 

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, πολύ σύν-
τοµα.

Με ρωτάτε αν γίνονται µετρήσεις, ότι αυτό σας ενδιαφέρει και
τι βγάζουν οι µετρήσεις. Σας απαντώ ότι, ως γνωστόν, υπάρχει
το Εθνικό Δίκτυο Παρακολούθησης Ατµοσφαιρικής Ρύπανσης µε
σταθερούς σταθµούς, αυτόµατους, που λειτουργούν σε εικοσι-
τετράωρη βάση. Τέτοιος σταθµός υπάρχει βεβαίως και στην Κα-
βάλα. 

Σας θυµίζω ότι είναι η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης, σύµφωνα µε τον ν.3852, δηλαδή το νόµο του ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ, που έχει την αρµοδιότητα για την παρακολούθηση της
ποιότητας του αέρα εντός των διοικητικών ορίων της. Εκεί, λοι-
πόν, τέθηκε η απαίτηση λειτουργίας στο γήπεδο των εγκαταστά-
σεων της βιοµηχανίας αυτής, δηλαδή να λειτουργήσει σταθµός
µέτρησης ποιότητας της ατµόσφαιρας, όπως και έγινε. 

Η συλλογή, αποθήκευση και επεξεργασία των τιµών των µε-
τρήσεων πραγµατοποιείται ηλεκτρονικά και αυτά τα επεξεργα-
σµένα αποτελέσµατα των µετρήσεων περιλαµβάνονται στην
ετήσια έκθεση, όπως το είπατε κι εσείς νωρίτερα, περιβαλλοντι-
κής επίδοσης κατά την υποβολή της στην Υπηρεσία µας, δηλαδή
στη Διεύθυνση Περιβάλλοντος και Χωρικού Σχεδιασµού. 

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να συνεχίσω; Είναι δώδεκα τα ερωτή-
µατα και έχω φτάσει στα τέσσερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ σύν-
τοµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θέλω µισό λεπτό ακόµα, για να τελειώσω. Είναι πολύ ση-
µαντικό. 

Ποια είναι τα πορίσµατα της έκθεσης ελέγχου; Αυτό µας εν-
διαφέρει και αυτό θέλουν να µάθουν και οι Καβαλιώτες. Έγιναν
έλεγχοι; Ναι, βεβαίως και έγιναν έλεγχοι. Ακούστε. Τον Οκτώβριο
του 2020 επιθεωρητές περιβάλλοντος του Υπουργείου µας διε-
νήργησαν νέες αυτοψίες και στις δύο εταιρείες, βάσει του προ-
γράµµατος των τακτικών περιβαλλοντικών επιθεωρήσεων για τα
έτη 2020 και 2021, το τρέχον. Αυτός ο έλεγχος βρίσκεται σε εξέ-
λιξη. 

Επίσης, στις 9 Σεπτεµβρίου, έναν µήνα πριν από τον τελευταίο
έλεγχο που σας ανέφερα, είχε διενεργηθεί νέα ετήσια -αυτή είναι
η ετήσια τακτική- επιθεώρηση στις εγκαταστάσεις της εταιρείας. 

Ακόµη, η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης τον
Αύγουστο του 2020 είχε διενεργήσει επίσης έκτακτη αυτοψία,
για να διερευνήσει τα φαινόµενα, που είχαν από πολλούς ανθρώ-
πους καταγγελθεί ως φαινόµενα δυσοσµίας. 

Τι διαπιστώθηκε, λοιπόν, από τον έλεγχο; Κι εδώ ερχόµαστε
στο ερώτηµά σας. Διαπιστώθηκε ότι υπήρχαν περιβαλλοντικές
παραβάσεις των όρων της ισχύουσας ΑΕΠΟ και επιβλήθηκαν οι
προβλεπόµενες διοικητικές κυρώσεις 40.000 ευρώ σε καθεµία
από τις εταιρείες, ενώ οι µετρήσεις του σταθµού ποιότητας ατµό-
σφαιρας για το δίµηνο Ιουνίου-Ιουλίου βρέθηκαν να είναι πολύ
κατώτερες των επιτρεπόµενων ορίων. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Ελευθεριά-
δου, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι θα καταθέσετε τους ελέγχους

και τα αποτελέσµατα αυτών και στα Πρακτικά, για να µπορέσω
να τα λάβω και να τα αξιολογήσω. 

Όσον αφορά την ΑΕΠΟ της µητρικής εταιρείας «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ
ΚΑΒΑΛΑΣ», δεν κατάλαβα πώς καλύπτονται όλες οι εταιρείες που
είναι µέσα στο εργοστάσιο, αφού την ανανέωση την κάνει µόνο
η µία εταιρεία που λειτουργεί µισό εργοστάσιο. Άρα, σε περί-
πτωση ατυχήµατος -για παράδειγµα- ποια εταιρεία θα ευθύνεται
από όλες; 

Δεν αναφέρατε τα αποτελέσµατα της Ετήσιας Έκθεσης Τακτι-
κής Επιθεώρησης, που έγινε στις 9 Σεπτεµβρίου 2020. Τι λέει;
Λέει ότι υπάρχει κίνδυνος, γιατί δηµιουργείται υποβαθµισµένη νι-
τρική αµµωνία εντός του εργοστασίου. Λέει ότι εξαιρετικά επι-
κίνδυνα υλικά, όταν βρίσκονται σε περιβάλλον νιτρικής αµµω-
νίας, µπορούν να προκαλέσουν ατύχηµα. Λέει ότι το εργοστάσιο
λειτουργεί µε ανεκπαίδευτο προσωπικό και γι’ αυτό απαιτούνται
σεµινάρια εκπαίδευσης από εξωτερικό πιστοποιηµένο φορέα.
Λέει ότι υπάρχει ανάγκη να ελεγχθεί η στατική επάρκεια του ερ-
γοστασίου. Λέει ότι θα πρέπει να τοποθετηθεί αυτόµατο σύστηµα
καταγραφής θερµοκρασίας-υγρασίας, το οποίο δεν υπάρχει.
Επίσης, οι ελεγκτές λένε ότι θα πρέπει οπωσδήποτε να διενερ-
γηθεί πρόσθετη επιθεώρηση εντός έξι µηνών, για να δουν αν η
εταιρεία έχει συµµορφωθεί µε όλα αυτά.

Η εταιρεία τι λέει στο Υπουργείο σας; Σας µαλώνει ο κ. Λαυ-
ρεντιάδης. Απαιτεί, λοιπόν, από την περιφέρεια -τα αποτελέ-
σµατα των ελέγχων τα κοινοποίησε στους αρµόδιους Υπουρ-
γούς- να µην ξανακοινοποιηθούν στους Υπουργούς και θεσµι-
κούς άρχοντες τα αποτελέσµατα του ελέγχου. Θεωρεί ότι δεν
πρέπει να συµµετέχουν έµπειροι εµπειρογνώµονες του Υπουρ-
γείου στους ελέγχους και ζητά να µην ξανακληθεί το Υπουργείο
σας στους ελέγχους. Αρνείται την επανεξέταση-επικαιροποίηση
της µελέτης ασφαλείας, γιατί οι ελεγκτές είπαν ότι το Υπουργείο
Δηµόσιας Τάξης θα πρέπει µετά το ατύχηµα νιτρικής αµµωνίας
στη Βηρυτό να επανελέγξει τη µελέτη ασφαλείας. Αρνείται να
εκπαιδεύσει το προσωπικό, ζητάει τη διαγραφή όλων των µη
συµµορφώσεων και αποδείξεων και τη διαγραφή ολόκληρης της
αναφοράς.

Ρωτάω, λοιπόν, αν αυτά τα γνωρίζει το Υπουργείο σας, αν είναι
σε αυτά που πριν λίγο διαβάσατε, γιατί αυτά πρέπει να γνωρίζουν
οι Καβαλιώτες αν τα έχετε επισηµάνει, αν προτίθεστε να ξανα-
κάνετε έλεγχο -έχουν περάσει έξι µήνες από τον προηγούµενο,
σε πέντε µέρες κλείνει το εξάµηνο- και αν θα επιµένετε να ελεγχ-
θούν όλες οι παραβάσεις από τους ελεγκτές της Περιφέρειας
και φυσικά αν θα στείλετε και δικό σας ελεγκτή.

Για το ότι ήταν πολλά τα ερωτήµατα και δεν προλάβατε να µου
απαντήσετε, δεν φταίω εγώ, κύριε Υπουργέ. Φταίει ότι ήταν γρα-
πτή η ερώτηση. Εποµένως, θα περιµένω γραπτή απάντηση για
όλα, όπως και τα έγγραφα τα οποία ζήτησα να καταθέσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Ελευθεριάδου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Ελευθεριάδου, βεβαίως θα καταθέσω τα πάντα. Εµείς

δίνουµε όλα τα στοιχεία σε όλους τους συναδέλφους Βουλευτές,
γιατί αυτός είναι ο ρόλος µας, αυτή είναι η υποχρέωσή µας και
διότι εµείς πιστεύουµε ότι η διαφάνεια και η λογοδοσία είναι ένας
υγιής δείκτης για τον κοινοβουλευτισµό.

Με ρωτήσατε, λοιπόν, για τα αποτελέσµατα της περιφέρειας
και αν έχει γίνει αξιολόγηση και πού θα τα βρούµε αυτά. Θα σας
πω το εξής: Πρώτα από όλα, εάν µπείτε στο site του Υπουργείου
µας -διότι η αξιολόγηση των µετρήσεων για την Καβάλα και ο
έλεγχος συµµόρφωσης µε τις οριακές τιµές παρουσιάζονται στο
Παράρτηµα 8 της Ετήσιας Έκθεσης Ατµοσφαιρικής Ρύπανσης-
εάν µπείτε στην ιστοσελίδα µας, στο ypeka.gr, στη θεµατική ενό-
τητα «Περιβάλλον/Ποιότητα ατµόσφαιρας/Εκθέσεις», θα βρείτε

εκεί αυτά που µε ρωτήσατε.
Τα πρωτογενή δεδοµένα των µετρήσεων, λοιπόν, είναι διαθέ-

σιµα και να σηµειώσω το εξής, ότι για την Καβάλα ο επιτόπιος
σταθµός εκεί το 2019 άλλαξε θέση. Η αξιολόγηση -που µας εν-
διαφέρει- των µετρήσεων, των συγκεντρώσεων για το διοξείδιο
του αζώτου, το διοξείδιο του θείου, το όζον και το βενζόλιο
έδειξε ότι για όλο το 2019 δεν σηµειώθηκε υπέρβαση των ορια-
κών τιµών για κανέναν ρύπο. Η αξιολόγηση του 2020 πραγµατο-
ποιείται αυτό τον καιρό που µιλάµε, περιµένοντας, βέβαια, τα
τελευταία στοιχεία από τις µετρήσεις που έκανε η αρµόδια Υπη-
ρεσία της Περιφέρειας. Περιµένουµε, λοιπόν, από την Περιφέ-
ρεια τα τελευταία στοιχεία για να γίνει εκεί η µελέτη και η αξιο-
λόγησή τους.

Με ρωτήσατε κάτι για τη SEVESO, την οδηγία και ποιος συν-
δέεται και ποιος δεν συνδέεται. Από τα στοιχεία, λοιπόν, των
ελέγχων που έκαναν οι επιθεωρητές περιβάλλοντος του Υπουρ-
γείου προκύπτει ότι µόνο η εταιρεία «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ»
υπάγεται στις διατάξεις της οδηγίας SEVESO.

Ωστόσο, πάµε και στις άλλες εταιρείες. Για παράδειγµα, στα
«ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΝΕΑΣ ΚΑΡΒΑΛΗΣ» έχει συνταχθεί και υποβληθεί
στις αρµόδιες αρχές, διοίκηση, περιφέρεια και λοιπούς φορείς,
µελέτη ασφαλείας για τις εγκαταστάσεις αυτής της εταιρείας
από το 2017. 

Όσον αφορά την άλλη εταιρεία «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΝΕΑΣ ΚΑΡΒΑ-
ΛΗΣ Α..Ε», νυν «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ ΛΤΔ», έχουν διενεργηθεί
οι προβλεπόµενες ετήσιες, βάσει του άρθρου 19 της σχετικής
ΚΥΑ, επιθεωρήσεις την τελευταία τριετία. Αυτές εδώ οι επιθεω-
ρήσεις συντονίζονται από τη Διεύθυνση Ανάπτυξης Περιφερει-
ακής Ενότητας Καβάλας.

Επίσης, µε ρωτήσατε για την τροποποίηση της ΑΕΠΟ, σωστά;
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ναι, αλλά µιλάτε για την ίδια

εταιρεία, για τα «ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΝΕΑΣ ΚΑΡΒΑΛΗΣ Α.Ε.»…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κυρία Ελευθεριάδου, µην διακόπτετε. Ο κύριος Υπουργός δεν
σας διέκοψε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βεβαίως, το γνωρίζω, αλλά, όπως σας είπα, υπήρχε άδεια
δεκαετούς χρονικής διάρκειας της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΗΜΙΚΑ». Συµφωνούµε µέχρι εδώ; Αυτή τροποποι-
ήθηκε το 2012 και µετά υπήρξε άλλη µία τροποποίηση, αλλά και
όλες αυτές οι τροποποιήσεις των αδειών των ανώνυµων εται-
ρειών, που αναφέρονταν στην αρχική εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑ-
ΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΧΗΜΙΚΑ». Συµφωνούµε µέχρι εδώ. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Δεν συµφωνούµε, κύριε Υπουρ-
γέ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ο διάδοχος, όπως σας είπα, βάσει του εκσυγχρονισµού
της νοµοθεσίας, η δεκαετής διάρκεια της περιβαλλοντικής
άδειας έγινε δεκαπενταετής. Άρα, βεβαίως καλύπτεται.

Από εκεί και πέρα, εµάς µας ενδιαφέρει πάρα πολύ το θέµα
και το αντιµετωπίζουµε και σε άλλες περιοχές της Ελλάδος. Εµ-
φανίζεται περιστασιακά και είναι ένα ζήτηµα που µας απασχολεί.
Για παράδειγµα, στον Βόλο, στη Θεσσαλονίκη και στην Καβάλα
έχουµε οσµές, αλλά και άλλα ζητήµατα σε διάφορα βιοµηχανικά
συγκροτήµατα, τα οποία βεβαίως τα εξετάζουµε όλα. Έχουµε
στείλει ξανά και ξανά επιθεωρητές και συνεργαζόµαστε πάρα
πολύ στενά µε τις κατά τόπους περιφέρειες και τους δήµους,
αλλά και µε την Κοινωνία των Πολιτών, διότι πάνω απ’ όλα µας
ενδιαφέρει η αναβάθµιση, αλλά πρώτα απ’ όλα η προάσπιση της
ποιότητας ζωής των πολιτών. 

Σε συνεργασία, λοιπόν, µε όλους αυτούς τους φορείς, αλλά
και µε την Κοινωνία των Πολιτών προχωράµε, έτσι ώστε να θω-
ρακίσουµε περιβαλλοντικά τον αστικό ιστό και να αφήσουµε
πίσω µας τις όποιες αδυναµίες υπάρχουν στο σύστηµα, είτε
αυτές είναι βιοµηχανικές είτε ελέγχου. Εµείς είµαστε από πάνω,
τις διορθώνουµε και έτσι προχωράµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
Προχωράµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 598/22-3-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
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του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Χρήστου Γιαννούλη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Επιλεκτικές
αποσπάσεις στελεχών της ΔΑΚΕ στον Οργανισµό Αστικών Συγ-
κοινωνιών Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ)».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Γιάννης Κεφαλογιάννης. 

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την άδειά σας,

µπορώ να έρθω στο Βήµα, επειδή λόγω γυαλιών δεν µπορώ να
χρησιµοποιήσω τη µάσκα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Γιαννούλη, µπορείτε να έρθετε στο Βήµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
για την ανοχή σας. Ελπίζω να µείνω στην πρεσβυωπία και όχι
στην πολιτική «πρεσβυωπία».

Επίσης, ευχαριστώ πάρα πολύ τον κύριο Υπουργό, που έρχε-
ται να απαντήσει. Διότι, κύριε Κεφαλογιάννη, οφείλω να αναγνω-
ρίσω ότι είστε πολύ πιο αποτελεσµατικός και σκληρός αντίπαλος,
αλλά πολύ περισσότερο έντιµος και ειλικρινής, χωρίς τη στείρα
επανάληψη µιας αντι-ΣΥΡΙΖΑ και αντιπαραγωγικής ρητορείας
που εκπροσωπεί ο επικεφαλής Υπουργός, ο κ. Καραµανλής. Και
αυτό ως εισαγωγή και απάντηση στο ερώτηµα: «Γιατί επανερχό-
µαστε πάλι στον ΟΑΣΘ και στις αστικές συγκοινωνίες;».

Διότι µόλις πριν από λίγο καιρό, κύριε Υπουργέ, χρειάστηκε να
περάσουν δέκα µήνες για να παραδεχτεί η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη ότι ο ιός µεταδίδεται στα λεωφορεία και στα µέσα µαζικής
µεταφοράς και στο µετρό. Διότι µόλις πριν από σχετικά λίγο χρο-
νικό διάστηµα, τον Οκτώβριο του 2020, ο κ. Καραµανλής είχε την
πολιτική αµετροέπεια, όπως το συνηθίζει, να πει, και µάλιστα µε
αλαζονικό ύφος, ότι δεν υπάρχουν αποσπασµένοι οδηγοί δεξιά
και αριστερά. Διότι µας ενδιαφέρει η υγεία και η ασφαλής µετα-
φορά των επιβατών. Διότι, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι
λεωφορεία του ΟΑΣΘ χωρίς παράθυρα κυκλοφορούν και σή-
µερα στη Θεσσαλονίκη. 

Το καταγγέλλουν οι εργαζόµενοι, τους οποίους απαξιώνετε
και εσείς ως Υπουργείο, αλλά και η ανεκδιήγητη διοίκηση του
ΟΑΣΘ µε τον κ. Σκόδρα. Τους απαξιώνετε και τους κρατάτε οµή-
ρους και απειλούµενους, µην τηρώντας στοιχειώδεις υποχρεώ-
σεις των εργασιακών συνθηκών. Μάλιστα, είχε τονίσει ο κ.
Καραµανλής ότι δεν χρειάζονται παράθυρα και ότι υπάρχει σύ-
στηµα κλιµατισµού, το οποίο όµως δεν λειτούργησε, όπως λένε
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι.

Την ίδια ώρα -περιγράφω για να µπω στο ερώτηµα- στον
ΟΑΣΘ ελεγκτές εδώ και τρεις, τέσσερις εβδοµάδες, µπαίνουν µε
µάσκες για έλεγχο, χωρίς τις αποστάσεις των δύο µέτρων, κάτι
που το προηγούµενο διάστηµα δεν γινόταν γιατί ήταν σε έξαρση
η πανδηµία, που επανέρχεται ως δεδοµένο.

Γι’ αυτό, λοιπόν, µπαίνουµε στο ερώτηµα. Με βάση τα στοιχεία
που έχουµε εµείς, υπάρχουν εκατόν εβδοµήντα επτά αποσπά-
σεις οδηγών, µάχιµης ειδικότητας, η οποία θα βοηθούσε στην
πύκνωση των δροµολογίων και στον ΟΑΣΘ. Παρ’ όλα αυτά, οι
περισσότεροι από αυτούς συνεχίζουν να µετακινούνται σε θέσεις
γραφείου ή σε άλλες Υπηρεσίες, µε αποτέλεσµα να µην επιτυγ-
χάνεται ο ύψιστης σηµασίας στόχος για την ασφαλή µεταφορά
των επιβατών. Ρωτάµε: Γιατί και σε τι βαθµό συµβαίνει;

Υπάρχει και µία άλλη ανάγνωση, την οποία αν θέλετε θα τη
συζητήσουµε, γι’ αυτές τις τραγικές συµπτώσεις που συµβαίνουν
σε σχέση µε τη διοίκηση ΟΑΣΘ, µε την πολιτική καταγωγή των
ευνοούµενων και το αποτέλεσµα.

Ας ξεκινήσουµε από το βασικό ερώτηµα: Πόσοι οδηγοί και
ποιες άλλες µάχιµες έχουν µετακινηθεί σε γραφεία την ώρα του
πολέµου της πανδηµίας;

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, λυπούµαι επειδή δυστυχώς το κόµµα σας

τις τελευταίες ηµέρες, ελλείψει συγκεκριµένης πολιτικής κατεύ-
θυνσης έχει προχωρήσει σε µία καταστροφολογία και σε fake
news. Την προηγούµενη εβδοµάδα ακούγαµε fake news και για

τα self-test, ότι δηλαδή θα είναι µία φωτογραφική διάταξη για τη
«SIEMENS» και µόλις χθες είδαµε ότι τελικά κατατέθηκαν τριά-
ντα µία προτάσεις και πουθενά δεν ήταν η «SIEMENS».

Ακόµα και σήµερα περιµένουµε τουλάχιστον µία συγγνώµη
από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για όλο αυτό, το
οποίο προσπάθησε να διασπείρει το προηγούµενο διάστηµα.

Η καταστροφολογία, όµως, προέρχεται και από στελέχη σας
για τα λεωφορεία. Θυµάστε στην Αίθουσα αυτή, κύριε συνά-
δελφε, που µας λέγατε για τριακόσια λεωφορεία τα οποία είχε
κόψει το Ελεγκτικό Συνέδριο και µόλις την προηγούµενη εβδο-
µάδα έδωσε το πράσινο φως ότι µπορούν να κυκλοφορήσουν κα-
νονικά στους δρόµους της Αθήνας, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
πυκνώσουµε και τα δροµολόγια.

Έρχοµαι, όµως πιο συγκεκριµένα στην ερώτηση την οποία κα-
ταθέσατε. Για άλλη µία φορά, νοµίζω ότι δίνεται η ευκαιρία να
υπενθυµίσουµε στους Έλληνες και τις Ελληνίδες που µας ακούν
την κατάσταση που παραλάβαµε πριν από ενάµιση χρόνο στον
ΟΑΣΘ στη Θεσσαλονίκη και για τις ενέργειες, στις οποίες έχουµε
προβεί όλο το προηγούµενο διάστηµα ως πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, τόσο εγώ όσο και ο
Υπουργός κ. Καραµανλής.

Δυστυχώς, η στρέβλωση η οποία επήλθε µε τον ν.4482/2017
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ προκάλεσε -δυστυχώς συνεχίζει να προ-
καλεί- δυσµενέστατες συνέπειες για τις συγκοινωνίες της Θεσ-
σαλονίκης.

Θυµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι την προηγούµενη πενταετία
σχεδόν, 2015-2019, δεν υπήρξε καµµία µέριµνα για την ανανέ-
ωση του τροχαίου υλικού του οργανισµού, γεγονός το οποίο µε
τη µεγάλη ηλικία -δυστυχώς- του στόλου είχε ως αποτέλεσµα
την πλήρη αποσάθρωση των αστικών συγκοινωνιών στην Περι-
φερειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης.

Σας θυµίζω, επίσης, τη σωρεία µηνύσεων που η προηγούµενη
διοίκηση εκτόξευε κατά εργαζοµένων -ήρθε, βεβαίως, η Δικαιο-
σύνη να τις απορρίψει συλλήβδην- και τη σωρεία τιµωρητικού
χαρακτήρα µετακινήσεων, οι οποίες βεβαίως, προκάλεσαν σο-
βαρά προβλήµατα στη Θεσσαλονίκη και στον ΟΑΣΘ.

Θα σας θυµίσω τα εξής: Τον Ιούλιο του 2019 κυκλοφορούσαν
διακόσια δεκατρία λεωφορεία στη Θεσσαλονίκη, από τα τετρα-
κόσια περίπου, που παρέλαβε η προηγούµενη διοίκηση το 2015.
Σήµερα που µιλάµε, σε καθηµερινή βάση είναι πάνω από τετρα-
κόσια. Δηλαδή, κάναµε αύξηση του στόλου περίπου στο 100%.

Οι οδηγοί ήταν αδρανείς, γιατί πολύ απλά δεν υπήρχαν λεω-
φορεία να οδηγήσουν και, δυστυχώς, σε καθηµερινή βάση εκατό
µε εκατόν πενήντα οδηγοί, ακριβώς επειδή υπήρχαν µόλις δια-
κόσια δεκατρία λεωφορεία, στην ουσία παρέµεναν χωρίς καθή-
κοντα. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, υπήρξε απόσπαση προσω-
πικού σε κάποιες άλλες διευθύνσεις του οργανισµού, γιατί νο-
µίζω ότι θα συµφωνήσουµε στο ότι, το να είναι εργαζόµενοι και
να είναι αδρανείς, σίγουρα δεν ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση.

Βεβαίως, υπήρχαν οδηγοί, οι οποίοι είχαν και αυξηµένα προ-
σόντα και γι’ αυτό αποσπάστηκαν και σε διοικητικές θέσεις, όπως
επίσης αντιµετωπίστηκαν και περιπτώσεις ιατρικές, λόγω κά-
ποιου προβλήµατος δεν µπορούσαν να πιάσουν το τιµόνι.

Σας λέω, όµως, κύριε συνάδελφε, σήµερα -αυτό αν θέλετε
είναι και µία καλή είδηση- ότι τώρα που αυξήθηκε ο στόλος και
εποµένως, υπάρχουν παραπάνω λεωφορεία στον ΟΑΣΘ, θα γί-
νουν ενέργειες από τη διοίκηση και πολλοί από αυτούς θα επι-
στρέψουν στο τιµόνι, ακριβώς για να βγαίνουν ακόµα και παρα-
πάνω δροµολόγια.

Για να γίνει -κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- αντιληπτή, όµως,
η µεγάλη διαφορά στον τρόπο λειτουργίας της σηµερινής διοί-
κησης σε σχέση µε τη διοίκηση του κ. Παππά θα σας πω το εξής:
Οι επιλογές των προϊσταµένων τµηµάτων και υπευθύνων γρα-
φείων έγιναν σύµφωνα µε όλες τις νόµιµες διαδικασίες που προ-
βλέπει ο κανονισµός του οργανισµού, δηλαδή εσωτερική
προκήρυξη θέσεων, υποψηφιότητες, κρίση από πρωτοβάθµιο
υπηρεσιακό συµβούλιο και κρίση επιτυχών ενστάσεων από το
δευτεροβάθµιο υπηρεσιακό συµβούλιο. Μάλιστα, θα καταθέσω
στα Πρακτικά τις αποφάσεις αυτές και θα δείτε ότι στη συντρι-
πτική πλειοψηφία των επιλογών δεν έγιναν καν ενστάσεις. Υπήρ-
ξαν κάποιες ενστάσεις, που κρίθηκαν από το δευτεροβάθµιο
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συµβούλιο. Να τονίσω -για να µας ακούσει και ο κόσµος- ότι τόσο
στο πρωτοβάθµιο, όσο και στον δευτεροβάθµιο συµµετέχουν και
δύο εκπρόσωποι των εργαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών
της Βουλής)

Όσον φορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης, θα απαντήσω
στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γιαννούλη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Κεφαλογιάννη, δεν θα ανακαλέσω την

εκτίµησή µου, την αίσθησή µου για την πολιτική σας παρουσία
και το πολιτικό σας προφίλ. Απλά θέλω να σας θυµίσω ότι από
αυτό το Βήµα, από το ιερό Βήµα της Βουλής έχει συντελεστεί η
µεγαλύτερη πολιτική χυδαιότητα και λαθροχειρία σε ό,τι αφορά
τη διασπορά και τη χρήση ψευδών ειδήσεων µε αυτόν που παρι-
στάνει τον Αντιπρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας και τον σοβαρό
Υπουργό Ανάπτυξης, που κατέθεσε µία πλαστή φωτογραφία ως
τεκµήριο του κοινοβουλευτικού διαλόγου. 

Θα πρότεινα -δεν απευθύνοµαι προσωπικά, αλλά προς όλους
τους συναδέλφους σας- µεγαλύτερη σεµνότητα όταν µιλάτε για
διασπορά ψευδών ειδήσεων εσείς, εσείς -όχι εσείς προσωπικά-
που έχετε αποκτήσει απίστευτες δεξιότητες στον κανιβαλισµό,
την παραποίηση, την παραπληροφόρηση, τη διαστρέβλωση των
γεγονότων. Οπότε µην κουνάτε το δάχτυλο στα θύµατα αυτής
της διαστρέβλωσης, γιατί ακόµη είναι νωπή η εικόνα, κραδαίνον-
τας την ψεύτικη φωτογραφία και µε χρηστοµάθειες κάθιδρος και
ένοχος ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας να προσπαθεί να
πλήξει τον πρώην Πρωθυπουργό τον κ. Τσίπρα.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. 
Κύριε Υπουργέ, ευτυχώς που στο τελευταίο σκέλος της απαν-

τήσεώς σας περιλάβατε και το ερώτηµα που περιέχεται στην επί-
καιρη ερώτηση. Δεν θέλω να ανοίξουµε και πάλι την κουβέντα
για τον ΟΑΣΘ, γιατί -θα σας πω ένα απλό παράδειγµα- εάν δεν
παραδέχεστε ότι η χώρα το 2009 χρεοκόπησε, δεν θα παραδε-
χτείτε ποτέ ότι το 2016 ο ΟΑΣΘ χρεοκόπησε εξαιτίας της αδια-
φανούς λειτουργίας του. Χρεοκόπησε! Η µόνη εναλλακτική λύση
χρεοκόπησε, όπως η Ελλάδα το 2009. Και η µόνη εναλλακτική
λύση ήταν αυτό που έγινε, για να µην πεταχτούν στον δρόµο
δυόµισι χιλιάδες εργαζόµενοι και να µείνει η πόλη χωρίς συγκοι-
νωνία. Ξύνεστε στην γκλίτσα του τσοπάνη, συνεχώς; 

Κάτι ακόµα. Δώστε µου µια απλή, ανθρώπινη, λογική εξήγηση.
Όσον αφορά τους ανθρώπους, που συνωστίζονται στις αποβά-
θρες του µετρό, στις στάσεις των αστικών λεωφορείων, αφού
είναι τόσο καλά τα πράγµατα όπως τα περιγράφετε στην «ονει-
ροχώρα» του κ. Καραµανλή, τι ακριβώς συµβαίνει στο µυαλό
τους; Είναι εθισµένοι στον συγχρωτισµό, στον συνωστισµό και
πηγαίνουν να κολλήσουν COVID-19; Πώς προκύπτει αυτό; Εξη-
γήστε µας επιτέλους. Είναι µια ιδιότυπη «µαζοχιστική» σχέση του
πολίτη µε τις µεταφορές;

Δεν έχετε νιώσει την ανάγκη, κάποια στιγµή, να εξηγήσετε «για
τον συνωστισµό, για τον συγχρωτισµό, για τη µετάδοση τι κά-
νουµε, ποιες ήταν οι άµεσες παρεµβάσεις µας»;

Είπε τον Οκτώβριο του 2020 ο κ. Καραµανλής ότι παρατηρείται
στο 5% των δροµολογίων πληρότητα 65%! Μα, γελούν και οι πέ-
τρες µε αυτό που συµβαίνει στην πραγµατικότητα, κύριε Κεφα-
λογιάννη!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι, λοιπόν, που θα επιστρέψουν οδηγοί στη µάχιµη

θέση της µεταφοράς επιβατών ως οδηγοί λεωφορείων, αλλά λυ-
πάµαι που πρέπει να σας θυµίσω το γεγονός ότι και λεωφορεία
ήταν να επισκευαστούν και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη.
Δεν το κάνατε. Επιλέξατε τη µέθοδο του λίζινγκ µε τα ΚΤΕΛ. Το
Ελεγκτικό Συνέδριο ανακάλεσε τη διάταξή του.

Όµως, η διάταξη υπήρξε, κύριε Υπουργέ. Διέταξε, επέβαλε την

απόσυρση τριακοσίων λεωφορείων, τα οποία έθεταν σε κίνδυνο
την υγεία των επιβατών. Δεν µπορεί να κάνουµε αυτά τα λογικά
άλµατα και να λέµε: ανακάλεσε το Ελεγκτικό Συνέδριο. Όταν
προκάλεσε, όµως, την παύση της διαδικασίας, τότε τι ήταν; Δευ-
τέρα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας.
Στον ΟΑΣΘ µοιραία σύµπτωση! Δεν µπορώ να σκεφτώ κάτι

άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,

κλείστε, σας παρακαλώ. Έχετε φτάσει στα πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αµέσως τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πώς γίνεται, όµως, από τα έντεκα µέλη των ανθρώπων που

συγχρωτίζονται πολιτικά µε τον χώρο σας, της ΔΑΚΕ, που εργά-
ζονται στον ΟΑΣΘ, οι οκτώ να έχουν φύγει από τον δρόµο και να
έχουν µετακινηθεί σε γραφεία;

Έχει µετακινηθεί ο οδηγός, κύριε Υπουργέ, προς ενηµέρωσή
σας και έχει γίνει προϊστάµενος ηλεκτρολογικού. Τέσσερις οδη-
γοί µετακινήθηκαν σε γραφεία κίνησης, βγάζουν προγράµµατα
εργασίας. Ο ένας ήταν προϊστάµενος παλαιότερα για τα αυτοκί-
νητα των ατόµων µε αναπηρία. Είχαν γίνει καταγγελίες για τον
τρόπο που λειτουργούσε και τοποθετήθηκε µια συναδέλφισσά
του µε πτυχίο ΤΕΙ. Επέστρεψε ο συγκεκριµένος.

Ένας οδηγός δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης έγινε υπεύθυνος
αµαξοστασίου. Με ποια τυπικά προσόντα µπορείτε να µου πείτε;
Ένας πωλητής καρτών -δεν υποτιµώ τον ρόλο- µετακινήθηκε σε
θέση γραφείου στη Διεύθυνση Διασφάλισης Εσόδων.

Όλες αυτές οι µετακινήσεις, κύριε Υπουργέ -σας το λέω πραγ-
µατικά, µε καλή πρόθεση, για να το θεραπεύσετε- έγιναν εκ των
υστέρων, µε έγκριση του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

Καταθέτω για µια ακόµη φορά και κλείνω δύο στοιχεία, δύο
έγγραφα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε πάει στα έξι
λεπτά, κύριε συνάδελφε και µιλήσατε και…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δύο δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Αφορά ένα εκατοµµύριο πολίτες.

Καταθέτω για µια ακόµη φορά στα Πρακτικά τη δηµόσια συγ-
γνώµη του κ. Καράογλου, Υφυπουργού Μακεδονίας-Θράκης, το
καλοκαίρι του 2019, που ζητάει συγγνώµη για την προηγούµενη
διοίκηση του ΟΑΣΘ για όσα συκοφαντικά εκστόµισε σε συνέν-
τευξή του. Είναι η τρίτη φορά που το κάνω στη Βουλή και δεν
λέτε να βάλετε µυαλό, κυρίως ο προϊστάµενος Υπουργός σας.

Η παρούσα δήλωση -να δηµοσιοποιηθεί- λέει τα εξής: «Ανα-
καλώ τα περί κακοδιαχείρισης και διαφθοράς στον ΟΑΣΘ κατά
το διάστηµα που οι ως αν µετείχαν στη Διοίκησή του, κατά την
περίοδο που ο ΟΑΣΘ περιήλθε στο ελληνικό δηµόσιο».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γιαννούλη,
καταθέστε το, σας παρακαλώ! Δεν είναι δυνατόν να µιλάτε επτά
λεπτά!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τρίτη φορά το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επτά λεπτά και

τρία πριν, σύνολο δέκα λεπτά. Είναι δυνατόν;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ένα εκατοµµύριο κόσµος το αξίζει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν έχει σηµασία,

όµως. Η έννοια του κοινοβουλευτικού ελέγχου αυτή είναι. Υπάρ-
χει µια ανοχή, δεν λέω, αλλά όχι έτσι.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα ήθελα πραγµατικά, να υπήρχε και παραπάνω χρόνος

για να µας κρίνουν πράγµατι, οι πολίτες της Θεσσαλονίκης, γιατί
νοµίζω ότι είναι πολύ εύκολο να γίνει η σύγκριση του τι συνέβαινε
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε το τι συµβαίνει τώρα, επί Κυβέρνησης
Κυριάκου Μητσοτάκη και το πώς έχουµε για άλλη µια φορά, θα
το πω, προσπαθήσει όλους τους προηγούµενους µήνες να κά-
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νουµε ανάταξη του στόλου στη Θεσσαλονίκη από διακόσια δε-
κατρία λεωφορεία -σας ενοχλεί η πραγµατικότητα, κύριε Γιαν-
νούλη, αλλά αυτή είναι- τον Ιούλιο του 2019 και σήµερα, σε
καθηµερινή βάση, τετρακόσια λεωφορεία και µάλιστα, λεωφο-
ρεία, τα οποία συνεχώς ανανεώνονται.

Ξέρετε πολύ καλά ότι υπάρχει και στον αέρα και η προκήρυξη
του διαγωνισµού -τις επόµενες εβδοµάδες, µάλιστα, θα είναι και
επίσηµα, γιατί είναι στη διαβούλευση- για την ανανέωση του στό-
λου τόσο σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Έτσι όλο και παραπάνω θα
βλέπουµε καλύτερες υπηρεσίες στη Θεσσαλονίκη.

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας,
κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι πολιτικά
προκλητικό, γιατί στην ουσία στοχοποιείτε πολιτικές ή κοµµατι-
κές πεποιθήσεις εργαζοµένων στον οργανισµό και γι’ αυτόν τον
λόγο θα είµαι σχετικά σύντοµος.

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, αλλά και η διοίκηση του
ΟΑΣΘ δεν ενδιαφέρονται για τις πολιτικές ή κοµµατικές απόψεις
των εργαζοµένων. Για εµάς είναι όλοι οι εργαζόµενοι ίδιοι. Η πα-
ρούσα πολιτική ηγεσία -και είµαι βέβαιος ότι και η διοίκηση του
ΟΑΣΘ- δεν φακελώνει και δεν επιτρέπει σε κανέναν να φακελώ-
σει εργαζοµένους και να τους στοχοποιεί συγκεκριµένα, όπως -
δυστυχώς- αντιπολιτευτικά κάνετε εσείς, ως παράταξη.

Προφανώς, οι µετακινήσεις –γιατί δεν µιλάµε για αποσπάσεις,
εσωτερικές µετακινήσεις είναι, γιατί πολλές φορές η έννοια της
απόσπασης µπορεί να µας παραπέµπει στο ότι βγαίνουν εκτός
οργανισµού- αφορούν εργαζόµενους όλων των κοµµατικών προ-
ελεύσεων. Κατέθεσα στα Πρακτικά µάλιστα, ότι ειδικά η συντρι-
πτική πλειοψηφία των µετακινήσεων δεν επέφερε καµία ένσταση.
Τι σηµαίνει αυτό; Προφανώς και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι δέχτηκαν
την αναγκαιότητα αυτών.

Άρα, κύριε συνάδελφε, όλες οι εσωτερικές αποσπάσεις-µετα-
κινήσεις έγιναν µε τον νόµιµο τρόπο και όλες τις διαδικασίες που
προβλέπει ο κανονισµός του οργανισµού. Βεβαίως, αποσκοπεί -
όπως σας είπα και προηγουµένως- στην καλύτερη διαχείριση του
ανθρώπινου δυναµικού. Επαναλαµβάνω: εκατό µε εκατόν πε-
νήντα οδηγοί λεωφορείων ήταν αδρανείς, ακριβώς γιατί δεν
υπήρχαν λεωφορεία να βγουν στους δρόµους. Όλες οι τοποθε-
τήσεις προϊσταµένων και βεβαίως, των διευθυντών έγιναν πάλι
µε τις νόµιµες διαδικασίες.

Μου δίνεται, όµως, µια καλή ευκαιρία να πω -θα κλείσω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε- το πώς γινόταν η διαχείριση, όσον αφορά
τη συντήρηση επί της προηγούµενης κυβέρνησης. Όπως κατα-
θέσατε εσείς, έτσι και εγώ θα τα καταθέσω επίσηµα στα Πρα-
κτικά. Επί ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς η διαχείριση των προµηθειών του
ΟΑΣΘ περιελάµβανε πληθώρα κατατµήσεων απευθείας αναθέ-
σεων που δυστυχώς επισώρευσαν δυσθεώρητες υποχρεώσεις
στον ΟΑΣΘ, οι οποίες πολλές φορές ήταν και µάλιστα µη νοµί-
µως αναληφθείσες. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά αποφάσεις διοικητικών δικαστη-
ρίων της Θεσσαλονίκης που λένε αυτό ακριβώς το ζήτηµα, αλλά
το πιο συγκλονιστικό, κύριε συνάδελφε είναι -θα το καταθέσω-
ένα έγγραφο του Μαρτίου του 2019 επί της προηγούµενης κυ-
βέρνησης του διευθυντή οικονοµικών υπηρεσιών κ. Ζαρίφη, ο
οποίος λέει: «Οι τιµές των αγορών αυτών είναι κατά πολύ µεγα-
λύτερες από αυτές που αναφέρονται στις αντίστοιχες παραγγε-
λίες. Οµοίως, µε τον ίδιο ως άνω τρόπο, αγοράστηκαν από τη
Διεύθυνση Συντήρησης είδη για τα οποία δεν εκκρεµούσαν πα-
ραγγελίες. Υπάρχει µεγάλος αριθµός παραγγελιών από προµη-
θευτές όπου οι ηµεροµηνίες παράδοσης έχουν εκπνεύσει. Άλλα
παραγγέλνατε, άλλα αγοράζατε, σε άλλες τιµές οι παραγγελίες,
άλλα πληρώνατε».

Καταθέτω το επίσηµο έγγραφο του ΟΑΣΘ, για να καταλάβετε
πώς γίνονταν οι προµήθειες επί διοίκησης Παππά στη Θεσσαλο-
νίκη. Αυτό το έγγραφο κανονικά καταλάβετε ποιον δρόµο πρέπει
να πάρει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών,

κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την ερώτηση µε αριθµό 585/19-3-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γιάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Την εξέλιξη της
Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης
(ΑΣΠΑΙΤΕ)»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όπως είπε πριν από λίγο ο κύριος Πρό-

εδρος, η ερώτησή µας αφορά στην Ανώτατη Σχολή Παιδαγωγι-
κής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης, γνωστή και ως ΑΣΠΑΙΤΕ για
τους περισσότερους.

Πρόκειται, κύριε Υπουργέ, για ένα πολύπαθο ίδρυµα, το οποίο
έχει υποστεί διαχρονικά τις συνέπειες από την αντι-εκπαιδευτική
πολιτική όλων διαδοχικά των κυβερνήσεων. Από το 1959, γιατί
τότε ιδρύεται, ως ΣΕΛΕΤΕ τότε, µέχρι και σήµερα αποτελεί στην
ουσία ένα ίδρυµα αδιαβάθµητο, µε διορισµένη διοίκηση και βε-
βαίως, αυτή η κατάσταση αφήνει κυριολεκτικά στον αέρα τόσο
τους φοιτητές όσο και το διδακτικό και το λοιπό προσωπικό της
σχολής.

Μετά από έναν κύκλο των τελευταίων ετών, έναν κύκλο αέναο,
ανωτατοποιήσεων, σχεδίων «ΑΘΗΝΑ», πανεπιστηµιοποιήσεων
κ.ο.κ. από τις κυβερνήσεις που πέρασαν τα τελευταία χρόνια, ξέ-
ρετε ότι η ΑΣΠΑΙΤΕ, µε βάση και τις πρόσφατες εξαγγελίες του
Υπουργείου Παιδείας για τον νέο νόµο πλαίσιο, που ετοιµάζει για
την ανώτατη εκπαίδευση, κινδυνεύει σήµερα να υποβαθµιστεί σε
ένα ίδρυµα παροχής καταρτίσεων τριετών, διετών ή µονοετών.

Το σενάριο αυτό δεν είναι βγαλµένο από το κεφάλι µας φυ-
σικά, και δεν απέχει από την πραγµατικότητα, δεδοµένου ότι ήδη
η παιδαγωγική επάρκεια είναι πια ένα εµπορεύσιµο εκπαιδευτικό
προϊόν, το οποίο έχει αφαιρεθεί από τους προπτυχιακούς κύ-
κλους πολλών πανεπιστηµιακών τµηµάτων και βεβαίως, διατίθε-
ται στην εκπαιδευτική αγορά, που συνεχώς µεγαλώνει επί
πληρωµή, φυσικά.

Με βάση όλα τα παραπάνω, σας ρωτάµε τι προτίθεται να κάνει
η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, για να εξασφαλιστούν όλες οι
προϋποθέσεις σε µόνιµο διδακτικό και λοιπό προσωπικό, σε υπο-
δοµές, σε αναβαθµισµένα ενιαία προγράµµατα σπουδών, ώστε
η ΑΣΠΑΙΤΕ να αποτελέσει ένα πανεπιστηµιακό ίδρυµα, να απο-
νέµει αντίστοιχα πτυχία πανεπιστηµιακού επιπέδου και να εξα-
σφαλιστεί βεβαίως η απονοµή παιδαγωγικής επάρκειας προ-
πτυχιακά, ενταγµένη στο πρόγραµµα σπουδών, χωρίς δίδακτρα
ή άλλες προϋποθέσεις για όσους φυσικά φοιτητές επιθυµούν να
την αποκτήσουν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω απολύτως µε τον χαρακτη-

ρισµό που είπατε για το πολύπαθο ίδρυµα. Μιλάω για την ΑΣ-
ΠΑΙΤΕ, που ορθώς αναφέρατε για την ιστορία της πως ξεκίνησε
ως ΣΕΛΕΤΕ σε µια άλλη εποχή. 

Να υπενθυµίσω βεβαίως, ότι η ΑΣΠΑΙΤΕ παρέµεινε εκτός πα-
νεπιστηµιακού τοµέα επί θητείας Γαβρόγλου. Δηλαδή, ανεξάρ-
τητα από τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας την εποχή εκείνη, που
ήταν ενάντια σε όλα αυτά που συντελέστηκαν επί Γαβρόγλου, η
µη πανεπιστηµιοποίηση της ΑΣΠΑΙΤΕ δεν οφείλεται στη σηµερινή
κυβέρνηση, αλλά σε επιλογές που έγιναν τότε.

Δεν έχω να πω πολλά. Θα ξεκινήσω µε το θέµα της παιδαγω-
γικής επάρκειας, που θέτετε και το οποίο είναι ένα σοβαρό θέµα.
Η σχολή αποτελείται από τέσσερα τµήµατα: το Τµήµα Εκπαιδευ-
τικών Ηλεκτρολόγων Μηχανικών, το Τµήµα Εκπαιδευτικών Μη-
χανολόγων Μηχανικών, το Τµήµα Εκπαιδευτικών Πολιτικών
Μηχανικών και το Παιδαγωγικό Τµήµα. Ειδικά το Παιδαγωγικό
Τµήµα δεν απονέµει πτυχίο. Οπότε, θεωρητικώς, εδώ υπάρχει το
πρόβληµα µε την επάρκεια. Προσέξτε, όµως, επειδή παιδαγω-
γικά τµήµατα διδάσκονται στα άλλα  προπτυχιακά τµήµατα της
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ΑΣΠΑΙΤΕ, για τον λόγο αυτόν, το πτυχίο που χορηγούν τα προ-
πτυχιακά τµήµατα της ΑΣΠΑΙΤΕ παρέχει δικαίωµα διδασκαλίας
στην ειδικότητα, στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και αποτελεί
πτυχίο επαγγελµατικής ειδικότητας, το οποίο µάλιστα, ως προς
τα δικαιώµατα που επιφέρει, είναι ισότιµο µε αυτά του ΤΕΙ.
Οπότε, το πτυχίο ενσωµατώνει δύο τίτλους: Τον τίτλο του εκπαι-
δευτικού και αυτού της επαγγελµατικής ειδικότητας. Αποκτάται
µάλιστα, ύστερα από δέκα ακαδηµαϊκά εξάµηνα, στα οποία πε-
ριλαµβάνονται δύο εξάµηνα για εκπόνηση πτυχιακής εργασίας
και εκτέλεση πρακτικής άσκησης στην ειδικότητα. Άρα, ως προς
το δεύτερο ερώτηµα που θέτετε, δηλαδή αν θα εξασφαλισθεί η
απονοµή παιδαγωγικής επάρκειας προπτυχιακά, απονέµεται από
την ίδρυση της ΑΣΠΑΙΤΕ και µέχρι σήµερα παιδαγωγική επάρκεια
στα προπτυχιακά προγράµµατα, χωρίς βεβαίως δίδακτρα.

Ως προς το πρώτο σας ερώτηµα, ήδη η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας είναι σε επικοινωνία µε την ΑΣΠΑΙΤΕ. Έχω συναν-
τηθεί και µε την ηγεσία της ΑΣΠΑΙΤΕ, το προεδρείο της ΑΣΠΑΙΤΕ,
αλλά και µε τον σύλλογο των αποφοίτων της ΑΣΠΑΙΤΕ την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, οι οποίοι νοιάζονται για το παλιό τους
τµήµα και οι οποίοι γνωρίζω πως έχουν συναντηθεί και µε την
Υπουργό. Είναι σε διαβουλεύσεις µε την Εθνική Αρχή για την
Ανώτατη Εκπαίδευση, έχουν υποβάλει προτάσεις τους και περι-
µένω να δω και τις προτάσεις της ΕΘΑΑΕ, της Εθνικής Αρχής.
Δεν είµαι σε θέση αυτήν τη στιγµή να σας πω περισσότερα. Πα-
ρακολουθούµε το θέµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.            
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα περιµέναµε να ακούσουµε περισσότερα

βέβαια για το πρώτο ερώτηµα, το επίµαχο ερώτηµα που είναι και
το πιο κρίσιµο, γιατί υπάρχει µια µεγάλη αγωνία στον χώρο ευ-
ρύτερα, την οποία και µεταφέρουµε για το µέλλον αυτής της
Σχολής. 

Πολλά ακούγονται, πολλά κυκλοφορούν, επίκειται ένας νόµος-
πλαίσιο και θα µπορούσατε, εν πάση περιπτώσει, εδώ -έχετε και
τη δευτερολογία- να γίνετε λίγο πιο σαφής, σε σχέση µε τον
στόχο τελοσπάντων αυτής της Κυβέρνησης. Γιατί, ναι µεν κατη-
γορήσετε, είπατε ότι αυτή η ρύθµιση, δηλαδή το να µείνει έξω η
ΑΣΠΑΙΤΕ από όλες αυτές τις πανεπιστηµιοποιήσεις ήταν έργο
ΣΥΡΙΖΑ, έργο του κ. Γαβρόγλου -έτσι είναι- αλλά θα µπορούσε
αυτό να το θεραπεύσει η Νέα Δηµοκρατία. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή εµάς δεν µας αρέσει να τα βλέ-
πουµε τόσο στενά και τόσο προσωπικά τα ζητήµατα νοµίζουµε
ότι είναι αποτέλεσµα µιας ολόκληρης εκπαιδευτικής στρατηγι-
κής, η οποία εκπονείται σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτήν
υλοποίησε και ο κ. Γαβρόγλου και ο κ. Φίλης. Αυτήν υλοποιεί και
η σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, βεβαίως,
µε τις ιδιαιτερότητες και µε τις παραλλαγές και µε τα ελάχιστα
περιθώρια, τα οποία µπορεί να έχει το κάθε κόµµα, που αναλαµ-
βάνει την κυβέρνηση. 

Υπάρχει -φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε- µια ολόκληρη πρόταση
από την Ένωση Τεχνολόγων Εκπαιδευτικών της Ελλάδας για την
πανεπιστηµιοποίηση της Σχολής, για την µετατροπή της σε Πα-
νεπιστηµιακό Ίδρυµα κατά το πρότυπο του Χαροκοπείου στον
Πειραιά ή εναλλακτικά για την ένταξή της ως Σχολής αυτόνοµης
στο ΕΚΠΑ. 

Δεν ξέρω ποια είναι η γνώµη της σηµερινής Κυβέρνησης γύρω
από αυτό το ζήτηµα, αλλά υπάρχουν και ορισµένα άλλα κρίσιµα
ζητήµατα, τα οποία νοµίζουµε ότι επιδρούν στο µέλλον αυτής
της Σχολής. Ένα τέτοιο είναι το εξαιρετικό οικόπεδο, στο οποίο
ανήκει αυτή η Σχολή, µάλιστα είναι στην ουσία στο ίδιο οικόπεδο
που είναι και το Υπουργείο Παιδείας, για όσους το γνωρίζουν στο
Μαρούσι, είναι πολύ σηµαντικό. Είναι ένα οικόπεδο το οποίο µπο-
ρεί να αξιοποιηθεί από τη Σχολή, δηλαδή έχει χώρους για να ανα-
πτύξει και υποδοµές, ακόµα και χώρους άθλησης για τους
φοιτητές, µόνο που αυτοί οι χώροι από το 2012 πια ανήκουν στο
Υπερταµείο, ανήκουν στο ΤΑΙΠΕΔ και έχουν δεσµευτεί από το
ΤΑΙΠΕΔ προς αξιοποίηση, λέει. Γνωρίζουµε τι µπορεί αυτό να ση-
µαίνει. 

Επιπλέον, υπάρχει και η διορισµένη διοίκηση, η οποία αποτελεί

τροχοπέδη στην ουσία για τις συλλογικές διαδικασίες και των δι-
δασκόντων και του λοιπού προσωπικού. Εν πάση περιπτώσει,
όλα αυτά συσσωρεύουν ένα πρόβληµα λειτουργίας και στο σή-
µερα, αλλά κυρίως δηµιουργούν πολλά ερωτηµατικά, πολλές
απορίες και µεγάλη αγωνία για το µέλλον αυτής της Σχολής. Θα
θέλαµε εδώ µια πιο συγκεκριµένη απάντηση γύρω από το τι βλέ-
πει η ελληνική Κυβέρνηση -η σηµερινή- για το µέλλον της
ΑΣΠΑΙΤΕ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Δελή.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, να διευκρινίσω κάτι σε σχέση µε το παρόν

αυτήν τη στιγµή, που ξέχασα να πω στην πρωτολογία µου. Η επι-
χορήγηση του φορέα για τις λειτουργικές του δαπάνες για το
έτος 2021 ανέρχεται στο ποσό των 724.000 ευρώ, οπότε υπάρχει
η πρόβλεψη αυτήν τη στιγµή για να τρέξει κανονικά ο φορέας,
χωρίς κανένα πρόβληµα. Το λέω αυτό σε σχέση µε την αγωνία
για το µέλλον, στο οποίο είπατε.

Τώρα, δυστυχώς, δεν είµαι σε θέση να σας πω περισσότερα,
διότι όπως σας είπα, είµαστε σε διαβουλεύσεις µε τη διοίκηση
της ΑΣΠΑΙΤΕ και µε όλη την ακαδηµαϊκή κοινότητα της Σχολής
και µε τον Πρόεδρο της ΕΘΑΑΕ. Προσπαθούµε να δούµε συνο-
λικά τι γίνεται µε το χάρτη της χώρας στην προκειµένη περίπτω-
ση, σε σχέση µε τις πολλές πανεπιστηµιακές σχολές, οι οποίες
έχουν δηµιουργηθεί. 

Μην ξεχνάµε ότι πριν τον κ. Γαβρόγλου, από το 1983, η απο-
στολή της Σχολής συνέπιπτε µε αυτή των Τεχνολογικών Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων, οπότε είχε παράλληλη παροχή παιδαγωγι-
κής εκπαιδεύσεως στους φοιτητές της, προωθούσε την εφαρµο-
σµένη έρευνα. Όλα αυτά τα µελετούµε. Όταν θα είµαι σε θέση,
θα σας απαντήσω. Θα γίνουν ούτως ή άλλως ανακοινώσεις από
την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας γενικότερα για το τι θα γίνει
µε το µέλλον της ΑΣΠΑΙΤΕ. 

Αυτήν τη στιγµή, είµαστε σε µια φάση που περιµένουµε προ-
τάσεις και από ΕΘΑΑΕ από την ΑΣΠΑΙΤΕ για να το δούµε συνο-
λικά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Η επόµενη είναι η έβδοµη µε αριθµό 582/19-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Δράµας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Χαρούλας Κεφαλίδου προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Πανδηµία - το κλείσιµο των
σχολικών µονάδων - ο κίνδυνος µαθησιακών απωλειών - ανησυ-
χητική ψυχική επιβάρυνση µαθητών».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζωή Μακρή. 

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ  (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, µπαίνουµε στον Απρί-

λιο µεθαύριο. Η πανδηµία έχει γίνει µέρος της ζωής όλων µας
και, όπως δείχνουν τα κρούσµατα, τη δοκιµάζει και για πολλούς
τη θέτει υπό καθηµερινή αµφισβήτηση. Οι νεότερες ηλικίες και
τα παιδιά δείχνουν προς το παρόν πιο ανθεκτικά, εντούτοις είναι
ασυµπτωµατικοί φορείς, που σηµαίνει ότι εύκολα µεταδίδουν τη
νόσο και δεν ξέρουµε σε µία επόµενη µετάλλαξη του ιού πώς θα
ανταποκριθούν. Τα περισσότερα σχολεία είναι ουσιαστικά κλει-
στά. Αν βάλουµε και την περσινή χρονιά, κοντεύει ένας χρόνος
περίπου. 

Η σηµερινή επίκαιρη ερώτηση δεν έχει σκοπό να κατηγορήσει
το Υπουργείο, να δηµιουργήσει αντιπολιτευτικό θόρυβο ή να
βγάλει κανένα φανταχτερό τίτλο για τα ΜΜΕ. Θεωρώ πολύ κρί-
σιµες τις ώρες για κάτι τέτοιο. 

Η ερώτησή µου, κυρία Υπουργέ, στοχεύει στο να αναδείξει -
όσο πιο έγκαιρα γίνεται- και να αφυπνίσει το Υπουργείο Παιδείας
για ένα τεράστιο ζήτηµα που, αν δεν κινηθούµε γρήγορα, θα το
βρούµε µπροστά µας µε τον χειρότερο τρόπο, τα δε αποτελέ-
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σµατά του σε χρόνο που δεν θα µπορούµε παρά να λυπόµαστε
για την αναπηρία προσωπικότητας, που θα έχουµε δηµιουργήσει
στα παιδιά της πανδηµίας. 

Με τα επιστηµονικά δεδοµένα για την πορεία του COVID-19,
που απ’ ό,τι φαίνεται θα παραµείνει αρκετό καιρό µαζί µας, να
δείχνουν ότι δεν θα επιστρέψουµε στην κανονικότητα, που ξέ-
ραµε και σ’ αυτή τη νέα κανονικότητα που είναι άγνωστη ακόµη,
θα κληθούµε να αντιµετωπίσουµε τεράστιες δυσκολίες και στον
χώρο της εκπαίδευσης. 

Άρα, εάν δεν θέλουµε να σερνόµαστε πίσω από τις εξελίξεις,
τώρα είναι η ώρα να πάρουµε µέτρα και να φτιάξουµε το οπλο-
στάσιό µας, για να αντιµετωπίσουµε την όποια νέα πανδηµία, την
όποια νέα µετάλλαξη. 

Οι υπάρχουσες ευρωπαϊκές µελέτες αποδεικνύουν τον αντί-
κτυπο της πανδηµίας στην ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων. Η
UNICEF µιλάει για 60% των παιδιών που ανησυχούν για τον αν-
τίκτυπο, που θα έχει ο κορωνοϊός στη ζωή τους. Το Ίδρυµα Δη-
µόσιας Υγείας στο Βέλγιο λέει ότι παιδιά µεταξύ δεκαοκτώ και
είκοσι τεσσάρων ετών έχουν άγχος και κατάθλιψη. Στη χώρα
µας, τρεις στους τέσσερις καθηγητές δηλώνουν ότι η καραντίνα
τους έχει δηµιουργήσει αρνητικές ψυχολογικές. Οι ίδιοι οι µαθη-
τές µιλούν για άγχος, για ρουτίνα, για πλήξη, για µοναξιά. 

Όπως καταλαβαίνετε, όλα αυτά δείχνουν ότι η τηλεκπαίδευση
-όπως γίνεται- είναι µάλλον ψυχοφθόρα και επιβαρυντική διαδι-
κασία για τους µαθητές, οι οποίοι παραπονιούνται για κόπωση,
χωρίς να υπάρχει η αντίστοιχη ανταποδοτικότητα. 

Αυτά είναι, λοιπόν, τα βασικά συµπεράσµατα της ευρωπαϊκής
έρευνας, ότι η µάθηση των παιδιών -αυτό είναι το συµπέρασµα-
αναµένεται κατά µέσο όρο να υποστεί οπισθοδρόµηση. 

Μπροστά σε αυτά τα νέα δεδοµένα η ερώτηση είναι: Πρώτον,
τι ακριβώς κάνει η πολιτεία; Σε ποιον σχεδιασµό προχωρά το
Υπουργείο Παιδείας ώστε να καλύψει τα µαθησιακά κενά που
ήδη έχουν δηµιουργηθεί στους µαθητές; 

Δεύτερον, πώς θα αντιµετωπίσετε την ανησυχητική ψυχική επι-
βάρυνση των µαθητών ως αποτέλεσµα της παρατεταµένης απο-
µάκρυνσης από τις σχολικές αίθουσες και της υποκατάστασης
όλης της εκπαιδευτικής διαδικασίας από την τηλεκπαίδευση; 

Τρίτον, πως ετοιµάζεται το Υπουργείο να αντιµετωπίσει το πι-
θανότατο σενάριο να χρειαστεί να µείνουν κλειστά τα σχολεία
για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα ή για την επόµενη και µεθεπό-
µενη χρονιά; Ετοιµάζεται ή θα συνεχίσει την τακτική του «βλέ-
ποντας και κάνοντας»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, ας ξεκινήσουµε µε µια βασική παραδοχή,
ότι τίποτα δεν µπορεί να υποκαταστήσει τη διά ζώσης εκπαί-
δευση. Ωστόσο, όταν για αντικειµενικούς λόγους αυτή δεν είναι
εφικτή, όπως συµβαίνει τώρα εξαιτίας της πανδηµίας, η τηλεκ-
παίδευση συνιστά µια δυναµική διαδικασία και ένα σηµαντικό ερ-
γαλείο συνέχισης της εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Το Υπουργείο έχει προβεί σε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό
για την εφαρµογή της τηλεκπαίδευσης. Από την αρχή της υγει-
ονοµικής κρίσης, το ΙΕΠ έστειλε υλικό στα σχολεία, αναλυτικές
οδηγίες για κάλυψη ύλης και προγραµµατισµό της νέας σχολικής
χρονιάς, ήδη από τον Σεπτέµβριο 2020 οδηγίες για επιµέρους
µαθήµατα και απάντησε σε όλα τα ερωτήµατα των εκπαιδευτι-
κών. Απέστειλε, επίσης, οδηγίες για διενέργεια εξ αποστάσεως
εξετάσεων στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, εισήγηση για περι-
κοπή συγκεκριµένης ύλης, επικαιροποιηµένες και αναλυτικές
οδηγίες για τα δηµοτικά. 

Στις 4-3-2021 το ΙΕΠ απέστειλε πράξη του ΙΕΠ σε όλες τις πε-
ριφερειακές διευθύνσεις εκπαίδευσης, τους συντονιστές εκπαί-
δευσης, τους διευθυντές περιφερειακών ενοτήτων, τους διευθυ-
ντές, προϊσταµένους και διδακτικό προσωπικό των δηµοσίων και
ιδιωτικών σχολικών µονάδων της χώρας, η οποία περιλαµβάνει
πολυσέλιδο και αναλυτικό πλαίσιο προτάσεων και κατευθύνσεων
για την εκπαιδευτική λειτουργία και τη διαχείριση της ύλης του
δηµοτικού σχολείου διαρκούσης της πανδηµίας. 

Επιπλέον, το Υπουργείο µας, σε συνεργασία µε τον ΙΤΥΕ Διό-

φαντος και µε το ΙΕΠ,  έχει ήδη ζητήσει από τις σχολικές µονάδες
την καταγραφή της διδαχθείσας ύλης σε δύο φάσεις, 18-3-2021
και 18-4-2021 αντίστοιχα, µε σκοπό να καταθέσει άµεσα εισή-
γηση µε οδηγίες για τον προγραµµατισµό του εκπαιδευτικού
έργου µέχρι το τέλος του τρέχοντος σχολικού έτους. Στην εισή-
γηση θα παρέχονται οδηγίες σχετικά µε την κάλυψη τυχόν µα-
θησιακών κενών. 

Το Υπουργείο µας, επίσης, από την έναρξη της κρίσης παρα-
κολουθεί πολύ στενά τα µαθησιακά και ψυχοσυναισθηµατικά
αποτελέσµατα από την εφαρµογή της εξ αποστάσεως εκπαίδευ-
σης. Ήδη από το προηγούµενο έτος στις 11-5-2020 και µετά από
εισήγηση του ΙΕΠ είχε εγκριθεί το πρώτο ηλεκτρονικό έντυπο, το
οποίο παρείχε οδηγίες για τη διευκόλυνση της οµαλής µετάβα-
σης στην τάξη µετά την αναστολή της δια ζώσης λειτουργίας της
εκπαιδευτικής διαδικασίας. Στο έντυπο αυτό περιγράφονταν οι
άξονες για την ενίσχυση και στήριξη των µαθητών. Υπήρχαν δρα-
στηριότητες που αξιοποιήθηκαν από τους εκπαιδευτικούς µε
σκοπό την ψυχολογική στήριξη µαθητών και µαθητριών. Ακόµη,
µε εγκύκλιο του Υπουργείου γνωστοποιήθηκε στις σχολικές µο-
νάδες το ηλεκτρονικό έντυπο του Εργαστήριου Σχολικής Ψυχο-
λογίας του ΕΚΠΑ για την ψυχοκοινωνική υποστήριξη και προ-
σαρµογή των µαθητών κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα, το ΙΕΠ κατόπιν µελετών πραγ-
µατοποιεί και εκδίδει σχετικές οδηγίες για την καθοδήγηση της
εκπαιδευτικής κοινότητας ώστε να διαχειριστεί τις ψυχοκοινωνι-
κές επιπτώσεις στους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς λόγω της
αποµάκρυνσής τους από τη δια ζώσης εκπαιδευτική διδασκαλία.
Το ΙΕΠ σε συνεργασία µε το Εργαστήριο Σχολικής Ψυχολογίας
του ΕΚΠΑ διοργάνωσε εκπαιδευτικά σεµινάρια επιµόρφωσης ψυ-
χολόγων που προσελήφθησαν τη φετινή χρονιά. 

Ακόµα, το Υπουργείο µας, πάντα σε συνεργασία µε το ΙΕΠ και
το ως άνω Εργαστήριο Σχολικής Ψυχολογίας του ΕΚΠΑ, σχεδιά-
ζουν και υλοποιούν έρευνα για τις επιπτώσεις της πανδηµίας, τα
µαθησιακά αποτελέσµατα και την ψυχοκοινωνική εξέλιξη µαθη-
τών και µαθητριών, ενώ ταυτόχρονα ερευνούν τα θετικά αποτε-
λέσµατα του ψηφιακού µετασχηµατισµού της εκπαιδευτικής
διαδικασίας από την τηλεκπαίδευση. Χρησιµοποιούνται ποσοτικά
και ποιοτικά εργαλεία, που απευθύνονται σε εκπαιδευτικούς και
γονείς γενικής και ειδικής αγωγής, στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση και σε µαθητές και µαθητές της δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης. Η έρευνα βρίσκεται στη φάση της
πιλοτικής εφαρµογής του ποιοτικού σκέλους της και τα πρώτα
αποτελέσµατα αναµένονται τους προσεχείς µήνες. 

Στη δευτερολογία µου θα σας παραθέσω και ακριβείς αριθ-
µούς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Υπουργέ, θεώρησα

υποχρέωσή µου, ως τοµεάρχης παιδείας του Κινήµατος Αλλα-
γής, να καταθέσω την Παρασκευή 19 Μαρτίου αυτή την ερώτηση
και πραγµατικά, χάρηκα πάρα πολύ όταν είδα και στον ηµερήσιο
Τύπο να υπάρχουν ανακοινώσεις για το θέµα. Τα αντανακλαστικά
του Υπουργείου στη συγκεκριµένη περίπτωση ήταν εξαιρετικά
γρήγορα. Βέβαια, ελπίζω αυτή τη φορά να µην περιοριστούν στο
επικοινωνιακό επίπεδο των τίτλων, αλλά να αποκτήσουν ουσία. 

Η απάντησή σας, όµως, οφείλω να σας πω ότι µε κρατά επι-
φυλακτική. Ξέρετε ότι ξεκινήσαµε την καινούργια χρονιά χωρίς
καµµία επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Λέτε για το ΙΕΠ. Πώς
ακριβώς προετοιµάζεται το ΙΕΠ για ποιοτική αναπλήρωση; 

Επίσης, είπατε ότι θα καλυφθεί, µε κάποιον τρόπο, η διδακτέα
ύλη, την οποία εσείς καταφέρατε και µειώσετε. Στα χαρτιά;
Έχετε υπόψη σας τι γίνεται στην πραγµατικότητα; Ξέρετε ότι
στην συντριπτική τους πλειοψηφία οι µαθητές κατά τη διάρκεια
της τηλεκπαίδευσης, από κούραση θέλεις, από βαρεµάρα, δεν
παρακολουθούν ουσιαστικά και δεν µπορούν να αφοµοιώσουν
την ύλη; Τι αξιολόγηση µπορεί να κάνει κανείς σε ένα εξ αποστά-
σεως µάθηµα, εάν αυτό είναι επαρκές ή αν έχει πραγµατικά τα
αποτελέσµατα που θέλουµε; 

Δεν µου απαντήσατε, επίσης, τι θα κάνετε αν κριθεί απαραί-
τητο ένα νέο lockdown. Δεν µπορούν να θυσιαστούν αυτά τα παι-

10632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διά της πανδηµίας ως αχρείαστες παράπλευρες απώλειες.
Ετοιµάζεστε να κάνετε έρευνες -και πολύ καλά θα κάνετε- για

να καταγράψετε τον τρόπο µε τον οποίο αφοµοιώνεται η ύλη.
Όµως, σας πληροφορώ ότι δεν έχετε χρόνο. Έχετε αργήσει. Σας
έχουν προλάβει τα ευρωπαϊκά δεδοµένα και αυτό το οποίο σχε-
διάζετε να ανακαλύψετε τώρα, µέσα από τις έρευνες, είναι ήδη
αποτυπωµένο σε όλο το διεθνές περιβάλλον. 

Δεν υπάρχει χρόνος για να χαθεί άλλη χρονιά και γι’ αυτό σας
λέω ότι είµαστε επιφυλακτικοί. Καλά είναι τα γρήγορα αντανα-
κλαστικά, αλλά είναι αχρείαστα όταν περιορίζονται σε εξαγγελίες
για τις εφηµερίδες. Δεν χρειάζεται να πάρουµε µια γενιά στο
λαιµό µας. Χρειάζεται να δουλέψουµε. Εδώ, φυσικά, δεν θα ανα-
καλύψετε τον τροχό. Είναι αλήθεια. 

Εγώ θα σας πω ένα παράδειγµα, που µου έκανε πολύ εντύ-
πωση και είναι το πόσο αποτελεσµατική είναι η τηλεκπαίδευση
σε εκατοντάδες πανεπιστηµιακά προγράµµατα, όπου η αφοµοί-
ωση της ύλης τσεκάρεται σε πραγµατικό χρόνο από το διδά-
σκοντα ανά δεκάλεπτο. Το ενδιαφέρον του µαθητή κρατιέται
ζωντανό σε όλη τη διάρκεια της παράδοσης, µέσα από εµβόλι-
µες ερωτήσεις, µέσα από βιωµατικές προσεγγίσεις. Το τηλεµά-
θηµα γίνεται πραγµατικά ζωντανό και τα παιδιά, τελικά, µαθαί-
νουν, φαίνεται, πιο εύκολα µέσα από έναν τέτοιο ζωντανό τρόπο. 

Δεν ξεκινάτε από το µηδέν. Αυτό είναι σίγουρο. Υπάρχει ύλη
ήδη προσαρµοσµένη στις ανάγκες της εκπαίδευσης, αλλά ο τρό-
πος διδασκαλίας και οι υποδοµές σε περιφερειακά εργαλεία
χρειάζονται σοβαρή υποστήριξη. 

Οι µήνες που έρχονται, σας δίνουν την τελευταία ευκαιρία να
οργανώσετε την τηλεκπαίδευση µε αρτιότητα, ώστε στα δύ-
σκολα να υποκαθιστά, µε στοιχειώδη επάρκεια, τη «ζωντανή»
τάξη και, ταυτόχρονα, στο άνοιγµα των σχολείων να είναι ένα
εξαιρετικό εκπαιδευτικό εργαλείο για τον κάθε δάσκαλο και τον
κάθε µαθητή. 

Σήµερα η Αντιπολίτευση, αυτή που δεν γοητεύεται από το πε-
ζοδρόµιο και τις πλατείες, ούτε από τους αγώνες του κ. Κουφον-
τίνα, σας κάνει µια πρόταση. Σας δίνει την ευκαιρία να γίνετε
καλύτεροι, για να κυβερνήσετε καλύτερα. Αντί να κοιτάτε, λοι-
πόν, πώς θα βγάλετε κανέναν τίτλο παραπάνω στις εφηµερίδες,
αρπάξτε την ευκαιρία, βγείτε µπροστά, κάτι που θα κάνει και τη
χώρα να βγει µπροστά. Αυτό περιµένουµε, αυτό ελπίζουµε από
εσάς και ευχόµαστε να έχουµε µια απάντηση από εσάς πολύ πιο
στοχευµένη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,

κυρία Κεφαλίδου.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ο αφορισµός ότι κοιτούµε να βγάλουµε τίτλους για

τα site και τις εφηµερίδες, αδικεί πάρα πολύ το έργο και από
εσάς που είστε ευπρεπής -και σήµερα υπήρξατε ευπρεπής- δεν
το περίµενα.

Απαντώ στις ερωτήσεις σας, όπως αυτές τις έχετε θέσει µε
την επίκαιρη ερώτηση σας, κυρία συνάδελφε. Αν τυχόν προσθέ-
τετε κι άλλες στη δευτερολογία και την πρωτολογία, λυπούµαι
αλλά η απάντηση θα είναι συνοπτική, γιατί ξέρετε πολύ καλύτερα
από µένα, ότι ο χρόνος είναι περιορισµένος και δεν πρέπει να
κάνω µεγάλη κατάχρηση.

Σας λέω, λοιπόν, ότι έχουµε εικόνα αν έχει καλυφθεί η ύλη, κα-
θηµερινή εικόνα. Η ύλη έχει καλυφθεί. Αν θα γίνει παράταση του
σχολικού έτους, δεν θα γίνει γιατί δεν έχει καλυφθεί η ύλη, αλλά
γιατί χρειάζεται και αφοµοίωση και η δια ζώσης και η διάδραση
µαθητών και µαθητριών µε το εκπαιδευτικό περιβάλλον. Σας λέω,
επίσης, ότι όλοι ευχόµαστε να µην υπάρχει λόγος να συνεχιστεί
η εξ αποστάσεως εκπαίδευση, αλλά το Υπουργείο είναι έτοιµο
για όλα τα σενάρια, όπως οι ειδικοί θα τα υποδείξουν. 

Θα σας παραθέσω, λοιπόν, όπως είπα στην πρωτολογία µου,
πραγµατικά στοιχεία και αριθµούς, που αποδεικνύουν τον στο-
χευµένο σχεδιασµό του Υπουργείου µας για την ενίσχυση σχο-
λικών µονάδων µε προσωπικό, ώστε να υποστηρίξει ψυχοσυναισ-
θηµατικά όλη την εκπαιδευτική κοινότητα και όσους εµπλέκονται
στην εκπαιδευτική διαδικασία. 

Εκτός από την ολοκλήρωση των διορισµών χιλίων σαράντα
µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητι-
κού Προσωπικού για τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης στο πλαίσιο των προκηρύξεων 1ΕΑ/2019 και
2ΕΑ/2019 του ΑΣΕΠ, εκ των οποίων τα εκατόν τριάντα τέσσερα
µέλη αφορούσαν σε κλάδο ΠΕ23 Ψυχολόγων σε Μονάδες Πρω-
τοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Ειδικής Αγωγής, επιπλέον για το
σχολικό έτος 2020-2021 προσελήφθησαν χίλιοι επτακόσιοι πε-
νήντα επτά Αναπληρωτές - Μέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσω-
πικού του κλάδου ΠΕ23 Ψυχολόγων για το σύνολο των
προγραµµάτων και µπορούν να απασχοληθούν σε όλη την επι-
κράτεια για τη στελέχωση των Σχολικών Μονάδων Πρωτοβάθ-
µιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, σύµφωνα µε το πρό-
γραµµα της ΕΔΕΑΥ για τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής
και Εκπαίδευσης, για τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης της Ελληνικής Νοηµατικής Γλώσσας, για τα Κέντρα
Εκπαιδευτικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης και για τα
ΕΠΑΛ.

Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι πρόκειται για τις περισσότερες
προσλήψεις που έχουν πραγµατοποιηθεί, σε σχέση µε τα προ-
ηγούµενα σχολικά έτη.

Για το νέο σχολικό έτος 2020-2021, σε συνέχεια των ανωτέρω
διορισµών, το Υπουργείο, επιδιώκοντας τη στελέχωση των σχο-
λικών µονάδων και των δοµών ειδικής αγωγής για την όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερη κάλυψη των αναγκών του µαθητικού
πληθυσµού, πραγµατοποίησε µέχρι σήµερα έξι χιλιάδες οκτακό-
σιες εννέα προσλήψεις Αναπληρωτών - Μελών Ειδικού Εκπαιδευ-
τικού Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού. Η
πρωτοβάθµια εκπαίδευση ενισχύθηκε µε ειδικό εκπαιδευτικό
προσωπικό, που συνεισφέρει στην επίλυση των προβληµάτων
που προκάλεσε η πανδηµία για την ψυχοκοινωνική στήριξη της
εκπαιδευτικής κοινότητας και τη διευκόλυνση στην προσαρµογή
στις νέες συνθήκες.

Καθορίστηκαν οµάδες σχολικών µονάδων, όπου για το έτος
2020-2021 ασκούνται καθήκοντα από µέλη του ειδικού εκπαιδευ-
τικού προσωπικού του κλάδου ΠΕ23 Ψυχολόγων και ΠΕ30 Κοι-
νωνικών Λειτουργών που κατανεµήθηκαν σύµφωνα µε τις
προτάσεις των περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευσης. 

Επιπλέον, στα επαγγελµατικά λύκεια συστήθηκε και συγκρο-
τήθηκε οµάδα εποπτών ψυχολόγων του συλλόγου των Ελλήνων
ψυχολόγων για την υποστήριξη του έργου των ψυχολόγων ειδι-
κού εκπαιδευτικού προσωπικού κλάδου ΠΕ23 και ανακοινώθηκαν
στις 28-01-2021 επιµορφωτικά σεµινάρια για τους νεοπροσλη-
φθέντες ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς µε θέµα:
«Επιστροφή στο σχολείο και ενίσχυση της ψυχικής ανθεκτικότη-
τας στην περίοδο της πανδηµίας COVID19». Ο στόχος είναι η επι-
µόρφωσή τους σε ζητήµατα ψυχοσυναισθηµατικής και κοινω-
νικής υποστήριξης, λόγω των συνθηκών που προκλήθηκαν από
την πανδηµία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Εισερχόµεθα τώρα στις επόµενες τέσσερις επίκαιρες ερωτή-

σεις στις οποίες θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας,
κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Πρώτη είναι η δεύτερη µε αριθµό 575/19-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαρούλας (Χαράς) Κα-
φαντάρη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Το Γενικό Νοσο-
κοµείο «Η ΑΓΙΑ ΒΑΡΒΑΡΑ», αποδυναµωµένο, δίνει τη µάχη κατά
της πανδηµίας».

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη για την πρωτολογία της.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η τρίτη επίκαιρη ερώτηση την οποία εγώ

προσωπικά σάς απευθύνω -έτυχε να απαντήσετε και στις δύο
προηγούµενες- σχετικά µε το µείζον ζήτηµα για τη δυτική Αθήνα,
το θέµα του νοσοκοµείου «Αγία Βαρβάρα», το πρώην Λοιµωδών. 

Πραγµατικά, έχουµε πει πάρα πολλές φορές τη σηµασία που
έχει το νοσοκοµείο για την ευρύτερη περιοχή. Δεν θα επανα-
λάβω. Θα πω µόνο ότι το 2013 ο κ. Γεωργιάδης, ο προκάτοχός
σας στον τοµέα της υγείας, ουσιαστικά έκλεισε αυτό το νοσοκο-
µείο. Έµεινε όµως να υπολειτουργεί, λόγω των κινητοποιήσεων
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και από µεγάλο κοµµάτι της τοπικής αυτοδιοίκησης -δεν θα πω
όλο- της ευρύτερης περιοχής, λόγω της ανάγκης και του αγώνα
που έκαναν οι κάτοικοι της περιοχής αυτής.

Η ερώτηση όµως την οποία καταθέτω σήµερα -και θα ήθελα
συγκεκριµένες απαντήσεις- έχει να κάνει µε την επικαιρότητα και
µε το ζήτηµα της πανδηµίας και µε το πώς το εν λόγω νοσοκο-
µείο συµβάλλει στον αγώνα κατά της πανδηµίας. Σε επίκαιρη
επερώτηση, την οποία είχαµε κάνει στις 4 Μαρτίου για τη δυτική
Αθήνα και την πανδηµία, ξανασυζητήθηκε το θέµα. 

Εγώ όµως σήµερα θα θέσω δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα, τα
οποία θεωρώ ότι αντικατοπτρίζουν τη γενικότερη κατάσταση.
Στο νοσοκοµείο κατορθώθηκε να λειτουργήσει η Α’ Παθολογική
Κλινική µετά τις παρεµβάσεις που έκανε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
η Πολεοδοµία και ρυθµίστηκαν κάποια ζητήµατα, σχετικά µε πο-
λεοδοµικές παραβάσεις. Έτσι µπόρεσε να φτιαχτεί και να λει-
τουργήσει η Α’ Παθολογική Κλινική, η οποία έχει πενήντα δύο
κλίνες.

Στις 12 Μαρτίου διασωληνώθηκε ασθενής από ιατρό άλλης ει-
δικότητας πλην αναισθησιολόγου. Ο εν λόγω ασθενής παρέµεινε
διασωληνωµένος σε απλή κλίνη. Τώρα βέβαια, είκοσι µέρες µετά,
δυστυχώς, λόγω της πολιτικής της Κυβέρνησής σας στην υγεία
πολλοί διασωληνωµένοι ασθενείς είναι και εκτός ΜΕΘ και σε
απλές κλίνες.  

Με βάση και µε αφορµή το παραπάνω περιστατικό, θέτουµε
το εξής ερώτηµα. Έγκαιρα σας είχαµε υπενθυµίσει στην ερώ-
τηση στις 19-06-2020 την ανάγκη ύπαρξης σε µόνιµη, εικοσιτε-
τράωρη βάση αναισθησιολόγου στο νοσοκοµείο. Αυτό δεν
κατέστη κατορθωτό. Ο εν λόγω αναισθησιολόγος ο οποίος  «χρε-
ώνεται» στο νοσοκοµεία της «Αγίας Βαρβάρας», υπηρετεί αλλού.
Δεν είναι στο νοσοκοµείο. Υπάρχει άµεση ανάγκη για τη λειτουρ-
γία και της πτέρυγας COVID, στην οποία συνεισφέρει σηµαντικά
το νοσοκοµείο στα λεγόµενα ελαφρά περιστατικά. Αν και στην
COVID τα ελαφρά περιστατικά είναι κάτι σχετικό. Μπορεί να γί-
νουν µέσα σε µερικά λεπτά πολύ σοβαρά. Το ερώτηµα είναι πότε
θα υπάρξει αναισθησιολόγος στο νοσοκοµείο. 

Το δεύτερο ερώτηµα το οποίο θέτουµε έχει να κάνει µε τους
εµβολιασµούς. Είναι ένα σοβαρό ζήτηµα. Εσείς εξαγγείλατε
δέκα εµβολιαστικά σηµεία µέσα στο νοσοκοµείο που θα εξυπη-
ρετούν την εν λόγω περιοχή. Όµως αυτήν τη στιγµή, υπάρχει
µόνο ένα σηµείο όπου γίνονται εµβολιασµοί. Συνέπεια αυτού
είναι άνθρωποι της περιοχής γενικότερα να πάνε πολύ µακριά
από το σπίτι τους. Μέχρι τώρα, ήταν ηλικιωµένοι εκείνοι οι οποίοι
ήταν στη σειρά των εµβολιασµών. Μετακινούνται και ταλαιπω-
ρούνται. Πότε θα στελεχωθούν και άµεσα θα λειτουργήσουν τα
δέκα σηµεία τα οποία είχατε εξαγγείλει; 

Σηµειώνω ότι είχαν έρθει και επισκέπτριες υγείας για τα δέκα
αυτά σηµεία οι οποίες εδώ και δύο-τρεις µήνες απασχολούνται
αλλού και δεν είναι στον εν λόγω χώρο για την εξυπηρέτηση των
εµβολιασµών. Αυτά είναι τα δύο πρώτα ερωτήµατα. Τα υπόλοιπα
θα τα πούµε στη δευτερολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Καφαντάρη, κατ’ αρχάς την αξία του Εθνικού Συστήµα-

τος Υγείας την έχουµε αναγνωρίσει πολύ έγκαιρα, πολύ πριν την
πανδηµία. Γι’ αυτό προετοιµαστήκαµε κατάλληλα και συνεχί-
ζουµε να το κάνουµε. Κατά τη διάρκεια του ενός έτους που διαρ-
κεί η πανδηµία αυτή, έχουµε καταφέρει να ενισχύσουµε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να έχει ανταποκριθεί στις αυξηµένες
ανάγκες. 

Να σας θυµίσω, επειδή αναφέρεστε στις µονάδες εντατικής
θεραπείας, ότι τις έχουµε υπερδιπλασιάσει. Αντιλαµβάνεστε, λοι-
πόν, τι θα συνέβαινε στη χώρα, αν δεν είχαµε δηµιουργήσει
αυτές τις κρίσιµες δοµές προκείµενου να αντιµετωπίσουµε τα
περιστατικά.

Να σας θυµίσω, επειδή αναφερθήκατε στην επίκαιρη επερώ-
τηση προ ολίγου καιρού που αφορούσε τη δυτική Αττική, ότι εί-
χαµε αναφερθεί τότε στη λειτουργία του Mega εµβολιαστικού
κέντρου στο Περιστέρι, το οποίο ξεκινάει τη λειτουργία του και

θα εξυπηρετήσει τις ανάγκες της ευρύτερης αυτής περιοχής. Θα
αναφερθώ και στα εµβολιαστικά κέντρα στο Νοσοκοµείο «Αγία
Βαρβάρα».

Πράγµατι, στο Νοσοκοµείο «Αγία Βαρβάρα» έχουµε αναφερ-
θεί αρκετές φορές στο παρελθόν και έχουµε εξαντλήσει το θέµα,
επιτρέψτε µου να πω. Έχουµε πει τι πρέπει να κάνουµε, τι έχουµε
κάνει, πώς θα προχωρήσουµε. Βεβαίως, αναγνωρίζουµε όλοι ότι
η πανδηµία δεν µας έχει αφήσει να υλοποιήσουµε στον µέγιστο
βαθµό τον σχεδιασµό µας αυτόν για τη λειτουργία της συγκεκρι-
µένης µονάδας, την οποία όµως αξιοποιούµε. Ναι, υπήρξε µια
διαδικασία από τη δική σας διακυβέρνηση σε ό,τι αφορά την τα-
κτοποίηση κάποιων πολεοδοµικών ζητηµάτων. Η παθολογική
αυτή µονάδα είναι διασυνδεδεµένη επιστηµονικά µε το Νοσοκο-
µείο Αττικόν και µε συγκεκριµένη κλινική, όπου ο καθηγητής κ.
Μπούµπας και άλλοι αξιόλογοι ιατροί έχουν την επιστηµονική ευ-
θύνη λειτουργίας αυτής της κλινικής. Μάλιστα, η εµπειρία της
διαχείρισης του κορωνοϊού και της επιστηµονικής διασύνδεσης
της Παθολογικής Κλινικής µε το Νοσοκοµείο Αττικόν µάς έχει
οδηγήσει και εξετάζουµε την περίπτωση, σχεδιάζουµε τη δυνα-
τότητα η µονάδα του «Αγία Βαρβάρα» να διασυνδεθεί µε το Νο-
σοκοµείο «Αττικόν» αµέσως µόλις ξεπεράσουµε τη µάχη της
πανδηµίας. 

Ταυτόχρονα η µονάδα του «Αγία Βαρβάρα» συνεχίζει και πα-
ρέχει υπηρεσίες υγείας στους ασθενείς, που δεν πάσχουν από
κορωνοϊό. Στη µονάδα τεχνητού νεφρού έχουµε πει πράγµατι ότι
θα αυξήσουµε τις θέσεις και τις βάρδιες, προκειµένου να εξυπη-
ρετήσουµε περισσότερο κόσµο. Συνεχίζει σήµερα κανονικά τη
λειτουργία της και εξυπηρετεί τους ασθενείς.

Παράλληλα, προχωρήσαµε και στη δηµιουργία εµβολιαστικού
κέντρου για την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών της δυτικής
Αθήνας. Είχε λειτουργήσει µία εµβολιαστική γραµµή και από τις
3 Απριλίου θα προστεθούν οκτώ ακόµη. Έρχονται να προστε-
θούν και στο Mega εµβολιαστικό κέντρο της περιοχής. Για την
πραγµατοποίηση των εµβολιασµών προχωρήσαµε σε προσλή-
ψεις επικουρικού και νοσηλευτικού προσωπικού για την ενίσχυση
της λειτουργίας των εµβολιαστικών κέντρων και την ανάπτυξη
των εµβολιαστικών γραµµών. 

Γνωρίζουµε όλοι, κυρία Καφαντάρη, ότι στη φάση αυτή γιατροί
δεν περισσεύουν. Πρόθεσή µας είναι η σωστή αξιοποίηση του
ιατρικού -και όχι µόνο- προσωπικού, του νοσηλευτικού και του
λοιπού προσωπικού. Γιατρός αναισθησιολόγος έχει προσληφθεί
πράγµατι και υπηρετεί στο νοσοκοµείο της Νίκαιας αυτήν τη
στιγµή, όπου οι ανάγκες είναι µεγαλύτερες. Να τονίσω, επειδή
αναφέρατε ότι στο «Αγία Βαρβάρα» δεν νοσηλεύονται διασωλη-
νωµένοι ασθενείς, ούτε πρόκειται να νοσηλευτούν. Υπήρχε και
σχετική ανακοίνωση συνδικαλιστικού οργάνου, η οποία δεν είναι
ακριβής.

Εποµένως, σε κάθε περίπτωση, οι γιατροί που υπηρετούν κα-
λύπτουν επαρκώς τις ανάγκες της κλινικής COVID. Εφ’ όσον
απαιτηθεί η παρουσία αναισθησιολόγου ή άλλου γιατρού, αυτός
διατίθεται άµεσα από το νοσοκοµείο της Νίκαιας. Να επισηµάνω
για µία ακόµη φορά, το µεγάλο επιστηµονικό έργο που προσφέ-
ρει η πανεπιστηµιακή κλινική του νοσοκοµείου «Αττικόν», η οποία
έχει την επιστηµονική υπευθυνότητα λειτουργίας της παθολογι-
κής κλινικής στο νοσοκοµείο «Αγία Βαρβάρα». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, τρίτη επί-

καιρη ερώτηση, µε αοριστίες και ασάφειες. 
Ο χρόνος µου είναι λίγος. Αναφέρατε ότι γνωρίζουµε τι έχει

κάνει η Κυβέρνηση για το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Ναι, βέβαια,
γνωρίζουµε και ο κόσµος, ο λαός το ζει καθηµερινά. Απλά, ανα-
φερθήκατε σε ένα περιστατικό το οποίο είναι γεγονός, κύριε
Υπουργέ: διασωληνώθηκε άνθρωπος στις 12 Μαρτίου και παρέ-
µεινε σε απλή κλίνη, από γιατρό άλλης ειδικότητας. Εδώ θέλω
να πω και δηµόσια τα συγχαρητήρια και το πώς διακινδυνεύουν
οι άνθρωποι στο ΕΣΥ, ιατροί και νοσηλευτές, για να ανακουφί-
σουν τον κόσµο στην αντιµετώπιση αυτής της κατάστασης. 

Κύριε Υπουργέ, οι εµβολιασµοί στη δυτική Αθήνα, µε βάση τα
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επίσηµα στοιχεία στις 27 Μαρτίου, είναι είκοσι δυο χιλιάδες εξα-
κόσιοι εξήντα τρεις. Είναι αυτοί οι οποίοι έχουν κάνει και τη δεύ-
τερη δόση. Συνολικά, έχουν γίνει εξήντα έξι χιλιάδες εκατόν δέκα
τέσσερις εµβολιασµοί. Οι είκοσι δυο χιλιάδες εξακόσιοι εξήντα
τρεις είναι και µε τη δεύτερη δόση. Σε µια περιοχή που µε βάση
την απογραφή του 2011 είχε τετρακόσιους πενήντα χιλιάδες κα-
τοίκους αλλά τώρα ξεπερνάει τις οκτακόσιους µε εννιακόσιους
χιλιάδες, καταλαβαίνουµε τη σηµασία και πόσο χαµηλά είναι οι
εµβολιασµοί. Μην θριαµβολογείτε, λοιπόν, ως Κυβέρνηση για το
πώς προχωρούν οι εµβολιασµοί ειδικά στη δυτική Αθήνα. 

Δεύτερον, εµβολιαστικά κέντρα είπαµε ότι είναι δέκα. Λειτουρ-
γεί ένα. Το είπατε,  θα λειτουργήσουν άλλα οκτώ ή εννιά, δεν θυ-
µάµαι. Συνολικά θα λειτουργούν εννιά. Αυτό τι σηµαίνει, κύριε
Κοντοζαµάνη; Σηµαίνει δεκαοκτώ γιατροί σε δύο βάρδιες, εννιά
και εννιά, δεκαοκτώ. Θα υπάρχουν στις 5 Απριλίου δεκαοκτώ για-
τροί; Γιατί έτσι γίνονται τα εµβολιαστικά κέντρα. Σηµαίνει πάνω
από είκοσι νοσηλευτές, γιατί έτσι είναι τα εµβολιαστικά κέντρα.
Αυτοί θα υπάρχουν στις 3 ή 5 Απριλίου; Δεν θυµάµαι πότε ανα-
φερθήκατε. 

Αυτές είναι συγκεκριµένες δεσµεύσεις, γιατί βέβαια φοβάµαι
ότι για άλλη µια φορά, θα είναι µία εξαγγελία και γενικότερη δέ-
σµευση, χωρίς να υλοποιείται. Αναφερθήκατε και πριν στη µο-
νάδα τεχνητού νεφρού. Εσείς µας είχατε πει τον Ιούνιο του 2020
ότι θα υπάρχουν γιατροί, ότι θα ενισχυθεί. Αυτήν τη στιγµή στά-
ζουν νερά από τον χώρο που είναι η µονάδα τεχνητού νεφρού.
Αυτήν τη στιγµή ,η κλινική αυτή είναι µέρος του Παθολογικού της
Νίκαιας, διότι το νοσοκοµείο Λοιµωδών «Αγία Βαρβάρα» είναι
διασυνδεδεµένο µε τη Νίκαια.

Άρα, ποια είναι η πραγµατικότητα; Δεν έχετε κάνει τίποτα δέκα
µήνες και δεν δικαιολογεί αυτήν τη στιγµή η πανδηµία την
ανάγκη να ενισχυθεί το εν λόγω νοσηλευτικό ίδρυµα και ειδικά η
µονάδα τεχνητού νεφρού, ο οποίος είναι πολύ σηµαντικός και
πρέπει να λειτουργεί σε δύο βάρδιες. 

Βέβαια, εσείς, κύριε Υπουργέ, βγάλατε και µία είδηση. Αυτήν
τη στιγµή είναι διασυνδεδεµένο µε το Γενικό Νίκαιας. Μας είπατε
ότι θα γίνει διασύνδεση µε το «Αττικό»; Ισχύει αυτό το πράγµα;
Αν είναι, να µας το πείτε και στη δευτερολογία σας και να δούµε
πώς θα λειτουργήσει. 

Όµως, το πολύ σηµαντικό είναι ότι πρέπει να δώσετε ιδιαίτερη
βαρύτητα σε ένα νοσοκοµείο, που δρα συµπληρωµατικά και αν-
ταπεξέρχεται στις συνθήκες της πανδηµίας, να το ενισχύσετε ου-
σιαστικά. Στα εξωτερικά ιατρεία λίγα βήµατα έχουν γίνει. Η
µονάδα τεχνητού νεφρού να λειτουργεί µε τις προδιαγραφές,
που απαιτούνται, να υπάρχει αναισθησιολόγος στο νοσοκοµείο,
κύριε Υπουργέ, γιατί όταν κάποιος κινδυνεύει και χρειάζεται δια-
σωλήνωση, τα επτά λεπτά που κάνει ένα ασθενοφόρο να τον µε-
ταφέρει στη Νίκαια ή στο «Αττικό» είναι χρόνος στον οποίον
µπορεί να χαθεί ζωή. Δυστυχώς, τον τελευταίο καιρό βιώνουµε
πολλά τέτοια περιστατικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία Καφαντάρη. Έχετε πάει συνολικά στα δέκα λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Σχετικά δε µε τους εµβολια-
σµούς, πρέπει να ενισχύσετε µε γιατρούς και µε νοσηλευτές τα
εµβολιαστικά κέντρα. Για να είστε ειλικρινής και στην εξαγγελία
και να προχωρήσει όλη αυτή η διαδικασία. Θα θέλαµε κάποιες
απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Καφαντάρη, αναφερθήκατε στον αριθµό των εµβολια-
σµένων συµπολιτών µας στη δυτική Αθήνα και θα επαναλάβω
πάλι, γιατί είχε ειπωθεί στο πλαίσιο της επίκαιρης επερώτησης ο
αριθµός. Είχα αναφέρει συγκεκριµένα τα νούµερα των εµβολια-
σθέντων. Είχα τονίσει στην απάντησή µου σε εκείνη την επίκαιρη
επερώτηση, που είχατε θέσει, ότι µπορεί κάποιος κάτοικος της
δυτικής Αττικής να έχει µεταβεί σε ένα άλλο σηµείο εκείνη την
περίοδο όπου λειτουργούσε εµβολιαστικό κέντρο. Σας θυµίζω
το Mega Εµβολιαστικό Κέντρο στην «HELEXPO» στο Μαρούσι

που εξυπηρετεί τους κατοίκους όλης της Αττικής.
Εποµένως, µην το βλέπετε µόνο γεωγραφικά. Είναι περισσό-

τεροι οι εµβολιασµοί στην περιοχή. Είχα πει και τότε, πράγµα το
οποίο γίνεται, ότι θα ανοίξει το Mega Εµβολιαστικό Κέντρο στο
Περιστέρι.

Άρα, σε καµµία περίπτωση τα νούµερα αυτά δεν ανταποκρί-
νονται στην πραγµατικότητα, γιατί µπορεί πληθυσµός να έχει µε-
τακινηθεί σε άλλο σηµείο για να κάνει το εµβόλιο, το οποίο
έπρεπε να κάνει εκείνη την περίοδο. Σίγουρα µε το Mega Εµβο-
λιαστικό Κέντρο στο Περιστέρι η περιοχή αυτή θα εξυπηρετηθεί
ακόµα καλύτερα.

Σας είπα ότι έχουν προχωρήσει οι προσλήψεις προσωπικού,
προκειµένου να λειτουργήσουν οι επιπλέον εµβολιαστικές γραµ-
µές. Σας είπα ότι µετά τις 3 Απριλίου θα ξεκινήσουν αυτές οι εµ-
βολιαστικές γραµµές και, αν θέλετε, µπορούµε να πάµε και µαζί
και να τις δούµε που θα λειτουργούν και θα εξυπηρετούν τον
κόσµο.

Αναφέρθηκα -το θίξατε- στη διασύνδεση του Νοσοκοµείου της
Νίκαιας. Πράγµατι, θεωρούµε την επιστηµονική διασύνδεση
αυτήν την περίοδο της Παθολογικής Κλινικής µε το Νοσοκοµείου
Αττικόν πάρα πολύ επιτυχηµένη. Πραγµατικά, το είπα και το λέω
ξανά, εξετάζουµε το ενδεχόµενο -κλείνουµε προς αυτήν την κα-
τεύθυνση- έτσι ώστε το Νοσοκοµείο της Νίκαιας να διασυνδεθεί
εξ ολοκλήρου µε το Νοσοκοµείο «Αττικόν». Γίνεται ένας προσε-
κτικός σχεδιασµός, έτσι ώστε στο µέγιστο το νοσοκοµείο να
αξιοποιήσει τις δυνατότητές του και να µεγιστοποιήσει την πα-
ροχή υπηρεσιών σε όλους τους πολίτες της περιοχής.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 576/19-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Δηµοσιοποίηση
των Πρακτικών της Επιτροπής Αντιµετώπισης Έκτακτων Συµβάν-
των Δηµόσιας Υγείας». 

Και σε αυτήν θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Βασίλης Κον-
τοζαµάνης.

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουν γίνει εξαιρετικά πολλές συζητήσεις για

τον τρόπο λειτουργίας της περίφηµης επιτροπής των εµπειρο-
γνωµόνων. Από την πρώτη στιγµή που ενέσκηψε η πανδηµία, ο
Παγκόσµιος Οργανισµός µε ρητές προτάσεις του, που απευθύ-
νονται στα κράτη-µέλη, τόνισε την ανάγκη διαφάνειας στις δια-
δικασίες που έχουν να κάνουν µε την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας. Με βάση αυτήν τη διαφάνεια, θα πρέπει να χτίζεται η σχέση
εµπιστοσύνης του πολίτη µε τους θεσµούς που λειτουργούν ή
που δηµιουργούνται.

Ξεκίνησε, λοιπόν -πολύ σωστά- η διαδικασία από την ελληνική
πολιτεία να συγκροτήσει µία επιτροπή, την περίφηµη επιτροπή
του ΕΟΔΥ. Αντί να υπάρξει µία διαφανής διαδικασία στην επι-
λογή των προσώπων, ώστε να εµπεδωθεί αυτή η σχέση εµπιστο-
σύνης του πολίτη σε αυτόν τον νέο θεσµό, επιλέξατε -όχι τους
αρεστούς- κυρίως τους κοµµατικούς. Αυτό καταδεικνύεται στην
πορεία των πραγµάτων. 

Πρόκειται, κύριε Υπουργέ, για µία επιτροπή, στην οποία δεν
συµµετέχει κανένα θεσµικό όργανο, όπως είναι το ΚΕΣΥ, η Επι-
τροπή Αξιολόγησης Φαρµάκων, ο ΕΟΦ, η Επιτροπή Διαπραγµά-
τευσης, µία επιτροπή η οποία λειτουργεί ως επτασφράγιστο
µυστικό, χωρίς να υπάρχει καµµία δυνατότητα να ενηµερώνονται
τα πολιτικά κόµµατα τουλάχιστον και άλλοι σχετικοί θεσµοί.

Πρόκειται για µία επιτροπή, που σε τελική ανάλυση, δεν έχει
να διαχειριστεί ένα εσωτερικό ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, µίας
νόσου, αλλά µιας πανδηµίας, που επιδρά και επηρεάζει καταλυ-
τικά τη ζωή οκτώ, δέκα, δώδεκα εκατοµµυρίων ανθρώπων στη
χώρα, µία επιτροπή που οι αποφάσεις της, αν τελικά µεταφέρον-
ται προς τα έξω σωστά –διότι έχουµε και άλλα ζητήµατα που
έχουν προκύψει στη συνέχεια, θα αναφερθώ σε αυτά- έχουν να
κάνουν και µε την ανάπτυξη της οικονοµίας. Η επιτροπή δηλαδή
χρεώνει ένα µεγάλο ποσοστό της πανδηµίας και της επέκτασής
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της στους συνωστισµούς, στις συναντήσεις των ανθρώπων και
έχει χρεώσει και το λιανεµπόριο ως µία αιτία πηγής της πανδη-
µίας και της µετάδοσής της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα συνεχίσετε,
κύριε Κουρουµπλή, και στη δευτερολογία σας. Έχετε πάει στα
τέσσερα λεπτά.  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά
δεν τηρείτε ίσο χρόνο σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σύµφωνοι, αλλά
έχουµε πάρα πολλές ερωτήσεις. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε πόσο
σας σέβοµαι, αλλά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, αλλά
συνεχίστε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όχι! Δεν είναι έτσι τα πράγ-
µατα! Στους περισσότερους έχετε δώσει από δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πώς θα γίνει τώρα δηλαδή;

Και για ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα σας ενοχλεί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

µην το λέτε αυτό. Δεν µε ενοχλεί, απλώς κάνω µια σύσταση. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα µε αφήσετε να αναπτύξω

το σκεπτικό µου, όπως το κάνατε και σε όλους τους άλλους. Ει-
λικρινά, δεν θέλω να αντιδικώ µαζί σας, γιατί ξέρετε ότι σας
εκτιµώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Καφαντάρη
ήταν η µόνη που ξεπέρασε το χρόνο, αλλά εντάξει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όµως, δεν είναι σωστό αυτό
που κάνετε, κύριε Πρόεδρε. Αφήστε µε, λοιπόν, να συνεχίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, συνεχίστε.
Ολοκληρώστε µόνο, παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ναι, θα ολοκληρώσω. 
Πρόκειται για µία επιτροπή η οποία, κύριε Υπουργέ, επηρεάζει

όπως είπα και τα ζητήµατα της οικονοµίας και αντί να έχουµε
απενοχοποίηση τοµέων της οικονοµίας, που θα µπορούσαν να
συµβάλουν στη στήριξη της χώρας και να δουλέψουν εκατοντά-
δες χιλιάδες άνθρωποι, όπως είναι το λιανεµπόριο και η εστίαση,
ενοχοποιήθηκαν, χωρίς να έχει αποδειχθεί ότι υπάρχει τέτοιο ζή-
τηµα. 

Πρόκειται για µία επιτροπή, κύριε Υπουργέ, για την οποία δεν
µας είπατε, σε ό,τι αφορά τη διαδικασία των εµβολίων, αν συµ-
µετείχε η χώρα στις διαδικασίες αυτές στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ποιοι συµµετείχαν, πώς συµµετείχαν και τελικά, τι κόστος έχει
όλη αυτή η διαδικασία για τη χώρα; Είναι ζητήµατα, για τα οποία
πρέπει να ενηµερωθούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, ευχαρι-
στώ πολύ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, το
πρώτο µέρος απευθυνόµενος στον κύριο Υπουργό και λέγοντας
το εξής: Δεν µας λέτε καθηµερινώς πόσα κρούσµατα υπάρχουν.
Δεν µας λέτε πόσα είναι θετικά από rapid test και πόσα είναι θε-
τικά από τα µοριακά τεστ και πού ακριβώς έχουν εντοπιστεί όλα
αυτά τα θετικά. Είναι ένα εξαιρετικά χρήσιµο ζήτηµα, το οποίο
ελλείπει από τη γνώση και των επιστηµόνων και όλων ηµών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. 
Κύριε Κουρουµπλή, όταν κάνω µια παραίνεση για να συντο-

µεύσει ο χρόνος, αφορά όλους. Όµως, όταν τριπλασιάζεται ο
χρόνος της πρωτολογίας, αντιλαµβάνεστε ότι θα πάµε πάρα
πολύ. Είναι πολλές οι υποθέσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν ήσασταν
αυστηρός µε όλους, θα το είχα κάνει και εγώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Καφαντάρη
µόνο ξεπέρασε λίγο το χρόνο. Δεν χάθηκε ο κόσµος. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για την
πρωτολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κουρουµπλή, εάν ανατρέξετε σε παλαιότερες απαντή-
σεις µας επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου, το έχουµε εξαντλήσει αυτό το θέµα, αλλά θα σας
απαντήσω ξανά. Πριν µπω στο ερώτηµά σας, αναφέρατε κάποια

ζητήµατα, τα οποία επίσης θα ήθελα να διευκρινίσω.
Αναφερθήκατε, πρώτον, στα εµβόλια. Να σας θυµίσω, γιατί

έχει ειπωθεί πολλές φορές στην Εθνική Αντιπροσωπεία -ίσως
επειδή εσείς πρόσφατα καταλάβατε θέση στο Κοινοβούλιο, µπο-
ρείτε να ανατρέξετε, παρακαλώ, στα Πρακτικά- ότι έχουµε ανα-
φερθεί και έχουµε εξαντλήσει το θέµα των εµβολίων. Η χώρα µας
έχει διασφαλίσει εµβόλια για το σύνολο του πληθυσµού µέσω
της συµµετοχής της στην κοινή ευρωπαϊκή προµήθεια.

Επίσης, όσον αφορά τα στοιχεία που αναφέρετε για τα τεστ -
µοριακά, ταχέα, διαγνωστικά και ούτω καθεξής, κατανοµές των
αποτελεσµάτων- όλα αναφέρονται εκτενώς και σε µεγάλη ανά-
λυση στην Επιδηµιολογική Έκθεση του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας. Πρόκειται για µία πλήρη αποτύπωση της κα-
τάστασης και της διαχείρισης της πανδηµίας στη χώρα µας.

Αναφερθήκατε στην Επιτροπή των Ειδικών. Να σας θυµίσω,
επίσης, πάλι ότι η ενηµέρωση των κοµµάτων από το Υπουργείο
Υγείας σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της πανδηµίας, ήταν και είναι
τακτική και πρώτη η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Υγείας είναι
υπέρ της διαφάνειας.

Επιτρέψτε µου να πω ότι η επιτυχία της διαχείρισης οποιασ-
δήποτε κρίσης είναι απολύτως συνδεδεµένη µε ανθρώπους. Οι
άνθρωποι αυτοί είναι επιφορτισµένοι µε ρόλους και ρόλους, µε
ιδιαίτερο βάρος, όπως εκείνων που έχουν επωµιστεί τα µέλη της
Επιτροπής Αντιµετώπισης Έκτακτων Συµβάντων Δηµόσιας
Υγείας.

Από την πρώτη στιγµή, που είχαµε την έναρξη της πανδηµίας,
η επιτροπή ενεργοποιήθηκε και συγκροτήθηκε µε τη συµµετοχή
επιστηµόνων εγνωσµένης αξίας και κύρους -τριάντα τρία άτοµα
στελεχώνουν αυτή τη στιγµή την επιτροπή- όπως γίνεται και στον
υπόλοιπο κόσµο, επιστήµονες εγνωσµένου κύρους και αξίας. Βε-
βαίως, τις εργασίες της επιτροπής υποβοηθούν οργανισµοί,
όπως αναφέρατε, όπως ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων και ο
Εθνικός Οργανισµός Δηµόσιας Υγείας για οτιδήποτε χρειαστεί,
διότι υπάρχουν θέµατα που άπτονται της βοήθειας αυτών των
οργανισµών.

Μοναδικό κριτήριο για τη συµµετοχή των µελών της επιτροπής
σε αυτήν υπήρξε η εµπιστοσύνη και η δυνατότητά τους µέσω
αυτής να συµβάλουν µε τις γνώσεις τους στην ανάλυση επιδη-
µιολογικών δεδοµένων και να βοηθήσουν στη λήψη των σωστών
αποφάσεων, που θα οδηγήσουν στον έλεγχο της πανδηµίας.

Τον τελευταίο έναν χρόνο η επιτροπή µε συνέπεια λειτουργεί
και επεξεργάζεται όλα τα δεδοµένα που σε κάθε φάση της παν-
δηµίας τίθενται στη διάθεσή της. Η δουλειά αυτή δεν είναι καθό-
λου εύκολη, έχοντας τα βλέµµατα όλων των πολιτών στραµµένα
πάνω της και νιώθοντας την πίεση της κοινής γνώµης από τις ει-
σηγήσεις που καλείται να κάνει στην Κυβέρνηση, η οποία λαµ-
βάνει και τις αποφάσεις.

Γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι απαιτείται µια στάση ευθύνης και
κυρίως απόστασης από όλους εµάς, για να διασφαλίζεται µε
κάθε τρόπο η αµερόληπτη και ανεπηρέαστη λήψη αποφάσεων.

Η έκθεση των επιστηµόνων -µε οποιονδήποτε τρόπο και αν
συµβεί- είναι ανεπίτρεπτη και δεν βοηθά σε καµµία περίπτωση
το έργο τους. Αντίθετα, θα έλεγα ότι δηµιουργεί προβλήµατα
στην όλη διαδικασία. Οφείλουµε όλοι τα µέλη της επιτροπής να
τα προστατεύσουµε, διασφαλίζοντας µε κάθε τρόπο το να εκ-
φράζουν τις απόψεις τους και τις επιστηµονικές προσεγγίσεις
τους ελεύθερα. Οι διαφορετικές προσεγγίσεις και κυρίως η σύν-
θεσή τους είναι εκείνη που οδηγεί στην τελική εισήγηση της επι-
τροπής και είναι εκείνη που οδηγεί τις αποφάσεις της Κυβέρ-
νησης στη λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων προστασίας της
δηµόσιας υγείας και της αναχαίτισης και αντιµετώπισης της παν-
δηµίας του κορωνοϊού.

Θέλω να είµαι σαφής για µία ακόµη φορά, κύριε Κουρουµπλή.
Με ρωτάτε αν έχουµε την πρόθεση να δηµοσιοποιήσουµε τα
πρακτικά. Απαντώ ξανά προς την Εθνική Αντιπροσωπεία πως όχι.
Το είχα πει και παλαιότερα, όπως ανέφερα σε αντίστοιχη επί-
καιρη ερώτηση του συναδέλφου σας κ. Ξανθού. Ό,τι είχα πει
τότε, ισχύει και σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
µπορείτε να συνεχίσετε και στη δευτερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
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Υγείας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και θα συνεχίσω στη δευτε-
ρολογία µου. 

Είµαστε υπέρ της διαφάνειας. Όµως, η εµπιστευτικότητα των
πρακτικών της επιτροπής αποτελεί την αναγκαία και ικανή συν-
θήκη για την ανεξαρτησία και ευθυκρισία των µελών της επιτρο-
πής, ώστε να µπορούν να εκφραστούν ελεύθερα, χωρίς να έχουν
την αίσθηση του φόβου ότι θα ασκηθεί εξωτερική πίεση. Αυτό γί-
νεται και στα δικαστήρια και η µυστικότητα των διασκέψεων των
δικαστηρίων είναι αυτή που διασφαλίζει τη λειτουργική τους ανε-
ξαρτησία. Δεν υπάρχει, εποµένως, κανένας λόγος δηµοσιοποί-
ησης των πρακτικών. Δεν θα βοηθήσει πουθενά και θα έλεγα πως
καταντά εµµονή η επαναλαµβανόµενη αυτή απαίτηση από την
πλευρά σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ζήτησε
κανείς τα ονόµατα και την προσωπική τοποθέτηση του κάθε επι-
στήµονα που συµµετέχει σε αυτήν την επιτροπή. Είναι άλλο
πράγµα αυτό που ζητάµε. Ζητάµε τις αποφάσεις, ζητάµε να
δούµε τις πλειοψηφίες και τις µειοψηφίες, χωρίς τα ονόµατα των
ανθρώπων. Διότι, καλά µας τα λέτε εσείς, γιατί ως Κυβέρνηση
έχετε εθιστεί σε µια λογική ωραιοποίησης των πάντων -θα τοπο-
θετηθώ και σε αυτό το θέµα- αλλά πρέπει να ξέρετε, όπως και
ξέρετε, τις τοποθετήσεις µελών της επιτροπής. Ξέρετε πολύ
καλά τι είπε πρόσφατα η καθηγήτρια του Πανεπιστηµίου και Δι-
ευθύντρια της ΜΕΘ στον «Ευαγγελισµό» και πόση ανησυχία µπο-
ρεί να γεννά µια τέτοια τοποθέτηση, όχι µόνο της συγκεκριµένης
καθηγήτριας, αλλά και άλλων µελών της επιτροπής.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα ζήτηµα όσον αφορά τη
διεύρυνση της επιτροπής, η οποία θα έπρεπε ήδη να είχε διευ-
ρυνθεί µε βάση τα ζητήµατα που έχουν προκύψει στη δικονοµία
και γενικότερα στη ζωή. Τώρα, όσον αφορά αυτό που µας είπατε,
ότι ενηµερώνονται τα κόµµατα, έχουν ενηµερωθεί δηλαδή τα
κόµµατα για τις συνεδριάσεις και για το τι αποφασίζει η επι-
τροπή; Δεν νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι ευσταθεί αυτό.

Επειδή όµως, κύριε Υπουργέ, η ζωή δεν σταµατάει, θα πρέπει
να λάβει κάποιος υπ’ όψιν τις δηλώσεις της κ. Παπαευαγγέλου
γι’ αυτό το περίφηµο 20%, αλλά και αυτό που χθες το βράδυ
προέκυψε από την ανακοίνωση του «BLOOMBERG», όπου η Ελ-
λάδα έχασε σε έναν µήνα είκοσι βαθµούς στη σειρά κατάταξης.
Διότι µπορεί να σας αρέσει να αναφέρεστε στις ευρωπαϊκές
χώρες, αλλά χθες το «BLOOMBERG» µάς έβαλε τρίτους από το
τέλος ανάµεσα στις είκοσι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είµαστε, λοιπόν, σε µία τραγική κατάσταση κι εσείς επιµένετε,
αντί να επιτάξετε όλες τις µεγάλες ιδιωτικές κλινικές, αντί να επι-
τάξετε όλα τα κρεβάτια του Στρατού και αντί να ανανεώσετε τις
συµβάσεις του επικουρικού ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπι-
κού. Επίσης, αντί να προσλάβετε γιατρούς από τις λίστες που
υπάρχουν, παίρνετε γιατρούς από τον λεγόµενο «ιδιωτικό
τοµέα», οι οποίοι δεν ξέρω πόσο θα προσφέρουν ουσιαστικά και
οι οποίοι σε τελική ανάλυση ασκούσαν µιας µορφής πρωτοβάθ-
µια φροντίδα. Τους µεταφέρετε, λοιπόν, στα νοσοκοµεία µε πολύ
λίγες πιθανότητες αυτοί οι άνθρωποι να προσφέρουν στις ΜΕΘ,
λόγω της λίγης γνώση ή εµπειρίας που έχουν από τις µονάδες
αυτές. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θέλω να µου απαντήσετε τι θα κάνετε
µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Μέχρι τώρα, µας λέγατε ότι δεν
τα ενέκρινε ο ευρωπαϊκός οργανισµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα µονοκλωνικά αντισώµατα µπορούν να φέρουν εδώ όχι την
ίαση των πάντων, αλλά όλοι όσοι ξέρουµε λίγα πράγµατα γι’
αυτόν τον τοµέα γνωρίζουµε ότι µπορεί να αποφορτίσουν σε
έναν µεγάλο βαθµό και σε ένα ποσοστό τον ιό στον οργανισµό
του ανθρώπου. Εµείς ως χώρα, πρέπει να διευρύνουµε τη φαρέ-
τρα µας από πλευράς τέτοιων δυνατοτήτων, για να περιορίσουµε
τις επιπτώσεις στη ζωή των ανθρώπων.

Θα ζητούσα και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Έχω ακούσει ότι
άνθρωποι κατάκοιτοι, άνθρωποι που δεν µπορούν να µετακινη-

θούν απευθύνονται στον αρµόδιο οργανισµό και η απάντηση,
που λαµβάνουν, είναι ότι δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για να µπο-
ρούν να µεταφερθούν στα εµβολιαστικά κέντρα. Οι άνθρωποι
αυτοί, κύριε Υπουργέ, δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα για
να µεταφερθούν στα εµβολιαστικά κέντρα. Θα ήθελα, λοιπόν, να
παρακαλέσω να δείτε αυτό το ζήτηµα, γιατί είναι εξαιρετικά ευαί-
σθητο και πρέπει να αντιµετωπιστεί αµέσως. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Κουρουµπλή.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κουρουµπλή, θα σας παρακαλέσω για µία ακόµη φορά

να ανατρέξετε σε Πρακτικά απαντήσεών µας στο πλαίσιο του
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, καθώς έχουµε απαντήσει σε όλα
αυτά τα ζητήµατα, όπως επίσης και σε σχετικές ανακοινώσεις
βεβαίως που κάνει το Υπουργείο Υγείας, ο κρατικός µηχανισµός,
τακτικά, τρεις φορές την εβδοµάδα, µέσω ζωντανών συνεντεύ-
ξεων, µέσα από τις οποίες παρέχει απαντήσεις και διευκρινίσεις
επί θεµάτων που έχουν να κάνουν µε τη διαχείριση της πανδη-
µίας.

Να επαναλάβω, λοιπόν, για µία ακόµη φορά ότι η εισήγηση
της επιτροπής βεβαίως και γίνεται γνωστή, διότι σε αυτή την ει-
σήγηση στηρίζεται η Κυβέρνηση για να λάβει τις όποιες αποφά-
σεις.

Δεύτερον, αναφορικά µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα, έχουµε
ξαναπεί ότι η χώρα µας θα πάρει µονοκλωνικά αντισώµατα. Συµ-
µετέχουµε στην κοινή ευρωπαϊκή προµήθεια. Πράγµατι, κάποια
από τα µονοκλωνικά αντισώµατα εγκρίθηκαν τον περασµένο
µήνα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ελλάδα θα λάβει µονοκλω-
νικά αντισώµατα. Μη δηµιουργείτε εντυπώσεις, εκεί που δεν
υπάρχουν. 

Αναφέρεστε στο επικουρικό προσωπικό. Πέραν των προσλή-
ψεων που έχουµε κάνει σε επικουρικό προσωπικό, που είναι πε-
ρισσότερες από οκτώ χιλιάδες, αυτή τη στιγµή υπηρετούν στο
σύστηµα περισσότερα από δέκα χιλιάδες άτοµα επικουρικού
προσωπικού, γιατί έχουµε παρατείνει τις συµβάσεις του προσω-
πικού αυτού µέχρι το τέλος Οκτωβρίου και σε µερικές περιπτώ-
σεις, µέχρι το τέλος Δεκεµβρίου του τρέχοντος έτους.

Αναφερθήκατε στις λίστες των γιατρών, προκειµένου να πά-
ρουµε προσωπικό. Αν ανατρέξετε στους ιστότοπους των υγει-
ονοµικών περιφερειών, θα διαπιστώσετε ότι δεν υπάρχουν
γιατροί. Ό,τι υπήρχε το έχουµε προσλάβει. Έχουµε προχωρήσει
όχι µόνο στην πρόσληψη επικουρικού προσωπικού, αλλά και
στην πρόσληψη µόνιµου ιατρικού προσωπικού.

Να θυµίσω ότι πάνω από τετρακόσιοι δέκα γιατροί που είναι
νέες προσλήψεις, υπηρετούν στις µονάδες εντατικής θεραπείας
αυτή τη στιγµή. Έχουν προκηρυχθεί περισσότερες από δυόµισι
χιλιάδες θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού µέσα σε είκοσι
µήνες διακυβέρνησής µας, µέσα σε έναν χρόνο, θα έλεγα, από
την αρχή της πανδηµίας, όταν περίπου δύο χιλιάδες επτακόσιες
προσλήψεις έκανε η δική σας κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, υπήρξαν
τρεισήµισι χιλιάδες µε έγκριση του Υπουργικού Συµβουλίου µόνο
τον Μάρτιο του 2015.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Δεν υπάρχουν αυτά τα νούµερα, κύριε Κουρουµπλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,
κύριε Κουρουµπλή. Δεν ακούγεστε. Δεν γράφεται τίποτα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Τον Μάρτιο λέτε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε.

Δεν σας διέκοψε κανείς, κύριε Κουρουµπλή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Να φρεσκάρετε λίγο τη µνήµη σας, κύριε Κουρουµπλή.
Ήσασταν και Υπουργός Υγείας! Να φρεσκάρετε τη µνήµη σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
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Υγείας): Να µου στείλετε τα στοιχεία. Οι προσλήψεις εκείνες
ήταν πιστώσεις της προηγούµενης κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Τέλος πάντων, για να ολοκληρώσω τη δευτερολογία
µου, κύριε Πρόεδρε και να αναφερθώ…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Τα νούµερα είναι αµείλικτα, κύριε Κουρουµπλή! Έχουν
ειπωθεί πολλές φορές εδώ. Να φρεσκάρετε, παρακαλώ, τη
µνήµη σας.

Για να ολοκληρώσω τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα
αναφερθώ πάλι στην ουσία, στο αντικείµενο της ερώτησης του
κ. Κουρουµπλή που έχει να κάνει µε την παροχή των πρακτικών
σε ανώνυµη βάση.

Νοµίζω ότι οι εισηγήσεις των ειδικών δεν είναι κρατικό µυστικό,
διότι αρκετοί εξ αυτών στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης διατυπώ-
νουν δηµόσια τις θέσεις τους και τις απόψεις τους. Αυτός είναι
ένας ακόµα λόγος που µας επιτάσσει µε µεγάλη ευθύνη και προ-
σοχή να προστατεύσουµε αυτούς τους ανθρώπους, διότι δεν
είναι σωστό να ταυτίσουµε πρόσωπα και απόψεις…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ο ρόλος της επιτροπής είναι συγκεκριµένος και δεν έχει
κανένα νόηµα, έστω και ανώνυµα, γιατί αυτό θα έχει αρνητικές
συνέπειες.

Επιτρέψτε µου να το πω µε µία έκφραση, ότι θα «αδειάζαµε»
τα µέλη της επιτροπής, αν το κάναµε αυτό, ενώ, απεναντίας,
οφείλουµε να προστατεύσουµε το κάθε µέλος της επιτροπής ξε-
χωριστά και όλους µαζί, έτσι ώστε να µπορούν να οµιλούν, να
συσκέπτονται και να αποφασίζουν ελεύθερα και κυρίως ανεπη-
ρέαστα, χωρίς παρεµβολές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

κύριε Κουρουµπλή. Είστε εκτός διαδικασίας κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Σας παρακαλώ πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έτσι λέει ο Κανο-

νισµός. Σας παρακαλώ πολύ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Δεν σας διέκοψα, κύριε Κουρουµπλή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Βουλευτής

ερωτά, ο Υπουργός απαντά και όλος ο άλλος κόσµος κι εµείς
κρίνουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Αφήστε µε να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι σωστό

αυτό που κάνετε. Είναι εκτός Κανονισµού.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Κουρουµπλή, πρέπει να φρεσκάρετε και τον Κα-
νονισµό της Βουλής για να δείτε πώς πρέπει να συµπεριφερό-
µαστε και πώς διενεργείται ο κοινοβουλευτικός έλεγχος,  τώρα
που επανήλθατε στα έδρανα.

Σε κάθε περίπτωση, πρόκειται για τριάντα τρεις καταξιωµέ-
νους επιστήµονες, οι οποίοι άνθρωποι είναι, όπως είπα, δεν ζουν
αποκοµµένοι από την πραγµατικότητα και οι περισσότεροι εξ
αυτών δίνουν τη µάχη στην πρώτη γραµµή στα νοσοκοµεία και
όπως και εσείς θα έχετε διαπιστώσει από δηµόσιες παρεµβάσεις
τους έχουν πλήρη επίγνωση του συνόλου των παραµέτρων και
ασφαλώς λαµβάνουν αυτές τις παραµέτρους υπ’ όψιν κατά τη
διατύπωση της γνώµης τους. Σε κάθε περίπτωση, τις λοιπές
αυτές παραµέτρους είναι έργο της Κυβέρνησης να τις λάβει υπ’
όψιν της και να λάβει τις αποφάσεις, σύµφωνα µε τις εισηγήσεις,
που κάνουν αυτοί οι επιστήµονες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Επόµενη ερώτηση είναι η δέκατη µε αριθµό 587/19-3-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Α’ Πειραιά του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρου Δρίτσα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Διασπορά κορωνοϊού σε προσωπικό
και ασθενείς του Ογκολογικού Νοσοκοµείου «ΜΕΤΑΞΑ» στον Πει-
ραιά». 

Και σε αυτήν θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας,
ο κ. Κοντοζαµάνης.

Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για το Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ» στον Πειραιά

είναι η επίκαιρη ερώτησή µου, όπως γνωρίζετε. Δεν σας ερωτώ
βέβαια σήµερα για το κατά πόσο έχετε στέρξει να συνεχίσετε
ένα σχέδιο ενίσχυσης και του Νοσοκοµείου «ΜΕΤΑΞΑ» και των
ογκολογικών νοσοκοµείων της χώρας από την περίοδο της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, που το Υπουργείο και σε συνεργασία
και µε την περιφέρεια Αττικής µε αλλαγή της νοµοθεσίας εφάρ-
µοσαν µια συστηµατική διαδικασία από τη µια µεριά ενίσχυσης
σε προσωπικό -γιατρούς, νοσηλευτές, νοσηλεύτριες, διοικητικό
και άλλο προσωπικό- και από την άλλη συστηµατικής ενίσχυσης
σε µηχανήµατα. Αυτά είναι καταγεγραµµένα. Απ’ ό,τι γνωρίζω -
το παρακολουθώ και θα επανέλθω σύντοµα σε αυτό- δεν έχετε
συνεχίσει αυτό το έργο και αυτό το σχέδιο ενίσχυσης των ογκο-
λογικών νοσοκοµείων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Όµως η ερώτησή µου σήµερα δεν αναφέρεται σε αυτό. Ανα-
φέρεται σε ένα συµβάν που συνέβη στις 18 Μαρτίου -πριν από
έντεκα ηµέρες- και το οποίο είχε πολύ µεγάλη δηµοσιότητα και
αναφερόταν στις πληροφορίες ότι χάθηκε ο έλεγχος σε έναν µε-
γάλο βαθµό, ότι ξέφυγε ο έλεγχος της διάδοσης του ιού µέσα
στο νοσοκοµείο σε συγγενείς ασθενών, σε ασθενείς, σε γιατρούς
και σε άλλο προσωπικό.

Το Υπουργείο δεν εξέδωσε ανακοίνωση. Άφησε σε άλλους να
σταθούν στο ζήτηµα. Δεν πιστεύω να θεωρείτε ότι τέτοιου είδους
περιστατικά, έστω κι αν διογκώθηκαν από τα κανάλια, από τον
Τύπο, από οτιδήποτε, είναι συνήθη ή θεωρούνται εξαιρέσεις µιας
κανονικότητας. Γι’ αυτό και σας καλώ, όχι µόνο για να σας ασκή-
σουµε κριτική και έλεγχο, αλλά για να αποφευχθούν στο µέλλον
και στο Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ» και σε όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας παρόµοια περιστατικά, να µας πείτε αν υπήρξε πρόβλεψη
για αυστηροποιηµένα υγειονοµικά πρωτόκολλα ειδικής στόχευ-
σης σε τόσο ευαίσθητα νοσοκοµεία, όπως είναι τα ογκολογικά
νοσοκοµεία και δη το Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ», αν υπήρχε πρό-
νοια για να µην ξεφύγει η κατάσταση προς αυτήν την κατεύ-
θυνση, τι ενέργειες είχαν γίνει και τι ευθύνη αναλαµβάνετε, όχι
αφηρηµένη, συγκεκριµένη για το µέλλον.

Εποµένως, τι πράξατε και τι θα πράξετε, ώστε να υπάρξει η
εγγύηση ότι η υγεία και η ζωή των ασθενών του ιατρικού και νο-
σηλευτικού προσωπικού, των εργαζοµένων και των επισκεπτών
στο Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ» -εννοείται και στα άλλα νοσοκοµεία-
θα είναι αποτελεσµατική.

Από αυτή την άποψη, αυτή η ερώτηση επεκτείνεται και στις
δοµές του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα, ώστε, όπως σας
είπα, να µην επαναληφθούν τέτοια φαινόµενα.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µη µου απαντήσετε, υποβαθµίζον-
τας το ζήτηµα.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε
Κύριε Δρίτσα, σε καµµία περίπτωση δεν υποβαθµίζουµε το ζή-

τηµα. Μάλιστα, από την πρώτη κιόλας στιγµή που ξέσπασε αυτή
η πανδηµία, η προτεραιότητά µας ήταν να προστατεύσουµε το
υγειονοµικό προσωπικό που εργάζεται στην πρώτη γραµµή, προ-
κειµένου και µε ασφάλεια το ίδιο το προσωπικό να παρέχει υπη-
ρεσίες υγείας και οι συµπολίτες µας, που προσέρχονται στις
δοµές υγείας να απολαµβάνουν των υπηρεσιών υγείας µε τη µέ-
γιστη δυνατή ασφάλεια.

Έχει περάσει ένας χρόνος και πλέον από την έναρξη της παν-
δηµίας και έχουµε δει όλοι και εικόνες από το εξωτερικό και πώς
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έχει γίνει η διαχείριση τόσο εδώ όσο και σε άλλες χώρες της παν-
δηµίας. Βλέπαµε εικόνες σε άλλες χώρες όπου το 30%-40% και
πλέον του υγειονοµικού προσωπικού νοσούσε.

Από την πρώτη µέρα, εµείς εδώ προστατεύσαµε το υγειονο-
µικό προσωπικό, έχοντας διασφαλίσει, κατ’ αρχάς, την επάρκεια
σε µέσα ατοµικής προστασίας. Δεν έλειψε τίποτα και δεν λείπει
και ούτε πρόκειται να λείψει, γιατί -το έχουµε πει πολλές φορές-
έχουµε χτίσει και το απαραίτητο στρατηγικό απόθεµα, σε περί-
πτωση που παρουσιαστούν ελλείψεις σε παγκόσµιο επίπεδο.

Έχουµε προστατεύσει το υγειονοµικό προσωπικό στον µέγι-
στο βαθµό, βάζοντας σε προτεραιότητα τον εµβολιασµό του
υγειονοµικού προσωπικού. Μπορεί ένα µεγάλο µέρος του προ-
σωπικού, κυρίως νοσηλευτικού, στις δοµές να µην έχει εµβολια-
στεί, όµως ακόµα και τώρα καλούµε τους υγειονοµικούς που δεν
έχουν εµβολιαστεί να προσέλθουν για εµβολιασµό, γιατί το
έχουµε πει, το έχουµε τονίσει και το αντιλαµβάνεται ο καθένας
από µας ότι ο εµβολιασµός δεν είναι θέµα µόνο ατοµικής προ-
στασίας, αλλά είναι θέµα προστασίας του κοινωνικού µας περί-
γυρου, είναι θέµα προστασίας της δηµόσιας υγείας. Όλοι γνω-
ρίζουµε ότι η µεγαλύτερη παρέµβαση τον 20ό αιώνα στη δηµό-
σια υγεία είναι ο εµβολιασµός του πληθυσµού.

Μέσα ατοµικής προστασίας, προτεραιότητα στον εµβολιασµό,
αυστηρά πρωτόκολλα, τα οποία τηρούνται, έτσι ώστε να µπο-
ρούµε πραγµατικά µε ασφάλεια να διαχειριζόµαστε στα νοσοκο-
µεία της χώρας τον κορωνοϊό όλοι οι εργαζόµενοι, όλοι οι
γιατροί, όλοι οι νοσηλευτές όλο το προσωπικό.

Επιτρέψτε µου να πω, επειδή η ερώτησή σας αφορά ένα ογ-
κολογικό νοσοκοµείο, το Ογκολογικό Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ»
στον Πειραιά, ότι και το Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ» και όλα τα ογκο-
λογικά νοσοκοµεία, όπως και άλλα εξειδικευµένα νοσοκοµεία,
όπως είναι τα παιδιατρικά και τα ψυχιατρικά, συνεχίζουν και εξυ-
πηρετούν απρόσκοπτα µε τις αντίστοιχες υπηρεσίες υγείας
όλους τους ασθενείς τους ογκολογικούς, τα ογκολογικά περι-
στατικά κ.ο.κ.. Αυτό καταδεικνύει για µια ακόµη φορά ότι το σύ-
στηµα υγείας λειτουργεί για όλους τους συµπολίτες µας που
έχουν ανάγκη από υπηρεσίες υγείας και όχι µόνο για τους ασθε-
νείς COVID, όπως θέλει να υποστηρίζει το κόµµα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης.

Επιτρέψτε µου να πω, κύριε Δρίτσα, ότι, πράγµατι, στις αρχές
Μαρτίου είχαµε κρούσµατα κορωνοϊού στο Νοσοκοµείο «ΜΕ-
ΤΑΞΑ». Το τι έχει συµβεί στην πραγµατικότητα, όµως, απέχει από
όλα όσα έχουν ειπωθεί. Υπήρξε, κατ’ αρχάς, ανακοίνωση του νο-
σοκοµείου για τα συγκεκριµένα συµβάντα. Επιτρέψτε µου να πω
ότι πρέπει να λάβουν τέλος αυτές οι ανακρίβειες που έχουν
ακουστεί, που σαφέστατα αποσκοπούν στη δηµιουργία εντυπώ-
σεων και ουσιαστικά, µηδενίζουν την τεράστια προσπάθεια που
καταβάλλουν οι υγειονοµικοί µας, που δίνουν µια µεγάλη µάχη
κατά του κορωνοϊού.

Πραγµατοποιήθηκαν λήψεις δειγµάτων επαναλαµβανόµενα
από ασθενείς. Κάποιοι εξ αυτών βρέθηκαν θετικοί. Άµεσα και για
τον περιορισµό της διάδοσης της νόσου και την προστασία των
ασθενών πάρθηκαν συγκεκριµένες αποφάσεις από τη διοίκηση
και σύµφωνα µε τις εισηγήσεις της Επιτροπής Νοσοκοµειακών
Λοιµώξεων: περιορισµός εισαγωγών, προσωρινή αναστολή των
εισαγωγών σε συγκεκριµένη κλινική. Οι ασθενείς σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν διέκοψαν τη θεραπεία τους ή την εισαγωγή τους
για θεραπεία, αλλά τη συνέχισαν φιλοξενούµενοι σε άλλες κλινι-
κές του νοσοκοµείου και οι θεραπείες των ασθενών συνεχίστη-
καν κανονικά στην κλινική µιας ηµέρας.

επίσης, αποφασίστηκε αναστολή λειτουργίας µιας χειρουργι-
κής αίθουσας, καθώς προέκυψε θετικό κρούσµα σε ασθενή,
παρ’όλο που είχε αρνητικό PCR σε προεγχειρητικό έλεγχο. Για
την αντιµετώπιση της ροής θετικών κρουσµάτων σε εργαζόµε-
νους του νοσοκοµείου -περίπου τριάντα τον αριθµό- ελήφθησαν
όλα τα απαραίτητα µέτρα, όλα τα προβλεπόµενα µέτρα που ανα-
φέρουν τα πρωτόκολλα. Πραγµατοποιήθηκε ιχνηλάτηση και απο-
µονώθηκαν αρχικά οι υψηλού κινδύνου εργαζόµενοι και τέθηκαν
σε καραντίνα οι στενές επαφές τους. Από τους τριάντα εργαζο-
µένους, οι έντεκα έχουν εµβολιαστεί και µε τις δύο δόσεις του
εµβολίου. Ωστόσο, είναι ήδη γνωστό από τις µελέτες ότι και οι
εµβολιασµένοι ενδεχοµένως να νοσήσουν.

Επιπλέον, αποφασίστηκε η υποχρεωτική λήψη µοριακού ελέγ-
χου εβδοµαδιαίως από όλους τους εργαζόµενους κατά προτε-
ραιότητα σε κρίσιµα κλινικά τµήµατα του νοσοκοµείου, όπως
είναι η µονάδα COVID, η αιµατολογική κλινική, το χειρουργείο
και οι µη εµβολιασθέντες εργαζόµενοι. Ήδη έχουν πραγµατοποι-
ηθεί τετρακόσιοι έλεγχοι και πλέον την τελευταία εβδοµάδα.

Τέλος, επιτακτική κρίθηκε και η συστηµατική λήψη επιχρίσµα-
τος για µοριακό έλεγχο και στους συνοδούς των ασθενών και
µόνο για όλους όσοι κρίνεται αναγκαία η παρουσία τους και η
συνδροµή τους για βαριά περιστατικά µε ευθύνη των διευθυντών
γιατρών των κλινικών τµηµάτων.

Κύριε Δρίτσα, όπως καταλαβαίνετε, το νοσοκοµείο προχώ-
ρησε σε όλες τις απαιτούµενες ενέργειες τόσο για τον περιορι-
σµό όσο και για τον έλεγχο της διασποράς των κρουσµάτων, µε
στόχο τη διασφάλιση της καλής λειτουργίας του συνόλου των
υπηρεσιών του νοσοκοµείου, µε στόχο την ασφάλεια του προ-
σωπικού και των ασθενών.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για την απάντησή σας. Ήταν προ-

ετοιµασµένη και εκτενής. Αν κατάλαβα καλά, επικεντρώσατε όλο
το ζήτηµα στον εµβολιασµό. Απ’ ό,τι ξέρω -εγώ τουλάχιστον ως
Βουλευτής Πειραιά έχω ενηµερωθεί και διαψεύστε µε- τα ποσο-
στά εµβολιασθέντων υγειονοµικών στο Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ»
είναι ίδια µε όλα τα νοσοκοµεία της Ελλάδας. Άρα δεν µπορούµε
εκεί να εστιάσουµε. Και όµως, σας το είπα στην πρωτοµιλία µου,
δεν υπήρξε καµµία ανακοίνωση.

Είδαµε δηµοσιογράφους, είδαµε τον διευθυντή της ιατρικής
υπηρεσίας του νοσοκοµείου σε κανάλια, είδαµε τους συνδικαλι-
στές εργαζοµένους να ανακοινώνουν και να δίνουν στοιχεία και
πληροφορίες και το Υπουργείο απόν για τα στοιχεία, για τα δε-
δοµένα, για το πόσοι, πώς και γιατί! Την άλλη µέρα ο Υπουργός
κ. Κικίλιας εξέδωσε µια υπουργική απόφαση που καθιστά υπο-
χρεωτικό το τεστ δύο φορές την εβδοµάδα για όσους από τους
γιατρούς, τους νοσηλευτές και τις νοσηλεύτριες δεν έχουν εµ-
βολιαστεί. Ευχαριστώ πολύ! Είναι αυτό απόδειξη ότι έχετε υγει-
ονοµικά πρωτόκολλα και µάλιστα σε ένα ογκολογικό νοσοκοµείο;
Μέχρι πρότινος διαπιστωνόταν ότι υπάρχει κρούσµα κορωνοϊού
σε ασθενή, σε εργαζόµενους -και συνεχίζεται ακόµα σε γιατρούς
κ.λπ.- και έµπαιναν σε καραντίνα. Οι ασθενείς που νοσηλεύονταν
συνήθως µεταφέρονταν σε άλλο νοσοκοµείο COVID. Δεν ξέρω
τι είναι καλύτερο, αλλά αυτήν τη στιγµή, όµως –και ήδη από τις
µέρες εκείνες που συνέβησαν τα περιστατικά- ο έκτος όροφος
έχει τουλάχιστον δέκα ή και πάνω από δέκα ασθενείς µε COVID
νοσηλευόµενους για τον καρκίνο που έχουν.

Εγώ δεν ξέρω και ούτε θα τολµήσω να υπεισέλθω στο ποια
είναι η πιο σωστή µέθοδος. Έγινε κάποια σύσκεψη µε το υγει-
ονοµικό προσωπικό, µε τους επιτελικούς, µε το Υπουργείο για το
πώς είναι το πρωτόκολλο σε ένα τέτοιο νοσοκοµείο ώστε να υλο-
ποιηθεί. Ξέρουµε καλά αυτήν τη στιγµή -δεν πιστεύω ότι δεν το
ξέρετε- ότι η αιµατολογική κλινική δυσκολεύεται να λειτουργή-
σει, όπως και η ενδοκρινολογική. Πάρα πολλοί εργαζόµενοι είναι
σε καραντίνα. 

Πώς αυτό το πράγµα θα εξασφαλιστεί; 
Εγώ δεν θέλω να δηµιουργήσω φόβους και κινδύνους. Αντί-

θετα, θέλω να υπάρχουν εγγυήσεις σε κάθε κατεύθυνση. Όµως,
δεν υπάρχουν. Πήγε χθες ο κ. Κικίλιας στο «ΤΖΑΝΕΙΟ», στο δι-
πλανό νοσοκοµείο σε εφηµερία, ήταν τέσσερις διασωληνωµένοι
εκτός ΜΕΘ και δεν είπε τίποτα. Είναι γνωστό ότι έχει σχεδόν κα-
ταργηθεί η παιδιατρική κλινική στο «ΤΖΑΝΕΙΟ», στο οποίο και θα
επανέλθω µε ξεχωριστή ερώτηση. Τι είπε ο κ. Κικίλιας; Είπε: «Χαί-
ροµαι γιατί συναντώ καλύτερη κατάσταση από την προηγούµενη
φορά που ήρθα». Σας παρακαλώ! Είναι υπεύθυνη στάση Υπουρ-
γείου και Κυβέρνησης αυτή ή είναι επικοινωνία για να καθησυ-
χάζουµε τον κόσµο και εν τέλει, να µην αναλαµβάνουµε τις
ευθύνες, αλλά να τις αποδίδουµε στους ιδιώτες, στους πολίτες,
στους γιατρούς, στους νοσηλευτές, στον έναν, στον άλλον εκτός
από εµάς;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΔ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2021 10639



Σας καλώ και επί του προκειµένου για το Νοσοκοµείο «ΜΕ-
ΤΑΞΑ» και τα ογκολογικά νοσοκοµεία να αναλάβετε τις ευθύνες
σας. Κάποια εφηµερίδα είπε ότι σας καλώ να παραιτηθείτε. Δεν
σας καλώ να παραιτηθείτε, σας καλώ να κάνετε αυτό που πρέπει
και να βάλετε επιτέλους το Εθνικό Σύστηµα Υγείας σε πρώτη
προτεραιότητα και όχι σε αναστολή µέχρις ότου περάσει πανδη-
µία για να επιστρέψουµε στον ιδιωτικό τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σε καµµία περίπτωση δεν εστίασα στον εµ-

βολιασµό του προσωπικού και τόνισα ότι από την πρώτη µέρα
που ξεκίνησε η πανδηµία αυτή, στόχος µας ήταν κατά προτεραι-
ότητα να προστατέψουµε το υγειονοµικό προσωπικό, το οποίο
και κάναµε µε την επάρκεια σε µέσα ατοµικής προστασίας και
βεβαίως όταν είχαµε το εµβόλιο στη διάθεσή µας, δώσαµε προ-
τεραιότητα εµβολιασµού στο νοσηλευτικό, ιατρικό και λοιπό προ-
σωπικό στις µονάδες υγείας. 

Επαναλαµβάνω ότι το νοσοκοµείο εξέδωσε ανακοίνωση για το
συµβάν. Ουσιαστικά είναι σαν να απαντάει το Υπουργείο Υγείας.
Τα νοσοκοµεία υπάγονται στο Υπουργείο Υγείας. Δεν υπάρχει
διάσταση µεταξύ της ανακοίνωσης του νοσοκοµείου και σε αυτό
που πιστεύει το Υπουργείο Υγείας. Το νοσοκοµείο είναι αρµόδιο
να βγάλει ανακοίνωση. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι σε θέµατα
όπως αυτό που θίγει η ερώτησή σας δεν χωρούν πολιτικές αντι-
παραθέσεις. Νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει ανταλλαγή απόψεων
και εποικοδοµητική κριτική, έτσι ώστε να µπορέσουµε όλοι ενω-
µένοι να δράσουµε µε επιτυχία και να δώσουµε τη µάχη κατά της
πανδηµίας.

Θα θυµίσω για µία ακόµη φορά, ότι κάθε νοσοκοµείο οφείλει
να είναι προετοιµασµένο. Τα νοσοκοµεία της χώρας µας είναι
προετοιµασµένα και το έχουν αποδείξει κατά τη διάρκεια αυτής
της χρονιάς. Το προσωπικό αυτήν τη στιγµή υπερβάλλει εαυτόν,
προκειµένου να αντιµετωπίσουµε το σφοδρό τρίτο κύµα. Από την
πρώτη µέρα, υπάρχουν πρωτόκολλα, που τηρούνται αυστηρά. 

Θέλω να επαναλάβω κάτι που είπα και στην πρωτολογία µου.
Είδαµε τα ποσοστά νόσησης του νοσηλευτικού προσωπικού σε
άλλες χώρες. Εµείς έχουµε καταφέρει και τα έχουµε κρατήσει
χαµηλά. Είναι αδύνατον να µην νοσήσει κανείς από το υγειονο-
µικό προσωπικό και από τους ασθενείς. Το θέµα, όµως, είναι να
έχουµε πάρει τα απαραίτητα µέτρα, έτσι ώστε τα ποσοστά αυτά
να είναι σε χαµηλό επίπεδο και νοµίζω ότι το έχουµε καταφέρει. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι η πίεση από την πανδηµία είναι µεγάλη
και µάλιστα, δυσανάλογα µεγάλη. Επίσης, είναι και η κόπωση του
προσωπικού, όπως ανέφερα, ακόµα µεγαλύτερη, µε αποτέλεσµα
ό,τι και να έχουµε κάνει, να φαντάζει λίγο. Όµως έχουν γίνει
πάρα πολλά και έχουν γίνει τόσα, ώστε το σύστηµα να παραµένει
όρθιο αυτήν τη στιγµή και να παρέχει υπηρεσίες υγείας σε όλους
τους πολίτες. Είµαστε βέβαιοι ότι οι ενέργειες που υλοποιούµε
για την αναχαίτιση της πανδηµίας και των προβληµάτων που
προκαλεί, η συνεχής και καλύτερη προετοιµασία και θωράκιση
των νοσοκοµείων µας, καθώς επίσης και η ενίσχυση και η ενθάρ-
ρυνση του προσωπικού που τα στελεχώνει είναι η καλύτερη
απάντηση στη µάχη, την οποία δίνουµε κατά της πανδηµίας. Η
στήριξή µας είναι δεδοµένη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 3167/12-1-2021 ερώ-

τηση από τον κύκλο των αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Περιορισµός αστικής ευθύνης για-
τρών του ΕΣΥ στο πλαίσιο της διαχείρισης της πανδηµίας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει, επίσης, ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστές σε όλους µας οι υπεράνθρωπες
προσπάθειες του υγειονοµικού προσωπικού της χώρας όλο αυτό
το διάστηµα για την αντιµετώπιση υπό αντίξοες συνθήκες της
πανδηµίας και της καλύτερης δυνατής ιατρονοσηλευτικής περί-
θαλψης των ασθενών από κορωνοϊό. Γιατροί, νοσηλευτές και
λοιπό προσωπικό εργάστηκαν και συνεχίζουν να εργάζονται
ανελλιπώς και µε αυταπάρνηση έχοντας να αντιµετωπίσουν κα-
θηµερινά σωρεία περιστατικών κορωνοϊού, τα οποία άλλα νοση-
λεύονται σε απλές κλίνες ΜΕΘ, άλλα είναι διασωληνωµένα εκτός
ΜΕΘ και περιµένουν να µπουν και άλλα νοσηλεύονται µέσα στις
ΜΕΘ. 

Οι θάνατοι είναι αρκετοί αυτήν την εποχή. Όλη αυτή τη ζοφερή
κατάσταση καλούνται να την αντιµετωπίσουν οι γιατροί του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας, ορισµένοι από τους οποίους δεν
έχουν την κατάλληλη ιατρική ειδικότητα, αλλά επιστρατεύονται,
λόγω των τεράστιων ελλείψεων ιατρικού προσωπικού.

Αναπόφευκτα, η κατάσταση αυτή έφερε στο προσκήνιο το αί-
τηµα των γιατρών για την εκ βάθρων επανεξέταση του νοµικού
καθεστώτος της αστικής ευθύνης τους. Το ζήτηµα είχε έρθει στη
δηµοσιότητα για πρώτη φορά το 2018 µε τη δηµοσίευση της εγ-
κυκλίου από τον τότε Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χουλιαράκη. Θυµίζουµε ότι η συγκε-
κριµένη εγκύκλιος ανέφερε ότι στην περίπτωση δικαστικής κα-
ταδίκης γιατρού του ΕΣΥ σε αποζηµίωση ως υπαίτιου θανάτου
ασθενούς ισχύουν τα άρθρα 38 του Υπαλληλικού Κώδικα του
ν.3528/2007 και τα άρθρα 68 και 69 του ν.4129/2013, σύµφωνα
µε τα οποία, αν η ζηµία τρίτου προκλήθηκε από αµέλεια δηµο-
σίου υπαλλήλου κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, το
ποσό που η υπηρεσία, το ελληνικό δηµόσιο ή το νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, όπως τα νοσοκοµεία και οι ΟΤΑ, θα υποχρεω-
θεί να καταβάλει δικαστικά, καταλογίζεται αυτόµατα εις βάρος
του υπαλλήλου, χωρίς να εκδοθεί προηγουµένως ξεχωριστή δι-
οικητική πράξη. 

Είναι προφανές ότι η απειλή καταλογισµού ιατρικών αποζη-
µιώσεων εις βάρος γιατρών του ΕΣΥ οδηγεί σε οικονοµική εξόν-
τωσή τους, την ώρα που εισπράττουν τον πενιχρό µισθό τους σε
σχέση µε τις αντίστοιχες αµοιβές από το εξωτερικό και αδυνα-
τούν οικονοµικά να ανταποκριθούν στην ιδιωτική ασφάλιση για
την αστική ευθύνη. 

Σας ερωτώ: Προτίθεται το Υπουργείο σας να αντιµετωπίσει το
ζήτηµα της αστικής ευθύνης για τα ιατρικά σφάλµατα µε αφορµή
τις συνέπειες της πανδηµίας, αλλά και συνολικά, όπως είχατε δε-
σµευτεί δηµόσια το Δεκέµβριο του 2019; Αν ναι, ποια συγκεκρι-
µένα µέτρα σκοπεύετε να υιοθετήσετε και πότε;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, το πρώτο σκέλος της ερώτησής σας λυπάµαι

που το επαναφέρετε, γιατί έχουµε εξαντλήσει το θέµα. Έχω
δώσει επαρκείς απαντήσεις και βεβαίως, ποτέ δεν έγινε αναφορά
σε δήθεν απόδοση ευθυνών σε γιατρούς για θανάτους ασθενών
από κορωνοϊό. 

Οι ιατροί και όλο το προσωπικό αυτήν τη στιγµή έχουν υπερ-
βάλει εαυτόν, είναι άξιοι ευγνωµοσύνης τόσο από τους πολίτες
όσο και από την πολιτεία και νοµίζω ότι αυτό το αναγνωρίζουµε
όλοι και κάθε άλλο παρά ποτέ τέθηκε ζήτηµα ευθυνών τους. Το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας στέκεται όρθιο σήµερα χάρη στις υπε-
ράνθρωπες προσπάθειες όλων αυτών των ανθρώπων. Οφεί-
λουµε να τους το αναγνωρίζουµε.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας, θα
ήθελα να θέσουµε το ζήτηµα στις πραγµατικές του διαστάσεις -
νοµικές και ουσιαστικές- και τούτο για να µη δηµιουργείται πα-
ραφιλολογία και κινδυνολογία είτε για λόγους σκοπιµότητας είτε
από λόγους άγνοιας. 

Οι γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι δηµόσιοι
υπάλληλοι και σύµφωνα µε τον Υπαλληλικό Κώδικα, όλοι οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι έχουν απολύτως το ανεύθυνο έναντι τρίτων
προσώπων. Κανείς, δηλαδή, δεν µπορεί να στραφεί εναντίον
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τους µε αγωγή και να ζητήσει απ’ αυτούς αποζηµίωση. Οποιοσ-
δήποτε παθών µπορεί να ζητήσει αποζηµίωση µόνο από το κρά-
τος και όχι από τον υπάλληλο. Μερικές φορές, η όποια αναζή-
τηση ευθυνών από τους γιατρούς είναι περιορισµένη, γιατί ευ-
θύνονται µόνο όταν ενήργησαν µε δόλο ή βαριά αµέλεια. Όµως,
δεν νοµίζω ότι υπάρχει γιατρός στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ο
οποίος ασκεί το λειτούργηµά του µε δόλο. Εποµένως, οι γιατροί
του ΕΣΥ, όπως όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, έχουν το ανεύθυνο
έναντι τρίτων και ευθύνονται µόνο έναντι του ελληνικού δηµο-
σίου. 

Ποιος κρίνει αν ευθύνεται κάποιος γιατρός; Η απάντηση έρχε-
ται από το άρθρο 98 του Συντάγµατος, όπου η απάντηση δίνεται
από ένα ανώτατο δικαστήριο και συγκεκριµένα το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο και µάλιστα, µετά από αίτηση του Γενικού Επιτρόπου της
Επικρατείας. 

Αυτά που ακούγονται περί δήθεν βιοµηχανίας αγωγών κατά
γιατρών του ΕΣΥ και µακροχρόνιων δικαστικών ταλαιπωριών δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα και δεν πρέπει ούτε
να κινδυνολογούµε ούτε να κυνηγάµε φαντάσµατα. 

Το έψαξα λίγο παραπάνω, προκειµένου να απαντήσω στην
ερώτησή σας και επιτρέψτε µου να πω ότι οι ελάχιστες περιπτώ-
σεις που έχουν κριθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο αφορούν κυ-
ρίως ευθύνη γιατρών για παράνοµες συνταγογραφήσεις. Φαντά-
ζοµαι ότι ούτε και εσείς έχετε αντίρρηση γι’ αυτές τις περιπτώ-
σεις. 

Σε κάθε περίπτωση, το ζήτηµα έχει ποικίλες νοµικές και πραγ-
µατικές διαστάσεις, άπτεται συνταγµατικών ζητηµάτων, το εξε-
τάζουµε και εδώ είµαστε να συζητήσουµε συγκεκριµένη και
νοµοτεχνικά εφαρµόσιµη ρύθµιση. 

Επαναλαµβάνω: Δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας για
τους γιατρούς ως προς ζήτηµα ευθύνης τους και ιδίως δεν υπάρ-
χει κανένας λόγος ανησυχίας σε σχέση µε την πανδηµία, αφού
πρόκειται για µία έκτακτη και ασυνήθη κατάσταση, στην οποία
δοκιµάζονται ακόµη και αυτά τα όρια της επιστήµης και οι αντο-
χές του ιατρικού προσωπικού. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Απ’ ότι κα-

τάλαβα, δεν έχετε σκοπό να αλλάξετε κάτι, θα αφήσετε την ίδια
κατάσταση. Το ζήτηµα έχει προκύψει από την εγκύκλιο Χουλια-
ράκη του 2018. Εάν πραγµατικά θέλετε να συνεισφέρετε στους
γιατρούς, γιατί δεν την καταργείτε; Για ποιον λόγο δεν την κα-
ταργείτε; Σας το ζητάει η ΟΕΝΓΕ. Οι ενώσεις των νοσοκοµειακών
γιατρών το έχουν σαν αίτηµά τους. 

Θεωρείτε, λοιπόν, ότι µε αυτήν την εγκύκλιο, έτσι όπως είναι
δοµηµένη, δεν θα υποστεί κανένας γιατρός δίωξη και δεν θα πλη-
ρώσει κανένας γιατρός; Εγώ αµφιβάλλω. Είχατε πει τον Δεκέµ-
βρη του 2019 ότι θα έπρεπε να λάβουµε µέτρα, αλλά τελικά από
τότε µέχρι σήµερα δεν έχετε κάνει κάτι. Ιδού η Ρόδος! 

Θεωρώ ότι θα πρέπει η εγκύκλιος Χουλιαράκη να αλλάξει. Δεν
µπορεί να σέρνεται όλο αυτό το χρονικό διάστηµα από το 2019
µέχρι σήµερα, γιατί τα προβλήµατα τα βλέπετε, είναι καθηµε-
ρινά. 

Σίγουρα, οι άνθρωποι τον πρώτο χρόνο είχαν να αντιµετωπί-
σουν µια πανδηµία την οποία δεν την ήξεραν. Τώρα, όµως, όσο
περνάει ο καιρός όλοι αντιλαµβανόµαστε κάποια πράγµατα πε-
ρισσότερο και θα ζητηθούν ευθύνες. Μάλιστα, σε συνθήκες έτσι
όπως νοσηλεύονται οι ασθενείς µέσα στα νοσοκοµεία, χωρίς να
υπάρχει ο συγγενής -γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι δεν µπαίνει κα-
νένας άνθρωπος- χάνονται ανθρώπινες ζωές ξαφνικά και κάποιοι
θα αναζητήσουν ευθύνες. Πρέπει να κατοχυρώσουµε τους συ-
ναδέλφους γιατρούς. 

Γι’ αυτούς τους διακόσιους έξι που επιστρατεύσατε δεν θα
πρέπει -το είχαν βάλει ξεκάθαρα το θέµα- να δούµε το θέµα της
αστικής ευθύνης εάν προκύψει κάποιο πρόβληµα; 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρέπει να προχωρήσετε. Δεν υπάρχει
αυτήν τη στιγµή µόνο το χειροκρότηµα. Πρέπει να κάνουµε
πράξη και άλλα πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.   
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνάδελ-

φε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, ξεκινάω από το τελευταίο µέρος της αναφοράς

σας σε ότι αφορά τους γιατρούς που έχουµε επιστρατεύσει.
Είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, είναι στη διάθεση του κράτους και δεν
τίθεται κανένα θέµα αστικής ευθύνης. Ισχύει ό,τι ισχύει για όλους
τους γιατρούς και όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους. Είναι
προσωπικό ενταγµένο στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Υπάρχουν
σχετικές γνωµοδοτήσεις από επιστηµονικά όργανα, από τον Ια-
τρικό Σύλλογο Αθηνών και άλλα επιστηµονικά όργανα και επαγ-
γελµατικά σωµατεία και νοµίζω ότι το θέµα αυτό έχει εξαντληθεί. 

Σε ότι αφορά στην ερώτησή σας, πάλι νοµίζω ότι ήµουν σαφής
στην απάντησή µου. Δεν νοµίζω ότι είναι η χρονική στιγµή αυτή
κατάλληλη, ώστε να κινδυνολογούµε. Είπα ότι υπάρχει ένα συγ-
κεκριµένο θεσµικό πλαίσιο. Εάν εσείς θεωρείτε ότι κάποιος για-
τρός παρέχει τις υπηρεσίες του µε δόλο και υπάρχει δόλος στην
ιατρική πράξη, νοµίζω ότι κάνετε µεγάλο λάθος. Δεν υπάρχει
δόλος. Σας είπα ότι οι περιπτώσεις που εξετάστηκαν στο Ελεγ-
κτικό Συνέδριο αφορούν παράνοµες συνταγογραφήσεις. Σε κάθε
περίπτωση, ναι, ισχύει αυτό που είχαµε πει και παλαιότερα ότι
εξετάζουµε το θέµα και εδώ είµαστε να συζητήσουµε συγκεκρι-
µένη και νοµοτεχνικά, όπως είπα, εφαρµόσιµη ρύθµιση. 

Παρακαλώ για µία ακόµη φορά να είµαστε πολύ προσεκτικοί
την παρούσα χρονική στιγµή, να αφήσουµε τους γιατρούς να επι-
τελέσουν το λειτούργηµά τους απερίσπαστοι και χωρίς αβάσιµες
κινδυνολογίες. 

Ευχαριστώ, κυρία πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα):  Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί η Τρίτη µε αριθµό 3547/458/26-1-2021 ερώτηση

και αίτηση κατάθεσης εγγράφων της Βουλευτού Καβάλας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σουλτάνας (Τάνιας) Ελευθε-
ριάδου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ερώτηση και
ΑΚΕ σχετικά µε την υπ' αριθµό 27/10-03-2014 διάταξη του Προ-
έδρου της Αρχής Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων
από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και της Χρηµατοδότησης της
Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατά-
στασης, που αφορά την εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ ΚΑΙ
ΧΗΜΙΚΑ ELFE AE».

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Ζαββός.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, πρόκειται για µια ερώτηση η οποία κατατέ-

θηκε για να απαντηθεί εγγράφως. Θα µπορούσε να απαντηθεί
µε µία πρόταση, αν ήταν αρνητική. Ελπίζω να είναι αρνητική, παρ’
όλα αυτά. Σε κάθε περίπτωση, δεν µου απαντήσατε, οπότε φτά-
σαµε σε αυτήν τη διαδικασία. 

Όπως γνωρίζετε, ο κ. Λαυρέντης Λαυρεντιάδης, ο οποίος προ-
σφάτως έχει καταδικαστεί για απιστία στην υπόθεση της Proton
Bank από το τριµελές εφετείο κακουργηµάτων, έχει στην ιδιο-
κτησία του το εργοστάσιο λιπασµάτων στην Καβάλα. Το 2014 η
Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκλη-
µατικές Ενέργειες δέσµευσε την περιουσία του κ. Λαυρέντη Λαυ-
ρεντιάδη, µεταξύ της οποίας και το εργοστάσιο λιπασµάτων στην
Καβάλα, γιατί θεώρησε ότι η αξία της αντιστοιχούσε σε τµήµα
εγκληµατικού προϊόντος. 

Με την τροπολογία που φέρατε εσείς τον Νοέµβριο του 2019,
την οποία συνυπέγραψαν ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Τσιάρας, επι-
τρέπεται να «ξεπαγώσουν» περιουσιακά στοιχεία υποδίκων επι-
χειρηµατιών. Δίνεται, δηλαδή, τρίµηνη προθεσµία στην Αρχή
Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές
Ενέργειες, για να ελέγξει τις υποθέσεις του και µετά, εφόσον
είναι δεσµευµένο το περιουσιακό στοιχείο πάνω από δεκαοκτώ
µήνες και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ, δηλαδή ακόµα και περι-
ουσιακά στοιχεία τα οποία είχαν δεσµευθεί από τον Απρίλιο του
2018 και πριν, µέσα στα οποία είναι και η περιουσία του Λαυ-
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ρέντη Λαυρεντιάδη, να αποδεσµευτούν αυτά τα στοιχεία.
Με βάση αυτά τα δεδοµένα, σας ρώτησα εάν έχει αποδεσµευ-

τεί η περιουσία του καταδικασµένου Λαυρέντη Λαυρεντιάδη και
αν όχι, αν έχει γίνει κάποια αίτηση για να αποδεσµευτεί αυτή, αν
έχει ξεκινήσει κάποια διαδικασία αποδέσµευσης. Εφόσον η απάν-
τησή σας ήταν θετική, ζητούσα να µου καταθέσετε και την αίτηση
άρσης ή τροποποίησης της υπ' αριθµό 27/10-03-2014 διάταξης
του Προέδρου της Αρχής Καταπολέµησης. 

Την απάντησή σας περιµένω. Ελπίζω να είναι αρνητική. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, η Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης

Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και της Χρηµατοδό-
τησης της Τροµοκρατίας, όπως ξέρετε, είναι µία ανεξάρτητη
αρχή και σύµφωνα µε το άρθρο 7 παράγραφος 2 του ν.3691/
2008 η αρχή αυτή απολαµβάνει και διοικητικής και λειτουργικής
ανεξαρτησίας. Επιπλέον, σύµφωνα µε το άρθρο 7α παράγραφος
6, ο πρόεδρος, τα µέλη και το προσωπικό της αρχής έχουν το
καθήκον να τηρούν εχεµύθεια για πληροφορίες των οποίων λαµ-
βάνουν γνώση κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.

Συνεπώς, η αρχή αυτή, στην οποία προαναφέρθηκα, διέπεται
από την αρχή της εµπιστευτικότητας, δηλαδή του απορρήτου,
ενώ οι εκθέσεις της διαβιβάζονται στον αρµόδιο εισαγγελέα, σε
περίπτωση που διαπιστώνεται παράβαση της σχετικής νοµοθε-
σίας.

Επί της διαδικασίας αυτής: Κατόπιν της έκδοσης της διάταξης
του προέδρου της αρχής το 2014, αυτή διαβιβάστηκε στις εισαγ-
γελικές αρχές και η υπόθεση κρίνεται από τη δικαιοσύνη. Και
όπως χαρακτηριστικά µας έχει αναφέρει η αρχή στην επίσηµη
απάντηση που µας έδωσε -αναφέροµαι συγκεκριµένα- «Μετά τη
διαβίβαση διάταξης δέσµευσης στις εισαγγελικές αρχές, η αρχή
απεκδύεται κάθε αρµοδιότητας». Συνεπώς, δεν άπτεται της αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών το θέµα της άρσης ή
της τροποποίησης της εν λόγω διάταξης του προέδρου της
αρχής αυτής. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το γνωρίζω ότι

είναι ανεξάρτητη αρχή. Παρ’όλα αυτά, θα πρέπει να θυµάστε και
εσείς, ότι µε κατεπείγον αίτηµα προς την Πρόεδρο της Επιτρο-
πής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής όταν ήσασταν αντιπολί-
τευση, ζητήσατε να έρθει στην επιτροπή η πρόεδρος της αρχής
κ. Ζαΐρη, και να σας δώσει πληροφορίες σχετικά µε την υπόθεση
«ELFE»-ΔΕΠΑ. Και τότε ήταν εµπιστευτικές οι υποθέσεις της
αρχής και το πώς διαχειρίζεται τις υποθέσεις της, αλλά παρ’όλα
αυτά, εσείς ζητήσατε να έρθει και να σας δώσει αυτές πληροφο-
ρίες. Βέβαια, απ’ ό,τι βλέπω, σας απάντησε µε τον ίδιο τρόπο
που µου απαντήσατε και εσείς, ότι ερευνάται η υπόθεση και δεν
µπορεί να δώσει άλλες πληροφορίες. Παρ’όλα αυτά, η αντιπολί-
τευση τότε, η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρόεδρός της, είχε ζητήσει
να έρθει στην επιτροπή. 

Εγώ αυτό που θέλω να µας πει -νοµίζω ότι είναι αποκλειστικά
αρµόδια η αρχή να µας το πει, καθώς εσείς της δώσατε τρίµηνη
προθεσµία, µε την τροπολογία σας, για να ελέγξει τις υποθέσεις-
είναι εάν ισχύει ακόµα αυτή η διάταξη. Είναι δηµόσιο έγγραφο.
Στο Υποθηκοφυλακείο κατατίθεται αυτή η διάταξη. Αν πάει κα-
νείς στο Υποθηκοφυλακείο Καβάλας, θα την βρει. Επίσης, θα
ήθελα να µας πει αν υπάρχει κάποια διαδικασία, κάποια αίτηση
άρσης της διάταξης αυτής. 

Δεν θέλω να µπω στην ουσία κάποιας προσωπικής υπόθεσης
ακόµη και του καταδικασµένου κ. Λαυρεντιάδη. Δεν µε ενδιαφέ-
ρει η ουσία. Με ενδιαφέρει αν υπάρχει διαδικασία αποδέσµευσης
των συγκεκριµένων περιουσιακών στοιχείων, κάτι το οποίο δεν
θα πρέπει κανείς να εύχεται να γίνει, διότι ο κ. Λαυρεντιάδης
αυτή τη στιγµή που µιλάµε, µέσω των παρένθετων εταιρειών χρε-
ώνει συνεχώς το ΕΦΚΑ, τη ΔΕΗ και τη ΔΕΠΑ. Πριν λίγες µέρες
είχα ερώτηση µε τον κ. Τσακλόγλου και µου αποκάλυψε άθελά

του, ότι οι παρένθετες εταιρείες, οι οποίες δηµιουργούνται για
ένα χρόνο, δηµιουργούν  εκατοµµύρια ευρώ χρέη στο ΕΦΚΑ.

Εποµένως, νοµίζω ότι θα πρέπει να το δούµε λίγο πιο σοβαρά
το θέµα αυτό, διότι αν αποδεσµευτεί η περιουσία και µεταβιβα-
στεί, τότε δεν θα µπορεί το δηµόσιο να αποζηµιωθεί για τα χρέη
και να πάρει τα χρήµατα, που του οφείλονται από τον κ. Λαυρεν-
τιάδη. 

Εποµένως, µια πιο συγκεκριµένη απάντηση νοµίζω ότι δεν θα
ενέπιπτε στα προσωπικά δεδοµένα ή στα απόρρητα στοιχεία της
ανεξάρτητης αρχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ κυρία συνά-

δελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Να πω πάλι ότι η υπόθεση έχει πάρει τον δρόµο της στη δι-

καιοσύνη, άρα εδώ δεν µπορεί να έχει κάποια ανάµιξη το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Και επ’ αυτού θα ήθελα να σας ενηµερώσω
επιπλέον ότι το Εφετείο Αθηνών µας ενηµέρωσε ότι η εκδίκαση
της ανωτέρω υπόθεσης ολοκληρώθηκε µε την 2026 και µε την
2288/30.09.2020 απόφαση του Γ’ Τριµελούς Εφετείου Κακουρ-
γηµάτων Αθηνών η οποία και βρίσκεται αυτήν τη στιγµή στη δια-
δικασία της καθαρογραφής. 

Εποµένως, τα σχετικά µε την ερώτησή σας αφορούν αποκλει-
στικά -όπως αντιλαµβάνεστε- την κρίση της ελληνικής δικαιοσύ-
νης, σύµφωνα πάντα µε το νοµικό πλαίσιο το οποίο ισχύει.

Αυτά θα ήθελα, κυρία Πρόεδρος, να προσθέσω.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Θα καταθέσετε το έγγραφο

που σας κατέθεσε η αρχή στα Πρακτικά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Βεβαίως,

αυτό µπορώ να το καταθέσω.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Γεώργιος

Ζαββός, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Πάµε στην πέµπτη µε αριθµό 591/22-3-2021 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Κύθηρα: Αιολικά µέσα στις ζώνες απο-
κλεισµού του Χωροταξικού των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
(ΑΠΕ)».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είναι ακόµη µια ερώτηση η οποία αποδει-

κνύει το παζλ της ανοµίας στο κοµµάτι της χωροθέτησης αιολι-
κών πάρκων στην Ελλάδα. Δεν φτάνει που έφτασε στο σηµείο ο
κ. Σκρέκας να πει ψέµατα εδώ στην Ολοµέλεια όταν έλεγε ότι
έχει ληφθεί η σύµφωνη γνώµη του οικείου δήµου της δηµοτικής
ενότητας Καφηρέως και του δηµοτικού συµβουλίου στην Κάρυ-
στο για την επέκταση του ορίου της φέρουσας ικανότητας για
τα αιολικά στην Κάρυστο. Είναι ψευδές. Ακόµα αναζητούµε αυτό
το χαρτί. Έχω κάνει και αίτηση εγγράφων, για να µας το δώσετε.
Δεν θα µας το δώσετε, γιατί δεν υπάρχει βέβαια. Τώρα εδώ πα-
ραβιάζετε για ακόµη µία φορά τον δεύτερο και τελευταίο περιο-
ρισµό, που βάζει το χωροταξικό των ΑΠΕ, ένα χωροταξικό που
ευνοεί τόσο ακραία την χωροθέτηση ανεµογεννητριών. 

Ποιος είναι αυτός ο περιορισµός; Να µην µπαίνει µέσα σε αρ-
χαιολογικούς χώρους και πρέπει να είναι πεντακόσια µέτρα από
οικισµό και χίλια πεντακόσια µέτρα από παραδοσιακό οικισµό.

Στα Κύθηρα παραβιάζετε και τους δύο αυτούς όρους χωρο-
θετώντας τα αιολικά µέσα στη ζώνη αποκλεισµού του κηρυγµέ-
νου αρχαιολογικού χώρου, ενός πολύ σηµαντικού αρχαιολογικού
χώρου, που έχω επισκεφτεί και πάρα πολύ µεγάλη ιστορικής και
αρχαιολογικής σηµασίας, ενώ βάζετε τα αιολικά σε απόσταση λι-
γότερη των πεντακοσίων µέτρων από τα χωριά Κουσουνάρι, Λα-
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ζαριάνικα και Ρίζες και λιγότερο των χιλίων πεντακοσίων µέτρων
από τον παραδοσιακό οικισµό του Μυλοποτάµου. 

Η δικαιολογία που λέει η ΡΑΕ είναι ότι δεν έχει κάποιο χάρτη
που να της δείχνει τις περιοχές αποκλεισµού, να αποτυπώνει
τους αρχαιολογικούς χώρους. Είναι δυνατόν, ελλείψει τέτοιου
χάρτη, να εγκρίνει οτιδήποτε, οπουδήποτε, παραβιάζοντας τον
νόµο; Τι χώρα είµαστε κύριε Υφυπουργέ; Τι αδιανόητα πράγµατα
συµβαίνουν; Είναι µια κατά συρροή παραβίαση του νόµου στο
θέµα των αιολικών!

Θα προχωρήσω και µε περισσότερα και στην δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζω και το ενδιαφέρον σας και την ευαι-

σθησία σας για θέµατα που αφορούν το περιβάλλον, αλλά και
στις εγκαταστάσεις των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ειδικό-
τερα για τα αιολικά πάρκα.

Θέλω να σας πω εξ αρχής ότι ό,τι ο ισχύων νόµος αναφέρει,
το θεσµικό πλαίσιο που αναφέρεται στο ειδικό χωροταξικό για
τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ισχύει παντού, θα ισχύσει και
εδώ. Αυτό να το θεωρείτε δεδοµένο και δεν έχει αλλάξει. 

Είναι σε εξέλιξη επιπλέον, και το γνωρίζετε, η τροποποίηση
αυτού του ειδικού χωροταξικού πλαισίου για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας µε στόχο να είναι ακόµη πιο αυστηρό, ακόµη
πιο συγκεκριµένο, να προχωρήσει βάζοντας προτεραιότητες σε
ό,τι αφορά την ανάπτυξη αιολικών πάρκων σε όλη την Ελλάδα,
πάντα σε σχέση µε τον στόχο που θέλουµε να πετύχουµε στη
συµβολή των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στη συνολική πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας στην πατρίδα µας, προσαρµο-
σµένα όλα αυτά και στο εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και για
το κλίµα, αλλά και σε θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος. 

Γνωρίζετε ότι αυτήν την περίοδο εξελίσσονται πολλοί σχεδια-
σµοί για να έρθουν να βάλουν τάξη στον χώρο, όχι µόνο για τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που είναι ένα ειδικό χωροταξικό,
αλλά και γι’ αυτές µέσα από τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια και
από τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια, αλλά και από τις ειδικές πε-
ριβαλλοντικές µελέτες που αναφέρονται σε χρήσεις στις προ-
στατευόµενες περιοχές που αναφερθήκατε πριν. Με την
ολοκλήρωση ειδικά του τελευταίου σχεδιασµού έρχεται να µπει
τάξη στο τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται σε όλη την επικρά-
τεια, σε όλους τους χώρους. 

Γνωρίζετε, γιατί το έχουµε ξανασυζητήσει, έχουµε κάνει πολ-
λές συναντήσεις εδώ µε αφορµή της επερωτήσεις σας, σεβόµε-
νος, όπως είπα, και το ενδιαφέρον και την ευαισθησία, την οποία
θέλω να σας πω ότι και εγώ ο ίδιος στην ίδια κατεύθυνση έχω,
είναι όλα αυτά να µπουν σε τάξη. Ειδικά σε ό,τι αφορά τις ειδικές
περιβαλλοντικές µελέτες σε προστατευόµενες περιοχές οι χρή-
σεις που θα οριστούν κατισχύουν όλων των άλλων χρήσεων από
όλους τους άλλους σχεδιασµούς. Είναι κρίσιµη αυτή η παράµε-
τρος. Σε έναν χρόνο -έτσι είναι το χρονοδιάγραµµα- θα έχουν
ολοκληρωθεί και ολοκληρώνονται, όπως ξέρετε, µε προεδρικό
διάταγµα για ασφάλεια δικαίου. 

Αυτά κατ’ αρχήν, αλλά θα συνεχίσω µετά, για να σας καλύψω
και στο υπόλοιπο κοµµάτι της ερώτησής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν διαφωνώ ότι µπορεί να συµφωνούµε σε

επίπεδο προθέσεων, αλλά να δούµε λίγο την ουσία εδώ. Εδώ οι
προθέσεις της Κυβέρνησής σας φαίνεται στην πράξη ότι δεν
είναι η προστασία καµµιάς περιοχής. 

Να είµαι πολύ σαφής: Μας λέτε ότι θα γίνει ένα πιο σκληρό
χωροταξικό. Το περιµένουµε πραγµατικά. Εν τω µεταξύ, στα
βουνά-σύµβολο, τα οποία οι διεθνείς µελέτες µας λένε ότι πρέπει
να προστατέψουµε από κάθε νέο έργο και διάνοιξη δρόµου -γιατί
αυτές οι περιοχές χωρίς δρόµο είναι παγκόσµιας σηµασίας, Σα-
µοθράκη, Σάος, Όλυµπος, Σµόλικας, Τύµφη, Ζαγοροχώρια,
Λευκά Όρη- και στα έξι προχωράτε σε αιολικά πάρκα παρά τις

δηλώσεις του Πρωθυπουργού πριν από έναν χρόνο ότι θα αυ-
στηροποιηθεί το πλαίσιο. 

Όταν ο κ. Οικονόµου, ο προκάτοχός σας, είχε δεσµευτεί εδώ
µέσα ότι δεν θα προχωρήσει το αιολικό στη Σάο ήρθε τις προάλ-
λες ο κ. Αµυράς και είπε ότι δεν ισχύει αυτή η δέσµευση. Άρα τις
µας λέτε ότι αυστηροποιείται; 

Αλλά εδώ το χωροταξικό πέρα από το αν θα το αυστηροποι-
ήσετε, δύο πράγµατα απαγορεύει. Πρώτον, το να ξεπερνάτε τη
φέρουσα ικανότητα ανά δήµο, την οποία ξεπερνάτε όχι µόνο τυ-
χαία, αλλά µέσα από αυτά που εγκρίνετε ως στρατηγικές επεν-
δύσεις. Εγκρίνετε διπλά παράνοµες στρατηγικές επενδύσεις.
Από τη µία έχετε ξεπεράσει τη φέρουσα ικανότητα και από την
άλλη γιατί δεν τεκµηριώνουν τον αριθµό θέσεων που ανακοινώ-
σατε για στρατηγικές επενδύσεις. Εξακόσιες θέσεις στις ανεµο-
γεννήτριες στην Εύβοια έχουν παράξει λιγότερες από εκατό
θέσεις και εσείς εγκρίνατε εκατόν οκτώ, που θα κάνουν πάνω
από εκατόν πενήντα θέσεις απασχόλησης.

Δηλαδή ακόµα και παιδιά καταλαβαίνουν ότι εδώ δεν ισχύει
αυτό που λέτε. Εδώ πλέον χωροθετείτε µέσα σε αρχαιολογικούς
χώρους. Χωροθετείτε δίπλα σε οικισµούς, σε λιγότερο από πεν-
τακόσια µέτρα από οικισµούς και σε λιγότερο από χίλια πεντα-
κόσια από παραδοσιακούς οικισµούς.

Η ΡΑΕ λέει ότι «όσο δεν έχω τους απαραίτητους χάρτες απο-
κλεισµού, εγώ θα χωροθετώ ό,τι θέλω». Τι είναι η ΡΑΕ; Πάνω από
τον νόµο είναι; Προκηρύσσει ένα έργο, αφού κάνει τις αδειοδο-
τήσεις. Προκηρύσσει ένα έργο για να αποτυπωθούν όλα αυτά σε
χάρτες, αρχαιολογικοί χώροι και παραδοσιακοί οικισµοί. Η προ-
κήρυξη είναι ανοιχτή για πέντε µέρες. Ποιος προλαβαίνει να αν-
ταποκριθεί σε πέντε µέρες; Και ποιος µπορεί σε τριάντα µέρες
να χωροθετήσει και να βάλει σε αυτούς τους χάρτες τους δε-
καεννέα χιλιάδες τριακόσιους πενήντα οκτώ αρχαιολογικούς χώ-
ρους και µνηµεία της χώρας, που δεν υπάρχουν σε κανέναν
ενιαίο χάρτη; Πώς θα τα καταφέρει αυτά να τα κάνει η ΡΑΕ; 

Όλα αυτά είναι προσχηµατικά. Πραγµατικά, αν θέλετε να βά-
λετε αιολικά παντού, πείτε το ξεκάθαρα. Μην κρύβεστε πίσω από
προσχήµατα για την προστασία του περιβάλλοντος. Αυτό που
βλέπουµε είναι ότι θέλετε να βάλετε αιολικά και στην τελευταία
βουνοκορφή, δίπλα στο τελευταίο χωριό, στον τελευταίο παρα-
δοσιακό οικισµό και µνηµείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι οι άδειες παρα-

γωγής και µετά τον ν.4685/2020 η βεβαίωση παραγωγού από τη
ΡΑΕ, δεν σηµαίνουν κατ’ ανάγκην και κατά το τέλος ότι θα δοθεί
και έγκριση για άδεια κατασκευής και λειτουργίας αιολικού πάρ-
κου. Όλα αυτά, ακόµη και η χωροταξία, η θέση στην οποία υπο-
βάλλεται το αίτηµα αν πληροί τις προϋποθέσεις του νόµου, του
ισχύοντος χωροταξικού πλαισίου για τις ΑΠΕ, γίνεται στη διαδι-
κασία της περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Όταν θα έρθει, λοιπόν, το αίτηµα µετά τη ΡΑΕ και µετά τη βε-
βαίωση του παραγωγού στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδει-
οδότησης, όπου τότε θα υπάρξει και διαβούλευση και για το
κοινό αλλά και για τις κατά τόπους υπηρεσίες, τότε θα κριθούν
αν πληρούνται τα κριτήρια του νόµου και του ισχύοντος θεσµικού
πλαισίου. Αν δεν πληρούνται, δεν θα δοθεί απόφαση έγκρισης
περιβαλλοντικών όρων, δεν θα προχωρήσει η επένδυση. Αυτό να
το θεωρείτε δεδοµένο, διότι αυτό ο νόµος προβλέπει. 

Γνωρίζω ότι υπάρχουν τέσσερις θέσεις για τα Κύθηρα -150 µε-
γαβάτ οι τέσσερις πρώτες, 135 µεγαβάτ οι επόµενες τέσσερις-,
αλλά σε επίπεδο Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, σε επίπεδο βε-
βαίωσης παραγωγού έχει να περάσει και από άλλες φάσεις και
τότε θα κριθεί και χωροταξικά αλλά και περιβαλλοντικά. Μέχρι
τότε, τίποτα δεν είναι δεδοµένο. Αυτά σε ό,τι αφορά την ουσία
της απάντησης για τα Κύθηρα.

Σε ό,τι αφορά το θέµα των αρχαιολογικών χώρων, όπως ξέ-
ρετε, το ισχύον θεσµικό πλαίσιο αναφέρει για πλήρη απαγό-
ρευση στη Ζώνη Α’ των αρχαιολογικών χώρων. Έχει και άλλους
περιορισµούς που αναφέρατε και εσείς, αποστάσεις από όρια
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οικισµών, από δρόµους, από ευαίσθητους χώρους. Αυτά στη
φάση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης θα ελεγχθούν όλα και
αν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις, δεν θα προχωρήσει η αδει-
οδότηση. Τα λέω αυτά, διότι τίποτα δεν θα προχωρήσει που δεν
θα είναι υποχρεωµένο να πληροί τις προδιαγραφές και προϋπο-
θέσεις του ισχύοντος θεσµικού πλαισίου, όπως αναφέρθηκα πριν
για τα Κύθηρα.

Θέλω να σας πω επιπλέον, επειδή όλα εξελίσσονται και όλα
αλλάζουν, ότι έχουµε και την εµπειρία όλων αυτών που έχουν
εξελιχθεί και έχουµε σε εξέλιξη σχεδιασµό για να αντιστοιχί-
σουµε τους όρους που προβλέπονται από τα κείµενα του ειδικού
χωροταξικού πλαισίου για τις ΑΠΕ πάνω στον χάρτη που ανα-
φερθήκατε πριν, για να έχουµε διπλή ασφάλεια, όχι µόνο σε επί-
πεδο κανονιστικού κειµένου, αλλά και σε επίπεδο χαρτών. Είπα
ότι θα µπουν προτεραιότητες για το πού θα εξελιχθούν. 

Κάτι ακόµη θέλω να πω. Όταν θέλουµε να προστατεύσουµε
µια περιοχή, δεν σηµαίνει ότι την προστατεύουµε µόνο δια της
πλήρους απαγόρευσης. Υπάρχουν και περιοχές όπου απαγο-
ρεύονται τα πάντα, αλλά υπάρχουν και περιοχές που έχουν ιδι-
αιτερότητες, που µπορούµε µε κανόνες, µε αρχές και πλαίσια να
ορίσουµε εκείνες τις δραστηριότητες που ταιριάζουν και εφόσον
πληρούν τις προϋποθέσεις και προδιαγραφές αδειοδότησης.

Σε αυτό το πλαίσιο κινούµαστε και σε αυτό θα κινηθούµε και
γι’ αυτά τα οποία συζητούµε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ακολουθεί η εντέκατη µε αριθµό 596/22-3-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Εκπόνηση ειδικού χωρικού σχε-
δίου και ολοκληρωµένου αναπτυξιακού προγράµµατος για τον
Δήµο Μινώα Πεδιάδας». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Νικόλαος Ταγαράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κάθε µεγάλο έργο δηµιουργεί ανατροπή στην

ανάπτυξη µιας περιοχής, µια ανατροπή που µπορεί να είναι θε-
τική, ωφέλιµη για την τοπική κοινωνία, αλλά και συνολικότερα για
την πατρίδα µας, αν στηρίζεται σε κανόνες και αν αποφευχθεί η
άναρχη ανάπτυξη, γιατί το έχουµε δει σε πολλές περιπτώσεις και
το επισηµαίνω εξ’ αρχής.

Το µεγάλο έργο, λοιπόν, του Νέου Διεθνούς Αεροδροµίου στο
Καστέλι Πεδιάδος, παρ’ότι έχει δροµολογηθεί τα τρία-τέσσερα
τελευταία χρόνια µε συγκεκριµένες συµβάσεις και διαδικασίες,
γίνεται σήµερα και υλοποιείται χωρίς να έχει προηγηθεί η µελέτη
του ειδικού χωροταξικού, «του χωρικού», όπως λέγεται, σχεδίου
για την περιοχή.

Παλιότερα θα µπορούσε να έχει γίνει το swap. Δεν έγινε. Επί
τεσσεράµισι χρόνια, ζητούσα από την προηγούµενη κυβέρνηση
να γίνει το ειδικό χωρικό σχέδιο για την περιοχή, προκειµένου το
αεροδρόµιο να γίνει σε µια περιοχή που θα έχει ήδη προετοιµα-
στεί µε τις χρήσεις γης και µε τις αναπτυξιακές κατευθύνσεις για
να το υποδεχθεί και να λειτουργήσει επενδυτικά σε σχέση µε τα
νέα δεδοµένα. Δεν έγινε. Τον Γενάρη του 2020 ο προκάτοχός
σας κ. Οικονόµου, σε αντίστοιχη επίκαιρη ερώτηση, δεσµεύτηκε
ότι µέχρι τον Ιούνιο του 2020 θα έχει ολοκληρωθεί η πρώτη φάση
του σχεδιασµού και, ταυτόχρονα, παράλληλα, τον Φεβρουάριο
του 2020 θα προκηρυχθεί η τελική µελέτη για το ειδικό χωρικό,
η διαδικασία της οποίας, εκτίµησε τότε ο κ. Οικονόµου, ότι θα
κρατούσε περίπου έξι µήνες µέχρι να έχουµε τελικό ανάδοχο.

Αυτό το οποίο γνωρίζουµε σήµερα είναι ότι δεν έχει προχωρή-
σει το ειδικό χωρικό και θα θέλαµε από εσάς ως νέος ουσιαστικά
Υφυπουργός ως προς τα συγκεκριµένα καθήκοντα, στις συγκε-
κριµένες αρµοδιότητες, να µας ενηµερώσετε σε ποιο στάδιο
είναι το ειδικό χωρικό σχέδιο για τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας και
την ευρύτερη περιοχή του Νέου Διεθνούς Αεροδροµίου και τι
ακριβώς συµβαίνει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ,  έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, χαίροµαι για την ερώτησή σας και χαί-

ροµαι γιατί αναφέρεστε σε ένα πολύ ευαίσθητο και σηµαντικό
χώρο της πατρίδας µας, στην αγαπηµένη και εµένα -θα µου επι-
τρέψετε- ιδιαίτερη πατρίδα σας, την Κρήτη, µε αφορµή το Διε-
θνές Αεροδρόµιο του Καστελίου, το οποίο αναβαθµίζει, αλλά και
δίνει κατευθύνσεις και προοπτικές µεγάλης ανάπτυξης και για
την πατρίδα µας, αλλά και για την ευρύτερη περιοχή, ένα χώρο
πολύ κοντά στις µεγάλες πρωτεύουσες της Ευρώπης, αλλά και
της Μέσης Ανατολής, ένας πολύ µεγάλος τουριστικός προορι-
σµός και αεροπορικός κόµβος.

Αναφερθήκατε και εσείς, πράγµατι, στις ενέργειες που έχουν
ξεκινήσει και που σωστά είπατε και έτσι πρέπει να γίνει, διότι
είναι ένα τεράστιο έργο και σίγουρα επιδρά και επηρεάζει µια
ευρύτερη περιοχή και γι’ αυτό και πολύ σωστά αναφερθήκατε
στο να έρθουµε και να προλάβουµε λαµβάνοντας υπ’ όψιν το
πώς θα επηρεαστεί η ευρύτερη περιοχή του Δήµου Μινώα Πε-
διάδος και όχι µόνο προς την κατεύθυνση του Ηρακλείου από
αυτή τη µεγάλη και σηµαντική δραστηριότητα.

Πράγµατι, το Σχέδιο Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης, το
ΣΧΟΟΑΠ που αναφέρατε, έτσι ήταν πριν. Σήµερα θα συζητή-
σουµε για ένα ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο, ακριβώς επειδή έρχε-
ται να δώσει απαντήσεις και να προλάβει, αλλά και να οργανώσει
όλα αυτά που θα επηρεαστούν από τη λειτουργία του αεροδρο-
µίου, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν σωστά και να ανα-
πτυχθεί σωστά και η ευρύτερη περί το αεροδρόµιο περιοχή,
αλλά και ολόκληρη η Κρήτη. 

Θέλω να σας πω -θα συνεχίσω και στη δευτερολογία µου, αν
δεν ολοκληρώσω εδώ- το εξής: Γνωρίζετε ότι ακριβώς η έλλειψη
του χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού στην πατρίδα
µας, παντού, έχει καθυστερήσει σηµαντικά, διαχρονικά και αυτό
είναι το στοίχηµά µας. Το γνωρίζω κι εγώ. Είναι µεγάλο στοίχηµα
και πολύ ψηλά ο πήχης. 

Όµως, η ανάγκη της εποχής µετά από πολλές καθυστερήσεις
δεν πάει παραπίσω και είναι ευθύνη και δική µου και όλων µας,
αυτός ο σχεδιασµός να ολοκληρωθεί, για να βάλει τάξη στα
πράγµατα, για να προλάβει ανισορροπίες, για να προλάβει χρή-
σεις και δραστηριότητες που θα πρέπει η µια να συνδέεται και
να αλληλεπιδρά αρµονικά µε την άλλη και όχι να συγκρούονται
οι χρήσεις, όπως έχουµε µάθει µέχρι σήµερα. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις, στη δευτερολογία µου θα τοπο-
θετηθώ και µε χρονοδιάγραµµα και συγκεκριµένα στο ερώτηµά
σας και στην αγωνία σας που σέβοµαι απόλυτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η ιστορία που

την έχω ζήσει από κοντά του αεροδροµίου και του αναγκαίου
σχεδιασµού δεν είναι πάντα µε θετική γνώµη γι’ αυτούς που είχαν
την αρµοδιότητα να αποφασίσουν. 

Συγκεκριµένα, τα ΣΧΟΟΑΠ είχαν µια αποκεντρωµένη διαδικα-
σία. Θα έπρεπε να αποφασιστεί από τους δήµους. Το νέο διεθνές
αεροδρόµιο στο Καστέλι καταλαµβάνει τρεις, ουσιαστικά, πρώην
καποδιστριακούς δήµους, που ενώθηκαν στη συνέχεια στο Δήµο
Μινώα Πεδιάδας, δηλαδή το Δήµο Αρκαλοχωρίου, το Δήµο Κα-
στελλίου και το Δήµο Θραψανού. Κάποιος από τους τρεις δή-
µους, λόγω του ότι είχε αντίθεση -ή προβληµατισµό, εν πάση
περιπτώσει- µε τη δηµιουργία του αεροδροµίου δεν είχε προχω-
ρήσει στην αναγκαία απόφαση, προκειµένου να γίνει το ΣΧΟ-
ΟΑΠ. Αυτό λοιπόν, δεν κατέστη δυνατόν µέχρι που υπήρχαν
τρεις διαφορετικοί δήµοι. 

Όµως, από την ώρα που υπήρξε ενοποίηση των δήµων και
προχώρησε η διαδικασία ταυτόχρονα και του αεροδροµίου, δεν
δικαιολογείται αυτή η καθυστέρηση και µε ευθύνη της αυτοδιοί-
κησης και ηµών των ιδίων, αλλά και µε ευθύνη των κυβερνήσεων. 

Αναφέρθηκα σαφέστατα στην προηγούµενη κυβέρνηση ότι
έχει τις µεγαλύτερες ευθύνες, γιατί ήταν αυτή, που στην περίοδο
διακυβέρνησής της υπεγράφη η σύµβαση για τη δηµιουργία του
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αεροδροµίου. Την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ υπεγράφη, µε Υπουργό
τον κ. Σπίρτζη, η συµφωνία για την ανάθεση κατασκευής του αε-
ροδροµίου, η οποία κυρώθηκε και από τη Βουλή. 

Έπρεπε, παράλληλα, να υπάρχει µέσα -το είπαµε και τότε ότι
ψηφίζουµε µεν, αλλά εδώ δεν έχετε κάνει το τι θα γίνει έξω από
την αυλή του αεροδροµίου- πρόβλεψη για χρήσεις γης. Είπαµε
ότι θα προκληθεί µια άναρχη ανάπτυξη. Προς Θεού! Όµως, δεν
µας άκουσαν.

Πέρασε ο καιρός και, όπως σας είπα, ο κ. Οικονόµου δεσµεύ-
θηκε. Εγώ είµαι ανήσυχος, διότι τα έργα προχωρούν και δεν
είναι, όταν θα λειτουργήσει το αεροδρόµιο, ότι θα υπάρξουν
επενδύσεις στην έξω από την περίφραξη περιοχή. Έχουν ήδη
προχωρήσει. Έχουν αρχίσει να εξαγοράζουν γη άνθρωποι που
θέλουν να επενδύσουν. Θα έρθει το αύριο λοιπόν και ή αυτοί θα
πιέσουν προς τη δικιά τους κατεύθυνση, που αγοράζουν για να
γίνει µια στρεβλή χωρική µελέτη -γιατί και αυτό έχει µεγάλη ση-
µασία- ή θα υπάρξει απαγόρευση σε αυτό που θέλουν να κάνουν
στην περιοχή που αγοράζουν σήµερα και θα είναι άδικο. Μπορεί
δηλαδή να συµβεί και το ένα και το άλλο.

Με αυτή την έννοια, θεωρώ ότι άµεσα πρέπει να προχωρήσει
η διαδικασία του σχεδιασµού σε ουδέτερο χρόνο -δεν είναι ου-
δέτερος, στο και πέντε είναι, αλλά έστω και τώρα- πριν να υπάρ-
ξουν συγκεκριµένα συµφέροντα που δεν θα αφήσουν να γίνει η
µελέτη, έτσι που ορίζουν οι κανόνες της επιστήµης και της τέ-
χνης, έτσι που ορίζουν οι κανόνες του σεβασµού στο περιβάλλον
και ταυτόχρονα στην ανάπτυξη, µε σεβασµό στην τοπική κοινω-
νία που θέλει µια ανταπόδοση από αυτό το µεγάλο έργο.

Περιµένουµε, λοιπόν, αναλυτικά τις απαντήσεις σας και να
είστε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι είναι µια µεγάλη πολιτική
απόφαση µε προσφορά σε αυτή την περιοχή, εάν προχωρήσει
το συγκεκριµένο έργο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είπα ότι θα είµαι συγκεκριµένος και θα γίνω

συγκεκριµένος. Κατ’ αρχήν, σε ότι αφορά τη χρηµατοδότηση,
γνωρίζετε και εσείς ότι είναι από το Πράσινο Ταµείο του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος. Ο προϋπολογισµός του έργου είναι
527.000 ευρώ. Μέχρι τέλους του επόµενου µήνα -αναφέροµαι
στο χρονοδιάγραµµα- ο στόχος είναι να έχει γίνει η προκήρυξη
του έργου. Αυτή τη στιγµή που συζητάµε, ετοιµάζονται και οι
προδιαγραφές και ολοκληρώνονται και τα τεύχη δηµοπράτησης.
Μέχρι τέλους, λοιπόν, του επόµενου µήνα θα έχει ολοκληρωθεί
η διαγωνιστική διαδικασία και µέχρι τέλος Μαΐου θα έχουµε και
ανάδοχο, γιατί πάµε µε γρήγορες διαδικασίες, εκτός και αν
υπάρξει καθυστέρηση, αν υπάρξουν ενστάσεις. Όµως, αν δεν
υπάρχουν ενστάσεις, µέχρι τέλος Μαΐου ο στόχος είναι να έχου-
µε και ανάδοχο.

Από τότε που θα υπογραφεί η σύµβαση µε τον ανάδοχο να
υπολογίζετε περίπου έναν χρόνο -µέχρι το επόµενο καλοκαίρι,
δηλαδή- να έχει ολοκληρωθεί η ειδική πολεοδοµική µελέτη που
αφορά στην περιοχή της Μινώα Πεδιάδας, που θα καθορίζει χρή-
σεις γης -πολύ σωστά αναφερθήκατε- όρους δόµησης, θα απο-
τυπώνει υδατορέµατα, θα βάζει οργανωµένους υποδοχείς από
πλευράς χρήσεων, θα βάλει δηλαδή δραστηριότητες που θα
µπορούν µε ισορροπία να αναπτύσσονται στον χώρο, χωρίς δυ-
σκολίες και αντιδράσεις και αλληλεπιδράσεις και συγκρούσεις
στις οποίες έχουµε οδηγηθεί µέχρι σήµερα.

Αυτός είναι ο στόχος και θα παρακολουθήσω και προσωπικά
από κοντά αυτή τη διαδικασία, αναγνωρίζοντας όλες τις ιδιαιτε-
ρότητες, στις οποίες αναφερθήκατε και εσείς στον τόπο της
Κρήτης και γύρω από το αεροδρόµιο, το Διεθνές Αεροδρόµιο
του Καστελίου.

Με αυτές τις παρατηρήσεις, θα είµαστε εδώ και επειδή συναν-
τιόµαστε πολλές φορές, θα σας ενηµερώνω και για την πρόοδο
του έργου σε όλα αυτά που αναφέρθηκα πριν, διότι είναι κοινή
επιθυµία επιτέλους να µπει τάξη και στον χώρο και σε ολόκληρη
την Κρήτη και σε ολόκληρη την Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Πάµε τώρα στη δωδέκατη µε αριθµό 595/22-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Χρήση µηνυµάτων στον
πενταψήφιο αριθµό 13033 για τη µετακίνηση των πολιτών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης κ. Γεώργιος Γεωργαντάς.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, σας ευχαριστούµε πολύ, κύριε Υπουργέ, που είστε

εδώ, για να απαντήσετε στην ερώτησή µας.
Όπως ξέρουµε όλοι, εδώ και έναν χρόνο η COVID-19 έχει κη-

ρυχθεί ως µια παγκόσµια πανδηµία. Φαίνεται ότι η κύρια γραµµή
άµυνας που έχει επιλέξει η Κυβέρνησή µας και ο βασικός µοχλός
µε τον οποίο προσπαθεί να σώσει την κατάσταση δεν είναι άλλος
από την αποστολή γραπτών µηνυµάτων και βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, τα πρόστιµα που αυτά τα γραπτά µηνύµατα συνεπά-
γονται, όταν δεν επαληθεύονται κατά τους ελέγχους.

Το κυρίαρχο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, που θέλω να σας θέσω
είναι κατά πόσο τελικά εσείς και η Κυβέρνησή σας εµπιστεύεστε
τους Έλληνες πολίτες. Σας το λέω αυτό, γιατί µε τον τρόπο των
sms, φαίνεται πανθοµολογουµένως -φαντάζοµαι ότι δεν θα δια-
φωνήσετε µαζί µου- ότι η Κυβέρνησή µας εκπαιδεύει τους πολί-
τες στην απάτη. Είναι κοινό µυστικό ότι είναι απίστευτα µεγάλος,
παραδείγµατος χάριν, ο αριθµός των µηνυµάτων µε τον κωδικό
που στέλνεται για τη βοήθεια σε άτοµα µεγάλης ηλικίας. Ξέρουν
πολύ καλά οι ερευνητές της Κυβέρνησης, όπως και των λοιµω-
ξιολόγων της επιτροπής µας, ότι πρόκειται για απάτη.

Είναι φανερό ότι ο ελληνικός λαός έχει συρθεί στο να µάθει
να συνηθίζει να κάνει αυτή την απάτη, γιατί δεν έχει αέρα πια.
Πρέπει να πω ότι φαίνεται να είµαστε στις τελευταίες εναποµεί-
νασες χώρες της Ηπείρου µας, µαζί µε τη Γαλλία και δεν ξέρω
ποια άλλη, στις οποίες συνεχίζει να ακολουθείται αυτή η πρα-
κτική των γραπτών µηνυµάτων. Ξέρετε, αυτή η έλλειψη δεν είναι
µόνο έλλειψη εµπιστοσύνης προς τους πολίτες, που είναι ένα
κεντρικό θέµα, αλλά δείχνει και το αν είµαστε πολιτισµένοι. Όταν
το κράτος λέει κάτι στους πολίτες του, όπως ότι κινδυνεύουµε
να πεθάνουµε όλοι µαζί, και αυτοί θεωρούν εξ ορισµού και εκ
προοιµίου ότι το κράτος τούς εξαπατά για να πετύχει κάτι άλλο,
όπως να τους στερήσει την ελευθερία τους, πάλι το κράτος είναι
αυτό που φταίει, γιατί έχει δηµιουργήσει αυτήν την αίσθηση.

Όµως, θα πρέπει κάποια στιγµή να αποφασίσουµε αν εµπι-
στευόµαστε τον ελληνικό λαό και αν µπορούµε να του πούµε
«κάνε αυτό» και να το κάνει. Οι στατιστικές δείχνουν ότι οφείλατε,
όχι εσείς προσωπικά -αλλά η Κυβέρνησή σας- να τον εµπιστεύε-
στε, καθώς ελάχιστοι συµπολίτες µας παραβαίνουν τα µέτρα.
Μάλιστα, η Κυβέρνηση επαίρεται γι’ αυτό και ο Πρωθυπουργός
και ο αρµόδιος Υπουργός κ. Κικίλιας δίνουν συγχαρητήρια κάθε
εβδοµάδα στον ελληνικό λαό, που µόνο µία ισχνή µειοψηφία του
παραβιάζει τα µέτρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να σας πω ότι υπάρχουν παράλληλα προβλήµατα. Η συ-

νέχιση, δηλαδή, της ύπαρξης των sms, των γραπτών µηνυµάτων,
ενέχει και δηµιουργεί διάφορα παράλληλα προβλήµατα. Ένα
από αυτά είναι η καλλιέργεια της συλλογικής ενοχής. Οι πολίτες,
κύριε Υπουργέ, οφείλουν κάθε στιγµή να δικαιολογούν την
ύπαρξή τους και µόνο σε οποιονδήποτε δηµόσιο χώρο της επι-
κράτειας. Επίσης, συνιστά, κατά τη γνώµη µας, µια µεταφορά ευ-
θύνης της υπεύθυνης Κυβέρνησης, που θα πρέπει να είστε, στα
άτοµα, τους πολίτες που είναι υπεύθυνοι, αλλά όχι όσο η Κυβέρ-
νηση που έχουν επιλέξει να τους εκπροσωπεί. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ -θα επανέλθω- είναι εξαιρετικά οµιχλώ-
δες το τοπίο, σχετικά µε το ζήτηµα των προσωπικών δεδοµένων,
αν συλλέγονται σωστά, πού συλλέγονται, πού αποθηκεύονται,
από ποιους και πώς χρησιµοποιούνται.

Αυτά είχα να σας ρωτήσω και περιµένω τις απαντήσεις σας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, όλες οι προηγµένες πολιτείες, σε όλον τον

κόσµο, προκειµένου να περιορίσουν τους κινδύνους διασποράς
του ιού υποχρεώθηκαν, για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα και
υπό συγκεκριµένους βεβαίως όρους, να πάρουν δυσάρεστες,
αλλά αναγκαίες αποφάσεις για τον περιορισµό µετακίνησης των
πολιτών. Βεβαίως, εξαιρούνται αυτής της απαγόρευσης οι ανα-
γκαίες, οι ζωτικές εκείνες δραστηριότητες που ο καθένας από
εµάς πρέπει να εκτελέσει. Αυτό έχει γίνει παντού στον κόσµο.
Βεβαίως, πάρα πολύ µεγάλο ποσοστό συµπολιτών µας θα συµ-
µορφωνόταν πραγµατικά ακόµα κι αν δεν υπήρχαν αυτοί οι πε-
ριορισµοί, γιατί ακριβώς είναι θέµα ευθύνης την οποία αισθά-
νεται ο καθένας απέναντι στον εαυτό του, απέναντι στην οικογέ-
νειά του, απέναντι στην κοινωνία. 

Όµως, πρέπει να υπάρχουν αυτοί οι περιορισµοί, ακριβώς
επειδή έτσι υπάρχει ένα πλαίσιο ελέγχου, ώστε να µην µπορούν
να αδιαφορήσουν ή να παραβιάσουν αυτούς τους περιορισµούς
όσοι θα το επιχειρούσαν.

Σε πολλές χώρες αυτοί οι περιορισµοί είχαν ως µέσο απόδει-
ξης τη λεγόµενη βεβαίωση µετακίνησης, που ήταν έγχαρτη και
η οποία υπάρχει και στην Ελλάδα ως µία δυνατότητα. Όµως, στη
χώρα µας, θέλοντας να δώσουµε µία ακόµα εναλλακτική στον
πολίτη, έτσι ώστε να κερδίζει χρόνο, να µη χρειάζεται να βεβαι-
ώνει σε έγγραφο τη µετακίνησή του και έτσι ώστε να µπορεί να
επιδεικνύει άµεσα την αποστολή του µηνύµατος και την επιβε-
βαίωση αυτού, χρησιµοποιήσαµε τα sms, τα οποία χρησιµοποι-
ούν και σε κάποιες άλλες ευρωπαϊκές χώρες, και στην Κύπρο.
Όσον αφορά στα sms, η γενική εικόνα είναι πως λειτούργησαν
πραγµατικά πολύ χρηστικά την περίοδο της πανδηµίας και συ-
νεχίζουµε µέχρι σήµερα ευελπιστώντας, επειδή η αντιµετώπιση
της πανδηµίας είναι µια δυναµική διαδικασία, να είµαστε κοντά
στη στιγµή, που θα χρειαστεί να τα καταργήσουµε. 

Όµως, πρέπει να γίνει κατανοητό σε όλους το πνεύµα της ερώ-
τησής σας, γιατί η αλήθεια είναι ότι δεν µου έγινε απόλυτα κα-
τανοητό. Είµαστε υπέρ των περιορισµών ή κατά συνολικά των
περιορισµών στη µετακίνηση, οπότε δεν πρέπει να υπάρχει ούτε
η έγχαρτη διαδικασία ούτε το sms; Ή θεωρείτε ότι απλά το sms,
το γραπτό µήνυµα, δηµιουργεί κάποια επιπλέον ζητήµατα; 

Όλο αυτό το διάστηµα έγιναν εκατοµµύρια έλεγχοι και σί-
γουρα, βεβαιώθηκαν κάποιες χιλιάδες παραβάσεις, κάτι που
αποδεικνύει ότι υπάρχουν κάποιοι που παραβιάζουν τις διατά-
ξεις, οι οποίοι ευτυχώς είναι πολύ λίγοι σε σχέση µε το σύνολο
του πληθυσµού το οποίο µετακινείται. Όµως, η συνολική διαχεί-
ριση και αντιµετώπιση αυτής της πολύ κρίσιµης κατάστασης επι-
βάλλει και στη χώρα µας, όπως και σε όλες τις άλλες χώρες
όπου υπάρχουν ευνοµούµενες πολιτείες, να υπάρχουν αυτοί οι
περιορισµοί, που είναι µικρής διάρκειας. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να

σας πω σε σχέση µε αυτό που είπατε για την αποτελεσµατικό-
τητα ότι εκ του αποτελέσµατος, δεν συνάγονται τα συµπερά-
σµατά σας -σας το λέω µε όλον τον σεβασµό- καθώς στατιστικά,
βρισκόµαστε στη χειρότερη στιγµή της πανδηµίας από καταβο-
λής της. Αν τα sms λειτουργούσαν στη θετική κατεύθυνση, µετά
από έναν χρόνο, δεκατρείς µήνες, φαντάζοµαι ότι δεν θα ήµα-
σταν στο χειρότερο σηµείο από την αρχή όλης αυτής της ιστο-
ρίας. 

Αυτό δεν το λέω µε εµπάθεια. Θα ήθελα να σας ξεκαθαρίσω
κάτι, γιατί καταλαβαίνω ότι το κάνατε επειδή πιθανώς σας µπέρ-
δεψε η διατύπωση της ερώτησής µου. Δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία. Σας θυµίζω ότι τόσο ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 Γιάνης
Βαρουφάκης, όσο και όλη η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, όλες
οι ανακοινώσεις µας, συστηµατικά όλα τα δελτία Τύπου, λένε ότι
ο αυτός ο ιός πρέπει να ελεγχθεί πάση θυσία, τόσο για τους λό-

γους τους αυτονόητους, δηλαδή για να µην πεθαίνουν συνάν-
θρωποί µας, όσο και για τους συνεπακόλουθους λόγους, αυτούς
δηλαδή που συνεπάγονται την οικονοµική καταστροφή της
χώρας.

Είναι φανερό ότι όχι µόνο το ΜέΡΑ25 είναι υπευθυνότατη δύ-
ναµη, αλλά προτρέπει τους πολίτες συστηµατικά. Σας θυµίζω, ει-
ρήσθω εν παρόδω, ότι όταν στο Πολυτεχνείο αποφασίσαµε να
πορευθούµε από εδώ µέχρι την αµερικανική πρεσβεία, επειδή
ακριβώς είµαστε υπεύθυνο κόµµα της ελληνικής Βουλής, απο-
φασίσαµε να το κάνουµε µόνο οι επτά Βουλευτές, µόνο µε µά-
σκες και µόνο σε αποστάσεις. Δεν καλέσαµε λαό σε συγκεντρώ-
σεις, όπως έκαναν άλλες πολιτικές δυνάµεις, τις οποίες δεν τις
κατηγορούµε ούτε τις εγκαλούµε. Έκριναν έτσι, εµείς κρίναµε
αλλιώς.

Μη µου λέτε λοιπόν αυτά που λέτε. Είµαστε εξ ορισµού πολύ
υπεύθυνη πολιτική δύναµη. Σας στηρίξαµε χωρίς κανένα «αλλά»
στην πρώτη φάση της πανδηµίας. Σας λέω συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Σας λέω ότι εκπαιδεύει τον λαό µας κατ’ αρχάς στη «ρα-
γιάδικη» αίσθηση που λέει «Εδώ θα πρέπει να ξεφύγω, δηλαδή
στρίβειν διά της πλαγίας οδού. Θα πρέπει να εξαπατήσω το κρά-
τος», κάτι το οποίο πιστεύουµε ότι δεν βοηθά και κυρίωςµ αφού
έναν χρόνο µετά, έχετε τη θαυµάσια εµπειρία ότι το συντριπτικά
µεγαλύτερο µέρος πειθαρχεί.

Ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι αντί να καθόµαστε να συζητάµε
έναν χρόνο µετά για τα sms, που όπως κι εσείς σχεδόν συνοµο-
λογήσατε, πλην µίας ή δύο χωρών, δηλαδή της Γαλλίας και ίσως
της Κύπρου, έχουν εγκαταλειφθεί από όλον τον υπόλοιπο πολι-
τικό κόσµο, θα ήταν καλό να πείτε στον συνάδελφό σας στο
Υπουργικό Συµβούλιο Υπουργό κ. Κικίλια και τον Αναπληρωτή
Υπουργό κ. Κοντοζαµάνη ότι ήρθε ο καιρός να προσλάβουµε µό-
νιµους γιατρούς στο ΕΣΥ, ό,τι και να λένε οι τροϊκανοί, ό,τι και
να λένε οι θεσµοί, όπως τους έχουµε ονοµάσει. Μας απαγο-
ρεύουν εδώ και έντεκα χρόνια να προσλάβουµε έναν µόνιµο για-
τρό στο ΕΣΥ! Δεν είναι να απορεί κανείς, που από την κορυφή
έχουµε βρεθεί στον πάτο. Σας λέω ότι τα επίσηµα στοιχεία σή-
µερα µας βγάζουν ότι είµαστε πια στις τελευταίες θέσεις παγκο-
σµίως, ενώ πραγµατικά µέχρι πριν από δύο µήνες ήµασταν στις
πρώτες θέσεις παγκοσµίως. Ήρθε ο καιρός να δείτε το θέµα.

Θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε, µε ένα πρόβληµα το οποίο είναι
δευτερογενές, αλλά προκύπτει ακριβώς από τα sms. Όπως ξέ-
ρετε, υπάρχει η υπόθεση «PALANTIR» και η σύµβασή της µε την
ελληνική Κυβέρνηση. Η «VOULIWATCH» ανέδειξε την υπόθεση
της σκιώδους αµερικανικής εταιρείας διαχείρισης µεγάλων δε-
δοµένων «PALANTIR TECHNOLOGIES». Η «VOULIWATCH» υπέ-
βαλε αίτηµα κατάθεσης εγγράφων για την κρυφή σύµβαση που
έχει υπογράψει –η «VOULIWATCH» το υπέβαλε αυτό το αίτηµα-
µε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, δηλαδή µε το Υπουργείο
σας. Επαναλαµβάνω ότι µιλάµε για κρυφή σύµβαση. Σε άµεση
συνέχεια της εκστρατείας, το θέµα πήρε διάσταση.

Η ΜΚΟ «Homo Digitalis», που έχει στόχο την υπεράσπιση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων στην ψηφιακή εποχή και είναι µέλος
του πανευρωπαϊκού δικτύου European Digital Rights κατέθεσε
αίτηση προς την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων της
Ελλάδας, προκειµένου να ασκήσει τις εξουσίες έρευνας που δια-
θέτει, για να ρίξει επιτέλους φως στο τι ήταν αυτή η σύµβαση
της «PALANTIR» µε την ελληνική Κυβέρνηση.

Υπενθυµίζεται ότι κανείς δεν µπορεί να αντιτεθεί στην αρχή
αυτή. Κανένα απόρρητο δεν υπάρχει για την Αρχή Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων.

Σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι τόσο το ΜέΡΑ25, όσο και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όσο και το Κίνηµα Αλλαγής, έφεραν το θέµα εδώ, στη
Βουλή των Ελλήνων, µε αιτήµατα κατάθεσης εγγράφων γι’ αυτήν
την περίφηµη πλέον κρυφή σύµβαση.

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ, το εξής: Γιατί, επιτέλους, τόσο
καιρό µετά δεν δίνετε αυτή τη σύµβαση στη δηµοσιότητα; Τι πρέ-
πει να αποκρυβεί από τον ελληνικό λαό;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
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βέρνησης): Κύριε συνάδελφε, αν και δεν ήταν αντικείµενο της
ερώτησής σας, οφείλω να απαντήσω ότι η σύµβαση έχει δοθεί
στη δηµοσιότητα και µάλιστα έχει δοθεί και χωρίς να υπάρξει κά-
ποιο σχόλιο από αυτούς, οι οποίοι επιζητούσαν την επίδειξή της
και νόµιζαν ότι θα ανακαλύψουν οτιδήποτε.

Εγώ θέλω να έρθω στο περιεχόµενο της ερώτησής σας και
πραγµατικά, να γίνει κατανοητό και στον κόσµο για τι ακριβώς
συζητάµε. Αν καταλαβαίνω καλά, ουσιαστικά είστε κατά της απα-
γόρευσης. Θεωρείτε ότι πρέπει να αφήσουµε τον κόσµο µόνο
του, γιατί πιστεύετε ότι ουσιαστικά ο κόσµος έχει συµµορφωθεί
ή σε κάθε περίπτωση, δεν προσφέρουν κάτι αυτοί οι περιορισµοί.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ειδικά τα sms.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Κύριε Γρηγοριάδη, τα sms για τις δύο περιόδους,
την περίοδο Μαρτίου - Μαΐου και την περίοδο από τον Νοέµβριο
µέχρι σήµερα, τα οποία έχουν χρησιµοποιηθεί από τους συµπο-
λίτες µας, εκτός από την έγχαρτη διαδικασία, η οποία βεβαίως
λειτουργεί παράλληλα, είναι επτακόσια εβδοµήντα πέντε εκατοµ-
µύρια. Σκέπτεσθε να έχουµε επτακόσια εβδοµήντα πέντε εκα-
τοµµύρια έγγραφα χαρτί άσκοπα, επτακόσια εβδοµήντα πέντε
εκατοµµύρια φύλλα χαρτιού, όταν έχουµε αυτή τη δυνατότητα,
την οποία µας δίνει η τεχνολογία, η οποία έχει θεωρηθεί από
τους Ευρωπαίους ως µια πολύ καλή πρακτική και για τα δεδο-
µένα της κανείς ούτε οι αρµόδιες αρχές που ελέγχουν, αλλά
ούτε και κανείς άλλος και από την επιστηµονική κοινότητα και
από το πολιτικό προσωπικό, θα τολµήσω να πω, δεν έχει κατη-
γορήσει και καταγγείλει ότι υπάρχει κανένα ζήτηµα παραβίασης
προσωπικών δεδοµένων, ακριβώς επειδή µετά την επιστροφή
του µηνύµατος διαγράφονται όλα τα αρχεία!

Εµείς, λοιπόν, δώσαµε έναν εναλλακτικό τρόπο. Όποιος δεν
θέλει να χρησιµοποιήσει το sms, µπορεί να χρησιµοποιήσει την
έγχαρτη διαδικασία. Όµως θεωρώ ότι και στη χώρα µας, όπως
και σε όλες τις ευνοµούµενες πολιτείες, στις οποίες όλες οι κυ-
βερνήσεις µε τη σύµπραξη τις περισσότερες φορές του συνόλου
του πολιτικού κόσµου πήραν τα µέτρα εκείνα, τα οποία είναι ανα-
γκαία για τον περιορισµό του κινδύνου της διασποράς, έπρεπε
και εµείς να έχουµε ένα πλαίσιο απαγόρευσης, το οποίο δυστυ-
χώς πολλές φορές -συµφωνώ µαζί σας- καταστρατηγείται, γιατί
δεν µπορούν να ελεγχθούν όλοι ή γιατί δεν ξέρω τι µπορεί να
σκαρφιστούν. Όµως αυτό το πλαίσιο είναι αναγκαίο να υπάρχει,
ακριβώς γιατί αυτός που είναι ευσυνείδητος και συµµορφώνεται
ξέρει ότι στον έλεγχο θα επιδείξει αυτό που προβλέπει η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, την οποία υπερψήφισαν αρκετά κόµ-
µατα και η οποία του δίνει τη δυνατότητα να µετακινηθεί για τις
ζωτικές του ανάγκες, αλλά συγχρόνως και γι’ αυτόν ο όποιος πα-
ραβιάζει τις συγκεκριµένες αυτές απαγορεύσεις δίνει τη δυνα-
τότητα στην πολιτεία να του επιβάλει ένα χρηµατικό πρόστιµο,
το οποίο βεβαίως δεν είναι σκοπός µας, αλλά πρέπει να υπάρχει
ένα πλαίσιο σ’ αυτόν τον περιορισµό, γιατί είναι µια µεγάλη µάχη,
που δίνεται και πρέπει να δοθεί µε κάθε τρόπο.

Το σύστηµα υγείας έχει ενισχυθεί, κύριε Γρηγοριάδη. Έχουν
αναφερθεί οι Υπουργοί Υγείας σε συγκεκριµένες ακριβώς δρά-
σεις που αναλάβαµε -νοµίζω ότι είναι περιττό αυτήν τη στιγµή να
τις αναφέρω- και σε σχέση µε το ανθρώπινο δυναµικό και σε
σχέση µε τις κλίνες και τις µονάδες εντατικής θεραπείας. Επίσης
νοµίζω ότι δεν είναι καλή η πληροφόρησή σας σε σχέση µε τη
θέση στην οποία βρίσκεται η χώρα µας σήµερα, τόσο σε αριθµό
κρουσµάτων, όσο και στον δυσάρεστο και οδυνηρό να τον ανα-
φέρουµε αριθµό των θανάτων στον πληθυσµό. Είµαστε σε πολύ
καλή θέση και στις δύο αυτές κατηγορίες και νοµίζω ότι είµαστε
πολύ κοντά. επίσης, όσον αφορά τον εµβολιασµό, ήδη έχει κα-
λυφθεί µε µία δόση το 10,1% του πληθυσµού. Νοµίζω ότι είµαστε
πολύ κοντά στο τέλος αυτής της πολύ δυσάρεστης για όλους
κατάστασης, η οποία όµως αντιµετωπίστηκε από την Κυβέρνηση
µε υπευθυνότητα, για να µπορέσουµε να έχουµε το καλύτερο δυ-
νατό αποτέλεσµα και να επιστρέψουµε στην κανονικότητα, την
οποία νοµίζω ότι την επιθυµούµε όλοι.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Στην πρώτη, µε αριθµό 573/16-3-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου, της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων µε θέµα: «Αξιοποίηση ακινήτων του ΕΦΚΑ» θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Πα-
ναγιώτης Τσακλόγλου.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι η Αθήνα και ειδικότερα το

κέντρο της βρίθει εγκαταλελειµµένων, ρυπαρών και επικίνδυνων
κτηρίων, ιδιαίτερης όµως αρχιτεκτονικής και αισθητικής σηµα-
σίας. Η πλειοψηφία των πολιτών θλίβεται πραγµατικά, που βλέπει
αυτή την εγκαταλελειµµένη περιουσία. Όταν ανέλαβε Υπουργός
ο κ. Χατζηδάκης στο Υπουργείο Εργασίας εγώ προσωπικά στε-
νοχωρήθηκα, γιατί άφησε ένα σπουδαίο έργο και αναφέροµαι
στον πρόσφατο ν.4759/2020, που έδωσε κίνητρα επιτέλους για
πρώτη φορά, στα παραδοσιακά και τα νεοκλασικά, όπως η µε-
ταφορά συντελεστή δόµησης, ώστε να µπορούν επιτέλους οι
ιδιοκτήτες να έχουν κάποιο κίνητρο να µην τα αφήνουν να ρηµά-
ζουν και να τα ανακαινίσουν.

Μου ήρθε, λοιπόν, η σκέψη, επειδή εσείς είστε διακεκριµένος
οικονοµολόγος, ότι τώρα το δίδυµο Χατζηδάκη-Τσακλόγλου θα
πρέπει να ανοίξει αυτόν τον θησαυρό, που είναι η τεράστια πε-
ριουσία του ΕΦΚΑ. Είναι δηµόσια περιουσία η οποία, από ότι θυ-
µάµαι από τη δηµοσιογραφική µου εµπειρία, παραµένει όλες
αυτές τις δεκαετίες ανενεργή. Η ιδέα, δε, µου ήρθε, κατεβαίνον-
τας την οδό Πειραιώς. Στο δεξί µας χέρι, µετά την πλατεία Οµο-
νοίας και µετά το υπέροχο κτήριο στην Σωκράτους όπου στεγα-
ζόταν η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», ξαφνικά, µες την ασχήµια των σύγχρο-
νων οικοδοµών, είδα µια µαρµάρινη πρόσοψη παλαιού αστικού
χαρακτήρα, όπου θυµήθηκα τι ωραίο κτήριο είναι αυτό! Νεκρό,
αλλά έγραφε πάνω «Ταµείο Αρτοποιών».

Εγώ ξέρω ότι µε τον ΕΦΚΑ δεν υπάρχει κανένα ταµείο. Σκέ-
φτηκα, λοιπόν, να σας κάνω την εξής ερώτηση για να καταλή-
ξουµε. Έχουν καταµετρηθεί τα ακίνητα, που ανήκουν στον
ΕΦΚΑ; Ποια είναι τα σχέδια του Υπουργείου µε το δίδυµο Χατζη-
δάκη και Τσακλόγλου γι’ αυτή την τεράστια ακίνητη περιουσία;

Το τελευταίο είναι το εξής: Υπάρχουν κτήρια όπου στεγάζονται
δικές σας υπηρεσίες -του ΕΦΚΑ, για παράδειγµα- και τα οποία
δεν ανήκουν στο δηµόσιο ή στον ΕΦΚΑ και πληρώνουµε ενοίκια,
µεγάλα υποψιάζοµαι, σε ιδιωτικές περιουσίες;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Πιπιλή, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτησή

σας και για τα καλά σας λόγια, παρεµπιπτόντως. Πραγµατικά,
γνωρίζω πολύ καλά το ιδιαίτερο ενδιαφέρον σας για την αξιοποί-
ηση των δηµοσίων χώρων, των σχολαζουσών υποδοµών, αλλά
και των εγκαταλελειµµένων κτηρίων στην Αθήνα. Δεν είναι η
πρώτη φορά, που το διαπιστώνω αυτό.

Όπως αντιλαµβάνεστε, απαιτούνται συνέργειες µεταξύ εκτε-
λεστικής εξουσίας και τοπικής αυτοδιοίκησης και η εµπλοκή των
ιδιοκτητών όπου υπάρχουν. Σε πολλές περιπτώσεις, δεν υπάρ-
χουν κιόλας. Απαιτούνται και πρωτοβουλίες σαν τις δικές σας,
προκειµένου να µπορέσει η Πρωτεύουσα της χώρας να ξαναβρεί
τον βηµατισµό της στον σύγχρονο κόσµο, ανάµεσα στις µητρο-
πόλεις, που επιχειρούν να συνδυάσουν την οικονοµική ανάπτυξη
µε την κοινωνική συνοχή.

Έχετε απόλυτο δίκιο και είναι γνωστό ότι ένας από τους µε-
γαλύτερους ιδιοκτήτες ακινήτων στη χώρα µας και ιδιαίτερα
στην περιοχή του κέντρου της Αθήνας είναι ο ΕΦΚΑ, υπό την οµ-
πρέλα του οποίου έχει περιέλθει η περιουσία όλων των ασφαλι-
στικών ταµείων της χώρας, που συγχωνεύθηκαν σε αυτόν. Η
περιουσία αυτών των ταµείων άρχισε να δηµιουργείται στη µε-
ταπολεµική περίοδο, δηλαδή από τις αρχές της δεκαετίας του
1950 και µετά, µε την άνθηση του κατασκευαστικού τοµέα. Σε
εκείνη την ακµαία οικονοµική περίοδο για τη χώρα, τα ασφαλι-
στικά ταµεία προχώρησαν σε αγορές ακινήτων, προκειµένου να
στεγάσουν τις υπηρεσίες τους.
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Αργότερα, κατά τις µεταπολιτευτικές δεκαετίες του 1980 και
του 1990, η ακίνητη περιουσία τους µεγάλωσε ακόµα περισσό-
τερο, µέσω δωρεών και κληροδοτηµάτων και βέβαια, µέσω των
κατασχέσεων, που πραγµατοποιούσαν µετά τη µη καταβολή ει-
σφορών από µεγαλοοφειλέτες. Τη δεκαετία που προηγήθηκε,
αντίθετα, η ερήµωση των κτηρίων, σε συνδυασµό µε την οικονο-
µική κρίση, υπολογίζεται ότι προκάλεσε σηµαντικές απώλειες.

Ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Παρεµπιπτόντως, θέλω να πω
ότι ο ΕΦΚΑ είναι ένας εποπτευόµενος, αλλά αυτόνοµος οργανι-
σµός. Πράγµατι, βρισκόµαστε σε στενή συνεργασία µαζί του,
αλλά είναι ένας οργανισµός, του οποίου δική του είναι η περιου-
σία. Δεν κάνουµε εµείς τη µικροδιαχείρισή της. Προφανώς, θα
γίνει από τους ίδιους.

Σύµφωνα µε την επίσηµη ενηµέρωση που έλαβα από τον
ΕΦΚΑ, το έργο της καταγραφής έχει ολοκληρωθεί και στα στοι-
χεία που θα σας παραθέσω συµπεριλαµβάνεται και η ακίνητη πε-
ριουσία του πρώην ΕΤΕΑΕΠ, δηλαδή τα επικουρικά ταµεία που
είχαν συγχωνευθεί. Αυτό ήταν το τελευταίο ταµείο το οποίο
µπήκε στον ΕΦΚΑ µε τον ν.4670/2020.

Αναλυτικά, ο ΕΦΚΑ έχει στην ιδιοκτησία του σε όλη την περι-
φέρεια πεντακόσια είκοσι πλήρη κτήρια, οικόπεδα και αγροτεµά-
χια. Τα πλήρη κτήρια είναι διακόσια τριανταένα, οι οριζόντιες
ιδιοκτησίες, δηλαδή γραφεία ή διαµερίσµατα κ.λπ., είναι εκατόν
εξήντα εννιά, τα οικόπεδα είναι εβδοµήντα ένα και τα αγροτεµά-
χια σαράντα εννέα.

Στον Νοµό Αττικής που σας ενδιαφέρει, τα πλήρη κτήρια είναι
εκατόν σαράντα, εκ των οποίων τα ενενήντα ένα βρίσκονται στον
Δήµο Αθηναίων. Οι οριζόντιες ιδιοκτησίες είναι εβδοµήντα εννέα,
εκ των οποίων οι εξήντα δύο βρίσκονται στα όρια του Δήµου
Αθηναίων. Τα οικόπεδα είναι σαράντα οκτώ, εκ των οποίων πα-
ραδόξως δεκατέσσερα είναι µέσα στον Δήµο Αθηναίων. Είναι
άκτιστα οικόπεδα αυτά. Τα αγροτεµάχια -φυσικά, κανένα από
αυτά στην Αθήνα- είναι είκοσι τέσσερα.

Η αντικειµενική αξία για την οποία µε ρωτήσατε στον Νοµό Ατ-
τικής ανέρχεται περίπου σε 738 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των
οποίων τα ακίνητα στον Δήµο Αθηναίων είναι στα 489 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Σε σχέση τώρα µε τη χρήση των ακινήτων αυτών, για την κά-
λυψη των αναγκών της στέγασης των υπηρεσιών του ΕΦΚΑ, σύµ-
φωνα µε ενηµέρωση που είχαµε χρησιµοποιούνται ογδόντα
πέντε ιδιόκτητα κτήρια, εκ των οποίων τα σαράντα στεγάζουν
υπηρεσίες του φορέα, είκοσι τρία υγειονοµικές υπηρεσίες και εί-
κοσι δύο αποθήκες και αρχεία. Ταυτόχρονα -για να έρθω στο
ερώτηµά σας- υπάρχουν εξήντα πέντε µισθωµένα ακίνητα για την
κάλυψη των αναγκών του οργανισµού. 

Από τα στοιχεία που µόλις παρέθεσα προκύπτει ότι πρόκειται
για µια ακίνητη περιουσία µεγάλης αξίας που πρέπει να αξιοποι-
ηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο προς όφελος των ασφαλι-
σµένων, µε απόλυτη διαφάνεια και σεβασµό στο δηµόσιο συµ-
φέρον.

Η διοίκηση του φορέα µας διαβεβαιώνει ότι βρίσκεται σε δια-
δικασία επικαιροποίησης του πλάνου για περαιτέρω αξιοποίηση,
καθώς αυτήν την περίοδο ετοιµάζεται µια σειρά µεταστεγάσεων
υπηρεσιών προς αποδέσµευση και άλλων ακινήτων, αυτό που
αναφέρατε και εσείς προηγουµένως.

Για το Υπουργείο Εργασίας η αξιοποίηση της ακίνητης περι-
ουσίας του ΕΦΚΑ εντάσσεται σε µια συνολική προσπάθεια να αλ-
λάξει ο τρόπος λειτουργίας του φορέα, καθώς έχουµε τη
βεβαιότητα ότι µπορούµε να αλλάξουµε εποχή και λειτουργίες
σε όλα τα επίπεδα δράσης του Φορέα, από την ψηφιοποίηση των
υπηρεσιών, προς όφελος του ασφαλισµένου, µέχρι την αξιοποί-
ηση της ακίνητης περιουσίας του.

Επειδή θέλω να αναφερθώ σε κάποια εµβληµατικά κτήρια του
κέντρου -ένα εκ των οποίων είναι και αυτό που αναφέρατε προ-
ηγουµένως- θα επανέλθω στη δευτερολογία µου σε αυτά, όπως
και στο αναλυτικό πλάνο που έχει εκπονηθεί εκ µέρους του ΕΦΚΑ
σε συνεργασία µε το Υπουργείο για την αξιοποίηση αυτών των
ακινήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Είµαι ενθουσιασµένη, κύριε Υπουργέ,
όπως καταλαβαίνετε. Μας είπατε, δηλαδή, ότι σύµφωνα µε επί-
σηµα στοιχεία, η ακίνητη περιουσία του ΕΦΚΑ είναι περίπου 800
εκατοµµύρια στην Αττική. Σηµειώνω αυτά που µας είπατε, να µας
ακούσει και ο Δήµαρχος Αθηναίων κ. Μπακογιάννης, ο οποίος
επιχειρεί τον τελευταίο καιρό να κάνει τα πάρκα τσέπης σε συ-
νεργασία µε µια µη κερδοσκοπική εταιρεία. Κάποια από τα οικό-
πεδα σας, τα κτήµατά σας, τους αγρούς που έχετε, ας τα δώσετε
να κάνουµε επιτέλους και έναν ακόµα χώρο πρασίνου.

Όλο αυτό καταλαβαίνω ότι µπαίνει στον δρόµο του επιτέλους,
όπως και το γεγονός που επισηµάνατε ότι δηµόσιες υπηρεσίες,
δηλαδή του ΕΦΚΑ, πληρώνουν νοίκι, ενώ ο ΕΦΚΑ έχει µια τερά-
στια περιουσία σε άδεια ακίνητα. Το κατάλαβα καλά; 

Θέλω να κάνω και µια πρόταση, ακριβώς επειδή είστε αυτό το
δίδυµο. Είχατε µια πετυχηµένη ενέργεια στο Υπουργείο σας την
προηγούµενη περίοδο, τα επιδόµατα για τους γονείς µετά την
πρώτη γέννα. Είναι σηµαντικό και πιστεύω ότι θα εξελιχθούµε οι-
κονοµικά και µπορεί να µεγαλώσει αυτό. Στο πλαίσιο αυτό σκέ-
φτηκα κάτι. Έχετε υπέροχα κτήρια που είναι στο κέντρο της
Αθήνας. Η Αθήνα πεθαίνει. Η Αθήνα σε τριάντα χρόνια το πολύ
θα είναι µόνο για τουρίστες, νυχτερινή ζωή, µπαρ και θα είναι
µόνο για single ή ηλικιωµένους, επειδή είναι κοντά τα νοσοκο-
µεία. Μου ήρθε, λοιπόν, τώρα αυτή η ιδέα και αν µπορείτε να την
επεξεργαστείτε:

Πάρα πολλοί νέοι άνθρωποι θέλουν να ζήσουν στο κέντρο της
Αθήνας για πολλούς λόγους, κυρίως για να αποφεύγουν τη
χρήση αυτοκινήτων. Όµως, κύριε Υπουργέ, ειδικά στις περιοχές
που είναι οργανωµένες για να δεχτούν νέες οικογένειες, ώστε να
µπορούν να βγάλουν και το παιδί µε το καροτσάκι στον δρόµο,
δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν στο οικονοµικό ζήτηµα του ενοι-
κίου. Μήπως µπορείτε να σχεδιάσετε κάποιους χώρους δικούς
σας από αυτούς που θα αξιοποιήσετε, όπως υπήρχε η Εργατική
Κατοικία η οποία δεν υπάρχει πλέον σε αυτήν τη µορφή; Να επι-
δοτήσει µε τα κτήριά του ο ΕΦΚΑ αποκλειστικά, όµως, γονείς που
θα θέλουν να µεγαλώσουν τα παιδιά τους, για να αποκτήσει ξανά
ζωή το κέντρο της Αθήνας που ρηµάζει, παρά το γεγονός -αυτό
εξυπηρετεί και εσάς- ότι τα τελευταία χρόνια κάποιοι επιχειρη-
µατίες έχουν πραγµατικά στηρίξει το κέντρο, γιατί έχουν ανα-
πλάσει επίσης εγκαταλελειµµένα κτήρια του ιδιωτικού κυρίως
τοµέα και τα έχουν µετατρέψει είτε σε γραφεία, είτε σε ξενοδο-
χεία, ειδικά στην οδό Ευριπίδου, στην οδό Αριστείδου και γενικά
στο κέντρο της Αθήνας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πιπιλή, θα ήθελα να ξεκινήσω από τη διαπίστωσή σας

µε την οποία, όµως, δεν θα συµφωνήσω. Έχοντας ζήσει αρκετά
χρόνια στο εξωτερικό, είχα ακούσει παρόµοια πράγµατα για το
πώς θα εγκαταλειφθεί το κέντρο του Λονδίνου, της Νέας Υόρκης
και διαφόρων άλλων τέτοιων µεγαλουπόλεων. Τελικά δεν συνέβη
αυτό το πράγµα. Δηλαδή, τέτοιες χρήσεις πάντα βρίσκονται και
νοµίζω ότι το ίδιο θα γίνει και για την Αθήνα. 

Πράγµατι, περάσαµε µια πάρα πολύ δύσκολη δεκαετία, δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία. Δεν ξεκινάει από την περίοδο µνηµο-
νίων, είναι ήδη από πιο πριν. Θυµόµαστε όλοι τα επεισόδια που
είχαν ξεσπάσει µε τον Γρηγορόπουλο. Από όλη αυτήν την πε-
ρίοδο µέχρι τώρα, πραγµατικά το κέντρο µας είχε αρχίσει να
ανακάµπτει. Δυστυχώς, όµως πέσαµε πάνω στην πανδηµία. Πι-
στεύουµε ακράδαντα ότι θα συνεχίσει αυτό παραπέρα. 

Για τις χρήσεις των κτηρίων που είπατε προηγουµένως, εκείνο
το οποίο πρέπει να σκεφτούµε είναι ότι αυτά ανήκουν σε έναν
ασφαλιστικό οργανισµό, ο οποίος πρέπει να τα οργανώσει µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο και για το συµφέρον των ασφαλισµένων,
δηλαδή των ασφαλιστικών ταµείων που ανήκουν σε αυτόν, αλλά
ταυτόχρονα να αξιοποιηθούν µε τον τρόπο που είπατε. Νοµίζω
ότι προς αυτήν την κατεύθυνση θα γίνουν οι ενέργειες. 

Αν το δείτε γενικότερα, η χώρα έχει πληρώσει πολύ ακριβά τον
ελλιπή και κατακερµατισµένο σχεδιασµό και δεν θέλουµε να επα-
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ναλάβουµε αυτό το λάθος. Γι’ αυτόν τον σκοπό, σύµφωνα µε
απόφαση που ελήφθη τον Μάιο του 2019 από το διοικητικό συµ-
βούλιο του ΕΦΚΑ, είχε εγκριθεί ο σχεδιασµός και η υλοποίηση
πενταετούς προγράµµατος αξιοποίησης ακίνητης περιουσίας, το
οποίο περιλαµβάνει τις ακόλουθες τέσσερις διακριτές ενότητες.

Χρήση των κενών κτηρίων, που πρόκειται να εκκενωθούν στο
πλαίσιο µετάβασης του ΕΦΚΑ σε ενιαίες δοµές. Ρωτήσατε προ-
ηγουµένως «νοικιάζει ενώ έχει δικά του;». Πράγµατι, υπήρχε µια
πανσπερµία ταµείων που δεν είχαν δικά τους κτήρια. Τώρα αυτό
που γίνεται, που προσπαθεί να κάνει ο ΕΦΚΑ είναι να συστεγάσει
διάφορες τέτοιες υπηρεσίες του. Στις προβλεπόµενες ενέργειες
ανήκει η άµεση ιδιόχρηση, η ιδιόχρηση κατόπιν επισκευών ή η
µακροχρόνια µίσθωση ή ενδεχοµένως και η πώληση των ακινή-
των. 

Η δεύτερη είναι ο προγραµµατισµός για τη συστέγαση όλων
των υπηρεσιών και των αρχείων του φορέα αν είναι δυνατόν σε
ιδιόκτητα κτήρια. Δεν είναι πάντα αυτά, γιατί πολλά από τα κτή-
ρια αυτά µπορεί να µη προσφέρονται για την αντίστοιχη χρήση,
όπως κάποια διαµερίσµατα. 

Η τρίτη είναι οι εκτεταµένες αναγκαίες επισκευές και ανακαι-
νίσεις κτηρίων σε κτήρια, στα οποία στεγάζονται ή πρόκειται να
στεγαστούν υπηρεσίες και προφανώς, είναι και η αξιοποίηση των
οικοπέδων. Υπάρχουν τρία εµβληµατικά κτήρια ιδιοκτησίας του
ΕΦΚΑ στο κέντρο της πόλης -αναφέρατε ένα κι εσείς- ένα στην
Πανεπιστηµίου, ένα στην Σωκράτους και ένα στη Σατωβριάνδου,
που αποτελούν σηµεία αναφοράς για το επενδυτικό χαρτοφυλά-
κιο του φορέα. 

Γι’ αυτά τα συγκεκριµένα κτήρια δροµολογείται µια διαδικασία
εκτίµησης µε διεθνώς αναγνωρισµένα εκτιµητικά πρότυπα προ-
κειµένου να επιτευχθεί η καλύτερη δυνατή αξιοποίησή τους. Το
αµέσως προσεχές διάστηµα προετοιµάζονται πρότυποι διαγωνι-
σµοί για την εκµίσθωση αυτών των ακινήτων και παράλληλα,
προωθείται η προκήρυξη για την εκτίµηση µισθωτικής αξίας έν-
τεκα ακόµα ακινήτων, µε απαραίτητη προϋπόθεση για τη συµµε-
τοχή στη διαγωνιστική διαδικασία την εγγραφή των εκτιµητών
στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Εκτιµητών. Στην εν λόγω προκή-
ρυξη, κάθε ακίνητο θα αποτελεί ξεχωριστό τµήµα. Η κατακύ-
ρωση του αποτελέσµατος του διαγωνισµού θα γίνει ανά τµήµα.
Μάλιστα, ειδικά για τα τρία εµβληµατικά κτήρια στα οποία ανα-
φέρθηκα προηγουµένως, δεδοµένου ότι µάλλον θα προκαλέ-
σουν µεγάλο επενδυτικό ενδιαφέρον, απαιτείται να υπογραφούν
όχι από ένα, αλλά από δύο εκτιµητές υψηλού επιπέδου. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ποια είναι, κύριε Υπουργέ; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Αυτά τα τρία κτήρια που ανέφερα, το
ένα είναι στην Πανεπιστηµίου, το άλλο στη Σωκράτους και το
τρίτο στη Σατωβριάνδου. Μιλάµε για µεγάλα κτήρια, πραγµατικά
πάρα πολύ όµορφα.

Τώρα επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε µερικά ακόµα ακίνητα
του κέντρου της πόλης, γιατί κάποια από αυτά νοµίζω ότι τα υπο-
νοήσατε κι εσείς. Το πρώτο είναι το «ESPERIA», απέναντι από το
Υπουργείο µας, στην οδό Σταδίου, το οποίο έχει ήδη δροµολο-
γηθεί να γίνει σύγχρονο ξενοδοχείο πέντε αστέρων. Υπάρχει ένα
κτήριο το οποίο είναι για χρήση, την οποία επίσης υπονοήσατε
προηγουµένως και είναι επί της Ιουλιανού. 

Έχει γίνει παραχώρηση του κτηρίου στο Ινστιτούτου Εργασίας
της ΓΣΕΕ µε αντάλλαγµα την εκτέλεση εκτεταµένων εργασιών
επισκευής και ανακαίνισης. Επίσης, έναντι ανταλλάγµατος δό-
θηκε στην αστική µη κερδοσκοπική εταιρία «ΑΚΑΔΗΜΙΑ ΛΥΡΙΚΗΣ
ΤΕΧΝΗΣ-ΜΑΡΙΑ ΚΑΛΛΑΣ», κτήριο επί της οδού Πατησίων για τη
στέγαση της υπό ίδρυση σχολής µε την ίδια ονοµασία. 

Επίσης, είναι η εκτίµηση ενός ακινήτου επί της οδού Σωκρά-
τους, στο Υπουργείο Τουρισµού για τη στέγαση των υπηρεσιών
του, η εκµίσθωση διατηρητέου κτηρίου στην οδό Σταδίου για τη
µετατροπή του σε ξενοδοχείο –συγκεκριµένα ήταν το παλιό κτή-
ριο ΕΤΕ- εκµίσθωση κτηρίου στην οδό Βουκουρεστίου για τη µε-
τατροπή σε ξενοδοχειακή µονάδα, ένα άλλο στην Διδότου για
τον ίδιο σκοπό και η παραχώρηση έναντι ανταλλάγµατος κτηρια-
κού συγκροτήµατος µεγάλου, επί των οδών Αχαρνών και Λιοσίων
στο δήµο Αθηναίων. Επίσης, υπάρχει και ένα πολύ ενδιαφέρον
ακίνητο στην οδό Ζαλοκώστα, το οποίο µπορεί να γίνει είτε ξε-

νοδοχείο, είτε  γραφεία, γιατί εκεί υπάρχει ανάγκη.
Θα κλείσω τονίζοντας για µια ακόµα φορά πόσο σηµαντική

είναι για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων η
αξιοποίηση όλου αυτού του δηµόσιου πλούτου. Αυτήν την πε-
ρίοδο η διοίκηση του ΕΦΚΑ σχεδιάζει πώς θα περάσουµε πιο
αποτελεσµατικά σε αυτήν τη νέα εποχή. Αυτό που νοµίζω ότι
µπορεί να σας ενδιαφέρει ιδιαιτέρως, είναι πως σε αυτό το πλαί-
σιο εξετάζεται και το ενδεχόµενο δηµιουργίας ανώνυµης εται-
ρείας επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία, πιθανότατα σε συνερ-
γασία µε τον ιδιωτικό τοµέα για την καλύτερη αξιοποίηση όλων
αυτών των ακινήτων.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η περιουσία των ταµείων αποτελεί
περιουσία του ελληνικού λαού. Οι επενδύσεις σε αυτά έχουν
πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα, που λειτουργεί προς όφελος
του ίδιου του ΕΦΚΑ, των ασφαλισµένων, του κοινωνικού συνόλου
και του αστικού τοπίου. Επιδιώκουµε να αφήσουµε πίσω µας πα-
ρωχηµένες διαδικασίες και νοοτροπίες και να κοιτάξουµε το µέλ-
λον µε αισιοδοξία. Προς αυτό, εργαζόµαστε και ελπίζουµε ότι θα
το πετύχουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 583/19-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Την
απαράδεκτη, αντεργατική µεθόδευση της διοίκησης της Ένωσης
Αγροτικών Συνεταιρισµών Σητείας και της Τράπεζας Πειραιώς,
σχετικά µε τις οφειλές της Ένωσης προς τους πρώην εργαζόµε-
νους».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κ. Τσακλόγλου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι σε εκκρεµότητα η εξ αναβολής δίκη στο

πολυµελές πρωτοδικείο Λασιθίου σχετικά µε το σχέδιο εξυγίαν-
σης της ΕΑΣ Σητείας. Η δικαστική οδός είναι το ένα κρατούµενο.
Υπάρχει το πολιτικό ζήτηµα για την απαράδεκτη, κατάπτυστη,
αντεργατική µεθόδευση της διοίκησης της Ένωσης, της Τράπε-
ζας Πειραιώς και των επενδυτών για τη µη εξόφληση επί της ου-
σίας της οφειλής της Ένωσης προς τους πρώην εργαζόµενους,
που ξεπερνούν τα τριακόσια άτοµα. Είναι οφειλές που αγγίζουν
το 1.800.000 ευρώ. 

Σε αυτό το πολιτικό ζήτηµα την απάντηση θα πρέπει να δώσει
η Κυβέρνηση, δηλαδή στην προκειµένη περίπτωση, εσείς. Ή θα
είναι ευεργετική για τους εργαζόµενους και καταδικαστική για
τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, δηλαδή την τράπεζα και τους
επενδυτές ή θα είναι καταδικαστική για τους εργαζόµενους και
ευεργετική για τους επιχειρηµατίες. 

Πιο συγκεκριµένα, το σχέδιο εξυγίανσης προβλέπει κούρεµα
80% των δεδουλευµένων αποδοχών και απόδοση άτοκα σε εί-
κοσι ετήσιες δόσεις έως το 2040, ενώ οι αποζηµιώσεις απόλυσης
θα αποδοθούν άτοκα σε δέκα ετήσιες δόσεις έως το 2030. Το
πρόγραµµα εξυγίανσης που συµφώνησαν εν κρυπτώ οι συµβαλ-
λόµενοι, δηλαδή η διοίκηση της ΕΑΣ Σητείας, η Τράπεζα Πει-
ραιώς και οι επενδυτές, προβλέπει µεταξύ άλλων την προνοµιακή
µεταχείριση της τράπεζας, στην οποία θα αποδοθούν όλες οι
οφειλές της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών. 

Είναι πραγµατικά, µια πρόκληση και αυτή η διευθέτηση. Θα
γίνει σε δεκαπέντε χρόνια, ενώ των εργαζοµένων σε είκοσι άνι-
σες ετήσιες δόσεις. Ακόµα κι αυτά που χάνει η τράπεζα ως τό-
κους θα τα πάρει από τον πελάτη της τα επόµενα χρόνια. Με
απλά λόγια, ο ιδρώτας και ο µόχθος των εργαζοµένων, που ξε-
περνούν τα τριακόσια άτοµα, επαναλαµβάνω, εξανεµίζεται από
τους «εξυγιαντές», που στηριζόµενοι στο νοµοθετικό πλαίσιο,
που έστησαν όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά την τελευταία δε-
καετία µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και µέσα από τον εκσυγ-
χρονισµό της στρατηγικής της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, τους
πετάνε -στην κυριολεξία- ένα ξεροκόµµατο στο όνοµα της διά-
σωσης της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών µετατρέποντάς
την σε Ανώνυµη Εταιρεία. Η πολυδιαφηµιζόµενη αυτή σύµπραξη
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- Ανώνυµη Εταιρεία όχι µόνο δε στοχεύει στη σωτηρία της Ένω-
σης, αλλά θα λειτουργήσει συν τοις άλλοις και σε βάρος και των
εργατών και των υπαλλήλων της Ένωσης και της µικροµεσαίας
αγροτιάς της περιοχής. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ σε ποιες κατεπείγουσες
ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση για την απόδοση του συνόλου
των δεδουλευµένων -είναι δικά τους- και των αποζηµιώσεων των
εργαζοµένων της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών Σητείας, µε
βάση τη συµφωνία του 2016 -αν χρειαστεί µπορώ να σας πω στην
δευτερολογία τι σηµαίνει- και να µην συµπεριληφθούν στη νέα
πρόταση του σχεδίου εξυγίανσης της Ένωσης Συνεταιρισµών
Σητείας; 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Συντυχάκη, η ερώτησή σας θίγει ένα θέµα, το

οποίο δεν είναι χθεσινό, δεν προέκυψε ξαφνικά και ήρθε σήµερα
σαν επίκαιρη ερώτηση στο Κοινοβούλιο, αλλά σύµφωνα µε την
Επιθεώρηση Εργασίας έχει βάθος τουλάχιστον µιας δεκαετίας. 

Συγκεκριµένα, ξεκινά από την περίοδο 2010-2011, όταν κατα-
γράφηκαν οι πρώτες καθυστερήσεις στην καταβολή δεδουλευ-
µένων αποδοχών των εργαζοµένων από την Ένωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Σητείας και, σύµφωνα µε την Επιθεώρηση Εργα-
σίας, το σύνολο της οφειλής αποζηµιώσεων και δεδουλευµένων
είναι αυτή τη στιγµή λίγο παραπάνω από 1.800.000 ευρώ. 

Με την ερώτησή σας αναδεικνύετε και ένα µείζον θέµα που
αφορά στην έλλειψη διαφάνειας, την κακοδιοίκηση και τη στρε-
βλή οικονοµική λειτουργία των αγροτικών συνεταιρισµών, η
οποία ταλαιπώρησε για δεκαετίες τον αγροτικό κόσµο, τη χώρα
µας συνολικά και επιβάρυνε τα δηµόσια οικονοµικά µε δισεκα-
τοµµύρια ευρώ σε χρέη που τελικά µέρος τους ανέλαβε το δη-
µόσιο. 

Είναι εξαιρετικά χρήσιµο να γίνει µια σύντοµη ιστορική ανα-
φορά σε αυτό το θέµα, γιατί εσείς ξεκινήσατε την ιστορία σας
πολύ πρόσφατα, ενώ δεν είναι αυτός ο λόγος που φτάσαµε εκεί
που φτάσαµε. Η παρακµή των ελληνικών συνεταιρισµών οφείλε-
ται στο γεγονός ότι στην πλειονότητά τους -όχι για όλους, όµως-
ιστορικά και εκ γενετοίς δεν αποτέλεσαν στην ουσία ενώσεις πα-
ραγωγών επιχειρηµατικού χαρακτήρα, αλλά εργαλεία άσκησης
πολιτικής του ελληνικού κράτους, όχι µόνο αγροτικής πολιτικής,
αλλά και άλλων πολιτικών. Αυτή η στρεβλή κατάσταση οδήγησε
στην κακοδιοίκηση, την αναποτελεσµατικότητα και τελικά την κα-
τάρρευσή τους. 

Κατά την πρώτη δεκαετία του αιώνα µας στη χώρα µας υπήρ-
χαν τυπικά σχεδόν εξήµισι χιλιάδες συνεταιρισµοί, οι οποίοι είχαν
επτακόσιες πενήντα χιλιάδες µέλη. Στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία ήταν πρακτικά ανενεργοί ή και εικονικοί. Μόνο το 15%
των ελληνικών γεωργικών προϊόντων παράγεται από συνεταιρι-
σµούς, ποσοστό που είναι ένα µικρό κλάσµα σε σχέση µε το πο-
σοστό άλλων χωρών. 

Οι χιλιάδες αποτυχηµένοι συνεταιρισµοί έχουν καταλήξει να
χρωστούν σχεδόν 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε τράπεζες, στο
δηµόσιο, σε ασφαλιστικά ταµεία. Σε αυτά περιλαµβάνονται και
πρόστιµα που η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει επιβάλει να εισπράξει
από αυτούς το κράτος, εξαιτίας των παράνοµων ενισχύσεων που
κατά καιρούς προσέφερε στους συνεταιρισµούς. 

Αδιαµφισβήτητα, η ανάπτυξη νέων αποτελεσµατικών συνερ-
γατικών σχηµάτων είναι απολύτως απαραίτητη για να µπορέσει
η Ελλάδα να παρακολουθήσει τις εξελίξεις και να διεκδικήσει µια
καλύτερη θέση στην παγκόσµια αγροδιατροφική αγορά. Βε-
βαίως, υπήρξαν και υπάρχουν ακόµα πραγµατικά φωτεινά παρα-
δείγµατα υγιούς συνεταιρισµού και οµάδων παραγωγών, που
συµπράττουν, επιχειρούν και πετυχαίνουν οικονοµίες κλίµακας
µε διεθνώς ανταγωνιστικά προϊόντα. 

Δυστυχώς, η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Σητείας δεν
αποτελεί µια τέτοια περίπτωση. Όπως πιστοποιεί η Επιθεώρηση
Εργασίας, το 2015 η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Σητείας,
αντιµετωπίζοντας υπαρξιακό κίνδυνο και υπέρογκα χρέη, προέβη

σε αναδιάρθρωση της επιχείρησης καταγγέλλοντας τις συµβά-
σεις πενήντα πέντε εργαζοµένων. Ακολούθως, ιδιωτικό συµφω-
νητικό που υπεγράφη και από τα δύο µέρη, Συνεταιρισµό και
εργαζοµένους, προβλέπει ότι στο πλαίσιο σχεδίου εξυγίανσης
και αναδιάρθρωσης του Συνεταιρισµού οι απολύσεις είναι έγκυ-
ρες και συµφωνείται ο τρόπος καταβολής των οφειλόµενων δε-
δουλευµένων και των αποζηµιώσεων απόλυσης προς τους τότε
εργαζοµένους. Οι εργαζόµενοι συµφώνησαν ότι η καταγγελία
της σύµβασης είναι έγκυρη. Αυτό είναι κρίσιµο και θα το ανα-
λύσω αργότερα στη δευτερολογία µου. Άρα, παραιτήθηκαν ήδη
από την εφαρµογή των διατάξεων της εργατικής νοµοθεσίας. 

Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ, οι εργαζόµενοι για τις συγκεκριµένες
καταγγελίες των συµβάσεών τους, δηλαδή για τις οµαδικές απο-
λύσεις τους, δεν προσέφυγαν στην Επιθεώρηση Εργασίας. Γιατί
δεν προσέφυγαν; Όπως οι ίδιοι υποστηρίζουν σε πρόσφατο υπό-
µνηµά τους που κατέθεσαν στις 19-1-2021 στο Πρωτοδικείο Λα-
σιθίου, διαπραγµατεύτηκαν τη συµφωνία του 2016 τον τρόπο
καταβολής των οφειλοµένων µε τη διοίκηση του συνεταιρισµού
υπογράφοντας -προσέξτε το αυτό- ιδιωτικά συµφωνητικά, τα
οποία κατέθεσαν στην αρµόδια ΔΟΥ. 

Όπως αναφέρουν µεταξύ άλλων στο υπόµνηµά τους προς το
Πρωτοδικείο Λασιθίου, «κατόπιν έντονων πιέσεων ότι θα χάναµε
το σύνολο των οφειλόµενων απαιτήσεων, αποδεχθήκαµε την εγ-
κυρότητα της καταγγελίας των συµβάσεών µας, προκειµένου ο
συνεταιρισµός να µειώσει τον αριθµό των εργαζοµένων του από
πενήντα οκτώ σε έξι». 

Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ, στο πλαίσιο της ρύθµισης που υπέγρα-
ψαν προβλέφθηκε η εξόφληση των απαιτήσεών τους, µε εξαί-
ρεση ένα αρχικό ποσό ύψους ενός εκατοµµυρίου ευρώ, που
καταβλήθηκε το 2016, θα γινόταν σε έντεκα δόσεις καταβλητές
σε ένα εξάµηνο, αρχής γενοµένης από τις 31-12-2020 και τελευ-
ταία στις 31-12-2025. Αυτή είναι η συµφωνία του 2016. 

Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ, συνολικά η Ένωση Αγροτικών Συνεται-
ρισµών Σητείας οφείλει 981.460 ευρώ ως υπόλοιπα δεδουλευµέ-
νων αποδοχών για την περίοδο 2010-2015 και 821.700 ευρώ ως
αποζηµίωση απόλυσης σε πρώην εργαζόµενους. Αυτά τα νού-
µερα δεν αµφισβητούνται από κανέναν, ούτε καν από την ίδια
την εταιρεία. 

Επίσης, στα στοιχεία του ΣΕΠΕ, προκύπτουν τα ακόλουθα. Ο
συνεταιρισµός ήδη από τον Δεκέµβριο του 2011 χρωστούσε σε
εβδοµήντα τέσσερις εργαζόµενους δεδουλευµένες αποδοχές
564.000 ευρώ. Γι’ αυτές τις καθυστερήσεις το ΣΕΠΕ, κατόπιν κα-
ταγγελίας του σωµατείου, έστειλε µηνυτήρια αναφορά στον ει-
σαγγελέα. Ακολούθησαν επισχέσεις εργασίας µέρους του τότε
προσωπικού από τον Νοέµβριο του 2011 έως τον Μάιο του 2013. 

Τον Μάϊο του 2013 ο συνεταιρισµός δεν παραβρέθηκε στην
τριµερή συνάντηση του ΣΕΠΕ για την αποπληρωµή των δεδου-
λευµένων. Έστειλε υπόµνηµα, χωρίς να αναφέρει πρόταση για
τη λύση του. Όµως, τον Ιούλιο του 2013 οι εργαζόµενοι διέκοψαν
την επίσχεση και από τότε κανείς τους δεν έχει προσφύγει στο
ΣΕΠΕ. 

Το 2015 έγιναν οι καταγγελίες των συµβάσεων εργασίας, δη-
λαδή οι απολύσεις, και το 2016 έγινε η συµφωνία για την απο-
πληρωµή των οφειλών µε αφορµή το σχέδιο εξυγίανσης του
Συνεταιρισµού. Η συµφωνία αυτή βασιζόταν στην έµµεση υπό-
θεση ότι κατά το διάστηµα 2016 έως 2020 η Ένωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Σητείας θα είχε καταφέρει να ορθοποδήσει. Αυτό
φαίνεται ότι δεν επιτεύχθηκε και τώρα έχουµε µια νέα πρόταση
εξυγίανσης της ΕΑΣ, στο πλαίσιο της οποίας, σύµφωνα µε τους
εργαζόµενους, επιχειρείται η ανατροπή της συµφωνίας του
2016. 

Έχω υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο. Θα συνεχίσω στη δευτε-
ρολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πολλά είπατε,

αλλά για την ταµπακιέρα τίποτα. Αυτή είναι η ουσία. Το ιστορικό
προφανώς, είναι αυτό. Τα έχουµε εδώ τα ιστορικά, έτσι όπως κα-
ταθέτει η διοίκηση της ένωσης την επιχειρηµατολογία της και
υπάρχουν και οι επιστολές της συντονιστικής επιτροπής των
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απολυµένων και των συνταξιούχων της ένωσης. Εσείς επιλέξατε
να υιοθετήσετε την επιχειρηµατολογία της διοίκησης της ένω-
σης, που έχει την ευθύνη. Είναι ένας από τους τρεις που έχουν
την ευθύνη γι’ αυτό το κατάπτυστο σχέδιο εξυγίανσης. 

Σας είπα στην πρωτολογία ότι είναι πολιτικό το ζήτηµα, µε πο-
λιτική ευθύνη δική σας, εάν θα «ευεργετηθούν» τελικά οι εργα-
ζόµενοι -το βάζω σε εισαγωγικά γιατί έχουν υποστεί πολλές
συνέπειες οι εργαζόµενοι- ή αν θα καταδικαστούν. Εσείς τώρα,
καταλαβαίνω ότι προσπαθείτε να χτίσετε µία επιχειρηµατολογία
για να καταδικαστούν οι εργαζόµενοι. Να ξεκαθαρίσουµε, όµως,
κάποια πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Είστε υπέρ ή κατά τελικά στο
να πάρουν οι άνθρωποι τα λεφτά τους; Αν είστε υπέρ τού να πά-
ρουν τα λεφτά τους, σηµαίνει ότι πρέπει να κάνετε κάποιες κινή-
σεις. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, όντως από το 2010 η Ένωση Σητείας αρχίζει να αν-
τιµετωπίζει αυτά τα προβλήµατα τα οποία αναφέρατε και εσείς.
Στις 30 του Μάη 2016 µε απαίτηση της Τράπεζας Πειραιώς και
της διοίκησης της ένωσης οι εργαζόµενοι εκβιάστηκαν -αυτό το
προσπερνάτε, προσπερνάτε το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι µια
ζωή εκβιάζονται υπό την απειλή της απόλυσης, υπό την απειλή
ότι δεν θα πάρουν τα λεφτά τους- να υπογράψουν µια κατάφωρα
άδικη συµφωνία, η οποία προβλέπει καταβολή µικρού µέρους
των δεδουλευµένων και µικρού µόνο µέρους της αποζηµίωσης
απόλυσής τους, ενώ προβλεπόταν παραίτησή τους από τους τό-
κους, που λόγω της µακρόχρονης καθυστέρησης είχαν σχεδόν
διπλασιάσει το οφειλόµενο κεφάλαιο. Συγχρόνως, παραιτήθηκαν
από κάθε διαδικασία αναγκαστικής εκτέλεσης που είχαν ξεκινή-
σει για την είσπραξη των δεδουλευµένων. 

Το σχέδιο που οι εργαζόµενοι εκβιάστηκαν να υπογράψουν,
λόγω της οικονοµικής τους εξαθλίωσης προέβλεπε την αποπλη-
ρωµή των δεδουλευµένων και της αποζηµίωσης απόλυσης να
αρχίσει από 31-12-2020 και να ολοκληρωθεί στο τέλος του 2025.
Δηλαδή, δεδουλευµένα του 2020 να τους καταβληθούν µετά από
δεκαπέντε χρόνια. 

Παρά την άδικη και υπό το καθεστώς εκβιασµού συµφωνία
που υπέγραψαν οι εργαζόµενοι, έκαναν υποµονή, περίµεναν καρ-
τερικά το τέλος του 2020 για να εισπράξουν την πρώτη δόση των
δεδουλευµένων τους µετά από τόσα χρόνια. Ενώ, λοιπόν, οι ερ-
γαζόµενοι περίµεναν στωικά την καταβολή των αποδοχών τους,
πήγε εν κρυπτώ η διοίκηση της ένωσης, χωρίς καµµία ενηµέ-
ρωση των εργαζοµένων και υπέγραψε τη νέα συµφωνία εξυγίαν-
σης, η οποία προβλέπει περικοπή 80% των δεδουλευµένων και
να αποπληρωθούν το 2040. Μιλάµε για κλοπή τώρα! Είναι κλοπή
των εργαζοµένων! Είναι κλοπή του µόχθου, του ιδρώτα των ερ-
γαζοµένων και εξευτελισµός ταυτόχρονα! Την ίδια στιγµή για τις
απαιτήσεις στην Τράπεζα, οι συνολικές οφειλές προς την οποία
είναι 32.200.000 ευρώ, προβλέπεται ότι τα 5.700.000 θα αποπλη-
ρωθούν εντόκως σε δώδεκα δόσεις, ενώ το υπόλοιπο ποσό  θα
καταβληθεί το 2035, δηλαδή πριν από την αποπληρωµή των δε-
δουλευµένων των εργαζοµένων. 

Για να είµαστε καθαροί, εµείς ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, δηλώνουµε  την απόλυτη στήριξη στα δίκαια αιτήµατα των
εργαζοµένων. Είναι δίκαια τα αιτήµατα, γιατί οι τοκογλύφοι -οι
νόµιµοι τοκογλύφοι, γιατί µόνο έτσι µπορούν να χαρακτηριστούν-
κλέβουν αυτή τη στιγµή τον κόπο, τον ιδρώτα και τον µόχθο τους
στο όνοµα, τάχα, της διάσωσης του συνεταιρισµού, ξεζουµίζον-
τας και τους εργάτες, τους υπαλλήλους της ένωσης και τους
αγρότες.

Σε αυτό, λοιπόν, το πολιτικό ζήτηµα καλείστε να απαντήσετε,
κύριε Υπουργέ.

Κατά συνέπεια, σας καλούµε να µη συναινέσετε στο έγκληµα
και την -επιτρέψτε µου να πω- προστυχιά σε βάρος των εργαζο-
µένων, γιατί περί αυτού πρόκειται. Οι εργαζόµενοι ζητούν από
εσάς να προβείτε σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για τη δι-
καίωσή τους, ξεκινώντας από τη δηµόσια στήριξη του αγώνα
τους -τώρα, εδώ, σήµερα- έως την ικανοποίηση των δίκαιων αι-
τηµάτων τους για την απόδοση του συνόλου των δεδουλευµένων
και των αποζηµιώσεων των εργαζοµένων της Ένωσης µε βάση
τη συµφωνία του 2016 και να µην συµπεριληφθούν στη νέα πρό-
ταση του σχεδίου εξυγίανσης. 

Αν δεν το προβλέπει ο νόµος, ιδού η Ρόδος, ρυθµίστε το νο-

µοθετικά µε µία υπουργική τροπολογία. Αυτό µπορεί κάλλιστα
να γίνει. Έτσι κι αλλιώς, έχουν γίνει επιστήµη οι υπουργικές τρο-
πολογίες. Αν δεν το κάνετε, τότε είναι υπόλογη η Κυβέρνηση,
στο σύνολό της, απέναντι στους εργαζόµενους, όπως και σε
όλους τους Στειακούς και τις Στειακές, οι οποίοι πρέπει να βγά-
λουν τα συµπεράσµατά τους για τη στάση της Κυβέρνησης όπως
και αντίστοιχα της τοπικής αυτοδιοίκησης που υπερασπίζεται τα
συµφέροντα των εργαζοµένων µόνο στα λόγια. 

Τέλος, πρέπει να µας απαντήσετε στο εξής: Ποιος, τελικά, λέει
αλήθεια και ποιος λέει ψέµατα; Λέτε εσείς ή ο κ. Πλακιωτάκης;
Διότι ο κ. Πλακιωτάκης, σε τηλεδιάσκεψη που είχε µε τους ερ-
γαζόµενους, είπε συγκεκριµένα πράγµατα. Είπε  ότι δηλώνει πλή-
ρως τη στήριξη στα δίκαια αιτήµατα των απολυµένων εργαζοµέ-
νων και καλεί τη διοίκηση της ΕΑΣ Σητείας να εφαρµόσει τη συµ-
φωνία του 2016. Έχει σηµασία. Δεν µπορεί τώρα «και µε τον
αστυφύλαξ και µε τον χωροφύλαξ», άλλο εσείς, άλλο ο κ. Πλα-
κιωτάκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αποφασίστε ποιος λέει αλήθεια
και ποιος ψέµατα, ποιος κοροϊδεύει ποιον.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχουµε αρκετές ερωτήσεις ακόµα,

θα σας παρακαλούσα, όπως και τους κυρίους Υπουργούς, να εί-
µαστε όσο µπορούµε περισσότερο συνεπείς στο χρόνο µας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Έχετε δίκιο, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, αναφερθήκατε σε διάφορα πράγµατα. Με

εγκαλέσατε για διάφορα, αλλά δεν αµφισβητήσατε κανένα είτε
από τα γεγονότα που παρέθεσα είτε από τους αριθµούς που πα-
ρέθεσα. Επιπρόσθετα, µε καλείτε να πάρω θέση σε ένα πράγµα
το οποίο βρίσκεται ενώπιον της Δικαιοσύνης. Αυτό δεν νοµίζω
ότι είναι επιτρεπτό. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να απαντήσω αναλυτικά. Όπως επισή-
µανα ήδη στην πρωτολογία µου, η συγκεκριµένη υπόθεση έχει
µακρά ιστορία και είναι µάλλον ασυνήθιστη από πολλές απόψεις.
Εν πάση περιπτώσει, επαναλαµβάνω ότι µετά το 2013, σύµφωνα
µε την Επιθεώρηση Εργασίας, κανείς από τους εργαζόµενους
δεν προσέφυγε στο ΣΕΠΕ. Την προηγούµενη βδοµάδα το ΣΕΠΕ
διενήργησε επιτόπιο έλεγχο στην επιχείρηση, ζητώντας έγγρα-
φες εξηγήσεις σχετικά µε τη συγκεκριµένη υπόθεση, καθώς και
συγκεντρωτικές καταστάσεις των οφειλοµένων αποδοχών στο
προσωπικό της επιχείρησης. Η επιχείρηση κατέθεσε τις εξηγή-
σεις και, πραγµατικά, τα νούµερα είναι αυτά που είπα και προ-
ηγουµένως: χρωστά σε εξήντα έξι εργαζοµένους 981.460 ευρώ
για την περίοδο 2010-2015 και ποσό ύψους 821.700 ευρώ σαν
αποζηµιώσεις  απόλυσης. 

Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ, η επιχείρηση δεν τήρησε το χρονοδιά-
γραµµα για την καταβολή των αποδοχών, όπως είχε συµφωνηθεί
µε τους πρώην εργαζόµενους και προχώρησε στην υπό κρίση
συµφωνία εξυγίανσης, η οποία θα συζητηθεί στο Πρωτοδικείο
Λασιθίου στις 23 Ιουνίου του 2021.

Το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι δεν προσέφυγαν από το 2013
µέχρι σήµερα στην Επιθεώρηση Εργασίας περιόρισε δραστικά
τις δυνατότητες παρέµβασης του ΣΕΠΕ, ενώ η υπογραφή των
ιδιωτικών συµφωνητικών του 2016 µεταξύ των πρώην εργαζοµέ-
νων και της επιχείρησης, την οποία αθέτησε στη συνέχεια ο
Αγροτικός Συνεταιρισµός, έκανε ακόµα πιο δύσκολη την ικανο-
ποίηση του δίκαιου αιτήµατός τους για καταβολή των αποζηµιώ-
σεων τους. Το τονίζω, του δίκαιου αιτήµατός τους. Όντως, έτσι
είναι, όπως το περιγράφετε. Όµως, υπάρχει κι ένα συγκεκριµένο
νοµικό πλαίσιο.

Προσωπικά, αντιλαµβάνοµαι το αδιέξοδο των εργαζοµένων.
Ωστόσο, µε την επιλογή τους να συµφωνήσουν, ουσιαστικά, στις
απολύσεις τους και να µην ευεργετηθούν από την προστασία
που τους παρείχε η εργατική νοµοθεσία, έφεραν τον εαυτό τους
σε θέση αδυναµίας. Μια διαφορά εργατικής φύσεως έχει πλέον
αναχθεί σε διαφορά ιδιωτικής φύσης και αυτό είναι εξόχως προ-
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βληµατικό για το δικαστήριο, το οποίο πρέπει να προβεί στη
στάθµιση των συµφερόντων και να αποφανθεί επί των δεδουλευ-
µένων οφειλών, που -επαναλαµβάνω- δεν αµφισβητούνται ούτε
από το ΣΕΠΕ. Και το ΣΕΠΕ µπορεί να καταθέσει ενώπιον πάσας
αρχής, όπου του ζητηθεί. 

Σύµφωνα µε το υπόµνηµα που οι εργαζόµενοι κατέθεσαν στο
Πολυµελές Πρωτοδικείο Λασιθίου, ζητούν, το σύνολο των εργα-
τικών απαιτήσεών τους να εξαιρεθεί από τη νέα κρινόµενη συµ-
φωνία εξυγίανσης, καθ’ ότι οι απαιτήσεις τους και ο τρόπος
αποπληρωµής τους είχαν ήδη ρυθµιστεί µέσω των ιδιωτικών συµ-
φωνητικών, τα οποία αποτελούσαν παράρτηµα του αρχικού σχε-
δίου εξυγίανσης. 

Σε µία ευνοµούµενη πολιτεία όπως η ελληνική, η διάκριση των
εξουσιών και το κράτος δικαίου επιβάλλει τη µη παρέµβαση της
εκτελεστικής εξουσίας σε υποθέσεις που αρµοδίως χειρίζεται η
δικαστική εξουσία. Εξήγησα αναλυτικά πως οι εργαζόµενοι στην
Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Σητείας πριν καταλήξουν στα
δικαστήρια, συµφώνησαν στη µη παρέµβαση της Επιθεώρησης
Εργασίας όταν οι συµβάσεις τους καταγγέλθηκαν. Το Υπουργείο
Εργασίας εποµένως, δεν θα µπορούσε να επιληφθεί και ορθώς
δεν παρενέβη.

Το γεγονός ότι συνοµολόγησαν και υπέγραψαν µε την επιχεί-
ρηση ένα ιδιωτικό συµφωνητικό, ενόψει του σχεδίου εξυγίανσης,
έχει τη σηµασία του και είναι προς αξιολόγηση από το δικαστή-
ριο πολύ σύντοµα, τον Ιούνιο.

Στην παρούσα φάση, το Υπουργείο Εργασίας παρακολουθεί
την υπόθεση. Ωστόσο η λειτουργική ανεξαρτησία που απολαµ-
βάνει -και πρέπει να απολαµβάνει- η δικαστική εξουσία σηµαίνει
ότι αποφασίζει µόνο µε βάση τον νόµο και τη συνείδησή της,
χωρίς να µπορεί να της δώσει οδηγίες κανένα µέλος της Κυβέρ-
νησης. Σεβασµός στην λειτουργική ανεξαρτησία του δικαστή ση-
µαίνει επίσης ότι τα µέλη της Κυβέρνησης θα πρέπει να
αποφεύγουν δηµόσιες δηλώσεις, που αφορούν εκκρεµείς δίκες
και µπορούν να ερµηνευθούν ως προσπάθεια επηρεασµού της
δικαστικής απόφασης. Νοµίζω ότι αυτό είναι και πρέπει να είναι
κατανοητό απ’ όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η  Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού: «Αναγκαίες ρυθµίσεις για την εναρµό-
νιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον αναθεωρηµένο µε ισχύ
από 01-01-2021 Κώδικα Αντιτόπινγκ του Παγκόσµιου Οργανι-
σµού Αντιντόπιγνκ».

Τώρα θα συζητηθεί η τελευταία, που είναι η δεύτερη µε αριθµό
3221/13-1-2021ερώτηση του κύκλου των αναφορών-ερωτήσεων,
του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου
Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Σε απόγνωση οι αγρότες, λόγω της αδιέξοδης
κατάστασης στο Περιφερειακό Τµήµα Αγροτών Στερεάς Ελλά-
δας του e-ΕΦΚΑ». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μουλκιώτης για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά -είµαι βέβαιος- ότι

το e-ΕΦΚΑ των αγροτών στην Στερεά Ελλάδα είναι αντιµέτωπο
µε πάρα πολλές δυσλειτουργίες. Αδυνατεί να εκπληρώσει τους
βασικούς σκοπούς και την αποστολή του και βέβαια, τις υποχρε-
ώσεις του προς τους συνταξιούχους αγρότες. Εδώ και καιρό,
βρίσκεται σε ουσιαστική υπολειτουργία -κατ’ επανάληψη είµαστε
εδώ και το έχουµε αναφέρει στην Κυβέρνηση- µε καθυστερήσεις
έκδοσης συντάξεων, που φτάνουν µέχρι και τα τρία χρόνια και
αγγίζουν σηµεία «εµπαιγµού» των απόµαχων αγροτών.

Αντί να τίθεται θέµα ταχύτερης έκδοσης αποφάσεων συντα-
ξιοδότησης, υπάρχει ξεκάθαρο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, µονιµό-
τητας και παγιοποίησης της συνταξιοδοτικής οµηρίας των
αγροτών και µάλιστα υπό συνθήκες πανδηµίας, υπό συνθήκες
οικονοµικής δυσπραγίας, δύσκολες οικονοµικές συνθήκες.

Έχουµε αναδείξει -το είπα- κύριε Υπουργέ, κατ’ επανάληψη το

ζήτηµα τόσο µε την πρόσληψη προσωπικού που απαιτείται, σύµ-
φωνα µε ότι προβλέπει ο ν.2190, αλλά επίσης επανειληµµένως
και προ πολλών µηνών, πλέον του έτους, είχαµε ζητήσει να υπάρ-
χει εξέταση του ζητήµατος να απασχοληθούν οι αποχωρήσαντες
υπάλληλοι από το e-ΕΦΚΑ αγροτών, που γνωρίζουν πώς απονέ-
µεται και πώς εκδίδεται η σύνταξη του e-ΕΦΚΑ αγροτών.

Δυστυχώς η κατάσταση παρά ταύτα και παρά τις προτάσεις
µας, βαίνει επί τα χείρω. 

Είναι εποµένως εύλογα, κύριε Υπουργέ, τα ερωτήµατα των
αγροτών και τα ζητήµατα τα οποία θέτουν αυτοί οι άνθρωποι, οι
διαµαρτυρίες τους και ιδιαίτερα όσον αφορά το e-ΕΦΚΑ αγρο-
τών Στερεάς Ελλάδος. 

Οι ερωτήσεις είναι πολύ συγκεκριµένες, κύριε Υπουργέ. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι δεν είχαµε την τιµή να µας απαντήσει το
Υπουργείο ούτε στην ερώτηση από 09-12-2020 ούτε στην ερώ-
τηση από 13-01-2021. Γι’ αυτόν τον λόγο σήµερα συζητείται ως
επίκαιρη ερώτηση. 

Απασχολεί το Υπουργείο και πώς αντιµετωπίζει τη συνεχιζό-
µενη καθυστέρηση συνταξιοδότησης των αγροτών, που υπερ-
βαίνει την τριετία; Επίσης, αυτοί οι συνταξιούχοι αγρότες χωρίς
σύνταξη πώς θα έχουν τη δυνατότητα διαβίωσης, δεδοµένης της
οικονοµικής και υγειονοµικής κρίσης η οποία συνεχίζεται και πα-
ρατείνεται;

Σε ποιες συγκεκριµένες ενέργειες θα προβεί το Υπουργείο για
το e-ΕΦΚΑ αγροτών, για να ικανοποιηθούν οι από τριετίας καθυ-
στερήσεις στην απονοµή των συντάξεων; Υπάρχει πρόθεση ενί-
σχυσης των υπηρεσιών που έχουν ανάγκη σε προσωπικό και, αν
το έχετε εξετάσει, υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραµµα, για να το
µάθουν και αυτοί οι άνθρωποι να καταλάβουν τι γίνεται;

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο το ζητάµε -πιστεύω
ότι θα µας απαντήσετε σε αυτό- είναι οι κατ’ έτος -από το 2016
έως και σήµερα- αιτήσεις συνταξιοδότησης κατά περιφερειακή
ενότητα πόσες ήταν, πόσες έχουν υλοποιηθεί και πόσες έχουν
µείνει ανεκτέλεστες, για να καταλάβουµε επιτέλους τι έχει γίνει
µε το e-ΕΦΚΑ αγροτών Στερεάς Ελλάδος.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Μουλκιώτη, ευχαριστώ για την ερώτησή σας.

Γνωρίζω ότι έχει κατατεθεί αρχικά ως έγγραφη ερώτηση. Αυτό
ήταν ένα σφάλµα δικό µας, η καθυστέρηση έγινε µεταξύ Υπουρ-
γείου και ΕΦΚΑ. Σας την απάντησα όµως. Δεν ξέρω αν την έχετε
παραλάβει, αλλά θα την παραλάβετε. Είχε αναλυτική απάντηση.
Αλλά θα απαντήσω προφανώς και εδώ τώρα.

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων έχει εκπο-
νήσει ένα στρατηγικό σχέδιο επιτάχυνσης της απονοµής των εκ-
κρεµών συντάξεων, το οποίο βρίσκεται αυτές τις ηµέρες και στο
επίκεντρο του δηµοσίου διαλόγου. Οι διαστάσεις του σχεδίου
έχουν αναπτυχθεί στο πλαίσιο απαντήσεων σε ερωτήσεις, µερι-
κές εκ των οποίων ήταν δικές σας, άλλες ήταν άλλων συναδέλ-
φων σας. Όµως το θέµα αυτό εντάσσεται σε µία σειρά προκλή-
σεων που αντιµετωπίζει το ασφαλιστικό µας σύστηµα.

Η βασικότερη πρόκληση που αντιµετωπίζουµε καθηµερινά
είναι η λειτουργική και οργανωτική ενοποίηση των ασφαλιστικών
ταµείων, η οποία θεσµοθετήθηκε µε τον ν.4387/2016, του γνω-
στού ως νόµου Κατρούγκαλου, και ξεκίνησε µε πολύ µεγάλη κα-
θυστέρηση. Για να είµαστε απολύτως ειλικρινείς, η ενοποίηση
αυτή δεν µπορούσε να γίνει από τη µια µέρα στην άλλη, αλλά
πάντως οι καθυστερήσεις µετά την ψήφιση του νόµου ήταν κυ-
ριολεκτικά απαράδεκτες.

Η επιχειρησιακή κατάσταση των ταµείων που συγχωνεύτηκαν
στον ΕΦΚΑ επηρεάζει καταλυτικά και το θέµα των εκκρεµών συν-
τάξεων. Για την προσωρινή ανακούφιση των συµπολιτών µας, οι
οποίοι αναµένουν την απονοµή της σύνταξής τους, η Κυβέρνηση
θεσµοθέτησε µε τον ν.4778/2021, σχετικά πρόσφατα, την προ-
καταβολή σύνταξης, που µάλιστα, δίνεται αναδροµικά για όσο
χρονικό διάστηµα περιµένουν την οριστική τους σύνταξη οι αι-
τούντες. 
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Η προκαταβολή εθνικής σύνταξης αποτελεί µια προσωρινή
λύση οικονοµικής ρευστότητας στο πρόβληµα των εκκρεµών
συντάξεων. Το σχέδιο που έχει εκπονήσει η Κυβέρνηση για τη
δραστική µείωση των εκκρεµών συντάξεων εκτείνεται σε πολ-
λούς άξονες.

Πρώτα-πρώτα, γνωρίζετε για τη πρόσληψη project manager
µε αποκλειστικό αντικείµενο τη µείωση των εκκρεµοτήτων.
Έχουµε την πλήρωση εκατόν ογδόντα έξι θέσεων τακτικού προ-
σωπικού στον ΕΦΚΑ. Η διαδικασία πλήρωσης των ογδόντα έξι
θέσεων για το 2020 έχει ήδη ξεκινήσει µέσω ΑΣΕΠ ενώ έχουν εγ-
κριθεί άλλες εκατό θέσεις για τις οποίες η διαδικασία επίσης θα
τρέξει µέσω ΑΣΕΠ. 

Το τρίτο είναι η συγκρότηση κλιµακίων εργαζοµένων µε πα-
ροχή επιπλέον αµοιβών επί τη βάσει της επίτευξης συγκεκριµέ-
νων στόχων, είναι η στελέχωση των υπηρεσιών του ΕΦΚΑ µε
πρώην υπαλλήλους των ταµείων που έχουν ήδη συνταξιοδοτη-
θεί. Η εµπειρία που φέρουν τα έµπειρα αυτά στελέχη θεωρούµε
ότι είναι κρίσιµη για την επιτάχυνση των διαδικασιών απονοµής
των εκκρεµών συντάξεων. Αυτοί όλοι έχουν εµπειρία στον τοµέα
της απονοµής συντάξεων. επίσης, έχουµε την επιπλέον στελέ-
χωση του ΕΦΚΑ µε προσωπικό είτε από επιστηµονικά επιµελη-
τήρια είτε από άλλους φορείς του δηµοσίου µε εξάµηνες
αποσπάσεις και τέλος, την προµήθεια και αναβάθµιση του απα-
ραίτητου εξοπλισµού, ώστε οι εργαζόµενοι µέσω τηλεργασίας
υπάλληλοι του ΕΦΚΑ να µπορούν να ασκούν απρόσκοπτα τα κα-
θήκοντά τους. 

Παράλληλα, η ενοποίηση των ασφαλιστικών ταµείων προϋπο-
θέτει και την κωδικοποίηση, αλλά και την απλούστευση -όπου
χρειάζεται- του υφισταµένου νοµοθετικού πλαισίου, µε σκοπό να
γίνει ταχύτερη η επεξεργασία όσο το δυνατόν περισσότερων
συνταξιοδοτικών αιτηµάτων από το υφιστάµενο ολοκληρωµένο
πληροφοριακό σύστηµα απονοµής συντάξεων.

Εκτός των παραπάνω, που αφορούν όλους τους ασφαλισµέ-
νους που αιτούνται σύνταξη, θα ήθελα να επισηµάνω κάτι ειδικά
για τους αγρότες στους οποίους κάνετε ειδική µνεία στην ερώ-
τησή σας. Οι αγρότες, ειδικά όσοι έχουν συνεχόµενο χρόνο
ασφάλισης στον πρώην ΟΓΑ, είναι από τις πρώτες οµάδες που
επωφελούνται από την ηλεκτρονική απονοµή σύνταξης. Το
µέτρο αυτό, που επεκτείνεται διαρκώς και σε περισσότερες κα-
τηγορίες, αναµένεται να απαλλάξει από την ταλαιπωρία χιλιάδες
συµπολίτες µας που αιτούνται τη σύνταξή τους. 

Το µέτρο της ψηφιακής σύνταξης εντάσσεται στον ευρύτερο
ψηφιακό µετασχηµατισµό του ΕΦΚΑ, αλλά και ευρύτερα της ψη-
φιοποίησης των δηµοσίων υπηρεσιών, η οποία και µε αφορµή
την πανδηµία επιταχύνθηκε σηµαντικά τον τελευταίο έναν χρόνο.
Στα πλαίσια αυτά είναι απολύτως εµφανές ότι γίνεται µία ευρείας
κλίµακας προσπάθεια αποσυµφόρησης των δοµών του ΕΦΚΑ, µε
απώτερο σκοπό την καλύτερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση των
πολιτών. 

Παράλληλα, το Υπουργείο Εργασίας έχει συστήσει οµάδα για
την κατάρτιση του ενιαίου κανονισµού παροχών µε σκοπό την
ενοποίηση των κανόνων των παροχών των ασφαλιστικών τα-
µείων. Βρίσκοµαι µάλιστα, στη θέση να σας πω ότι µέχρι το
Πάσχα αναµένεται να έχει ολοκληρωθεί το πόρισµα της υπηρε-
σιακής επιτροπής, που επεξεργάζεται τα σχετικά δεδοµένα.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ λεπτοµερώς στην περι-
φέρεια της Στερεάς Ελλάδας και στα στατιστικά στοιχεία, που
αφορούν την ερώτησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν σας κρύβω ότι µε την πρωτολογία σας

είµαι πολύ προβληµατισµένος. Απορώ πώς, οι υπηρεσίες ειση-
γούνται να δίδονται τέτοιου είδους απαντήσεις στη Βουλή. Γιατί
σας τα λέω αυτά; Με όλον τον σεβασµό στον ρόλο που έχετε και
στην πορεία που έχετε.

Στις 24 Οκτωβρίου 2019, ερώτηση για το ίδιο θέµα από εµένα
και το Κίνηµα Αλλαγής, για το ίδιο ζήτηµα. Απάντηση, να µην το
πω επί το λαϊκότερον πώς λέγεται. Όµως, θα πω: «Δεν παίζει τί-
ποτα ρόλο, γιατί όλα αποτελούν µέτρα µεν που δείχνουν αντα-

νακλαστικά, αλλά πρέπει να δούµε και το µέλλον, που δεν αντι-
µετωπίζεται ούτε µε το ανθρώπινο δυναµικό του ΕΦΚΑ ούτε µε
καλές πρωτοβουλίες και προσπάθειες και έξυπνες λειτουργικές
και οργανωτικές αλλαγές. Πάντα θα υπάρχουν προβλήµατα. Το
µέλλον αντιµετωπίζεται µόνο µε το ψηφιακό άλµα και την ψη-
φιακή σύνταξη «ΑΤΛΑΣ»». Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων το 2019. Αυτή είναι η απάντηση στη Βουλή, εδώ σε
επίκαιρη ερώτηση. Τώρα εσείς µας είπατε αυτό που εισηγούνται
και οι υπηρεσίες. 

Κύριε Υπουργέ, επιτείνεται το πρόβληµα -λυπάµαι που το λέω-
από τον συλλογικό και τον συνολικό τρόπο επίλυσης, τον οποίο
έχει επιλέξει το Υπουργείο Εργασίας. Η σύνταξη -εγώ θα το πω-
πότε έβγαινε; Θα βγει σε δύο µήνες. Μετά από λίγο, ψηφιακά,
θα βγει σε µία µέρα. Τώρα που είναι η στοίβα τετρακοσίων σα-
ράντα χιλιάδων αιτήσεων, επιλέγεται η εθνική σύνταξη. 

Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Χωρίς καµµία δέσµευση ούτε για
την προσωρινή σύνταξη ούτε για την οριστική σύνταξη, πότε θα
τα πάρουν;

Εθνική σύνταξη. Λεγόταν ότι οι εκκρεµότητες θα διευθετηθούν
έως το τέλος του 2021. Εγώ θεωρώ ότι ορθότατα και σοφά εσείς
αναφερθήκατε στη διεκπεραίωση ικανού αριθµού στα τέλη του
έτους 2021, σε ανύποπτο χρόνο. Δεν µιλάµε βεβαίως, για τα ανα-
δροµικά, για τα οποία είπαµε και την προηγούµενη φορά, όσων
δηλαδή έχουν πάνω από τριάντα χρόνια ασφάλισης, που µετατί-
θενται από µήνα σε µήνα. 

Όµως το γεγονός ποιο είναι, κύριε Υπουργέ; Είναι ότι οι αγρό-
τες εδώ και τρία ή και πλέον χρόνια -έχουν ικανοποιηθεί κάποια
αιτήµατα- στο ΕΦΚΑ Στερεάς Ελλάδος παραµένουν χωρίς σύν-
ταξη. Είναι συνταξιούχοι, χωρίς σύνταξη και συνεχίζεται το
δράµα. Γίνονται πειραµατισµοί -θα το πω- από πλευράς του
Υπουργείου. Μάλλον κάτι δεν πάει καλά, γιατί δεν υπάρχει αντα-
πόκριση και δεν υπάρχει αποτέλεσµα και εδώ σήµερα θέλουµε
να έχουµε αποτέλεσµα. 

Γιατί όταν λέγαµε εµείς στον κ. Βρούτση «πάρτε το προσωπικό
αυτό που έχει φύγει, που έχει την τεχνογνωσία, για να βγουν γρη-
γορότερα οι συντάξεις», υπήρχε «πόρτα», κατά το κοινώς λεγό-
µενο. Φτάσαµε στο σηµείο µετά από ενάµιση χρόνο να πούµε:
ας έρθουν αυτοί οι συνταξιούχοι, να δούµε τι θα κάνουµε. Δεν
είναι πολιτική αυτή. Ή υπάρχει πολιτική στην Κυβέρνηση ή δεν
υπάρχει. Δεν υπάρχει. Είναι του «βλέποντας και κάνοντας», κύριε
Υπουργέ. Λυπάµαι που το λέω. Οι συνταξιούχοι περιµένουν, οι
αγρότες συνταξιούχοι περιµένουν. Είναι το µείζον του δράµατος
και το ξέρετε, πιστεύω, και το αντιλαµβάνεστε, αγρότης συντα-
ξιούχος και να µην έχει πάρει σύνταξη.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Αγαπητέ κύριε Μουλκιώτη, αναφέρ-
θηκα στις ψηφιακές συντάξεις και ανέφερα για δύο κατηγορίες
συγκεκριµένες, η µία εκ των οποίων είναι οι αγρότες. Αλλά ποιοι
αγρότες; Εκείνοι που έχουν ένσηµα µόνο στον πρώην ΟΓΑ. Επί-
σης, η δεύτερη κατηγορία είναι οι συντάξεις εκείνες οι οποίες
είναι από θάνατο συνταξιούχου. Ήδη πέρυσι δόθηκαν ψηφιακές
συντάξεις, οι οποίες ήταν παραπάνω από είκοσι χιλιάδες. Ήδη
εντάσσονται και άλλες κατηγορίες µέσα και όντως, φιλοδοξούµε
να εντάξουµε όσο το δυνατόν περισσότερες συντάξεις σε αυτήν
εδώ την κατηγορία. Η µακροχρόνια λύση στο πρόβληµά µας εκεί
είναι, στην ψηφιοποίηση του όλου συστήµατος και ψηφιοποίηση
του υφισταµένου αρχείου. 

Τώρα, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, η λειτουργική ενο-
ποίηση των ασφαλιστικών ταµείων υπό την οµπρέλα του ΕΦΚΑ
αποτελεί το διαβατήριο για την επόµενη µέρα του ασφαλιστικού
συστήµατος στη χώρα. Δεν παραγνωρίζουµε την πανσπερµία κα-
νόνων και παροχών των ταµείων, που συγχωνεύτηκαν στον
ΕΦΚΑ, ωστόσο εργαζόµαστε στην κατεύθυνση της ουσιαστικής
ενοποίησης. Το έργο είναι τιτάνιο και χρονοβόρο.

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση της διοίκησης του ΕΦΚΑ, τον Δε-
κέµβριο του 2019 συγχωνεύτηκε το Περιφερειακό Τµήµα Αγρο-
τών Στερεάς Ελλάδας µε το Περιφερειακό Τµήµα Μισθωτών
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Φθιώτιδας, µε στόχο τη διατήρηση της εύρυθµης λειτουργίας
του φορέα και την αρτιότερη εξυπηρέτηση των πολιτών. Έχουν
περισσότερα σηµεία, στα οποία µπορούν να αποταθούν τώρα οι
παλαιότεροι ασφαλισµένοι του ΟΓΑ. 

Παράλληλα, για τη στελέχωση του ΕΦΚΑ, όπως είπα και προ-
ηγουµένως, έχει ήδη δροµολογηθεί η εκκίνηση των διαδικασιών
για την πλήρωση ογδόντα έξι θέσεων τακτικού προσωπικού για
το 2020 και άλλων εκατό θέσεων και επίσης τακτικού προσωπι-
κού για το 2021, ένας αριθµός εκ των οποίων αναµένεται να το-
ποθετηθεί στην περιοχή της ανατολικής Στερεάς Ελλάδας.

Επίσης, σε αυτό που αναφέρατε προηγουµένως, έχουµε και
τους προσφάτως συνταξιοδοτηθέντες υπαλλήλους του ΕΦΚΑ µε
εµπειρία στην απονοµή συντάξεων και επίσης, ένας αριθµός από
αυτούς πρόκειται να τοποθετηθεί στη συγκεκριµένη περιοχή
αναφοράς.

Επιπλέον, η διοίκηση του ΕΦΚΑ έχει ενηµερώσει το Υπουργείο
Εργασίας ότι έχουν εκδοθεί αναλυτικές οδηγίες για την άµεση
χορήγηση προσωρινής σύνταξης σε περίπτωση που δεν είναι
εφικτή η έκδοση οριστικής απόφασης σε σχετικά σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα.

Μάλιστα, ειδικά για τους αγρότες, µε τον ν.4714/2020, τον
νόµο Βρούτση, έχει τεθεί κατώτατο όριο στην προσωρινή σύν-
ταξη, το οποίο ισούται µε την εθνική σύνταξη, ανεξαρτήτως των
εισφορών τους. 

Ως προς τα στοιχεία τα οποία ζητάτε στην ερώτησή σας για
τις αιτήσεις συνταξιοδότησης και τις εκκρεµείς αιτήσεις, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία που παρείχε στο Υπουργείο Εργασίας η δι-
οίκηση του ΕΦΚΑ, οι αιτήσεις συνταξιοδότησης για την περίοδο
από 1-1-2016 έως το τέλος του Νοεµβρίου του 2020 ήταν περί-
που οκτώµισι χιλιάδες, οι εκκρεµείς συντάξεις που αφορούν το
περιφερειακό τµήµα αγροτών στερεάς Ελλάδας είναι λίγο παρα-
πάνω από τρεις χιλιάδες. Είναι τρεις χιλιάδες πενήντα τρεις για
την ακρίβεια. Αν κάνετε την αφαίρεση, προκύπτει και πόσες
έχουν ήδη ικανοποιηθεί. 

Τα στοιχεία αυτά αφορούν συντάξεις, οι οποίες κατατέθηκαν
στο Περιφερειακό Τµήµα Στερεάς Ελλάδας συνολικά και όχι ανά
περιφερειακή ενότητα, καθώς ανεξαρτήτως του τόπου διαµονής
τους, οι αγρότες καταθέτουν την αίτηση στο συγκεκριµένο
τµήµα. Με άλλα λόγια, πρέπει να βρω τη διεύθυνση των αγρο-
τών. Δεν µπορώ να το κάνω για να σας πω ανά περιφερειακή ενό-
τητα. Όµως, το νούµερο, το οποίο µου ζητήσατε είναι αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ κι

εγών κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη  δια-

κοπή, διότι έχει καθυστερήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, οπότε θα ξεκινήσουµε αµέσως µόλις έλθει.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 579/19-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Οικονοµικές Ενισχύσεις για την ποικιλία
καπνών ανατολικού τύπου (µπασµά) της Θράκης».

Κύριε Αχµέτ, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ερχόµαστε σε αυτήν την Ολοµέλεια της Βου-

λής απευθυνόµενοι σε αυτήν την Κυβέρνηση για τρίτη φορά: Οι
δύο φορές ήταν προς τον κ. Βορίδη για το ίδιο θέµα και αυτή
είναι η τρίτη φορά µε επίκαιρη ερώτηση. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, η καπνοπαραγωγική ποικιλία του «µπα-
σµά» καλλιεργείται µόνο και αποκλειστικά από τα µέλη της µου-
σουλµανικής κοινότητας στη Θράκη. Μόνο από αυτούς. Και γιατί
το λέω αυτό; Έχει τη σηµασία του. Από το 2018 βλέπουµε ότι η
απώλεια εισοδήµατος αυτών των ανθρώπων είναι τραγική. Και
µιλάµε µε αριθµούς. Είχαν απώλεια εισοδήµατος περίπου 18 εκα-

τοµµυρίων ευρώ. Από 41,7 εκατοµµύρια ευρώ πήγανε στα 17
εκατοµµύρια ευρώ.

Το 2018, όχι µόνο δεν ικανοποιήθηκαν για τις ζηµιές τους που
είχαν από τη νεκρωτική ίωση, όπου δόθηκε µια οριζόντια αποζη-
µίωση de minimis, χωρίς, όµως, να πληρωθεί πλήρως η ζηµιά,
αλλά ακολούθησε η απώλεια εισοδήµατος από την πανδηµία και
ακολούθησε αυτή η απώλεια εισοδήµατος µέχρι και σήµερα.

Και εσείς, κύριε Υπουργέ, ήρθατε στην Ολοµέλεια της Βουλής
πριν από δεκαπέντε ηµέρες και είπατε -εδώ στο Σώµα- σε έναν
άλλο αξιόλογο συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ ότι προτίθεται η Κυ-
βέρνηση να δώσει de minimis αποζηµίωση στα «Βιρτζίνια», ενώ
στη δευτερολογία του συνάδελφου είπατε ότι για τον «µπασµά»
δεν ισχύει αυτό.

Οπότε, η πρώτη ερώτηση -θα αναπτύξω στη δευτερολογία µου
τα επιχειρήµατα- είναι γιατί εξαιρείτε την ποικιλία του «µπασµά»
από αυτήν την απώλεια εισοδήµατος λόγω της πανδηµίας. Δεν
µιλάµε τώρα για δεκαοχτώ de minimis και µη µου δώσετε αυτήν
την απάντηση και έχω απάντηση γι’ αυτό στη δευτερολογία µου.
Γιατί εξαιρείτε από την απώλεια εισοδήµατος, λόγω πανδηµίας
τον τύπο «µπασµά»;

Δεύτερον, γιατί αυτή η ειδική επιστηµονική επιτροπή, την
οποία είχε δύο φορές υποσχεθεί ο κ. Βορίδης, ο προκάτοχός σας
-εντάξει, εσείς µπορείτε να πείτε: δεν ξέρω τι έγινε, όµως υπάρ-
χει µια συνέχεια στο κράτος- γιατί αυτή η ειδική επιστηµονική
επιτροπή δεν έγινε ποτέ, προκειµένου να δοθούν κρατικές ενι-
σχύσεις, τις οποίες δικαιούνται -θα το αναπτύξω στη δευτερολο-
γία µου- από εσάς;

Αυτά είναι τα ερωτήµατα και περιµένω τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στην ερώτηση θα

απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Σπυρίδων-Παναγιώτης Λιβανός.

Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα σας! Δεν είχα την ευκαιρία άλλη
φορά, να σας πω σιδερένιος! Έχετε τρία λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σέβοµαι απόλυτα την ευαισθησία
σας και την προσπάθειά σας µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο να
φέρνετε στη Βουλή το ζήτηµα, το οποίο απασχολεί την περιοχή
σας και τους συµπολίτες σας.

Όπως ανέφερα και την προηγούµενη φορά, που απάντησα για
το ίδιο θέµα, για τα καπνά στον συνάδελφό σας κ. Χαρίτου, η Κυ-
βέρνηση στέκεται στο πλευρό των Ελληνίδων και των Ελλήνων
παραγωγών για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Έχει απλώσει
ένα συνεκτικό σχέδιο αξίας 24,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2020
και 11,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για το 2021 µέχρι τώρα.

Όπως έχει ξεκαθαρίσει απόλυτα ο Πρωθυπουργός, προσπα-
θούµε και δεν θέλουµε να αφήσουµε κανέναν Έλληνα χωρίς την
αναγκαία στήριξη.

Ειδικά δε για τα καπνά, έχω προσωπική γνώση, προσωπική εµ-
πειρία -το είπα και την προηγούµενη φορά- και προσωπική ευαι-
σθησία, λόγω της καταγωγής µου από µια παραδοσιακή περιοχή
παραγωγών καπνών. Άρα, έχω τη γνώση του κόπου και του µόχ-
θου που συνεπάγεται αυτή η καλλιέργεια. Είναι µια καλλιέργεια
που στήριξε και διαµόρφωσε γενιές Ελληνίδων και Ελλήνων, που
στήριξε την εθνική µας οικονοµία, µια καλλιέργεια που απαιτεί
θυσίες και σήµερα, ιδιαίτερα στις αντίξοες συνθήκες, µέσα στις
οποίες γίνεται.

Είµαστε µαζί, λοιπόν, µε τους καπνοπαραγωγούς, όπου κι αν
βρίσκονται, στη Ροδόπη, στο Αγρίνιο, στην Κεντρική Μακεδονία,
σε κάθε περιοχή όπου φύεται ο καπνός. Με την ίδια έννοια και
την ίδια ευαισθησία αντιµετωπίζουµε όλους τους βιοπαλαιστές
καπνοπαραγωγούς σε όλη την Ελλάδα. Στο πνεύµα αυτό το
Υπουργείο, εν αντιθέσει µε αυτό που λέτε στη γραπτή ερώτησή
σας -δεν το επαναλάβατε σήµερα- έχει στηρίξει την καλλιέργεια
των καπνών «µπασµά».

Το 2018 δόθηκε -θα έρθω και στο σήµερα, απλά λέω για άλλη
µία φορά το ιστορικό- de minimis ύψους 8,2 εκατοµµυρίων στους
καπνοπαραγωγούς της Θράκης, εκ των οποίων τα 5,5 εκατοµµύ-
ρια δόθηκαν στη Ροδόπη.

Το 2019 δόθηκαν de minimis ύψους 2,3 εκατοµµυρίων ευρώ

10654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σε καλλιεργητές στην περιφέρεια δυτικής Ελλάδας, στη δυτική
και κεντρική Μακεδονία και στη Θεσσαλία. Συνολικά, δηλαδή,
έχουν εκταµιευθεί 10,5 εκατοµµύρια ευρώ.

Παράλληλα, ο ΕΛΓΑ κάλυψε τις ζηµιές που κρίνονται ως επι-
λέξιµες από τον κανονισµό του καταβάλλοντας 2,4 εκατοµµύρια
ευρώ στη Ροδόπη για αποζηµιώσεις από τα καιρικά φαινόµενα.

Όσον αφορά στην ενίσχυση των καπνών ποικιλίας «Βιρτζίνια»,
την οποία ανακοίνωσα την προηγούµενη φορά από εδώ και στην
οποία αναφερθήκατε σήµερα, ήταν απλά η υλοποίηση µιας δέ-
σµευσής µας. Η Κυβέρνησή µας, ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρ-
νησή του υλοποιεί τις υποσχέσεις της, αλλιώς δεν τις δίνει. Τηρεί
τα όσα λέει προς όλες τις κατευθύνσεις. 

Έρχοµαι τώρα στο γιατί δόθηκαν αυτά τα χρήµατα. Διότι σας
θυµίζω ότι οι συγκεκριµένοι δικαιούχοι αυτής της ενίσχυσης
είχαν εξαιρεθεί από τις αποζηµιώσεις που δόθηκαν το 2018-2019
ακριβώς σ’ αυτή την ποικιλία των καπνών ανατολικού τύπου την
οποία περιγράφετε. Αυτά τα χρήµατα, δηλαδή, τα οποία υποσχε-
θήκαµε και δώσαµε, παρ’ όλες τις δύσκολες δηµοσιονοµικές
συνθήκες, στους παραγωγούς των «Βιρτζίνια» έρχονται για να
ισοσκελίσουν τα χρήµατα, που είχαν δοθεί, κυρίως στους δικούς
σας παραγωγούς, οι οποίοι είχαν πάρει το αντίστοιχο βοήθηµα
το 2018-2019.

Σήµερα βρισκόµαστε σε µια πολύ δύσκολη κατάσταση, που
όλοι γνωρίζετε. Έχω εδώ ένα δηµοσίευµα από τις δηλώσεις του
Υπουργού Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα, βάσει του οποίου 750 εκα-
τοµµύρια ευρώ κοστίζει κάθε εβδοµάδα του lockdown. Σε αυτήν
τη δύσκολη, λοιπόν, δηµοσιονοµική περίοδο η Κυβέρνηση κάνει
προσπάθεια για την πλήρη αλλαγή της εικόνας που υπάρχει και
η χώρα µας καταφέρνει να δανείζεται µε πολύ χαµηλά έως αρ-
νητικά επιτόκια, ενώ έχουµε και την ευχέρεια να µπορούµε να
κάνουµε αυτήν την πολιτική που κάνουµε.

Σ’ αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο, σε αυτήν τη φάση, όπως και την
προηγούµενη φορά που απάντησα εδώ, δεν έχουµε τη δυνατό-
τητα να δώσουµε καινούργια χρήµατα, παρά το γεγονός ότι κα-
ταλαβαίνουµε αυτό το οποίο λέτε και αντιλαµβανόµαστε τη
δυσχέρεια των καπνοπαραγωγών και δη, των δικών σας καπνο-
παραγωγών, οι οποίοι σε πολύ µικρές καλλιέργειες ζουν από τη
δουλειά αυτή. Η θέλησή µας είναι ανάλογη µε τη δική σας. Θέ-
λουµε να στηρίξουµε τους καπνοπαραγωγούς και το προσπα-
θούµε. Όµως, δεν έχουµε αυτήν τη στιγµή την ταµειακή ευχέρεια
για να το υλοποιήσουµε. 

Όσον αφορά στην επιτροπή στην οποία αναφέρεστε και την
οποία σύστησε ο προκάτοχός µου τον Μάρτιο του 2020, όντως
αυτή η επιτροπή συστάθηκε και είχε προθεσµία να παραδώσει
το πόρισµά της µέσα σε τρεις µήνες, αλλά δυστυχώς δεν µπό-
ρεσε. Από την ώρα που πήγα και εγώ στο Υπουργείο και ήρθε το
θέµα αυτό σε γνώση µου, έχουµε ήδη ξεκινήσει τη διαδικασία
επανασύστασης αυτής της επιτροπής και ελπίζω ότι σύντοµα θα
παραδώσει αυτό το πόρισµα για τις αλλαγές αυτές, που προέκυ-
ψαν στο εισόδηµα και θα µπορέσουµε πιθανόν να δηµιουργή-
σουµε τον δηµοσιονοµικό χώρο, για να καλύψουµε τους
συµπολίτες σας καπνοπαραγωγούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Ελπίζω να

µην τα κάνετε κι εσείς έξι!
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς και σήµερα απο-

γοητεύσατε τους καπνοπαραγωγούς της Θράκης. Είπατε ένα
όχι, µια δικαιολογία ότι δεν έχετε λεφτά. Είπατε ότι ο προϋπολο-
γισµός των ταµείων µας για απώλεια εισοδήµατος δεν έχει
λεφτά. Ε, τι να πούµε; Όταν αυτή η Κυβέρνηση βρίσκει λεφτά
για να πληρώσει την απώλεια εισοδήµατος σε άλλους παραγω-
γούς -και δεν µπορώ να πω ότι δεν το δικαιούνται οι άνθρωποι,
καλά έκαναν και τα πήραν- όσον αφορά το να µη δοθούν χρή-
µατα στους καπνοπαραγωγούς «µπασµά» στη µειονότητα, εγώ
δεν έχω να πω τίποτα. 

Δεύτερον, είπατε µια δικαιολογία, ένα παραπλανητικό, κατά
την άποψή µου, αφήγηµα, ότι το 2018 πήραµε εµείς de minimis
και άρα δεν δικαιούµαστε να πάρουµε δεύτερη φορά de minimis.
Μα, τι είναι αυτό που λέτε; Η προηγούµενη κυβέρνηση έδωσε de

minimis 100 ευρώ για απώλεια εισοδήµατος, όταν η απώλεια ει-
σοδήµατος ήταν 80% για τον «µπασµά». Έδωσε οριζόντια απο-
ζηµίωση για πελατειακούς λόγους και σε άλλους νοµούς, χωρίς
να καλυφθεί η ζηµιά. Το αποτέλεσµα ήταν ότι ενώ υπάρχει πόρι-
σµα από τη νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση ότι είναι πεντακάθαρο, ξε-
κάθαρο ότι επρόκειτο για νεκρωτική ίωση και δικαιούνταν
κρατική ενίσχυση, ήρθε ο διοικητής του ΕΛΓΑ επί ΣΥΡΙΖΑ κ. Κου-
ρεµπές και είπε «το απορρίπτω» τον Οκτώβριο του 2019. Εκ των
υστέρων, ο κ. Βορίδης -θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής- στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση είπε: «Όντως, έχουµε την πο-
λιτική βούληση να αποζηµιώσουµε τους καπνοπαραγωγούς,
διότι είχαν απώλεια εισοδήµατος γι’ αυτή τη χρονιά».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιλχάν Αχµέτ καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εφόσον, όµως, δεν εκπληρώθηκε η υπόσχεση της Κυβερνή-
σεως αυτής, επανήλθα µε νέα επίκαιρη ερώτηση, στην οποία
πάλι ο κ. Βορίδης λέει «επειδή θεωρώ ότι η επιτροπή αφήνει ένα
παράθυρο, η θέση µου ως προς αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα
είναι ότι θα συσταθεί ειδική επιστηµονική επιτροπή», η οποία ου-
δέποτε συστάθηκε. Σήµερα είπατε ότι θα συσταθεί επί δικής σας
υπουργίας και θα γνωµοδοτήσει επί του θέµατος, το οποίο σας
λέω ότι είναι ξεκάθαρο. 

Αντίθετα, για το βαµβάκι στη Ροδόπη στην ίδια επίκαιρη ερώ-
τηση ο κ. Βορίδης -και το πόρισµα- είχε πει ότι δεν υφίσταται καµ-
µία απώλεια εισοδήµατος λόγω της ίωσης. Παρά ταύτα, όµως,
σήµερα µάθαµε ότι θα δοθεί η de minimis και γι’ αυτό είµαστε
ευτυχισµένοι, βέβαια. Δεν λέµε να µην πάρουν οι άνθρωποι, αλλά
ας πούµε την αλήθεια σ’ αυτήν την Αίθουσα. Αυτοί δε που µας
ακούν, βλέπουν ότι οι βαµβακοπαραγωγοί που δεν είχαν απώλεια
εισοδήµατος θα πάρουν -καλά θα κάνουν και θα πάρουν- αποζη-
µίωση.

Βλέποντας, λοιπόν, ότι άλλες κοινωνικές οµάδες, παραγωγοί,
στην Ελλάδα παίρνουν βοήθεια για απώλεια εισοδήµατος από
την πανδηµία, εµείς σας ρωτάµε το αυτονόητο, κύριε Υπουργέ,
το οποίο είναι το εξής: Τι γίνεται εδώ τελικά; Έχετε βούληση;
Γιατί το κάνετε αυτό στους καπνοπαραγωγούς, τους «µπασµά-
δες»; Γιατί αυτές οι παλινωδίες; Γιατί τρία χρόνια ταλαιπωρείτε
αυτούς τους ανθρώπους; Δεν είναι υπαρκτό ότι είχαν 18 εκατοµ-
µύρια ευρώ ζηµιές; Και µετά µιλάµε για διακοµµατική επιτροπή.
Ποια διακοµµατική επιτροπή; Συστήσαµε µια διακοµµατική επι-
τροπή για να στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα. Έτσι θα στηρί-
ξετε τον πρωτογενή τοµέα, στερώντας τους αυτό που δικαιού-
νται; Δεν ζητάµε εµείς ως καπνοπαραγωγοί ελεηµοσύνη ή κάτι
παραπάνω. Ζητάµε τη ζηµιά µας την οποία δεν πήραµε το 2018
κι εξακολουθούµε να τη χάνουµε λόγω πανδηµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας.
Έχουµε τα προβλήµατά µας. Φεύγουν οι άνθρωποι στο εξω-

τερικό. Η µειονότητα ξεριζώνεται. Φεύγει στο εξωτερικό. Μήπως
θέλετε αυτό; Σας το ρωτώ εντίµως. Μήπως η βούληση της Κυ-
βερνήσεως είναι να φύγουν αυτοί οι άνθρωποι να πάνε στο εξω-
τερικό και να µη µείνει κανείς εκεί πέρα;

Είστε ένας αξιόλογος άνθρωπος. Σας σέβοµαι και ξέρω ότι
είστε από µία περιοχή που καλλιεργούνται καπνά. Ξέρετε τι ση-
µαίνει καπνός. Δέκα στρέµµατα καλλιεργούν οι άνθρωποι! Δέκα
στρέµµατα! Δηλαδή, βγάζουν 10.000 ευρώ. Όταν έχουν χάσει το
80% του εισοδήµατός τους, µπορούν να ζήσουν µε 2.000 ευρώ;
Και σήµερα ερχόµαστε εδώ δύο φορές, τρεις φορές και ακούµε:
«δεν έχουµε λεφτά»; 

Σε κανέναν να µην υπήρχε, σε αυτούς έπρεπε να υπάρξει! Το
λέω τόσο ξεκάθαρα. Δεν το ζητάω απλώς, είναι το δικαίωµά
τους! Είναι τόσο πασιφανής η αδικία που έχουν υποστεί αυτοί οι
άνθρωποι.

Οπότε, κύριε Υπουργέ, θέλω στη δευτερολογία σας να δε-
σµευτείτε σήµερα εδώ για την ειδική επιστηµονική επιτροπή για
τις Κρατικές Οικονοµικές Ενισχύσεις (ΚΟΕΣ), για τις οποίες και
µετεωρολογικά στοιχεία υπάρχουν και πληρούνται και οι πέντε
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προϋποθέσεις να ανοίξει ο δρόµος ή σε κάθε περίπτωση, να
δοθεί µία αποζηµίωση de minimis για πραγµατική απώλεια εισο-
δήµατος και στους καπνοπαραγωγούς «µπασµάδες» της δυτικής
Θράκης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αχµέτ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, ξε-
κινάω από το τελευταίο. Είναι σαφές, για να µην υπάρχει και καµ-
µία παρερµηνεία, ότι εµείς πολεµάµε κάθε µέρα, είκοσι τέσσερις
ώρες το εικοσιτετράωρο για το ακριβώς αντίθετο. 

Δεν θέλουµε να φύγει κανένας συµπολίτης µας για να πάει στο
εξωτερικό για δουλειά. Από την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε
τα ηνία της διακυβέρνησης, η προσπάθειά µας είναι να φέρουµε
πίσω αυτές τις περίπου πεντακόσιες χιλιάδες συµπολιτών µας,
οι οποίοι έφυγαν. Άρα ως προς το πλαίσιο αυτό και για να µην
καταγραφεί κάποια παρερµηνεία σε όσα λέτε εσείς κυρίως ή σε
όσα θα µπορούσα να πω εγώ, νοµίζω ότι είναι σαφής η απάν-
τηση. 

Ως προς το κοµµάτι του αν λέµε την αλήθεια ή όχι, εµείς λέµε
την αλήθεια και η αλήθεια δυστυχώς είναι πικρή. Τα δηµοσιονο-
µικά της πατρίδας µας αυτήν τη στιγµή είναι πάρα πολύ στενά
και προσπαθούµε µε τα χρήµατα τα οποία έχουµε, να µπορέ-
σουµε να στηρίξουµε όσο το δυνατόν περισσότερες κοινωνικές
οµάδες, όσο περισσότερους παραγωγούς. 

Το είπα και πριν, το είπα και την προηγούµενη φορά που απάν-
τησα στην αντίστοιχη ερώτηση, ότι σέβοµαι απολύτως την αγω-
νία τη δική σας και την προσπάθεια και τη µείωση του εισο-
δήµατος, που έχουν υποστεί οι βιοπαλαιστές µικροί καπνοπαρα-
γωγοί στον νοµό σας. Εάν εσείς µπορείτε να µας βοηθήσετε και
να µας υποδείξετε το πώς µπορούµε να βρούµε τα χρήµατα
άµεσα -χθες- για να τα δώσουµε, εµένα θα ήταν χαρά µου. Σας
περιµένω και αύριο κιόλας στο γραφείο να το συζητήσουµε.

Από εκεί και πέρα, είµαι βέβαιος ότι πάνω στο πάθος σας να
υποστηρίξετε το αίτηµα των συµπολιτών σας ξεφύγατε λίγο και
ουσιαστικά, µπήκατε σε µία προσπάθεια στροφής απέναντι σε
άλλες κοινωνικές οµάδες και σε άλλους παραγωγούς. Νοµίζω
ότι αυτού του τύπου ο  κοινωνικός αυτοµατισµός ούτε εσάς εκ-
φράζει ούτε εµένα. Δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε τέτοιους
διχασµούς ανάµεσα στις παραγωγικές µας οµάδες. Θέλουµε µε
υποµονή, µε σχέδιο, µε σκληρή προσπάθεια να βρούµε όσο πε-
ρισσότερα χρήµατα µπορούµε για να στηρίξουµε σχεδόν το σύ-
νολο, αν µπορέσουµε, των Ελλήνων παραγωγών. Βέβαια, µέσα
σ’ αυτούς είναι και οι καπνοπαραγωγοί στον νοµό σας και όπου
αλλού βρίσκονται και έχουν δεχθεί αυτό το πλήγµα. Μην έχετε
καµµία αµφιβολία, λοιπόν, ότι ούτε ψέµατα λέµε ούτε καµµία
κακή διάθεση έχουµε. Προσπαθούµε να βρούµε τα χρήµατα για
να ικανοποιήσουµε τις οµάδες αυτές που έχουν ανάγκη.

Μια ακόµα παρατήρηση ως προς την επιτροπή. Η επιτροπή
συστάθηκε. Δεν είπε κανείς ψέµατα. Απλά δεν πρόλαβε στον
χρόνο που είχε να ολοκληρώσει το πόρισµα για τα καπνά. Εµείς
συστήνουµε ξανά αυτήν την επιτροπή για να µας δώσει αυτό το
πόρισµα.

Αγαπητέ συνάδελφε, είµαστε από την ίδια µεριά του ποταµού
και από την ίδια µεριά πολεµάµε να λύσουµε µαζί αυτό το πρό-
βληµα και εύχοµαι να τα καταφέρουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και ε-

µείς, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Αχµέτ, καλή συνέχεια σας εύχοµαι.
Πάµε στην πέµπτη µε αριθµό 588/ 21-3-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ.
Γεωργίου Λογιάδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Οφείλουµε να προστατέψουµε τη φέτα».

Κύριε Λογιάδη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή εβ-
δοµάδα σε όλους.

Κύριε Υπουργέ, η φέτα είναι ο  ελληνικός χρυσός, η ναυαρ-
χίδα της ελληνικής αγροδιατροφής. Στις 9 Μαρτίου φέτος εται-
ρεία ελληνικών συµφερόντων, η οποία δραστηριοποιείται στον
κλάδο των εξαγωγών αγροκτηνοτροφικών προϊόντων από την
Ελλάδα στη Γερµανία προχώρησε σε σοβαρή καταγγελία για πα-
ραγωγή και διάθεση στην αγορά νοθευµένης φέτας και συγκε-
κριµένα σε ποσοστό νόθευσης µε αγελαδινό γάλα που κυµαί-
νεται από 30% έως 80%. Ως απόδειξη των ισχυρισµών αυτών η
καταγγέλλουσα έφερε δύο γνωµοδοτήσεις από δύο εξειδικευ-
µένα διαφορετικά γερµανικά εργαστήρια. 

Το περιστατικό έχει ευρύτερες διαστάσεις. Η φέτα αποτελεί
ένα από τα βασικά εξαγώγιµα προϊόντα της Ελλάδας, έχοντας
αυξηµένη ζήτηση στις διεθνείς αγορές. Το σήµα προϊόντος ΠΟΠ,
το οποίο κατοχυρώνει την ονοµασία φέτα είναι µόνο για το πα-
ραγόµενο στην Ελλάδα παραδοσιακό τυρί από ελληνικό πρόβειο
και κατσικίσιο γάλα σε ποσοστό 70%-30%. Πρέπει να το διαφυ-
λάξουµε ως κόρη οφθαλµού και να µην επιτρέπεται να υπονο-
µεύεται από λάθη ή παρανοµίες που πρέπει να ελεγχθούν σε
βάθος. Ταυτόχρονα γνωρίζετε ότι οι βιοµηχανικές χώρες του
βορρά -Δανία, Γερµανία- εποφθαλµιούν αυτό το τυρί. Θέλουν το
δικό τους αγελαδινό τυρί, το λευκό τυρί να το πουλάνε ως φέτα. 

Να σηµειωθεί ότι η παραγωγή φέτας προσφέρει µεγάλη προ-
στιθέµενη αξία στην οικονοµία, καθώς σε αυτή απασχολούνται
πολλά διαφορετικά επαγγέλµατα και συντηρούνται χιλιάδες οι-
κογένειες κτηνοτρόφων και αγροτών σε όλη την Ελλάδα.

Το γεγονός ότι µέχρι τη στιγµή που κοινοποιήθηκαν τα ευρή-
µατα αυτά από τη Γερµανία, ο Ελληνικός Γεωργικός Οργανισµός
-ο ΕΛΓΟ- δεν γνώριζε απολύτως τίποτα, δείχνει πως είτε δεν έχει
γνώση καθόλου είτε εντελώς ευήθης ήταν. Αναδεικνύει, επίσης,
την τεράστια αδυναµία του ΕΛΓΟ, που δεν είναι σε θέση να επι-
βεβαιώσει µε δικά του δείγµατα την ύπαρξη και το µέγεθος της
όποιας νοθείας, παρανοµίας προ της καταγγελίας αυτής.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Πρώτον, έγινε ή διεξάγεται έλεγ-
χος σε βάθος στην εν λόγω εταιρεία από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου, όπως ο «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» και τι είδους κυρώσεις
σκοπεύει το Υπουργείο να επιβάλει στην εταιρεία;

Δεύτερον, γιατί δεν διαπιστώθηκε αυτή η παράβαση πριν φτά-
σει το προϊόν στα ράφια στη Γερµανία;

Τρίτον, µε αφορµή το περιστατικό, τι µέτρα σκοπεύει να λάβει
το Υπουργείο, σε σχέση µε την προστασία του σήµατος ΠΟΠ
από τέτοιες πρακτικές στο µέλλον και πώς σκοπεύει να διασφα-
λίσει την αυξηµένη ανάγκη για ελληνικό πρόβειο και κατσικίσιο
γάλα, λόγω της αυξανόµενης διεθνούς ζήτησης της φέτας;

Τέλος, υπάρχει ανεπάρκεια ή ολιγωρία των ελεγκτικών µηχα-
νισµών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λογιάδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα χρει-
αστώ την ανοχή σας στον χρόνο, γιατί είναι ένα πολύ σηµαντικό
θέµα κι ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο κ. Λογιάδη, γιατί είναι
µια πραγµατικά επίκαιρη ερώτηση.

Θέλω να ξεκινήσω, ξεκαθαρίζοντας το εξής. Από εµάς καµµία,
µα καµµία ανοχή σε περιπτώσεις νόθευσης των προϊόντων µας.
Αυτή είναι η θέση µας, γιατί, αν δεν σεβαστούµε εµείς οι ίδιοι τα
ΠΟΠ προϊόντα µας, πώς θα κάνουµε τους άλλους να τα σεβα-
στούν;

Αν, για παράδειγµα, κάποιος παραγωγός φέτας, όπως είπατε
πριν, βγάλει στο εµπόριο νοθευµένο προϊόν, τότε δεν διαπράττει
µόνο το προφανές, δηλαδή τον αθέµιτο ανταγωνισµό στους συ-
νεπείς παραγωγούς, αλλά τραυµατίζει και την εικόνα της ποιότη-
τας ενός προϊόντος για το οποίο είµαστε περήφανοι. Δίνει
επιχειρήµατα σε όλους εκείνους στο εξωτερικό, που πολύ θα
ήθελαν να µπορούν να πλασάρουν ως δήθεν «φέτα» κάθε λογής
λευκό τυρί της παραγωγής τους. 

Έχετε δίκιο σε αυτό. Ζηµιώνει σοβαρά την εθνική µας οικονο-
µία και την ίδια την έννοια της ελληνικής διατροφής, την οποία
εµείς πασχίζουµε να προστατεύσουµε και κυρίως να αναδεί-
ξουµε. Γι’ αυτό και εξετάζουµε εξονυχιστικά κάθε τέτοια καταγ-
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γελία που λαµβάνουµε. Εάν µετά από τον έλεγχο, η καταγγελία
αποδειχθεί βάσιµη, να είστε βέβαιοι ότι οι κυρώσεις θα είναι αυ-
στηρότατες, µε απαρέγκλιτη τήρηση της ελληνικής και ευρωπαϊ-
κής νοµοθεσίας.

Σας υπενθυµίζω, άλλωστε, ότι ήταν η δική µας Κυβέρνηση που
ψήφισε τον ν.4691/2020, που προβλέπει αυστηρές ποινές, χρη-
µατικές και ποινικές, για όσους προβαίνουν σε νοθεία προϊόντων
ΠΟΠ και ΠΓΕ. Η προστασία της προέλευσης και της ταυτότητας
των προϊόντων και των τροφίµων διασφαλίζει την ποιότητά τους.

Αναφορικά µε την καταγγελία, που αναφέρετε στην ερώτησή
σας και επαναλάβατε και σήµερα, σηµειώνω τα εξής. Το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αµεσότατα τις διαβί-
βασε, µόλις τις έλαβε, στον ΕΛΓΟ, τον αρµόδιο φορέα για την
εφαρµογή της νοµοθεσίας για τα προϊόντα ΠΟΠ και ΠΓΕ. Ο
ΕΛΓΟ, µε τη σειρά του, αµέσως ξεκίνησε τον σχετικό έλεγχο,
προβαίνοντας σε επιτόπιους ελέγχους στην έδρα της εταιρείας.

Στο πλαίσιο του ελέγχου και δεδοµένων των µέχρι τώρα ευρη-
µάτων, ο ΕΛΓΟ αποφάσισε την προσωρινή ανάκληση της άδειας
πιστοποίησης για την παραγωγή φέτας ΠΟΠ της συγκεκριµένης
εταιρείας, λόγω µη τήρησης των προδιαγραφών παραγωγής,
όπως ορίζει η σχετική νοµοθεσία. Έκανε, δηλαδή, αυτό το οποίο
κι εσείς θα θέλατε κι εσείς θέλετε και ο καθένας θα ήθελε να γίνει
άµεσα. Η ανάκληση αυτή έχει χρονική ισχύ µέχρι την ολοκλή-
ρωση της διενέργειας των ελέγχων, την εφαρµογή κατάλληλων
διορθωτικών ενεργειών εκ µέρους της επιχείρησης και την απο-
στολή σχετικής τεκµηρίωσης, όπως ορίζει ο νόµος. Παράλληλα,
ο έλεγχος εξελίσσεται και αναµένεται η έκδοση του σχετικού συ-
νολικού πορίσµατος του ΕΛΓΟ.

Ως προς τις ποινές που προτίθεται να επιβάλει το Υπουργείο,
επειδή ο έλεγχος, όπως σας είπα, είναι ακόµα σε εξέλιξη, το
µόνο που µπορώ να σας απαντήσω είναι ότι θα τηρηθεί στο ακέ-
ραιο το γράµµα του νόµου. Αν η νοθεία αποδειχθεί, τότε οι ποι-
νές πρέπει να είναι αυστηρές για έναν λόγο παραπάνω, για να
µη διανοηθεί ποτέ κανείς να κάνει το ίδιο πάλι. Η προστασία των
ΠΟΠ προϊόντων µας αποτελεί για µας µέγιστη προτεραιότητα.

Ως προς τα µέτρα για την προστασία, για τα οποία ορθώς µας
ρωτάτε τι κάνει το Υπουργείο και προς ποια κατεύθυνση κινείται,
θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πάρω λίγο χρόνο παρα-
πάνω ώστε να τα απαριθµήσω. 

Πρώτον, αναδιάρθρωση ελέγχων για µεγαλύτερη αποτελεσµα-
τικότητα. Ήδη έχουµε συστήσει στο Υπουργείο οµάδα εργασίας
κρούσης που διαµορφώνει τον συνολικό σχεδιασµό και το νοµο-
θετικό πλαίσιο των ελέγχων που διεξάγει το ίδιο το Υπουργείο,
αλλά και οι εποπτευόµενοι φορείς, ώστε να υπάρξει µια αναδιάρ-
θρωση αυτού προς τον σκοπό της απλοποίησης και της αποτε-
λεσµατικότερης λειτουργίας του.

Δεύτερον, συνεργασία µε τις πρεσβείες µας για ελέγχους σε
διεθνές επίπεδο. Αναπτύσσουµε συνεργασία µε τους οικονοµι-
κούς εµπορικούς ακολούθους µας στις πρεσβείες στο εξωτε-
ρικό, ώστε να λαµβάνονται συγκεκριµένα δείγµατα κάθε µήνα και
να διεξάγονται οι σχετικοί έλεγχοι.

Τρίτον, συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών για ελέγ-
χους µε λεπτοµέρεια και σε βάθος. Ζητήσαµε από το Υπουργείο
Οικονοµικών να αποκτήσουν οι δικοί µας ελεγκτικοί µηχανισµοί
θέαση στις πληροφοριακές βάσεις του Υπουργείου Οικονοµικών,
ώστε να µπορούµε να διασταυρώνουµε τα κρίσιµα στοιχεία ει-
σαγωγών-εξαγωγών ενδοκοινοτικών αποκτήσεων, αλλά και τις
αγορές στο εξωτερικό.

Τέταρτον, τέλος, στην ενίσχυση για τους παραβάτες. Πέρα
από τις άλλες ποινές, όσοι καταδικάζονται για νοθεία ή αλλοίωση
προϊόντων ΠΟΠ-ΠΓΕ δεν θα δύνανται να συµµετέχουν σε προ-
γράµµατα ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης, ενώ για την ένταξη σε
εθνικά προγράµµατα ενίσχυσης θα καταστεί και υποχρεωτική η
προσκοµιδή βεβαίωσης από τον ΕΛΓΟ για την ορθή τήρηση των
ισοζυγίων κρέατος και γάλακτος. Τους βάζουµε, δηλαδή, σε
πολύ µεγαλύτερη µέγγενη.

Πέµπτον, ψηφιοποίηση του ελέγχου διακίνησης γάλακτος. Ο
ΕΛΓΟ τρέχει ήδη ένα πιλοτικό πρόγραµµα στη Λάρισα, το οποίο
έχει ιδιαίτερα θετικά αποτελέσµατα. Συγκεκριµένα, αφορά
άµεση ενηµέρωση του συστήµατος «ΑΡΤΕΜΙΣ» την ώρα ακριβώς
της συλλογής του γάλακτος από το βυτίο, το οποίο θα διαθέτει

σχετικό ηλεκτρονικό µηχανισµό εντοπισµού. Αυτό γίνεται όπως
είπα πριν, στον νοµό Λάρισας -του συναδέλφου κ. Κόκκαλη, που
κάθεται µπροστά σας- και θα το επεκτείνουµε στο σύνολο των
περιοχών που παράγεται γάλα.

Έκτον, δροµολογείται η θεσµοθέτηση αποδόσεων τυροκόµη-
σης µε βάση τη διεθνή βιβλιογραφία και σε συνέχεια διαλόγου
µε τους φορείς της αγοράς, ώστε να δηλώνεται ελάχιστο ποσό
γάλακτος ανά κιλό φέτας. Με τον τρόπο αυτό θα καταστεί ευκο-
λότερο να διαπιστωθεί τυχούσα ενδεχόµενη νοθεία. Αντιλαµβά-
νεστε τι λέω.

Έβδοµο, αυστηρές ποινές για όλους, αλλά εξοντωτικές ποινές
ιδίως για τους κατ’ εξακολούθηση παραβάτες. Ο ΕΛΓΟ έχει προ-
βεί στη σύσταση ειδικού µητρώου παραβατικών εταιρειών, όπου
θα καταγράφονται οι εταιρείες που παραβαίνουν τη νοµοθεσία.
Θα υπάρχει, δηλαδή, αναλυτικό µητρώο, ώστε να αντιµετωπίζον-
ται αυστηρότερα τυχούσες υποτροπές.

Όγδοον, διενέργεια έκτακτων δειγµατοληπτικών ελέγχων σε
εισαγωγές και εξαγωγές προϊόντων ΠΟΠ και ΠΓΕ ως µέθοδος
περαιτέρω αποτροπής τέτοιων πρακτικών που εκθέτουν τη χώρα
και τα εµβληµατικά της προϊόντα τόσο στα σύνορα όσο και µέσα
στις εταιρείες.

Με την ευκαιρία της ερώτησής σας -σας ευχαριστώ και πάλι
γι’ αυτό- εκφράζω συνολικά, για µια ακόµα φορά την πρόθεση
του Υπουργείου να προστατεύσει το σύνολο των ελληνικών προ-
ϊόντων από φαινόµενα νοθείας και παράνοµων ελληνοποιήσεων.
Είµαστε αποφασισµένοι να προστατεύσουµε, αλλά και να προ-
βάλουµε την ελληνική διατροφή και τις αξίες της για το καλό
όλων των Ελλήνων παραγωγών, των καταναλωτών, αλλά και του
συνόλου της εθνικής µας οικονοµίας. 

Στην προσπάθεια αυτή θέλουµε να σας όλους αρωγούς και
είµαι πολύ ανοιχτός σε οποιεσδήποτε ιδέες έχετε, σε οποιαδή-
ποτε συµµετοχή στη δική µας οµάδα εργασίας, έτσι ώστε να
βρούµε πρακτικές λύσεις και να είµαστε αποτελεσµατικότεροι,
διότι είναι δεδοµένο ότι αυτό το ζήτηµα δεν είναι κοµµατικό.
Αφορά όλους εµάς τους πολιτικούς εδώ και κυρίως αφορά
όλους τους Έλληνες παραγωγούς.

Άρα και στην δευτερολογία σας, αλλά και οποτεδήποτε θελή-
σετε εσείς ή άλλοι συνάδελφοι µας, η πόρτα µου είναι ανοιχτή
να δεχθούµε τις προτάσεις και τη συνδροµή σας για την αντιµε-
τώπιση αυτού του φαινοµένου. Είναι απόφασή µας να έχουµε ου-
σιαστικά και µεγάλα αποτελέσµατα µέσα στη χρονιά που
διανύουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για τη δευτερο-

λογία σας. Ο Υπουργός είπε ότι νόµοι υπάρχουν. Αρκεί, λοιπόν,
να εφαρµοστούν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ακριβώς.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. Ήταν πολύ εµπεριστατω-

µένη η απάντησή σας στην πρωτολογία σας.
Προτάσεις, λοιπόν, όπως ζητάτε: Το ΜέΡΑ25, όπως και ο Σύν-

δεσµος Ελληνικής Κτηνοτροφίας, ζητάµε οι κτηνοτρόφοι να ενι-
σχυθούν άµεσα, διότι έχουν τεράστιο πρόβληµα επιβίωσης από
την αύξηση της τιµής των ζωοτροφών κατά 30%, από την αύξηση
της τιµής των κτηνιατρικών φαρµάκων κατά 37%, από την αύ-
ξηση τιµής του πετρελαίου κίνησης λόγω της Πράσινης Ενέρ-
γειας, λόγω της τεράστιας έλλειψης ρευστότητας που έχουν και
λόγω της πανδηµίας, πρόσφατα. 

Είναι θέµα εθνικής στρατηγικής να ενισχυθούν οι πολλοί και
µικροί παραγωγοί, κτηνοτρόφοι και γεωργοί και το τονίζω αυτό
και ως Βουλευτής και µέλος της Επιτροπής Περιφερειών Νησιω-
τικών και Ορεινών Περιοχών. Λόγω της συρρίκνωσης του εισο-
δήµατος, εγκαταλείπουν τα µέρη που ζουν, εγκαταλείπουν τα
νησιά τους, τους χώρους τους, δηµιουργούνται προβλήµατα
υπογεννητικότητας, αστυφιλίας, ερηµώνουν περιοχές και νησιά
και καταστρέφεται στο τέλος ο πρωτογενής τοµέας. 

Θα ήθελα να θυµηθούµε το 1980, όταν ο αγροτικός τοµέας
συνεισέφερε κατά 30% περίπου στο ΑΕΠ της χώρας. Το 2000
έπεσε στο 14% και το 2018-2019 στο 5%. Ονοµάζεται Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά αυτό είναι υπουργείο συρρίκνωσης,
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όχι ανάπτυξης. 
Βλέπουµε, επίσης δυστυχώς, ότι το 1% των αγροτικών επιχει-

ρήσεων ελέγχει το 70% των καλλιεργήσιµων εκτάσεων στον
κόσµο. Αυτό δηµιουργεί τεράστιες ανισότητες, ανισορροπίες και
παρατηρούµε ότι τις τελευταίες τέσσερις δεκαετίες η µεγαλύ-
τερη µετατόπιση στην ιδιοκτησία γης έλαβε χώρα στις Ηνωµένες
Πολιτείες και στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου οι αγροτικές εκτά-
σεις έχουν περάσει σε λιγότερα χέρια και ανεξάρτητοι καλλιερ-
γητές εργάζονται υπό καθεστώς αυστηρών συµβολαίων για
λογαριασµό εταιρειών λιανικής, εµπορικών οµίλων και επενδυτι-
κών κεφαλαίων. Ο µεγαλύτερος γαιοκτήµονας αυτήν τη στιγµή
στον κόσµο είναι ο Μπιλ Γκέιτς. Να το τονίσουµε κι αυτό.

Για ποια αγροτική ανάπτυξη µιλάµε, όταν η Ελλάδα εισάγει τον
χρόνο πέντε χιλιάδες τόνους αµπελόφυλλα από την Κίνα και ο
Κινέζος εξαγωγέας έχει πλουτίσει; Αν ήταν δυνατόν, θα έφτιαχνε
ντολµαδάκια στην Κίνα και θα µας τα εξήγαγε κι αυτά.

Δεύτερον, λοιπόν, να γίνονται αυστηροί δειγµατοληπτικοί
έλεγχοι, όπως είπατε και εσείς, τόσο στο εσωτερικό πριν εξαχθεί
το προϊόν από κοινό µηχανισµό, τον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» και τον
ΕΦΕΤ, αλλά και στο εξωτερικό. Να τονίσω εδώ ότι το 63% της
φέτας καταναλώνεται εντός Ελλάδος από την εστίαση και απο-
τελεί σήµα κατατεθέν για τη παγκοσµίως γνωστή ελληνική σα-
λάτα, «Greek Salad». Κι αυτό είναι ένα παραπάνω για τον του-
ρισµό. Όταν θέλουµε ποιοτικό τουρισµό, πρέπει να έχουµε απο-
λύτως αξιόπιστα προϊόντα. Θα πρέπει να επιβάλλονται αυστηρές
κυρώσεις, όταν αποδειχθεί η παρανοµία, όπως σωστά είπατε. 

Τέταρτον, ο ελεγκτικός µηχανισµός, αυτός που πιστοποιεί ο
«ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ», πρέπει να είναι απόλυτα αξιόπιστος, διότι
έτσι εγγυάται την ποιότητα του προϊόντος, στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση της φέτας, και αυτή η πιστοποιηµένη ποιότητα δίνει µε-
γαλύτερη προστιθέµενη αξία στο προϊόν. Θα έπρεπε, κατά τη
γνώµη µας, τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου του «ΕΛΓΟ-ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» να είναι από τους παραγωγούς και τους µεταποιητές
και ας διορίζει στο Υπουργείο τον πρόεδρο του διοικητικού συµ-
βουλίου. 

Στην αντίθετη περίπτωση, που ο ελεγκτικός οργανισµός δεν
είναι αξιόπιστος, το προϊόν δέχεται χτυπήµατα. Η φέτα ως προ-
ϊόν ΠΟΠ αποτελεί τη ναυαρχίδα της ελληνικής παραγωγής. Όταν
χτυπηθεί η ναυαρχίδα, χάνεται η µάχη, χάνεται ο πόλεµος. Δια-
νοηθείτε τι ζηµιά θα πάθαινε η Αµβέρσα ως κέντρο διαµαντιών
αν έβρισκαν εκεί εµπόρους διαµαντιών µε ψεύτικα ή παραποι-
ηµένα διαµάντια. Εάν εµφανιζόταν στην αγορά ένα τυρί που θα
το ονόµαζαν τύπου ροκφόρ ή τύπου παρµεζάνα, τότε θα υπήρχε
τεράστιο πολιτικό πρόβληµα, θέµα στη Γαλλία ή στην Ιταλία. 

Θεωρούµε ότι η ελληνική πολιτεία οφείλει να θωρακίζει, να
στηρίζει και να είναι αρωγός για τις εξαγωγικές επιχειρήσεις που
ως επί το πλείστον είναι µικροµεσαίες, απέναντι στους γίγαντες
του λιανεµπορίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, απέναντι σε τερά-
στιες αλυσίδες διάθεσης της φέτας. Πρέπει να υπάρχει, λοιπόν,
ένα αξιόπιστο σύστηµα όπου τα ζώα αυτά που παράγουν το γάλα
να είναι ελληνικές φυλές, το γάλα αυτό να παράγεται στην Ελ-
λάδα, να είναι η αναλογία 70% πρόβειο, 30% κατσικίσιο, ο έλεγ-
χος να γίνεται στην Ελλάδα και στο εξωτερικό και το διοικητικό
συµβούλιο του ΕΛΓΟ να αποτελείται στην πλειοψηφία από πα-
ραγωγούς και µεταποιητές.     

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι εµείς στο ΜέΡΑ25 εί-
µεθα αντίθετοι µε τα χερσαία αιολικά πάρκα, διότι πέρα από το
περιβαλλοντικό πρόβληµα, αυτά εκτοπίζουν και µειώνουν αγρο-
τικές κτηνοτροφικές εκτάσεις. Επίσης, θα ήθελα να αναδείξω το
τεράστιο πρόβληµα µε την ανάρτηση των πρόσφατων δασικών
χαρτών. 

Τέλος, να αναφέρω έτσι για την ιστορία ότι το 2011 στο πολυ-
κατάστηµα «GALERIES LAFAYETTE» στο Παρίσι τα 100ml ελαι-
όλαδο επωλείτο 18 ευρώ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αγαπητέ, κύριε Λογιάδη,
αντιλαµβάνοµαι από τη δευτερολογία σας ότι σας κάλυψα πλή-
ρως σε σχέση µε το τι κάνουµε µε τη συγκεκριµένη περίπτωση

καταγγελίας, γιατί δεν επανήλθατε. 
Επίσης, αντιλαµβάνοµαι ότι τα µέτρα τα οποία ανακοίνωσα σή-

µερα µε την ευκαιρία της πράγµατι επίκαιρης ερώτησής σας,
σας καλύπτουν και αν σκεφτείτε κάτι άλλο θα έρθετε τις επόµε-
νες µέρες να συµµετέχετε και εσείς στις οµάδες εργασίας µας,
για να µας το προτείνετε. 

Το λέω αυτό γιατί η τοποθέτησή σας είχε ουσιαστικό ενδιαφέ-
ρον, ήταν όµως εφ’ όλης της ύλης για την ελληνική αγροτική πα-
ραγωγή και την ελληνική οικονοµία. Σέβοµαι τις ανησυχίες σας,
αντιλαµβάνοµαι αυτά τα οποία λέτε και σ’ αυτήν την κατεύθυνση,
την οποία περιγράψατε πριν, κινείται το Υπουργείο µας και αυτή
είναι η πολιτική µας βούληση να ανατρέψουµε αυτό το αρνητικό
ισοζύγιο.

Πέρσι ήταν µια καλή χρονιά, κινηθήκαµε προς τα εκεί. Η κρίση
του κορωνοϊού έδειξε τις δυνάµεις που έχει η ελληνική παρα-
γωγή. Εµείς προσπαθούµε να αναδείξουµε ακριβώς τις ιδιαίτε-
ρες διατροφικές αξίες που έχουν τα ελληνικά µας προϊόντα.
Πράγµατι, αναφερθήκατε και στο λάδι και στην ελιά και στη φέ-
τα. Είναι εθνικά µας προϊόντα, πρέπει να τα αναδείξουµε ακόµα
περισσότερο κι αυτή είναι η πολιτική, την οποία ακολουθούµε. 

Όσον αφορά, όµως, στο συγκεκριµένο ζήτηµα του πώς κατα-
πολεµούµε τη νοθεία και τις παράνοµες ελληνοποιήσεις θεωρώ
ότι η σηµερινή συζήτηση θα είναι χρήσιµη, γιατί βάλαµε το πλαί-
σιο µέσα στο οποίο θα κινηθούµε. Η Ελλάδα έχει τις δυνατότητες
να κάνει σωστά τη δουλειά, έχει ένα αυστηρό κοινοτικό πλαίσιο
από πέρσι. Πρέπει όλοι µαζί να ενισχύσουµε πολιτικά αυτήν την
ιδέα, αυτήν την κίνηση, να δείξουµε ότι έχουµε όλοι την πολιτική
βούληση. Εµείς από τη µεριά µας -εννοώ από την Κυβέρνηση, το
κράτος- πρέπει να ενεργοποιήσουµε καλύτερα τους ελεγκτικούς
µηχανισµούς, έτσι ώστε να έχουµε σαφέστερα αποτέλεσµα και
η κριτική να γίνεται πάντοτε για να διενεργείται ακόµα περισσό-
τερος έλεγχος και να αναδεικνύεται ακόµα καλύτερα η δυναµική
των ελληνικών προϊόντων. 

Σας ευχαριστώ και πάλι για την ερώτηση. Είµαι στη διάθεσή
σας για τη συνεργασία, όπως σας είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Προχωράµε στην τρίτη µε αριθµό 580/19-3-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαν-
νακοπούλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Διακίνηση και εµπορία ζώων συντροφιάς κατά
παράβαση εθνικής και κοινοτικής νοµοθεσίας».

Κυρία Γιαννακοπούλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, η διακίνηση και εµπορία κατά παραβίαση της
εθνικής και κοινοτικής νοµοθεσίας ζώων συντροφιάς, τα οποία
αναγνωρίζονται ως έµβια και συναισθανόµενα όντα είναι δυστυ-
χώς, µια θλιβερή πραγµατικότητα, η οποία δεν πρέπει να έχει
θέση σε µια πολιτισµένη κοινωνία. 

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στην κατεύθυνση της ανάδειξης,
αλλά και της αποτελεσµατικής αντιµετώπισης αυτού του ζητή-
µατος έχει πραγµατοποιήσει µια σειρά ενεργειών, όπως είναι συ-
ζητήσεις, ψηφίσµατα και άλλα. Μεταξύ άλλων, η Επίτροπος
Υγείας και Ασφάλειας Τροφίµων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ.
Στέλλα Κυριακίδου επισήµανε σε µια από τις συζητήσεις ότι όπου
εντοπίζεται το παράνοµο εµπόριο γατών και σκύλων αυτό δεν
οφείλεται στην έλλειψη νοµοθεσίας, αλλά στο ότι η ισχύουσα νο-
µοθεσία δεν εφαρµόζεται σωστά από τα κράτη-µέλη και εδώ
πρέπει να επενδύσουµε πολύ περισσότερη ενέργεια. Θα κατα-
θέσω αυτή τη δήλωση της κ. Κυριακίδου για τον Υπουργό.

Σε ψήφισµά του το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο της 12ης Φε-
βρουαρίου του 2020 σχετικά µε το παράνοµο εµπόριο ζώων συν-
τροφιάς αναφέρει, µεταξύ άλλων, ότι η παράνοµη εκτροφή
γατών και σκύλων συχνά γίνεται µε όσο το δυνατόν πιο χαµηλό
κόστος και αυτό λαµβάνει χώρα κάτω από φρικτές συνθήκες, ότι
υπάρχει µεγάλος αριθµός παραποιηµένων διαβατηρίων ζώων
συντροφιάς, πολλές φορές µε συµµετοχή κτηνιάτρων που συ-
νεργάζονται µε τους διακινητές, κάνοντας τους ελέγχους πολύ

10658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πιο δύσκολους, και βεβαίωσε ότι πρέπει να υπάρχει σαφής σύν-
δεση ανάµεσα στο ευρωπαϊκό διαβατήριο ζώων συντροφιάς και
την καταγραφή του microchip των ζώων συντροφιάς, προκειµέ-
νου να διασφαλιστεί ότι η προέλευση του ζώου συντροφιάς πα-
ραµένει σαφής. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά το σχετικό 2, το ψήφισµα του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τα ίδια ακριβώς αναφέρονται και σε εσωτερικό έγγραφο της

Κοµισιόν, το οποίο θα καταθέσω κι αυτό, για να το δείτε και να
το έχετε εις γνώση σας, κύριε Υπουργέ. Πρόκειται για εσωτερικό
έγγραφο εργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στη χώρα µας, από την άλλη -εδώ υπάρχει µεγάλο ζήτηµα-
πολλά δηµοσιεύµατα που έρχονται στην επιφάνεια αποδεικνύουν
την παράβαση των ευρωπαϊκών κανονισµών που αναφέρονται
στα συγκεκριµένα ζητήµατα και αφορούν αθρόες εισαγωγές
ζώων συντροφιάς µε σκοπό την πώλησή τους, τα οποία προέρ-
χονται από παράνοµα εκτροφεία, αποστολές αδέσποτων ζώων
συντροφιάς µε πρόσχηµα την υιοθεσία, αλλά µε άγνωστη κατά-
ληξη, κύριε Υπουργέ. Βεβαίως, σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα
αυτά, οι αποστολές των αδέσποτων ζώων κατατάσσονται στις
εµπορικές και φιγουράρουν σε ξένες ιστοσελίδες να δίνονται
έναντι χρηµατικού ποσού 300 ή 400 ευρώ. Θα σας καταθέσω το
σχετικό 4, τις µεταφρασµένες τιµές των ζώων ανά κεφάλι, κύριε
Υπουργέ. 

Επίσης, έχει αναδειχθεί -κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι τα µετα-
φερόµενα ζώα, για τα οποία είχαν εκδοθεί διαβατήρια είτε δεν
είχαν καταγραφεί στη διαδικτυακή ψηφιακή βάση δεδοµένων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης είτε είχαν καταγραφεί, χωρίς
ωστόσο να έχει τηρηθεί η κείµενη εθνική νοµοθεσία. Θα σας κα-
ταθέσω το σχετικό 5, όπου είναι δηµοσίευµα της εφηµερίδας
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ» για κύκλωµα λαθρεµπορίας ζώων στον
Βόλο. 

Ενώ, λοιπόν, οφείλαµε ως κράτος-µέλος, σύµφωνα µε το
άρθρο 42 του κανονισµού 576 του 2013, να είχαµε θεσπίσει
εφαρµοστικά µέτρα του κανονισµού, αλλά και κυρώσεις -κυρώ-
σεις, κύριε Υπουργέ- αποτελεσµατικές, αποτρεπτικές και αναλο-
γικές για την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση αυτού του
ζητήµατος, δυστυχώς δεν έχει γίνει τίποτα µέχρι σήµερα. 

Θα σας καταθέσω το σχετικό νούµερο 6, απάντηση σε ερώ-
τηση του Βουλευτή κ. Αµυρά για τα εφαρµοστικά µέτρα όπου
αναφέρεται ότι δεν έχει γίνει τίποτα στην ελληνική πολιτεία για
την εφαρµογή αυτών των κυρώσεων. 

Με βάση, λοιπόν, τα προαναφερόµενα, κύριε Υπουργέ, εγώ
θέλω να σας ρωτήσω ποια µέτρα προτίθεστε να λάβετε, ώστε να
αντιµετωπίσετε αποτελεσµατικά αυτό το αδιανόητο φαινόµενο,
την παράνοµη διακίνηση και παράνοµη εµπορία ζώων συντροφιάς. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα (Νάντια) Γιαν-
νακοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία
Γιαννακόπουλου.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης Λιβανός. 

Κύριε Λιβανέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αναλογικά, µια πέντε λε-
πτών ερώτηση αναλογίζεστε τι απάντησης χρήζει. 

Αγαπητή κυρία Γιαννακοπούλου, αγαπητές συναδέλφισσες και
αγαπητοί συνάδελφοι, το ζήτηµα των ζώων συντροφιάς αναντί-
λεκτα είναι ένα πολύ κρίσιµο θέµα, στο οποίο η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη από την αρχή έχει επιδείξει ιδιαίτερη προ-
σοχή και ευαισθησία. Και αυτό γιατί είναι δεδοµένα τα πολλαπλά
οφέλη στην ψυχική και σωµατική υγεία, αλλά και στην κοινωνι-
κοποίηση του ανθρώπου από τη συνύπαρξή του µε τα ζώα συν-
τροφιάς. 

Όντας και ο ίδιος τυχερός, όχι µόνο ως ιδιοκτήτης, αλλά και
ως κανονικός συγκάτοικος ενός σκύλου, ο οποίος αποτελεί

µέλος της οικογένειάς µου, σας το επιβεβαιώνω ανεπιφύλακτα. 
Ιδιαίτερα κατά την περίοδο της καραντίνας, ολοένα και περισ-

σότεροι συµπολίτες µας αποφασίζουν να θέσουν υπό τη στέγη
τους ένα κατοικίδιο ζώο. 

Βεβαίως, η εικόνα όπως την περιγράψατε, ίσως ακόµα και χει-
ρότερα, δεν είναι αγγελικά πλασµένη. Κι αυτό διότι δεν εµφο-
ρούνται όλοι από αγάπη και ενδιαφέρον για τα ζώα. Αντιθέτως,
έκνοµες δραστηριότητες, κακοποιήσεις, παράνοµη εµπορία, εγ-
κατάλειψη παρουσιάζουν ανησυχητική αύξηση και έχετε δίκιο
στα στοιχεία που καταθέτετε και στην αγωνία την οποία καταθέ-
τετε. Γι’ αυτόν τον λόγο το Υπουργείο µας, σε συνεργασία µε
τους αρµόδιους φορείς, τους δήµους, την Αστυνοµία, αγωνίζεται
για την καταπολέµηση και να βρούµε τρόπους ακριβώς να
έχουµε καλύτερους ελέγχους και περισσότερες κυρώσεις. 

Η παράνοµη εµπορία είναι ένα πρόβληµα όχι µόνο εθνικό, ευ-
ρωπαϊκό, αλλά παγκόσµιο όπως ξέρετε. Η Ελλάδα φυσικά εφαρ-
µόζει τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον βαθµό
που είναι αυτοί αποτελεσµατικοί και σε συνδυασµό µε την εθνική
νοµοθεσία λαµβάνει µέτρα για την εξάλειψη των φαινοµένων εκ-
µετάλλευσης των ζώων και παράνοµης εµπορίας. Στο Υπουργείο
διαθέτουµε µια βάση δεδοµένων για τη σήµανση και καταγραφή
των ζώων συντροφιάς. 

Στο πεδίο των ελέγχων οι υπηρεσίες του ΥΠΑΑΤ στη δύσκολη
εποχή που ζούµε σε σχέση µε το ανθρώπινο δυναµικό -πάντως
κάνουν τη δουλειά τους- σε συνεργασία και µε τους αρµόδιους
ελεγκτικούς φορείς, την Αστυνοµία, τις λιµενικές αρχές, διενερ-
γούν ελέγχους για να διαπιστώσουν παραβάσεις σε σχέση µε την
παραγωγή, τη διακίνηση την εµπορία και την εισαγωγή προϊόν-
των και όποτε είναι ανάγκη επιβάλουν τις απαιτούµενες κυρώσεις
στον βαθµό που µπορούν. Πράγµατι, πρέπει να  γίνουν πολύ πε-
ρισσότερα σε αυτή την κατεύθυνση. 

Αναγνωρίζοντας µάλιστα, την αναγκαιότητα ενίσχυσης αυτών
των ελέγχων, ολοκληρώσαµε την προηγούµενη χρονιά τη δια-
σύνδεση της διαδικτυακής ηλεκτρονικής εφαρµογής  µε τις ηλε-
κτρονικές υπηρεσίες της ΕΛΑΣ. Με αυτόν τον τρόπο, οι έλεγχοι
καθίσταται γρηγορότεροι και αποτελεσµατικότεροι, αφού η
Αστυνοµία µπορεί πλέον να αντλεί απευθείας τα απαραίτητα
στοιχεία. Αυτή η βάση δεδοµένων εµπλουτίζεται συνεχώς. Προς
τον σκοπό αυτό, έχουν διανεµηθεί επτακόσιοι πενήντα ανιχνευ-
τές εντοπισµού ανάγνωσης σήµανσης ζώων συντροφιάς σε ση-
µεία εισόδου της χώρας, αλλά και σε ολόκληρη την επικράτεια,
σε διάφορους ελεγκτικούς µηχανισµούς, σχεδόν σε όλους,
ακόµα και στα δασαρχεία, στις θηροφυλακές, στα αεροδρόµια
και στα τελωνεία. 

Η ερώτηση, αγαπητή κυρία Γιαννακοπούλου, είναι πραγµατικά
επίκαιρη και σας ευχαριστώ γι’ αυτό. Το διάστηµα αυτό το οποίο
µιλάµε, αυτές τις µέρες, το Υπουργείο µας σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Εσωτερικών, εγώ καθηµερινά µε τον κ. Πέτσα, υπό
την καθοδήγηση του Πρωθυπουργού, ο οποίος είναι ιδιαίτερα
ευαίσθητος και νοµίζω το γνωρίζετε αυτό, προσπαθούµε να δια-
µορφώσουµε ένα πιο σύγχρονο και αποτελεσµατικό νοµικό-πλαί-
σιο, που θα χρησιµοποιεί καλύτερες πρακτικές, από αυτές τις
οποίες έχουµε µέχρι τώρα, για να αντιµετωπίσει αυτή την κατά-
σταση που περιγράψαµε, να προστατεύσει ει δυνατόν όλα τα
ζώα συντροφιάς, δεσποζόµενα και αδέσποτα, και να εξασφαλίσει
την ευζωία τους. 

Αυτό το σχέδιο νόµου µέσα στις επόµενες µέρες θα τεθεί σε
δηµόσια διαβούλευση, προκειµένου όλοι οι εµπλεκόµενοι και εν-
διαφερόµενοι φορείς να εκφράσουν τις απόψεις τους και τα σχό-
λιά τους, τα οποία θα ληφθούν βεβαίως υπόψη, προτού το
νοµοσχέδιο έρθει προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή. 

Σας καλώ, λοιπόν, και εσάς και όλους όσους θα έχουν αυτό το
ενδιαφέρον και τις συγκεκριµένες ευαισθησίες, να συµβάλλουν
στο έργο αυτό µε ρεαλιστικές σκέψεις και προτάσεις. Χρειαζό-
µαστε ουσιαστικές προτάσεις -όχι µόνο έκφραση αγωνίας- που
θα πατούν γερά στην πραγµατικότητα και θα οδηγούν στους
στόχους που θέλουµε ως πολιτισµένη κοινωνία. Είναι για µας
θέµα πολιτισµού και θέµα ανθρωπισµού, θέµα δηλαδή στο οποίο
η Κυβέρνησή µας έχει και δείχνει την απόλυτη ευαισθησία της
και δεν προτίθεται, όπως είπα και στην αρχή, να δείξει καµία
ανοχή. 
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Θα επανέλθω στη συνέχεια. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Γιαννακοπού-

λου, τρία λεπτά και για σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µας λέτε ότι η Κυβέρνηση έχει ευαισθησία για

το συγκεκριµένο ζήτηµα. Εγώ την προσωπική σας ευαισθησία
δεν έχω κανέναν λόγο να την αµφισβητήσω. Όµως, τα γεγονότα
µιλούν από µόνα τους. Και µιλούν ακριβώς στην αντίθετη κατεύ-
θυνση, κύριε Υπουργέ. δυστυχώς, µέχρι στιγµής, η Κυβέρνησή
σας έχει προβεί σε ανερµάτιστες ενέργειες και σε αντιφατικές
δηλώσεις. θα µου επιτρέψετε να σας πω, ότι, δυστυχώς, το πρό-
βληµα είναι ότι ακριβώς δεν εφαρµόζετε τους κανονισµούς που
θα έπρεπε να εφαρµόσετε. Εκεί έγκειται το θέµα, όπως σας είπα
και στην πρωτοµιλία µου. 

Ενώ, λοιπόν -να µιλήσουµε πολύ συγκεκριµένα, κύριε Υπουρ-
γέ- η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης είναι η αρµόδια, η κεντρική Αρχή η οποία παρακολου-
θεί και συντονίζει την εφαρµογή της σχετικής νοµοθεσίας, όπως
συµβαίνει σε όλα τα κράτη της Ευρώπης και, παράλληλα, ειση-
γείται και τα απαραίτητα µέτρα εφαρµογής, τι κάνει η Κυβέρνησή
σας; Βλέπουµε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών,
κύριε Υπουργέ, ως µη όφειλε, να παρουσιάζει ένα σχέδιο νόµου
για τα ζώα συντροφιάς, το οποίο αντιβαίνει στην Ευρωπαϊκή Σύµ-
βαση για την προστασία των ζώων συντροφιάς, στον κώδικα για
την υγεία των ζώων του Παγκόσµιου Οργανισµού για τα ζώα,
αλλά και σε πλήθος ενωσιακών διατάξεων. Αυτό αποτελεί χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα για το πώς αντιλαµβάνεστε τα κριτήρια
της καλής νοµοθέτησης και του «επιτελικού» κράτους. 

Θα αντιπαρέλθω όλα αυτά τα οποία, βεβαίως είπατε για το ζή-
τηµα της θέσπισης µητρώου ζώων και για το ψηφιακό ιστορικό
των ζώων, γιατί ήδη -και το γνωρίζετε, το αναφέρατε βέβαια-
έχουµε µε τον ν.4039/2012 -και θεσπίστηκε επί υπουργίας Κώστα
Σκανδαλίδη- µία αξιόπιστη ηλεκτρονική κεντρική βάση δεδοµέ-
νων καταγραφής των ζώων συντροφιάς, η οποία περιλαµβάνει
και το ψηφιακό ιστορικό των ζώων και είναι προσβάσιµη από
όλες τις αρµόδιες αρχές, διασφαλίζοντας µε αυτόν τον τρόπο
την ιχνηλασιµότητα και κατ’ επέκταση την προστασία των ζώων. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στη δυνατότητα υιοθεσίας ζώων συντροφιάς
από φιλοζωικά σωµατεία µε έδρα το εξωτερικό. Θέλω να σας θυ-
µίσω σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι πάρα πολύ
σηµαντικό, ότι το 2016 η Νέα Δηµοκρατία στη Βουλή διά της κ.
Ασηµακοπούλου, της Βουλευτού σας τότε, έλεγε άλλα από αυτά
τα οποία κάνετε εσείς αυτήν ακριβώς τη στιγµή. Έλεγε ότι ο ιδιο-
κτήτης του ζώου πρέπει να είναι φυσικό πρόσωπο, σε καµµία πε-
ρίπτωση νοµικό πρόσωπο, όπως πλέον δίνετε εσείς τη δυνα-
τότητα, και ότι υπάρχει κύκλωµα παράνοµης διακίνησης ζώων, η
οποία γίνεται µε το αζηµίωτο. «Το γνωρίζουµε…» -όπως είπε- «…
πολύ καλά και είµαστε αντίθετοι στα συµφέροντα τα οποία εξυ-
πηρετούνται». Θα σας καταθέσω το σχετικό πρακτικό µε την οµι-
λία της κ. Ασηµακοπούλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τη θέση αυτή της Νέας Δηµοκρατίας ήρθε να επιβεβαιώσει και

η Έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής -είναι το
σχετικό 8, το οποίο θα καταθέσω- η έκθεση επί του νοµοσχεδίου.

Πάµε τώρα στην καταβολή εξόδων µετακίνησης, σίτισης ή ια-
τρικής φροντίδας, όπως ανακοινώθηκε και αποτελεί διάταξη στο
σχέδιο νόµου το οποίο, όπως λέµε, αναρµοδίως φέρνει το
Υπουργείο Εσωτερικών και όχι εσείς ως οφείλατε. Απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου αναφέρει, ότι υπάρχει βαθµός οµοι-
ότητας µεταξύ της δραστηριότητας η οποία συνιστάται στη διά-
θεση από σωµατεία σκύλων µε αυτήν τη δραστηριότητα, η οποία
συνιστάται στην πώληση σκύλων από κατάστηµα κατοικίδιων
ζώων και, εποµένως, το πρώτο είδος δραστηριότητας δεν µπορεί
να στερηθεί εµπορικού χαρακτήρα. Θα σας καταθέσω το σχετικό
9 για την απόφαση δικαστηρίου, η οποία αναφέρει ακριβώς αυτό
το ζήτηµα από τη νοµολογία.

Θα καταθέσω, επίσης, κύριε Υπουργέ, καταδικαστικές αποφά-

σεις για παράνοµη διακίνηση και εµπορία αδέσποτων ζώων, τα
οποία φέρονταν να είχαν αποδέκτες φιλοζωικά σωµατεία µε
έδρα το εξωτερικό, τα οποία διαθέτουν ζώα συντροφιάς έναντι
χρηµατικού ποσού. Θα καταθέσω το σχετικό 10 και 11 -πρακτικά
και αποφάσεις Πληµµελειοδικείου Αθηνών, εννοείται χωρίς τα
ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα- για να δείτε την έκταση του ζη-
τήµατος.

Θα καταθέσω, επίσης, την άσκηση ποινικής δίωξης κατά φιλο-
ζωικών σωµατείων, τα οποία, σύµφωνα µε το κατηγορητήριο, φέ-
ρεται να διακινούν αδέσποτα ζώα συντροφιάς, έναντι χρηµατικού
ποσού. Είναι το πρακτικό 12. Στα Χανιά η συγκεκριµένη περί-
πτωση.

Θα σας καταθέσω και την έκθεση της Κτηνιατρικής Υπηρεσίας
στην Πάτρα για παράνοµη διακίνηση και εµπορία αδέσποτων
ζώων συντροφιάς. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, κύριε Λιβανέ, πού αποσκοπεί η συγκεκρι-
µένη διάταξη στο νοµοσχέδιο το οποίο πρόκειται να µας φέρετε.
Πού αποσκοπεί, αν όχι στη νοµιµοποίηση της εµπορίας των αδέ-
σποτων ζώων και στην παρέµβαση στην ελληνική δικαιοσύνη και
στις εν εξελίξει υποθέσεις, οι οποίες δικάζονται; 

Εδώ καταλαβαίνετε ότι δηµιουργούνται ερωτήµατα. Τι ακρι-
βώς προσπαθεί να κάνει τελικά η Κυβέρνηση; Υπάρχει µια γκρίζα
ζώνη. 

Επίσης, θέλω να σας καταθέσω ένα έγγραφο για την κατά-
σχεση ζώων συντροφιάς στην Ελβετία, τα οποία δεν είχαν κατα-
γραφεί στη βάση δεδοµένων του ΥΠΑΑΤ, αν και είχαν χορηγηθεί
διαβατήρια και έφεραν αριθµούς σήµανσης. Τι ενέργειες έχετε
κάνει για την επιστροφή αυτών των ζώων; 

Τέλος -κλείνω, κύριε Πρόεδρε- καταθέτω έκθεση κτηνιατρικής
υπηρεσίας, η οποία από αυτοψία που διενήργησε σε παράνοµο
χώρο συγκέντρωσης ζώων, αναφέρει ότι βρέθηκαν ογδόντα
εννέα διαβατήρια και βιβλιάρια υγείας ζώων, κενά κτηνιατρικών
πράξεων, τα οποία ήταν προϋπογεγραµµένα και προσφραγι-
σµένα. Μιλάµε για κύκλωµα, κύριε Υπουργέ. Μιλάµε για πολύ σο-
βαρά πράγµατα, πολύ σοβαρές καταγγελίες µε βάση στοιχεία.
Κατασχέθηκαν έντυπα ηλεκτρονικής ταυτοποίησης, τα οποία
ήταν προϋπογεγραµµένα και ήταν και προσφραγισµένα. 

Ορίστε, έκθεση Τµήµατος Κτηνιατρικής της Περιφέρειας Κρή-
της. 

Άρα, µε όλα αυτά τα στοιχεία, τα οποία σας έχω παραθέσει,
νοµίζω ότι είναι σαφές ότι η παράνοµη διακίνηση και εµπορία
ζώων συντροφιάς διευκολύνεται µε όλη αυτή την ιστορία της
ανεξέλεγκτης και αδιαφανούς χρήσης διαβατηρίων χωρίς να
υπάρχει νόµιµη κατοχή ζώων. 

Προφανώς, προφανέστατα, όλο αυτό δεν αντιµετωπίζεται,
κύριε Υπουργέ, µε παρασκηνιακές διαδικασίες από αναρµόδιο
Υπουργείο -το τονίζω αυτό- για τη σύνταξη σχεδίου νόµου ούτε
µε την απεµπόληση αρµοδιοτήτων που σε όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες, επαναλαµβάνω, είναι στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κλείστε,
κυρία συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε. 

Βεβαίως, πριν από λίγο καιρό, ο Υπουργός Εσωτερικών, κύ-
ριος Βορίδης ξεκαθάριζε εδώ, σε δελτίο Τύπου ότι σε κάθε πε-
ρίπτωση, το σχέδιο νόµου για τα ζώα συντροφιάς αποτελεί
νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
Τι άλλαξε, κύριε Λιβανέ; 

Τι άλλαξε; Άλλα έλεγε στις 5-2-2021 ο κ. Βορίδης και άλλα κά-
νετε. Τι συνέβη; Για ποιο λόγο, λοιπόν, πρώτον, δεν έχουν παρθεί
τα εφαρµοστικά µέτρα των ευρωπαϊκών οδηγιών και κανονισµών,
ώστε να προστατευτούν αποτελεσµατικά τα ζώα συντροφιάς;
Γιατί, δυστυχώς, όπως βλέπουµε, αναρµόδιο καθ’ ύλην Υπουρ-
γείο αναλαµβάνει νοµοθετική πρωτοβουλία, που ανήκει σε εσάς
µε την εκκωφαντική -και κλείνω- πρωτοφανή απουσία όλων των
αρµόδιων φορέων και των αρµόδιων επιστηµόνων µέσα από πα-
ρασκηνιακές προφανώς διευθετήσεις και χωρίς ευρύ και ανοιχτό
διάλογο. Και ανακοινώνονται φωτογραφικές διατάξεις, πράγµα
το οποίο δεν συνάδει ούτε µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο ούτε βε-
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βαίως προσφέρουν καµµία σοβαρή και ουσιαστική προστασία σε
αυτά τα πλάσµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπού-

λου, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Γιαννακόπουλου. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, κ. Σπήλιος Λιβανός για πέντε λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, σέβο-
µαι πάρα πολύ την αγωνία σας και άρα το πάθος µε το οποίο
υποστηρίζετε τις θέσεις σας και δέχοµαι την κριτική σας και την
ώθηση που µας δίνετε για µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα και
σε κάθε περίπτωση για επίτευξη στόχων που, όπως είπα και εγώ,
είναι κοινοί. 

Επίσης δέχοµαι την κριτική σας για τη σχέση µε το ευρωπαϊκό
πλαίσιο . Αυτά είναι ζητήµατα, τα οποία θα συζητήσουµε και τις
επόµενες µέρες για να διευκρινιστούν απόλυτα και καθαρά. 

Δεν δέχοµαι όµως την κριτική σας για ανερµάτιστες ενέργειες
και αντιφατικές δηλώσεις. Βρισκόµαστε ακριβώς στο ίδιο µήκος
κύµατος µε εσάς και σίγουρα έχουµε µια ενιαία στάση και µια
αγωνία, όπως σας είπα και πριν, ως Κυβέρνηση αλλά και ως φυ-
σικά πρόσωπα όλοι µας για τα ζητήµατα τα οποία θέσατε.

Θεωρώ ότι πολύ σωστά είπατε ότι η Γενική Διεύθυνση Κτηνια-
τρικής είναι υπεύθυνη και για την ευζωία και για την υγεία και για
την περίθαλψη των ζώων. Αυτό πράγµατι είναι έτσι και είµαι βέ-
βαιος ότι θα παραµείνει έτσι, διότι είναι οι αρµοδιότητές της. Από
εκεί και πέρα ο ν.4039/2012, δηλαδή το υφιστάµενο νοµοθετικό
πλαίσιο χρήζει βελτίωσης. Αυτό το είπα και πριν και απ’ ό,τι κα-
ταλαβαίνω συµφωνείτε και εσείς. 

Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε µε τον καινούριο νόµο-πλαίσιο
τον οποίο φέρνουµε.

Κατά τη γνώµη µου, δεν έχει τόση µεγάλη σηµασία ποιος είναι
ο επισπεύδων Υπουργός, ο οποίος θα φέρει το νοµοσχέδιο εδώ.
Έχει σηµασία να υπάρξει καλή συνεργασία ανάµεσα στα Υπουρ-
γεία -που υπάρχει- να βρούµε κοινούς τόπους και να έχει ο κα-
θένας τις αρµοδιότητές του, έτσι ώστε να είµαστε αποτελεσ-
µατικότεροι από αυτό που είµαστε σήµερα. Σας θυµίζω ότι δεν
προερχόµαστε από παρθενογένεση. Τα προβλήµατα αυτά στα
ζώα συντροφιάς υπήρχαν και όταν το δικό σας κόµµα ήταν στην
κυβέρνηση. Δεν άλλαξε κάτι τότε. 

Θεωρώ ότι είναι λάθος να βάζουµε τέτοιου είδους ζητήµατα
σε κοµµατική αντιπαράθεση. Αντιθέτως, εκτιµώ ότι όλα αυτά τα
στοιχεία, τα οποία καταθέσατε είναι χρήσιµα. Πολλά από αυτά
τα ήξερα, αλλά κάποια είναι καινούρια και για εµένα. Είναι χρή-
σιµα για εµάς σε αυτήν τη φάση που κάνουµε την προετοιµασία
του νοµοσχεδίου που, όπως σας είπα, θα βγει σε δηµόσια δια-
βούλευση τις επόµενες ηµέρες. Απορώ πώς είσαστε τόσο σί-
γουρη που έχετε δει τις διατάξεις, αφού δεν είναι καν έτοιµες.
Εν πάση περιπτώσει, προσπαθείτε και τρέχετε πιο γρήγορα, για
να µας προφυλάξετε από λάθη που θα γίνουν και σας ευχαρι-
στούµε γι’ αυτό. 

Εµείς θέλουµε τη συνδροµή σας -για καλό το λέω- θέλουµε τις
ιδέες σας όχι τόσο πολύ ως προς το να µας µάθετε πώς πρέπει
να κάνουµε καλύτερα την προετοιµασία για να έρθει αυτό το νο-
µοθέτηµα στη Βουλή, αλλά για το πώς αυτό το νοµοθέτηµα µπο-
ρεί να είναι πιο σωστά φτιαγµένο, πιο αποτελεσµατικό στη
συνέχεια στην εφαρµογή του για να µπορέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε αυτό το πράγµατι ζέον θέµα το οποίο µας απασχολεί
όλους και µας θλίβει όλους.

Θέλω επίσης να πω ότι για εµάς είναι πολύ σηµαντικό να ακού-
σουµε και να δουλέψουµε µαζί µε τους ανθρώπους οι οποίοι
έχουν αφιερώσει τη ζωή τους σε αυτήν την προσπάθεια. Υπάρ-
χουν πολλοί συµπολίτες µας, οι οποίοι είτε κατά µόνας είτε σε
διάφορες φιλοζωικές οργανώσεις ενδιαφέρονται και αγωνιούν
για τα ζητήµατα αυτά και αυτοί βεβαίως, θα έχουν βαρύνοντα
λόγο σε αυτήν τη δηµόσια διαβούλευση. Το κράτος όµως έχει
την ευθύνη και τα Υπουργεία Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Εσωτερικών, να φέρουν το πλαί-
σιο και κυρίως στη συνεχεία ο κρατικός µηχανισµός, οι δήµοι από
τη µια µεριά, γιατί αντιλαµβάνεστε ότι µέσα από τους δήµους
πρέπει να γίνει η πρώτη δουλειά, και βεβαίως, η δική µας Κτη-
νιατρική Υπηρεσία να δουλέψουν, έτσι ώστε να φτάσουµε στα
αποτελέσµατα που και εσείς θέλετε και εµείς προσπαθούµε να
πετύχουµε.

Ευχαριστώ για την ερώτηση και για τη συνδροµή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρία Γιαννακοπούλου, καλή συνέχεια.
Εισερχόµαστε στην έκτη µε αριθµό 577/19-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Καταπολέµηση
του φαινοµένου της ερηµοποίησης και των συνεπειών της». 

Κύριε Κόκκαλη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, περιµένοντας να έρθει η σειρά µου, άκουσα

όλες τις ερωτήσεις των συναδέλφων που είχαν να κάνουν µε δί-
καια αιτήµατα παραγωγών για τις καλλιέργειές τους για το βαµ-
βάκι, για τον καπνό, αλλά και άλλες που θα είναι στο µέλλον και
άλλες που ήταν στο παρελθόν. Όλα αυτά, για να µπορούµε να
µιλάµε για την πρόοδο των αγροτικών καλλιεργειών, για να µπο-
ρούµε να µιλάµε για ένα µοντέλο αγροτικής παραγωγής, προ-
ϋποθέτουν ένα πολύ βασικό θέµα, δηλαδή το χώµα, τη γη. Είναι
ένα θέµα, ξέρετε, το οποίο είναι πέρα και πάνω από οποιαδήποτε
αντιδικία και διαφορά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ σίγουρα ένα λεπτό παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Το 1994 ψηφίστηκε από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών η

σύµβαση για την καταπολέµηση του φαινοµένου της ερηµοποί-
ησης, φαινόµενο το οποίο προέρχεται από την ολοένα και αυξα-
νόµενη κλιµατική αλλαγή. 

Κύριε Υπουργέ, το 1997 µε τον ν.2463/1997 κυρώθηκε αυτή η
σύµβαση. Αµέσως συστήθηκε µια εθνική επιτροπή για την κατα-
πολέµηση του φαινοµένου της ερηµοποίησης. Αυτή η επιτροπή
πρόεδρο είχε τον κ. Γιάσογλου και µέλη τον κ. Ζερεφό, τον κ.
Τσαντίλα, τον πρώην διευθυντή του ΕΘΙΑΓΕ. Αυτή η επιτροπή κα-
τέληξε και εισηγήθηκε το ελληνικό εθνικό σχέδιο για την κατα-
πολέµηση της ερηµοποίησης της αγροτικής γης και της υπαίθ-
ρου. Κυρώθηκε το συγκεκριµένο σχέδιο και µε σχετική υπουρ-
γική απόφαση. Πρόσφατα υπήρχε µια τηλεδιάσκεψη µε τον Ορ-
γανισµό Ηνωµένων Εθνών. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, ερωτάται το Υπουργείο και η Κυβέρ-
νηση τι σκοπεύετε να κάνετε, µε συγκεκριµένες ενέργειες, για
τη σύσταση ή όχι της επιτροπής για το φαινόµενο αυτό της κα-
ταπολέµησης της ερηµοποίησης, της µείωσης της γονιµότητας
των εδαφών µας. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γι’ αυτό και οφεί-
λετε, εκτός από τη διαχείριση των προβληµάτων που έχετε στο
Υπουργείο, να θέτετε και στόχους και συγκεκριµένα µε ιεραρχία
κατά προτεραιότητα. 

Με την ερώτηση δεν ρωτάµε απλά, αλλά προτείνουµε να συ-
σταθεί άµεσα η εθνική επιτροπή για την καταπολέµηση του φαι-
νοµένου της ερηµοποίησης. Δεύτερον, να επικαιροποιήσει το
σχέδιο. Πιθανόν να χρειάζεται και επικαιροποίηση. Τρίτον, να εκ-
πονηθεί και ένα σχέδιο ενηµέρωσης των πολιτών, των αγροτών.

Πιστέψτε µε, είναι ίσως από τα σηµαντικότερα προβλήµατα.
Δεν µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη της ελληνικής γεωργίας,
όταν τα εδάφη δεν θα είναι γόνιµα. Πρόσφατα, λόγω του «Ιανού»,
είχαµε τεράστιες ζηµιές σε Θεσσαλία, Καρδίτσα και Φάρσαλα.
Πολλά από τα χωράφια, δυστυχώς δεν θα έχουν την ίδια γονιµό-
τητα. 

Μία βασική προϋπόθεση που έθετε το σχέδιο, κύριε Υπουργέ,
ήταν η κατάρτιση των εδαφολογικών χαρτών, κάτι το οποίο µέχρι
σήµερα δεν έχει γίνει, παρ’ όλο που είχαν συσταθεί δύο επιτρο-
πές, παρ’ όλο που κατέληξαν σε πόρισµα. Είναι όχι απλά κρίσιµο,
είναι πάρα πολύ σηµαντικό η εκάστοτε πολιτεία, η εκάστοτε ηγε-
σία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, να έχει µια εικόνα για
τη γονιµότητα των εδαφών στη χώρα µας. 
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Άρα, σήµερα -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- περιµένω από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης απαντήσεις για τις συγκεκριµέ-
νες κατευθύνσεις, για τις συγκεκριµένες ενέργειες που αφορούν
στην αντιµετώπιση του φαινοµένου της ερηµοποίησης, της εγ-
κατάλειψης, της µείωσης της γονιµότητας των εδαφών µας.
Χωρίς αυτήν τη βασική προϋπόθεση δεν µπορούµε να µιλάµε για
οποιοδήποτε µοντέλο ανάπτυξης της ελληνικής γεωργίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Κόκκαλη. 
Θα σας απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης Λιβανός.
Κύριε Λιβανέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, η αντιµετώπιση των συνεπειών της
κλιµατικής αλλαγής και η προστασία του περιβάλλοντος είναι θέ-
µατα ζωτικής σηµασίας για ολόκληρο τον πλανήτη, που απασχο-
λούν ιδιαίτερα τη διεθνή κοινότητα. 

Έχετε απόλυτο δίκιο ότι όλες οι άλλες ερωτήσεις που απάν-
τησα σήµερα,  όλες οι συζητήσεις που κάνουµε για την παρα-
γωγή αγροτικών προϊόντων, όλη η προσπάθεια την οποία
κάνουµε εµείς στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, όλη η αγωνία των καλλιεργητών σε όλη την Ελλάδα και η
δική σας που έχετε ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τα θέµατα αγροτι-
κής ανάπτυξης, εξαρτώνται ακριβώς από αυτήν τη συζήτηση την
οποία κάνουµε σήµερα. Εκµεταλλεύοµαι την ερώτησή σας, για
να µπούµε σε µια ουσιαστική πλέον συνεργασία όλοι για να αν-
τιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο της ερηµοποίησης της κλιµα-
τικής αλλαγής.

Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Επιτροπής οι τοµείς αντιµετώπισης
των κλιµατικών προκλήσεων βρίσκονται, όπως ξέρετε, στις πρώ-
τες και βασικές προτεραιότητες στο πλαίσιο πράσινης ανάπτυ-
ξης. Η χώρα µας προφανώς, δεν µένει αµέτοχη σε αυτό. Η Ελ-
λάδα θα καταφέρει αυτό που της αναλογεί στη µεγάλη παγκό-
σµια προσπάθεια.

Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ο ρόλος που θα
διαδραµατίσει η χώρα στον τοµέα αυτόν λαµβάνεται σοβαρά υπ’
όψιν. Στο ΥΠΑΤ, αντιλαµβανόµενοι πλήρως τη σπουδαιότητα και
την κρισιµότητα του ζητήµατος, όπως ακριβώς την περιγράψατε
εδώ από αυτό το Βήµα πριν λίγο, έχουµε θέσει ως µια από τις
βασικές προτεραιότητες -σωστά είπατε ότι πρέπει να βάζουµε
προτεραιότητες- την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής
πάντα, βέβαια, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του δικού µας
Υπουργείου και σε συνεργασία κυρίως µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος.

Από την πρώτη στιγµή, εργαζόµαστε µεθοδικά, πέραν από τη
συζήτηση που κάνουµε σήµερα, για να προωθήσουµε τη βιώσιµη
γεωργία -το έχουµε πει ξανά σε αυτήν την Αίθουσα- και για να
έχουµε µια φιλική για το περιβάλλον και, βέβαια, ανταποδοτική
για τον αγρότη πολιτική.

Η ερηµοποίηση ως µια µορφή υποβάθµισης της γης, µεγιστο-
ποιεί την κλιµατική αλλαγή, µειώνοντας ουσιαστικά την ικανότητα
του εδάφους να διατηρεί άνθρακα και επιδεινώνεται διαχρονικά
από τις περισσότερες ξηρασίες, τις αυξανόµενες θερµοκρασίες
και τις λιγότερες βροχοπτώσεις.

Η αντιµετώπιση του φαινοµένου της ερηµοποίησης στο πλαί-
σιο της συµµετοχής της χώρας µας στη Διεθνή Σύµβαση για την
Καταπολέµηση της Απερήµωσης, δυστυχώς -το γνωρίζετε αυτό-
από το 2001, όταν συντάχθηκε το πρώτο σχέδιο δράσης κατά
της ερηµοποίησης, στο οποίο αναφερθήκατε, δεν έχει ουσια-
στικά υποστηριχθεί παρά αποσπασµατικά σε κάποιες περιόδους.
Την εικόνα αυτή είµαστε αποφασισµένοι και µε την δική σας προ-
τροπή και συνεργασία να την αλλάξουµε.

Εν όψει, λοιπόν, της αναθεώρησης της εν λόγω σύµβασης
αποτελεί για µας βασική προτεραιότητα η ουσιαστική και ενερ-
γός συµµετοχή της χώρας µας στα δρώµενα της Διεθνούς Σύµ-
βασης.

Προς τον σκοπό αυτό και σε απάντηση των ερωτηµάτων σας
προχωράµε σε µια σειρά ενεργειών.

Πρώτη είναι ακριβώς, όπως υποδεικνύετε και εσείς µε τα λε-
γόµενά σας, η ανασυγκρότηση της Εθνικής Επιτροπής για την
Καταπολέµηση της Ερηµοποίησης, η οποία -απαντώντας και στο
δεύτερο- θα επικαιροποιήσει το εθνικό σχέδιο δράσης, στο οποίο
αναφερθήκατε, προκειµένου να αποτυπώσει πλέον τη σηµερινή
κατάσταση, τη σύγχρονη, την υφιστάµενη κατάσταση και την
έκταση του φαινοµένου γιατί έχουν περάσει πολλά χρόνια.

Η επιτροπή αυτή θα στελεχωθεί, όπως και τότε, από έγκριτους
εξειδικευµένους στο αντικείµενο επιστήµονες, ενώ τα αποτελέ-
σµατα αυτού του εθνικού σχεδίου δράσης θα ληφθούν, βεβαίως,
υπ’ όψιν και στον σχεδιασµό του στρατηγικού σχεδίου για τη νέα
ΚΑΠ.

Δεύτερον, δίνουµε λύση στο θέµα της καταβολής της συνδρο-
µής της χώρας µας στη Γενική Γραµµατεία της ανωτέρω σύµβα-
σης. Το θέµα αυτό -το γνωρίζετε, γιατί το έχετε χειριστεί- χρόνιζε
και παρέµενε ουσιαστικά ανενεργό την τελευταία δεκαετία µετά
τη µεταφορά της Γενικής Διεύθυνσης Δασών, η οποία ήταν αρ-
µόδια για την πληρωµή της συνδροµής από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος.
Εκεί χάθηκε λίγο η µπάλα αυτά τα χρόνια. Εµείς την επαναφέ-
ρουµε.

Έχουµε βρει, λοιπόν, τους πόρους και ετοιµάζουµε την υπουρ-
γική απόφαση για την τακτική πλέον καταβολή της συνδροµής
από τον προϋπολογισµό του δικού µας Υπουργείου.

Τρίτον, κινούµαστε δυναµικά για την εξεύρεση επιπλέον χρη-
µατοδοτικών εργαλείων µέσω κυρίως της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως, για παράδειγµα, το ερευνητικό πρόγραµµα «Ορίζοντας
2020», καθώς και το εργαλείο «LIFE» για το περιβάλλον, το οποίο
προσπαθούµε να αξιοποιήσουµε -ήδη τώρα που µιλάµε- µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, εξασφαλίζοντας ευρωπαϊκή χρηµα-
τοδότηση ύψους περίπου 14 εκατοµµυρίων ευρώ.

Αναφορικά µε το ερευνητικό πρόγραµµα «Ορίζοντας 2020»,
πραγµατοποίησα την προηγούµενη εβδοµάδα συνάντηση µε τον
Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Μαργαρίτη-Σχοινά, µε
τον οποίο συζητήσαµε το φλέγον θέµα της ερηµοποίησης και
των εργαλείων που θα µας επιτρέψουν να αντιµετωπίσουµε ου-
σιαστικά το φαινόµενο. Ξεκινήσαµε µια καλή συνεργασία µαζί
του. Ήταν πολύ πρόθυµος να µας συνδράµει σε αυτό και εν πολ-
λοίς αυτό οφείλεται και στη δική σας παρότρυνση και στη δική
σας κρούση µέσω και της ερώτησης που καταθέσατε. 

Τέταρτον, εντάξαµε στη «Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού
2020-2025», στο σκέλος που αφορά στο δικό µας Υπουργείο, ψη-
φιακή πλατφόρµα συλλογής και διαχείρισης εδαφολογικών δε-
δοµένων, η οποία θα χρησιµοποιηθεί ως εργαλείο αξιολόγησης
του βαθµού ερηµοποίησης. 

Πέµπτον, σπεύσαµε και ξεκινήσαµε συνεργασία, όπως είπα και
πριν, µε το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο Περιβάλλοντος, ώστε
να έχουµε κοινό σχεδιασµό και για τις άλλες δύο διεθνείς συµ-
βάσεις για την προστασία του περιβάλλοντος, αυτή δηλαδή της
βιοποικιλότητας και της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και µε µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις που αγωνιούν και αγωνίζονται για τα ζη-
τήµατα αυτά. Βλέπω και τον συνάδελφό µας, ο οποίος είναι πολύ
ενεργός σε αυτές τις κατευθύνσεις. 

Έκτον, προχωράµε σε συνεργασία και µε τον ΕΛΓΑ για την
αναδιάταξη του Κανονισµού Ασφαλίσεων, ώστε να ληφθούν
υπόψη οι συνθήκες κλιµατικής αλλαγής και να αποζηµιώνονται
οι ζηµιές που προκαλούνται από αυτήν. Αυτό το ξέρετε πολύ
καλά. Είναι επίσης ένα πολύ ευαίσθητο και δύσκολο θέµα. Είµα-
στε σε συνεργασία µε τον κ. Λυκουρέντζο και τις υπηρεσίες του
ΕΛΓΑ, για να δούµε πώς θα το αντιµετωπίσουµε.

Τέλος, εντάσσουµε καµπάνια ενηµέρωσης των αγροτών µας,
αλλά και του συνόλου των συµπολιτών µας στο πλαίσιο ακριβώς
της διαβούλευσης της νέας ΚΑΠ, την οποία θα ξεκινήσουµε
µόλις το επιτρέψουν και οι συνθήκες του κορωνοϊού. 

Όπως γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό από όλα τα παραπάνω, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέτει ψηλά στην ατζέντα της
αυτό το φλέγον ζήτηµα, το οποίο θέσατε, της κλιµατικής αλλα-
γής και της ερηµοποίησης και θέλουµε να καταβάλουµε, µε όλα
τα κόµµατα, συντονισµένη προσπάθεια για την αντιµετώπιση του
φαινοµένου. 

Η δική σας ανησυχία και η δουλειά, την οποία κάνατε στο πα-
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ρελθόν, αλλά και η αγωνία την οποία εκφράζετε σήµερα, είναι
πάρα πολύ χρήσιµη για εµάς. Θέλουµε τη συνεργασία σας, τις
προτάσεις σας, για να µπορέσουµε να βρούµε τους βέλτιστους
τρόπους, κυρίως να ευαισθητοποιήσουµε τους συµπολίτες µας,
τους αγρότες µας, να βρούµε κονδύλια και λύσεις για να αντιµε-
τωπίσουµε αυτό το φαινόµενο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Νοµίζω, κύριε Κόκκαλη, πήρατε τις απαντήσεις σας. 
Έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας και δεν νοµίζω να

ξεφύγετε από τον χρόνο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εννοείται δεν θα ξεφύγω, κύριε Πρό-

εδρε και ευχαριστώ για την κατανόηση. 
Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, που θα επανασυστήσετε την εθνική

επιτροπή για την καταπολέµηση της ερηµοποίησης. Ξέρετε -
έκανα ένα µικρό γκάλοπ στους αγρότες- µε τη λέξη «ερηµοποί-
ηση» νοµίζει κάποιος ότι θα εγκαταλειφθούν τα χωριά. Όµως,
ουσιαστικά αυτό θα γίνει. Αυτή είναι η συνέπεια της ερηµοποί-
ησης µε την επιστηµονική έννοια. Τα εδάφη δεν θα µπορούν να
καλλιεργηθούν, λόγω έλλειψης γονιµότητας, άρα θα εγκαταλει-
φθούν και τα χωριά. 

Γι’ αυτό πρέπει να δράσουµε γρήγορα. Χαίροµαι που εννοείτε
ότι πρέπει να συµβουλεύεστε και τους ειδικούς επιστήµονες.
Απλά, να τονίσω ότι ένα βασικό εργαλείο για την καταπολέµηση
αυτού του φαινοµένου είναι ο εδαφολογικός χάρτης. 

Θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι είχαν γίνει γνωστά στις 19-9-
2019 στην τότε πολιτική ηγεσία του ΥΠΑΑΤ, η δουλειά και το πό-
ρισµα δύο οµάδων εργασίας που πρότειναν έναν ενιαίο εδαφο-
λογικό χάρτη. Αυτές οι οµάδες εργασίας συστήθηκαν η µία το
2016 και η άλλη στις αρχές του 2019. 

Σας καλώ να ασχοληθείτε και πιστεύω ότι θα ασχοληθείτε. 
Παρεµπιπτόντως, επειδή µιλήσατε για αλλαγή κανονισµού, ναι,

τη θέλουν οι αγρότες την αλλαγή κανονισµού του ΕΛΓΑ -την ιδιω-
τικοποίηση δεν θέλουν- και πρέπει να γίνει. Υπάρχουν προϊόντα,
τα οποία ακόµα και σήµερα που µιλάµε, κύριε Υπουργέ, έχουν
υποστεί ανεπανόρθωτη και συνεχόµενη ζηµιά. Παράδειγµα, τα
αµύγδαλα. Είναι απίστευτη η ζηµιά που έχουν υποστεί οι δεν-
δρώδεις καλλιέργειες. Αρκετές από αυτές δεν υπάγονται στον
κανονισµό. Πρέπει, συνεπώς, ο κανονισµός του ΕΛΓΑ να προχω-
ρήσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Κόκκαλη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, για να είµαστε ξεκάθαροι, να µην παρερµηνεύσει
κανείς αυτά τα οποία είπατε και εσείς και λέω και εγώ εδώ µέσα,
δεν µιλάµε για ιδιωτικοποίηση του ΕΛΓΑ, κύριε Κόκκαλη. Αυτό
δεν υφίσταται, δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Αντιθέτως, η αγωνία
µας, η προσπάθειά µας και η προσπάθεια της ηγεσίας του ΕΛΓΑ
είναι µαζί µε τους εργαζόµενους, που και εκείνοι αγωνιούν, να
βρούµε τον τρόπο να διαµορφώσουµε τις νέες συνθήκες.

Ήδη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έβαλε στον προϋπο-
λογισµό, όπως γνωρίζετε, χρήµατα για πρώτη φορά, τα οποία
λειτούργησαν θετικά, έτσι ώστε να δοθούν γρήγορα οι αποζη-
µιώσεις για πρώτη φορά στο σύνολό τους φέτος. Το νοικοκύ-
ρεµα το οποίο έχει γίνει στον ΕΛΓΑ είναι εξαιρετικά σηµαντικό
και σε αυτή την κατεύθυνση θα κινηθούµε. Αξίζουν συγχαρητή-
ρια και οι υπάλληλοι του ΕΛΓΑ, αλλά και η ηγεσία του.

Μέσα σε αυτή την προσπάθεια εντάσσουµε και την προσπά-
θεια αναδιοργάνωσής του, για να αντιµετωπίσει τα σύγχρονα
προβλήµατα. Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, είναι ένα δύσκολο εγ-
χείρηµα, διότι, για να µπορέσεις να δώσεις περισσότερες καλύ-
ψεις, χρειάζεσαι προφανώς και περισσότερους πόρους. Άρα, σε
αυτή την πορεία είµαστε και είναι χρήσιµη η συνδροµή όλων.

Όσον αφορά στους εδαφολογικούς χάρτες και στα πορί-
σµατα, θα τα δω. Μπορούµε να συνεργαστούµε προς αυτή την

κατεύθυνση, για να δούµε πώς το αντιλαµβάνεστε και εσείς.
Συνολικά, για να κλείσουµε το θέµα, νοµίζω ότι η τοποθέτησή

σας και η αγωνία σας είναι χρήσιµη κυρίως γιατί δίνει τη δυνα-
τότητα γι’ αυτή τη συζήτηση, για να ξεφύγουµε λίγο από τα
άµεσα ζητήµατα, που µας απασχολούν και να συζητήσουµε για
το µεγάλο πλαίσιο, για το ευρύτερο πλαίσιο του πώς φανταζό-
µαστε, οραµατιζόµαστε και διαµορφώνουµε τις συνθήκες για την
αγροτική παραγωγή στη χώρα. Κυρίως στο πώς διαµορφώνουµε
τα εργαλεία που έχουµε –ευτυχώς!- το Ταµείο Ανάκαµψης από
τη µια και το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης από την άλλη για
τα επόµενα επτά χρόνια, για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
αυτού του είδους τα προβλήµατα συνολικά και προς όφελος αφ’
ενός των αγροτών και αφ’ ετέρου του συνόλου των Ελλήνων πο-
λιτών και της ελληνικής οικονοµίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο!
Πάµε στην επόµενη, στην πρώτη µε αριθµό 578/19-3-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Χριστίνας Αλεξοπούλου προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Σταθερή χρηµατοδότηση των Ενό-
πλων Δυνάµεων-Ταµείο Εθνικής Άµυνας-Αµυντικές επενδύσεις
και Ανάπτυξη».

Κυρία Αλεξοπούλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Καλησπέρα, ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριοι Υπουργοί, η ερώτηση που σας κατέθεσα
αφορά σε ένα αίτηµα το οποίο αρκετοί συµπολίτες µας θεωρούν
αυτονόητο, δηλαδή στη θεσµοθέτηση και την προώθηση από την
πολιτεία ενός τρόπου άµεσης συµµετοχής του λαού στις δαπά-
νες για την άµυνα της χώρας, ενός ειδικού ταµείου εθνικής άµυ-
νας. Πέραν, δηλαδή, της έµµεσης συµµετοχής διά των φόρων
που όλοι πληρώνουµε, είναι πολύ σηµαντικό να παρέχεται η δυ-
νατότητα σε όποιον Έλληνα ή φιλέλληνα επιθυµεί να συνδράµει
απευθείας στις δαπάνες αυτές εν είδει -ας πούµε- παλλαϊκής
άµυνας.

Πριν, όµως, αναφερθώ ειδικότερα στο θέµα µας, θα ήθελα να
καταθέσω µερικές σκέψεις ευρύτερης εµβέλειας, οι οποίες
θεωρώ ότι είναι απαραίτητο να ειπωθούν σήµερα.

Προσωπικά, ενδιαφέροµαι ανέκαθεν για τα µεγάλα εθνικά ζη-
τήµατα, όπως το δηµογραφικό, το µεταναστευτικό και την ασφά-
λεια της χώρας. Ως πολιτικός, θεωρώ ότι τα ζητήµατα αυτά
πρέπει να µας απασχολούν, κατά προτεραιότητα, ακόµα και όταν
η καθηµερινότητα επιβάλλει άλλες προτεραιότητες, όπως η οι-
κονοµία.

Ως πολίτης ,ανήκω στη µεγάλη πλειονότητα των Ελλήνων οι
οποίοι,χωρίς να είµαστε ειδικοί σε ζητήµατα εξωτερικής πολιτι-
κής ή άµυνας, αντιλαµβανόµαστε ότι το έθνος µας είναι αραι-
ωθέν υποχρεωµένο να κάνει µεγάλες θυσίες για την προστασία
του από τις εξωτερικές επιβουλές, από κινδύνους οι οποίοι, δυ-
στυχώς, υπάρχουν και στις µέρες µας, όπως αποδείχθηκε περί-
τρανα πριν από έναν περίπου χρόνο, από τους ίδιους κινδύνους
που προκαλούν συγκρούσεις και αλλαγές συνόρων στην περιοχή
µας κάθε αιώνα της καταγεγραµµένης ιστορίας εδώ και χιλιάδες
χρόνια τώρα.

Κανένας λογικός άνθρωπος δεν επιθυµεί τη σύγκρουση, αλλά
υπάρχουν δύο είδη φιλειρηνιστών: Όσοι απλώς εύχονται την ει-
ρήνη και εκείνοι που εργάζονται σκληρά για τη διατήρησή της.
Επειδή, λοιπόν, ο µόνος ρεαλιστικός τρόπος διασφάλισης της ει-
ρήνης είναι η επαρκής αµυντική προετοιµασία, είµαι πραγµατικά
πολύ υπερήφανη, που ως µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζω την προσπάθεια, την οποία κά-
νετε για την ανάταξη της αποτρεπτικής ισχύος των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα δε, να σας συγχαρώ ιδιαίτερα, επειδή πέραν του
έργου που εµφανώς επιτελείτε, σε όσες συζητήσεις κάνω µε ει-
δικούς σε ζητήµατα άµυνας, το συµπέρασµα που κυριαρχεί είναι
ότι είστε γνώστης του αντικειµένου και ότι δίνετε λύσεις σε χρό-
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νια ζητήµατα. Βεβαίως, δεν φτάνει µόνο η γνώση, αλλά απαιτεί-
ται και η πολιτική βούληση για να υπάρξουν αποτελέσµατα. 

Όπως, λοιπόν, έπραξε η Κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη αναγεννώντας ουσιαστικά τις Ένοπλες Δυνάµεις την πε-
ρίοδο 1990-1993, στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
υλοποιούµε από το 2019 ένα εκτεταµένο πρόγραµµα ενίσχυσης
της εθνικής αµυντικής ικανότητας τόσο στον τοµέα του προσω-
πικού, όσο και στον τοµέα των εξοπλισµών. Σε συνδυασµό µε την
εξαιρετική δουλειά που γίνεται στον χώρο της εξωτερικής πολι-
τικής, αναδεικνύουµε διεθνώς την Ελλάδα σε κορυφαίο παρά-
γοντα σταθερότητας και ειρήνης στην Ανατολική Μεσόγειο.
Προφανώς όλη αυτή η προσπάθεια απαιτεί πόρους οι οποίοι,
όπως αναφέρουν οι ειδικοί, µπορούν να ανέλθουν σε δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια ευρώ τα επόµενα δέκα έως είκοσι χρόνια αν θέ-
λουµε να αποκατασταθεί η αµυντική ισχύς της χώρας στα επί-
πεδα προ της οικονοµικής κρίσης.

Είναι αυτονόητο χρέος µας ως πολιτεία, µαζί µε την ευγνωµο-
σύνη µας, να παρέχουµε τις καλύτερες δυνατές λύσεις σε επί-
πεδο εξοπλισµών προς τα παιδιά του ελληνικού λαού, προς τους
άνδρες και τις γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων, προς όσους θέ-
τουν την ίδια τους τη ζωή στην υπηρεσία της δικής µας ασφά-
λειας. 

Με αυτές τις προσλαµβάνουσες από την κοινωνία και από τους
ειδικούς του χώρου, σας κατέθεσα την ερώτηση περί σύστασης
Ταµείου Εθνικής Άµυνας, προτείνοντας τη σταθερή χρηµατοδό-
τησή του από πηγές, όπως είναι πρώτον, η διαρκής οικονοµική
εκστρατεία για προσέλκυση δωρεών από Έλληνες και φιλέλλη-
νες παγκοσµίως, πιθανώς µε έµφαση σε συγκεκριµένες ηµερο-
µηνίες συµβολικά συνδεδεµένες µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως
είναι η 25η Μαρτίου, η 28η Οκτωβρίου, η 15η Αυγούστου, η 21η
Νοεµβρίου, δωρεών όχι µόνο µεγάλων, όπως αυτές που έχει
κάνει ο Αχαιός εθνικός ευεργέτης κ. Ιάκωβος Τσούνης, αλλά
οποιουδήποτε ύψους, ενεργοποιώντας τον απανταχού ελληνι-
σµό. Δεύτερον, µε την αξιοποίηση της υπάρχουσας φορολογίας,
όπως τµήµα του ΦΠΑ ή των παγίων που καταβάλουµε όλοι σε
συγκεκριµένους οργανισµούς δηµόσιου χαρακτήρα και, τρίτον,
µε έσοδα από τον παραγωγικό τοµέα µέσω της ανάπτυξης Εθνι-
κής Αµυντικής Βιοµηχανίας µε έµφαση στις σύγχρονες τεχνολο-
γίες για στρατιωτικούς και πολιτικούς σκοπούς. 

Ανήκει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, στις προτεραιότητές σας η θε-
σµοθέτηση ειδικού Ταµείου Εθνικής Άµυνας στο προτεινόµενο ή
άλλο πλαίσιο λειτουργίας; Και αν ναι, µε ποια χρονοδιαγράµ-
µατα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Αλεξοπούλου. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος Πανα-

γιωτόπουλος. 
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, θα µπορούσα να απαντήσω µονο-

λεκτικά µε ένα ναι στην πολύ ενδιαφέρουσα ερώτησή σας, αλλά
φαντάζοµαι ότι αυτό δεν θα σας κάλυπτε. Οπότε, επιτρέψτε µου
να αδράξω την ευκαιρία και να πω και δύο, τρία λόγια στα πολύ
ενδιαφέροντα που θίγετε.

Το πρώτο είναι ότι, όπως τόνισα σήµερα και στον οµόλογό µου
Υπουργό Άµυνας της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας, που µας
επισκέφθηκε στο Πεντάγωνο, η προσπάθεια για να επανεξοπλί-
σουµε ή να βελτιώσουµε τα οπλικά συστήµατα των Ενόπλων Δυ-
νάµεών µας δεν γίνεται επειδή το κίνητρό µας είναι ότι επι-
διώκουµε τη σύγκρουση ή τον πόλεµο, αλλά αντιθέτως επειδή
το κίνητρό µας είναι να επιδιώκουµε τη διασφάλιση της ειρήνης
και της σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή. 

Αυτό εξασφαλίζεται µέσα από την επαύξηση της αποτρεπτικής
ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων. Η αποτρεπτική ισχύς των Ενό-
πλων Δυνάµεων διασφαλίζεται µέσα από την ενίσχυσή τους σε
µέσα και σε προσωπικό. Εποµένως, επιτρέψτε µου να πω ότι είναι
ιδιαίτερη η χαρά η δική µου να απαντήσω σε ερωτήσεις αυτού
του είδους που δείχνουν την ευαισθησία τη δική σας προσωπικά,

αλλά και το ευρύτερο πραγµατικό ενδιαφέρον συναδέλφων Βου-
λευτών για τις Ένοπλες Δυνάµεις και την εξασφάλιση πόρων
ώστε να επιτευχθεί η έτι περαιτέρω ενίσχυσή τους.

Γεγονός είναι ότι είτε λόγω της συγκυρίας αυτής της περιόδου
έντασης µε τη γείτονα, είτε λόγω του ότι το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας διεξήγαγε µία σειρά στοχευµένων παρεµβάσεων στα
µέσα µαζικής επικοινωνίας, έχει δηµιουργηθεί ένα κλίµα ευαισθη-
τοποίησης της εθνικής συνείδησης, θα έλεγα, για τα ζητήµατα
των Ενόπλων Δυνάµεων. Αρκετοί επιφανείς Έλληνες έχουν προ-
στρέξει ήδη προς την κατεύθυνση αυτή. Δεν µπορώ να µην κάνω
ιδιαίτερη µνεία στον κ. Ιάκωβο Τσούνη και στον κ. Πάνο Λασκα-
ρίδη. Αν και µάλλον οι ίδιοι δεν θα το ήθελαν αυτό, δεν µπορώ
να µην κάνω µνεία για τις ιδιαίτερα σηµαντικές δωρεές τους, οι
οποίες άλλωστε έχουν τύχει και αρκετής προβολής. 

Δεν ήταν, όµως, οι µόνοι. Πάρα πολλοί προσέτρεξαν, ιδίως τον
περασµένο χρόνο, να ενισχύσουν µε κάθε τρόπο υλικά τις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Εννοώ µικρές και µεγάλες εταιρείες. Θυµόµουν
τώρα τον όµιλο «COSMOTE», που προσέτρεξε µε υλικό εξοπλι-
σµό ενίσχυσης του Στρατού Ξηράς σε εποπτικά µέσα -όχι οπλικά
συστήµατα- την Εκκλησία της Ελλάδος που έκανε το ίδιο και
ιδιώτες, άγνωστους πολίτες, οι οποίοι όµως θα έλεγα ότι εµφο-
ρούνταν από την ίδια διάθεση να ενισχυθούν οι Ένοπλες Δυνά-
µεις.

Δεν µπορώ να µη θυµηθώ τη διαρκή προσπάθεια να τροφοδο-
τείται ο στόλος, τα πολεµικά πλοία σε όποιον όρµο είχαν αγκυ-
ροβολήσει, από απλούς νησιώτες πολίτες κατά την πρόσφατη
κρίση. 

Τους ευχαριστούµε όλους εξ ονόµατος της πολιτικής ηγεσίας
των Ενόπλων Δυνάµεων. Τα καλά σας λόγια θεωρώ ότι δεν αν-
τανακλούν σε µένα µόνο προσωπικά, αλλά στο σύνολο της πολι-
τικής και στρατιωτικής ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων.

Το ερώτηµα είναι: Αυτή η έκφραση ανιδιοτελούς προσφοράς
προς την πατρίδα θα µπορούσε να λειτουργήσει κάτω από ένα
πιο οργανωµένο θεσµικό πλαίσιο; Υπάρχει αυτό; Πώς θα µπο-
ρούσε να βελτιωθεί;».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ περίπου δύο λεπτά παραπάνω, κύριε Πρόεδρε,
γιατί νοµίζω ότι είναι αρκετά αυτά που θα µπορούσαµε να πούµε
επ’ αυτού. Θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο σύντοµος µπορώ.

Ας ξεκινήσω απαντώντας µε τα θέµατα δωρεών υπέρ του δη-
µοσίου. Αυτά ρυθµίζονται µε τις διατάξεις του ν.4182/2013 µε
τίτλο: «Κώδικας Κοινωφελών Περιουσιών, σχολαζουσών κληρο-
νοµιών και λοιπές διατάξεις». Με τον υπ’ όψιν νόµο επιχειρήθηκε
η θεσµοθέτηση συστηµικά ενιαίου νοµικού πλαισίου για τις κοι-
νωφελείς περιουσίες, εν προκειµένω και των δωρεών, καταργών-
τας την πανσπερµία των διατάξεων που υπήρχε µέχρι εκείνου
του σηµείου.

Με το ανωτέρω πλαίσιο, λοιπόν, παρέχονται οι εξής δυνατό-
τητες: Πρώτον, στον δωρητή να δωρίσει χρήµατα προκειµένου
να καλυφθούν ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων, οι οποίες στη
συνέχεια θα προσδιοριστούν από τα Γενικά Επιτελεία σύµφωνα
µε τις επιχειρησιακές ανάγκες και απαιτήσεις αυτών.

Δεύτερον, ο δωρητής να έχει τη δυνατότητα να εξοφλεί απευ-
θείας τον οικονοµικό φορέα, δηλαδή τον προµηθευτή ή τον πά-
ροχο της υπηρεσίας ή τον εργολάβο που έχει επιλεγεί ως ο
πλέον κατάλληλος για την υλοποίηση του σκοπού της δωρεάς
και ο δωρεοδόχος, από την άλλη, να παραλαµβάνει το αντικεί-
µενο της δωρεάς από τον οικονοµικό φορέα.

Τρίτον, για κάθε δωρεά να εκδίδεται απόφαση αποδοχής ή
αποποίησής της από τον Υπουργό Οικονοµικών ή τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, ανάλογα µε το είδος και το ύψος της αξίας της
δωρεάς. Αυτά τα είδαµε να γίνονται συστηµατικά κατά την κρίση
του Έβρου, πριν από έναν χρόνο περίπου, µε πάρα πολλές δω-
ρεές σε είδος διαφόρων ποσών.

Τέταρτον, οι χρηµατικές δωρεές που ενεργούνται σύµφωνα
µε τις διατάξεις του εν ισχύ Κώδικα Κοινωφελών Περιουσιών,
µετά την αποδοχή τους να κατατίθενται σε τραπεζικούς λογα-
ριασµούς της Στρατιωτικής Υπηρεσίας και στα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου αυτής, δηλαδή στο Ταµείο Εθνικής Άµυνας,
στο Ταµείο Εθνικού Στόλου και στο Ταµείο Αεροπορικής Άµυνας,
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ανάλογα µε τη βούληση των δωρητών.
Πέραν των παραπάνω, επίσης µε τις διατάξεις του άρθρου 51

του ν. 4758/2020 θεσπίστηκε η σύσταση και λειτουργία της Ηλε-
κτρονικής Πλατφόρµας Δωρεών, η οποία καθορίστηκε να λει-
τουργεί ως ψηφιακή δηµόσια Υπηρεσία µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης.

Το πληροφοριακό σύστηµα αυτής της πλατφόρµας είναι σε
δοκιµαστική λειτουργία και προσεχώς θα τεθεί σε παραγωγική
λειτουργία. Μέσω αυτού θα ενεργείται η καταχώριση και δηµο-
σιοποίηση των δράσεων και λειτουργικών αναγκών του δηµοσίου
-εν προκειµένω του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας- επιτυγχάνον-
τας έτσι τον εκσυγχρονισµό και την απλούστευση της διαδικα-
σίας υποβολής αιτηµάτων προς το δηµόσιο και τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου για την κάλυψη µέσω δωρεών των
προβληθεισών µέσα από την πλατφόρµα αναγκών και δράσεών
της.

Επίσης, όπως ξέρετε, η παρούσα Κυβέρνηση διά στόµατος
του ίδιου του Πρωθυπουργού, έχει εξαγγείλει την πρόθεσή της
για ίδρυση Ταµείου Εθνικής Άµυνας, όπως προτείνετε. Το εν
λόγω ταµείο θα έχει τη µορφή ενός ειδικού λογαριασµού, που
θα ενισχύσει την εθνική άµυνα, ενώ οι οικονοµικές συνδροµές θα
χρησιµοποιούνται στοχευµένα σύµφωνα µε τις ανάγκες των
τριών κλάδων και τις προτεραιότητες των Γενικών Επιτελείων. Η
εξαγγελία είχε γίνει από τον Ιανουάριο του 2020. Εν τω µεταξύ
βέβαια, προέκυψε η υγειονοµική κρίση, άλλαξαν κάπως οι προ-
τεραιότητες ή µάλλον προστέθηκαν και άλλες κρίσιµες προτε-
ραιότητες για συνδροµή στα δοκιµαζόµενα κοινωνικά στρώµατα
-που δεν είναι και λίγα- από την υγειονοµική και κατά συνέπεια
την οικονοµική κρίση. Η υλοποίηση του εγχειρήµατος καθυστέ-
ρησε, πλην όµως δεν έχει εγκαταλειφθεί.

Όσον αφορά την πρότασή σας για αξιοποίηση τµήµατος
υπάρχουσας φορολογίας επ’ ωφελεία των Ενόπλων Δυνάµεων,
ασφαλώς και είναι ενδιαφέρουσα. Η συζήτηση αυτή δεν µπορεί
να γίνει ερήµην βέβαια του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργείου, που
είναι το Υπουργείο Οικονοµικών. Θεωρώ ότι αυτό θα µπορούσε
να ξεκινήσει µόλις το επιτρέψουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες.
Πάλι θέτω υπ’ όψιν σας το δεδοµένο ότι κατά την παρούσα
φάση, λόγω της υγειονοµικής και οικονοµικής κρίσης η προτε-
ραιότητα αυτήν την ώρα είναι να ενισχυθεί ένα µεγάλο τµήµα της
κοινωνίας το οποίο έχει πληγεί από αυτήν. Ούτως ή άλλως όµως,
το Υπουργείο Οικονοµικών συνδράµει στην πράξη το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας έχοντας αυξήσει µε απόφαση του Πρωθυπουρ-
γού µετά την υποβολή του σχεδίου µας τον προϋπολογισµό για
τις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Τέλος, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας σε συνέργεια µε τη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων προβαίνει στις σχετικές ενέργειες για
την προώθηση νέων τεχνολογιών αµυντικού ή πολιτικού σκοπού
ή διττής χρήσης µε την υποστήριξη της εγχώριας αµυντικής βιο-
µηχανίας. Σκοπός η αύξηση του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος
και η αναστροφή του brain drain µεταξύ άλλων και η ενίσχυση
βέβαια ,των δυνατοτήτων των Eνόπλων Δυνάµεων. 

Επισηµαίνω ότι το Υπουργείο διά της Γενικής Διεύθυνσης
Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων, της ΓΔΑΕΕ, υποστηρίζει
τη συµµετοχή των εγχώριων βιοµηχανικών φορέων στα ευρω-
παϊκά χρηµατοδοτικά προγράµµατα έρευνας και βιοµηχανικής
ανάπτυξης, καθώς και στα διακρατικά προγράµµατα συνεργα-
σίας. Μέσα στο 2020 είχαµε την ευτυχή, θα έλεγα, εξέλιξη της
έγκρισης της χρηµατοδότησης από αυτά τα ευρωπαϊκά χρηµα-
τοδοτικά προγράµµατα έρευνας και βιοµηχανικής ανάπτυξης
στην άµυνα για πέντε προγράµµατα, µε συµµετοχή ελληνικών
εταιρειών της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. 

Εποµένως, αυτά που λέτε είναι σωστά. Ναι, υπάρχει ένα θε-
σµικό πλαίσιο ενίσχυσης της εθνικής άµυνας µέσω δωρεών.
Ασφαλώς και είναι στις προθέσεις µας να δηµιουργηθεί, θα
έλεγα µε τους συµβολισµούς που προσήκουν σε αυτό, ιδίως
λόγω της συγκυρίας, το Ταµείο Εθνικής Άµυνας ως ειδικός λο-
γαριασµός. Είµαι σίγουρος ότι πολύς κόσµος το περιµένει, αλλά
ίσως και ότι αυτός ο κόσµος δεν γνωρίζει ότι ήδη υπάρχουν λο-
γαριασµοί στους οποίους θα µπορούσε να καταθέσει το υστέ-
ρηµά του για την ενίσχυση της εθνικής άµυνας, έστω και σε

αυτούς τους δύσκολους καιρούς για τα οικονοµικά του απλού
κόσµου. Δεδοµένου όµως ότι υπάρχει διάθεση και ότι οι Ένοπλες
Δυνάµεις έχουν δείξει διά της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
και της στρατιωτικής ηγεσίας ότι κάνουν συνετή, επωφελή και
παραγωγική χρήση όλων αυτών των δυνατοτήτων, νοµίζω ότι
πραγµατικά, υπάρχει µεγάλο περιθώριο ενίσχυσης των Ενόπλων
Δυνάµεων, µέσα από την διάθεση αυτή και το υστέρηµα του
απλού κόσµου που αποδεικνύει και στην πράξη ότι ό,τι και να
λέµε σε αυτήν τη χώρα το πατριωτικό αίσθηµα των Ελλήνων δεν
θα ατονήσει ποτέ, ιδίως σε περιόδους κρίσης όπως αυτή που
διανύουµε. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ, για την απάντησή σας.

Θα ήθελα να αφιερώσω τη δευτερολογία µου στο αναπτυξιακό
σκέλος των αµυντικών επενδύσεων, οι οποίες όπως προανέφερα
µπορούν να συνεισφέρουν και στην ενίσχυση του Ταµείου Εθνι-
κής Άµυνας, που συζητάµε σήµερα. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι καιρός οι µεγάλες αµυντικές επενδύ-
σεις που είναι διαχρονικά υποχρεωµένη να πραγµατοποιεί η Ελ-
λάδα να αξιοποιηθούν πολύ περισσότερο στην εθνική οικονοµία.
Κάτι τέτοιο µπορεί να επιτευχθεί σε συνεργασία µε την ερευνη-
τική κοινότητα και µε τον ιδιωτικό τοµέα, κατά τα πρότυπα άλλων
προηγµένων κρατών, όπως για παράδειγµα το Ισραήλ, το µον-
τέλο των οποίων µπορούµε να µιµηθούµε, προσαρµοσµένο φυ-
σικά στα δικά µας δεδοµένα.

Προς τον σκοπό αυτόν, χρειαζόµαστε πολιτικές ανώτερες των
λεγόµενων «αντισταθµιστικών ωφεληµάτων», η συµµετοχή των
οποίων στην παραγωγή εθνικού πλούτου υπήρξε κατά το παρελ-
θόν, δυστυχώς, ελάχιστη. Ίσως, λοιπόν, ενδείκνυται η σύσταση
ειδικών θεσµών για την ανάπτυξη της εθνικής αµυντικής βιοµη-
χανίας, µε στοχευµένο προσανατολισµό σε σύγχρονες τεχνολο-
γίες αιχµής. Για παράδειγµα, η δηµιουργία θέσης µόνιµου
Γενικού Γραµµατέα Αµυντικής Βιοµηχανίας και εξειδικευµένο επι-
στηµονικό συµβούλιο.

Στον σχεδιασµό αυτόν πρέπει να ενταχθεί και το ήδη αποφα-
σισθέν βιοµηχανικό έργο µικρής ή µεγάλης κλίµακας, όπως η πα-
ραγωγή του νέου εθνικού τυφεκίου, που αποφασίσαµε πρόσ-
φατα και θα ανατεθεί και στο εργοστάσιο Αιγίου της εταιρείας
«Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα».

Γενικότερα, η έµπρακτη ενθάρρυνση της ανάπτυξης προϊόν-
των και εφαρµογών τεχνολογίας, που µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν τόσο για στρατιωτικούς όσο και για πολιτικούς σκοπούς
θα δηµιουργήσει πολλές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας,
ενισχύοντας την ήδη υλοποιούµενη πολιτική της Κυβέρνησης για
αναστροφή του brain drain. Μπορεί, επίσης, να συνεισφέρει κα-
ταλυτικά στην εξοικονόµηση πόρων, στην προσέλκυση επενδύ-
σεων και στην ανάδειξη της Ελλάδας σε διεθνές κέντρο παρα-
γωγής καινοτοµίας, κάτι το οποίο θα έπρεπε να είχαµε πετύχει
ως χώρα εδώ και δεκαετίες, δεδοµένης της ποιότητας του αν-
θρώπινου δυναµικού και της έφεσης που µας διακρίνει ως λαό
στην απορρόφηση και την αξιοποίηση νέων τεχνολογιών.

Θα ήθελα, λοιπόν, κλείνοντας, να σας ρωτήσω αν υπάρχουν
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες ή πολιτικές που σκοπεύετε να υλο-
ποιήσετε στο εγγύς µέλλον προς την κατεύθυνση πέραν των µε-
γάλων εξοπλιστικών προγραµµάτων, όπως η αναβάθµιση των
F-16 ή οι νέες φρεγάτες ή και παράλληλα µε τα προγράµµατα
αυτά. Το λέω, επειδή µας ενδιαφέρει η µέγιστη δυνατή διάχυση
των κεφαλαίων στην οικονοµία σε µικρότερα έργα, όπως ελληνι-
κής κατασκευής drones ή λογισµικό, φτάνοντας ακόµα και σε
επίπεδο start-up νεοφυών επιχειρήσεων.

Σχεδιάζετε τέτοιες πρωτοβουλίες σε αυτόν τον τοµέα και αν
ναι, µε ποια χρονοδιαγράµµατα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Αλεξοπούλου.
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Αν και νοµίζω ότι απάντησε σε όλα ο Υπουργός, θα του δώ-
σουµε τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα προσπαθήσω, αν και ο χρόνος είναι υπερβολικά λίγος,
για να πω όλα όσα έχουµε κάνει ή σχεδιάζουµε να κάνουµε για
την ανάπτυξη της αµυντικής βιοµηχανίας της χώρας, η οποία έχει
τα προβλήµατά της. Αρκετά έρχονται από το παρελθόν. Θα
έλεγα ότι όλα έρχονται από το παρελθόν.

Όµως, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία για µας ότι η ανάπτυξη
µιας εξωστρεφούς, παραγωγικής και ανταγωνιστικής αµυντικής
βιοµηχανίας δεν έχει αντίκτυπο θετικό µόνο στην κάλυψη των
αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας, αλλά θα µπορούσε
να αποτελέσει και πολύ σηµαντικό βραχίονα οικονοµικής ανάπτυ-
ξης τόσο σε τοπικό όσο και σε πανελλαδικό, εθνικό επίπεδο.

Σε αυτή την κατεύθυνση κινούµαστε εδώ και αρκετό χρόνο στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Αύριο, µάλιστα, υπό την εποπτεία
του Υφυπουργού που παρίσταται εδώ, του κ. Στεφανή, θα υπάρ-
ξει ακόµα µια συνεδρία παραγόντων της εγχώριας αµυντικής βιο-
µηχανίας µε εκπροσώπους εταιρειών, µε εκπροσώπους Επιτε-
λείων, µε την εκπροσώπηση του Υπουργείου, προκειµένου να
αναζητηθούν κατευθύνσεις και λύσεις σε αυτόν τον τοµέα.

Μιας που αναφέρατε τα ΕΑΣ -έχετε βέβαια και το τοπικό εν-
διαφέρον ευλόγως- και κατά την πρόσφατη επίσκεψή µας στο
Αίγιο, σε ξεχωριστές ηµεροµηνίες, είπαµε εκεί στους εργαζοµέ-
νους, µε τους οποίους είχα την ευκαιρία να συναντηθώ και µέσω
τηλεδιάσκεψης και να συζητήσουµε, ότι οι προοπτικές που ανοί-
γονται στο πλαίσιο του γενικότερου ζητήµατος του επανεξοπλι-
σµού των Ενόπλων Δυνάµεων, µέσα από το πρόγραµµα ανά-
πτυξης του λεγόµενου «εθνικού τυφεκίου», νοµίζω ότι θα µπορέ-
σουν να σηµάνουν και µια νέα µέρα προς το πολύ καλύτερο για
τα ΕΑΣ. Η συνεργασία µε την ΕΒΟ και την εταιρεία που θα επι-
λεγεί -είµαστε στην τελική φάση για την παραγωγή του νέου εθνι-
κού τυφεκίου- θεωρώ ότι θα εξελιχθεί µέσα στο έτος, ώστε από
του χρόνου, τηρουµένων και των οικονοµικών µας δυνατοτήτων,
να µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε ανάπτυξη και παραγωγή
στον τόπο µας αυτού του εθνικού τουφεκίου.

Νοµίζω ότι εκεί βρίσκεται το κλειδί για την εξέλιξη και την πρό-
οδο, αν θέλετε, µε όρους ευηµερίας και αυτού του στοιχείου της
αµυντικής βιοµηχανίας, που έχει γνωρίσει αρκετές δυσκολίες
στο παρελθόν, πλην όµως τώρα βλέπει την πιο ευοίωνη προ-
οπτική του.

Αυτό ισχύει και για τις υπόλοιπες εταιρείες της εγχώριας αµυν-
τικής βιοµηχανίας. Ασφαλώς και θα πρέπει να υπάρξει µία δια-
σύνδεση αυτών µε τον τοµέα της έρευνας και της καινοτοµίας
στον χώρο της αµυντικής βιοµηχανίας, σύνδεση της αγοράς µε
τις ανάγκες των Επιτελείων υπό την επιτελική -αν θέλετε- καθο-
δήγηση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Σε αυτήν την κατεύ-
θυνση εργαζόµαστε πολύ σκληρά και εντατικά για να λύσουµε
προβλήµατα.

Το τελικό ζητούµενο είναι η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, όχι
µόνο να καλύπτει -όπως είπα- τις ανάγκες των Ενόπλων Δυνά-
µεων, που είναι πολλές και σύνθετες, ιδίως υπό το πρίσµα των
νέων τεχνολογιών διεξαγωγής στρατιωτικών επιχειρήσεων, αλλά
και µε την εξωστρέφεια που θα µπορούσαν να αναπτύξουν, να
καταστούν ένα ανταγωνιστικό κοµµάτι της παγκόσµιας αγοράς
στην άµυνα.

Φυσικά, το Ισραήλ είναι το απόλυτο παράδειγµα, αφού βέβαια,
οι προϋπολογισµοί του Ισραήλ για την άµυνα είναι πολύ µεγαλύ-
τεροι από τους αντίστοιχους ελληνικούς. Αλλά νοµίζω ότι από
εδώ η χώρα µας θα είχε να διδαχθεί πολλά και να παραδειγµατι-
στεί. Όπως σας είπα, το κίνητρο για όλα αυτά δεν είναι η φιλο-
πόλεµη διάθεση, αλλά η διάθεση να ενισχύσεις την αποτρεπτική
ισχύ των Ενόπλων Δυνάµεων της πατρίδας σου και δι’ αυτής -αν
θέλετε- το αίσθηµα ασφάλειας όλων των Ελλήνων και το ευρύ-
τερο αίσθηµα ασφάλειας στην περιοχή.

Όσον αφορά το ζήτηµα των δωρεών, θυµίζω ότι σε δύσκολες
στιγµές της ιστορίας µας οι Ένοπλες Δυνάµεις στηρίχθηκαν στην
ευγενική και ανιδιοτελή προσφορά των µεγάλων ευεργετών.
Έτσι ο Γεώργιος Αβέρωφ χρηµατοδότησε -µε ένα τεράστιο για
την εποχή ποσό- την αγορά του θρυλικού «Θωρηκτού Αβέρωφ»,
που έκανε τη διαφορά κυριαρχώντας στο Αιγαίο κατά την πε-

ρίοδο εκείνη, όπου η Ελλάδα πραγµατικά επεξέτεινε, πολλαπλα-
σίαζε τα εδάφη της και την κυριαρχία της στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Περιττεύει να αναφέρω και άλλους.

Έχουµε ξεκινήσει εδώ και καιρό µια τεράστια προσπάθεια, βα-
σισµένη σε ένα οργανωµένο, κοστολογηµένο, προτεραιοποι-
ηµένο και εγκεκριµένο από τον Πρωθυπουργό σχέδιο για την
ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεών µας. Ήδη έχουν γίνει αρκετά
βήµατα. Δεν νοµίζω ότι χωράει ο χρόνος εδώ να τα αναφέρω.
Πάντως, όπως σας είπα, στο κοµµάτι αυτό χωράει και η ενίσχυση
της έρευνας και της καινοτοµίας και δι’ αυτής της αναβάθµισης
της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας.

Όσον αφορά τα ταµεία των Ενόπλων Δυνάµεων, το ισχύον θε-
σµικό πλαίσιο παρέχει τη δυνατότητα ενίσχυσης των πόρων τους
διά δωρεών, όπως σας είπα. Προβλέπεται δε η διάθεση ποσο-
στού 1% επί του προϋπολογισµού του εξοπλιστικού προγράµµα-
τος του Υπουργείου για την αµυντική έρευνα και τεχνολογία, κάτι
το οποίο διασυνδέει τα κοµµάτια που αναπτύσσονται µεταξύ
τους.

Τις στιγµές αυτές που διέρχεται η πατρίδα µας νοµίζω ότι εάν
οργανωθούµε καλύτερα σε όλα τα επίπεδα, που έχουν να κάνουν
µε την ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων και το έργο αυτό, ήδη
φαίνεται και αποδίδει καρπούς, αυτό µόνο επωφελές θα ήταν για
την εθνική µας προσπάθεια και για τα εθνικά µας δίκαια. Διότι
όλα αυτά περνάνε και διασφαλίζονται µέσα από ισχυρές και απο-
τρεπτικές Ένοπλες Δυνάµεις και χαίροµαι πραγµατικά, που και
εσείς θίγετε αυτό το θέµα, που άλλωστε αποτελεί την αγωνία
όλων µας εδώ µέσα και όχι µόνο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Συνεχίζουµε µε την ένατη µε αριθµό 594/22-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας, µε θέµα: «Χαϊδάρι: Άµεση αποδέσµευση δασικών
εκτάσεων των στρατοπέδων Χαϊδαρίου και παραχώρηση 66
στρεµµάτων και του Μπλοκ 15 στον δήµο».

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη φορά που συζητάµε το ζή-

τηµα. Πέρασε αρκετός καιρός, αλλά δυστυχώς δεν είχαµε επαρ-
κείς εξελίξεις. Είχαµε κάποιες, αλλά όχι επαρκείς. Αναφέροµαι
στο Μπλοκ 15, έναν χώρο µαρτυρίου συµπολιτών µας, που συµ-
µετείχαν στην Εθνική Αντίσταση. Είναι ένας χώρος που ακόµα
δεν έχει αποδεσµευτεί και δεν έχει αποδοθεί στους πολίτες. Ανα-
φέροµαι στα εξήντα έξι στρέµµατα που ζητάει επίµονα ο Δήµος
Χαϊδαρίου για τη διαµόρφωση ενός χώρου πρασίνου, καθώς και
στη µεγάλη δασική έκταση, η οποία παραµένει αχρησιµοποίητη
στα Στρατόπεδα Χαϊδαρίου. 

Είναι προφανές και δεν χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσουµε
για ποιον λόγο το Μπλοκ 15, ένας χώρος τόσο σηµαντικός για
την Εθνική Αντίσταση, θα έπρεπε να είναι προσβάσιµος στους
πολίτες, καθώς επίσης και το θέµα των εξήντα έξι στρεµµάτων
σε µια περιοχή που τα χρειάζεται για τους χώρους πρασίνου. 

Φαίνεται πως υπάρχουν κάποια κωλύµατα για να προχωρήσει
η διαδικασία από τις υπηρεσίες του Υπουργείου. Υπάρχουν κά-
ποια επιχειρήµατα για κάποιες διορθώσεις που πρέπει να γίνουν
στο Κτηµατολόγιο κ.ο.κ..  Αυτά τα πράγµατα δεν είναι δυνατόν
στην εποχή µας να µπλοκάρουν µια αυτονόητη παραχώρηση.

Σας ζητώ εδώ να δεσµευτείτε και να παρέµβετε, ώστε να στα-
µατήσει αυτή η κωλυσιεργία εκ µέρους των υπηρεσιών του
Υπουργείου και να προχωρήσει αυτό, που όχι µόνο ήταν αίτηµα
του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη, όταν ήταν ο ίδιος Βουλευτής
της περιοχής, µε επίκαιρη ερώτησή του, όχι µόνο ήταν η δέ-
σµευση του κ. Καραµανλή δύο φορές στην περιοχή, αλλά είναι
και αυτονόητο αίτηµα της τοπικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κ. Νικόλαος Πα-

ναγιωτόπουλος, ο οποίος έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

10666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Με εσάς ξέρω ότι έχω αρκετά περισσότερο χρόνο. Σας ευ-
χαριστώ για την γενναιοδωρία σας, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα
προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όντως έχουµε ξαναβρεθεί εδώ. Εί-
χαµε συζητήσει το θέµα της ερώτησής σας στις 12 Δεκεµβρίου
του 2019. Από τότε δεν έχει µεταβληθεί καµµία από τις ουσιώδεις
παραµέτρους, στις οποίες είχαµε αναφερθεί, πλην όµως έχουν
γίνει ενέργειες, ιδίως σε συνεννόηση µε τον οικείο δήµο. Και θα
το εξηγήσω. 

Προς το παρόν, επαναλαµβάνω, το Στρατόπεδο Καραϊσκάκη
Α’ και Β’ στο Χαϊδάρι Αττικής είναι ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνι-
κής Άµυνας, αποτελεί ενεργό στρατόπεδο και άρα, επιχειρη-
σιακά αναγκαίο στρατόπεδο, καθώς σε αυτό στρατωνίζονται
διάφορες στρατιωτικές µονάδες και υπηρεσίες του Στρατού
Ξηράς. Ξέρετε, κύριε συνάδελφε, όταν έχουµε να κάνουµε µε
ένα ενεργό στρατόπεδο, οι δυνατότητές µας να κάνουµε οποι-
αδήποτε ενέργεια παραχώρησης είναι περιορισµένες. 

Για µία ακόµα φορά σας λέω ότι δεν µπορεί να αποδεσµευθεί
στρατόπεδο, που φέρει αυτόν τον χαρακτηρισµό από το αρµόδιο
Γενικό Επιτελείο Στρατού. Αυτό είναι το καθεστώς και επ’ αυτού
δεν χωρά κάτι άλλο. Το στρατόπεδο είναι ενεργό, άρα είναι απα-
ραίτητο στις Ένοπλες Δυνάµεις και γύρω από αυτήν την πραγ-
µατικότητα περιστρέφονται όλα τα υπόλοιπα. 

Τώρα, αναφορικά µε το κτήριο Μπλοκ 15 εντός του Στρατοπέ-
δου Καραϊσκάκη Α’, καθώς και τον παρακείµενο σε αυτό χώρο:
Κανένα από τα δύο δεν είναι επιχειρησιακά αναγκαία. Εποµένως,
δύναται να παραχωρηθούν, σύµφωνα όµως µε την κείµενη νοµο-
θεσία αφενός και αφετέρου µε γνώµονα τη διασφάλιση των συµ-
φερόντων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας και κατ’ επέκταση της
στρατιωτικής υπηρεσίας και υπό την προϋπόθεση αποδοχής και
υλοποίησης µε µέριµνα και δαπάνες του οικείου δήµου, του
Δήµου Χαϊδαρίου, των εργασιών που έχει θέσει ως προϋποθέ-
σεις παραχώρησης το Γενικό Επιτελείο Στρατού. 

Με άλλα λόγια, ζητάµε και από τον δήµο να κάνει πράγµατα,
προκειµένου να καρπωθεί αυτό το ωφέληµα της παραχώρησης
της συγκεκριµένης έκτασης. 

Πιο συγκριµένα, έχει ζητηθεί: Πρώτον, η δηµιουργία ανεξάρ-
τητης εισόδου στην περίφραξη του Στρατοπέδου Καραϊσκάκη
και διαµόρφωση πρόσβασης στον χώρο µε τη διάνοιξη οδού από
το κτήριο του Μπλοκ 15 προς δυτικά µέχρι την εξωτερική περί-
φραξη του Στρατοπέδου Καραϊσκάκη, µε περίφραξη εκατέρωθεν
αυτής σε όλο το µήκος της. Το Υπουργείο επιτρέπει καθ’ όλα την
πρόσβαση στο κτήριο Μπλοκ 15, αναγνωρίζοντας και όλα αυτά
τα συµβολικά που το καθιστούν προορισµό ανθρώπων που δεν
έχουν καµµία σχέση µε τις Ένοπλες Δυνάµεις. Δεν απαγορεύει
την πρόσβαση, αλλά ζητάει κάποιες προϋποθέσεις ασφαλείας,
προκειµένου να είναι αυτή η πρόσβαση σωστή. 

Δεύτερον, κατασκευή πυλών στη νέα οδό για τη διέλευση
στρατιωτικών οχηµάτων προς τα πεδία βολής. Η χρήση των πε-
δίων βολής από σκοπευτικούς συλλόγους ως στοιχεία της τοπι-
κής κοινωνίας, αποδεικνύει ακόµα περισσότερο ότι το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας και το Γενικό Επιτελείο Στρατού αναγνωρίζουν
ότι πρέπει η τοπική κοινωνία να έχει πρόσβαση, µέσω του στρα-
τοπέδου.

Τρίτον, διαµόρφωση χώρου στάθµευσης οχηµάτων για κά-
λυψη αναγκών επισκεπτών. 

Τέταρτον, κατασκευή φωτιζόµενης περίφραξης περιµετρικά
του κτηρίου για τον διαχωρισµό του από το υπόλοιπο στρατό-
πεδο, καθώς και κατασκευή των λοιπών αναγκαίων υποδοµών,
δηλαδή επέκταση ηλεκτρονικών συστηµάτων ασφαλείας κ.λπ.
για επαύξηση του επιπέδου ασφαλείας. Όπως καταλαβαίνετε,
ένα κοµµάτι γης στο εσωτερικό ενός ενεργού στρατοπέδου,
προκειµένου να είναι προσβάσιµο σε άλλους εκτός από στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων, προϋποθέτει και τη δηµιουργία προϋπο-
θέσεων ασφαλείας. Νοµίζω ότι αυτό είναι πολύ λογικό και επό-
µενο.

Έκτον, µελέτη και εκτέλεση των απαραίτητων εργασιών επι-
σκευής -συντήρησης, καθώς και κάλυψη λειτουργικών εξόδων
του παραχωρούµενου χώρου.

Έβδοµον, λήψη των αναγκαίων µέτρων ασφαλείας και πυρα-

σφαλείας.
Και όγδοον, αποποίηση οποιασδήποτε ευθύνης της στρατιω-

τικής υπηρεσίας έναντι τρίτου κατά τη χρήση του δροµολογίου
πρόσβασης στο κτήριο Μπλοκ 15 και του παραχωρούµενου
χώρου εντός και πέριξ αυτού. 

Για όλα τα παραπάνω που σας ανέλυσα αναµένεται υποβολή
σχετικής µελέτης από τον Δήµο Χαϊδαρίου, όπως συµφωνήθηκε
σε σύσκεψη που πραγµατοποιήθηκε πολύ πρόσφατα, στις -/2-
2021, στην έδρα του ταµείου µεταξύ του ΤΕΘΑ, δηλαδή του Τα-
µείου Εθνικής Άµυνας και του Δήµου Χαϊδαρίου. 

Συµπερασµατικά, οι εκτάσεις εντός των οποίων υφίστανται
ενεργές στρατιωτικές εγκαταστάσεις, δεν δύνανται και βάσει
νόµου να συµπεριλαµβάνονται σε οποιονδήποτε σχεδιασµό των
οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης για την οργάνωση χώρων
ανάπτυξης πρασίνου, κ.λπ..

Όσον αφορά, όµως, τα εξήντα έξι στρέµµατα που έχει αιτηθεί
ο δήµος Χαϊδαρίου να του παραχωρηθούν, το ΤΕΘΑ συνεργάζε-
ται µε τον δήµο αρκετά στενά, µε σκοπό να διερευνηθεί ο τρόπος
ικανοποίησης αυτού του αιτήµατος, εντός βέβαια, του ισχύοντος
νοµικού πλαισίου, αφού διευθετηθούν πρώτα οι υφιστάµενες εκ-
κρεµότητες από τον δήµο, που αφορούν, µεταξύ άλλων και σε
κάποιες αυθαίρετες ενέργειες, δηλαδή υπέρβαση των ορίων των
εκτάσεων που του έχουν ήδη παραχωρηθεί και αφετέρου στη
διόρθωση των εσφαλµένων εγγραφών στο Κτηµατολόγιο όσον
αφορά σε κυριότητα εκτάσεων του στρατοπέδου «Καραϊσκάκη»,
που ενώ αποτελούν ιδιοκτησία του ΤΕΘΑ, δηλώθηκαν από τον
δήµο Χαϊδαρίου ως ιδιοκτησία του.

Εµείς καλόπιστα προσερχόµεθα, προκειµένου να ικανοποι-
ήσουµε αυτό το αίτηµα, παρά τα προβληµατάκια που προανέ-
φερα. Μέχρι σήµερα αναµένεται η σχετική απάντηση του δήµου,
καθώς και οι ενέργειές του για τη διευθέτηση των προαναφερό-
µενων εκκρεµοτήτων είτε σε αυτό που έχει να κάνει µε την κατα-
πάτηση από µέρους του δήµου κάποιων εκτάσεων µε την
εσφαλµένη δήλωση αυτών στο Κτηµατολόγιο, αλλά και µε την
σύνταξη όλων αυτών των σχετικών µελετών και των ενεργειών
που αυτές συνεπάγονται, ώστε να βελτιωθούν οι προϋποθέσεις
ασφαλείας, που ακριβώς θα επιτρέψουν την πρόσβαση αφενός
στο Μπλοκ 15, αφετέρου στο τµήµα που πραγµατικά παραχω-
ρείται από το ΤΕΘΑ.

Εποµένως, έχουν προχωρήσει κάπως οι ενέργειες. Έχει εµ-
πλακεί ο δήµος σε σειρά συνεννοήσεων µε το Ταµείο Εθνικής
Άµυνας και αναµένουµε κάποια πρόοδο σύντοµα επί όλων
αυτών.

Τα υπόλοιπα θα τα αναπτύξω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι λίγο δύσκολο για εµένα να καταλάβω

πώς γίνεται να λέτε ότι υπάρχει µια καταπάτηση εκ µέρους του
Δήµου Χαϊδαρίου κάποιας έκτασης στο Κτηµατολόγιο όσον
αφορά τα στρατόπεδα Χαϊδαρίου και ότι η διόρθωση αυτής της
καταπάτησης είναι η προϋπόθεση για οποιαδήποτε άλλη συζή-
τηση για τα εξήντα έξι στρέµµατα του πρασίνου. 

Πραγµατικά, δεν καταλαβαίνω. Δεν µιλάµε για δύο αντίπαλες
οµάδες εδώ. Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, η άποψη του ΤΕΘΑ είναι ότι
υπάρχει µια καταπάτηση. Ακόµα και αν τη δεχτούµε, αφορά µια
ελάχιστη έκταση. Το να µπαίνει σαν προϋπόθεση να παραιτηθεί
των διεκδικήσεών του γι’ αυτήν την έκταση ο δήµος για να συζη-
τήσει το ΤΕΘΑ εάν θα του δώσει τα εξήντα έξι στρέµµατα πρα-
σίνου, νοµίζω ότι πραγµατικά, ανήκει σε άλλες εποχές και άλλες
νοοτροπίες.  Φαίνεται να υπάρχει µια εµµονή εκ µέρους των αν-
θρώπων που διαχειρίζονται το ζήτηµα αυτό στο ΤΕΘΑ και νοµίζω
ότι καλό είναι να το κοιτάξετε, για να µην εκτίθεστε και εσείς
χωρίς λόγο. 

Τώρα, κατ’αρχήν να ξεκαθαρίσω ότι εµείς µε αυτήν την ερώ-
τηση δεν σας ζητάµε να παραιτηθείτε από τα στρατόπεδα αυτά
και να κλείσουν τα στρατόπεδα. 

Σας ζητάµε, βέβαια, και σας ζητώ προσωπικά να µην υπάρχουν
ενεργά στρατόπεδα και σκοπευτήρια µέσα στον αστικό ιστό.
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Αυτό είναι ξεκάθαρο. Το ότι πρέπει να υπάρξει ένα χρονοδιά-
γραµµα όπου όλα αυτά θα αποµακρυνθούν εκτός του αστικού
ιστού, αυτό είναι προφανές. Όµως, δεν σας ζητάµε αυτήν τη
στιγµή µε αυτή την ερώτηση να κάνετε αυτό. Εγώ προσωπικά,
σάς ζητώ να βάλετε ένα χρονοδιάγραµµα που αυτά τα στρατό-
πεδα θα µετακινηθούν σε πιο ασφαλείς για τους πολίτες -για
πολλούς λόγους ασφαλείς, όπως καταλαβαίνετε- περιοχές.

Οπότε, ζητάµε τους χώρους, που στην πράξη δεν χρησιµο-
ποιούνται. Ζητάµε τη δασική έκταση, που στην πράξη δεν χρησι-
µοποιείται. Ζητάµε τα εξήντα έξι στρέµµατα και βέβαια, να
προχωρήσει επιτέλους το θέµα που χρονίζει για το Μπλοκ 15, να
γίνει αυτό το Μουσείο Εθνικής Αντίστασης, να αποδοθεί στην το-
πική κοινωνία. Να γίνει αυτός ο χώρος -αν θέλετε, αυτό τιµά και
το δικό σας Υπουργείο- ένα κοµµάτι τελικά του µεγάλου αρχαι-
οελληνικού περιπάτου, του ιστορικού και φυσικού περιπάτου των
στενών του Δαφνίου, που µπορεί να συνδυάζουν το Μπλοκ 15 µε
τον Κήπο Διοµήδους, µε τη Μονή Δαφνίου, µε τα τµήµατα της
Ιεράς Οδού που έχουν αποµείνει, αλλά και µε τον ναό της Αφρο-
δίτης έως τη λίµνη Κουµουνδούρου, επίσης ένα ζήτηµα που
έχουµε συζητήσει πρόσφατα. 

Ευχαριστώ πολύ και ελπίζω πραγµατικά, να λυθεί το πρόβληµα
µε το ΤΕΘΑ, γιατί νοµίζω ότι υπάρχει µια εµµονή εκεί. Δεν είναι
ουσίας, αλλά σας εκθέτει και καθυστερεί µια παραχώρηση, που
µπορεί να ωφελήσει πάρα πολύ την κοινωνία και τη σχέση της
κοινωνίας µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε  Αρσένη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αρσένη, νοµίζω ότι συµφωνούµε σε κάποια σηµεία. Αµ-

φότεροι καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει θεσµικό πλαίσιο για την πα-
ραχώρηση εκτάσεων των Ενόπλων Δυνάµεων. Εµείς ως θεµατο-
φύλακες, αν θέλετε, της προστασίας της ακίνητης περιουσίας
αυτών, ασφαλώς και πρέπει να το τηρήσουµε. Είµαι σίγουρος ότι
συµφωνείτε και σε αυτό. 

Το δεύτερο είναι ότι είτε υπάρχει είτε δεν υπάρχει καταπά-
τηση, κατά την άποψή του ΤΕΘΑ, της έκτασης αυτής από τον
δήµο, το ΤΕΘΑ εντούτοις συζητάει την παραχώρηση καλή τη πί-
στει και απλά βάζει κάποιες προϋποθέσεις υπό τη συνδροµή των
οποίων αυτή η παραχώρηση θα µπορούσε να λάβει χώρα. 

Το Υπουργείο δια του ΤΕΘΑ µάλιστα, έχει διαχρονικά σταθεί
αρωγός, στηρίζοντας την τοπική κοινωνία του Χαϊδαρίου. Κατ’
επανάληψη έχει ικανοποιήσει αιτήµατα του δήµου για παραχώ-
ρηση τµηµάτων από το «στρατόπεδο Καραϊσκάκη Α’», τα οποία
το ΓΕΣ πρώτα αποδέσµευσε επιχειρησιακά και έτσι σταδιακά,
έχουν αποδεσµευθεί τα παρακάτω: Είκοσι εννιά περίπου στρέµ-
µατα το 1984 παραχωρήθηκαν τότε στη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού του Υπουργείου Προεδρίας για την ανέγερση αθλητικών
εγκαταστάσεων. Άλλα δεκατρία στρέµµατα το 1995 στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών για τη διάνοιξη οδού. Άλλα πενήντα στρέµµατα
το 1997 στο Υπουργείο Οικονοµικών υπέρ του Οργανισµού Ρυθ-
µιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας για δη-
µιουργία χώρου πολιτιστικών δραστηριοτήτων, πρασίνου και
αναψυχής. Άλλα πενήντα στρέµµατα το 2005 πάλι στο Υπουργείο
Οικονοµικών υπέρ του Δήµου Χαϊδαρίου για τη δηµιουργία Πάρ-

κου Ιστορικής Μνήµης και Σύγχρονης Περιβαλλοντικής Δηµιουρ-
γίας. 

Εποµένως, προκύπτει, νοµίζω κατά τρόπο προφανή, ότι για
εκτάσεις µη επιχειρησιακά αναγκαίες, το Υπουργείο είναι έτοιµο
να συνεργαστεί µε τον δήµο και άλλους φορείς για την αξιοποί-
ησή τους, προς όφελος της τοπικής κοινωνίας, φυσικά. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς αναµένουµε τις προτάσεις του
δήµου µετά τη σύσκεψη της 9ης Φεβρουαρίου, να εκδηλωθούν
δηλαδή πρωτοβουλίες εκ µέρους του δήµου για να δούµε σε ποι-
ους τοµείς µπορούµε να συµφωνήσουµε, πάντοτε όµως εντός
των θεσµικών ορίων. Η πρόθεση είναι να υπάρξει συνδροµή της
τοπικής κοινωνίας µε κάποια παραχώρηση εκτάσεων, όχι όµως
κατά παράβαση του θεσµικού πλαισίου. 

‘Οσον αφορά το γεγονός ότι τόσο το Μπλοκ 15 είναι προσβά-
σιµο, πλην όµως προκειµένου να δηµιουργηθεί ο δρόµος θα περ-
νάει µέσα από το υπόλοιπο ενεργό στρατόπεδο, θα πρέπει να
υπάρχουν κάποιες προδιαγραφές ασφαλείας που πρέπει να συµ-
φωνηθούν και να υλοποιηθούν µε πρωτοβουλία και δαπάνες του
δήµου και αφετέρου το ότι υπάρχει πρόσβαση στο πεδίο βολής
σε σκοπευτικούς συλλόγους, σε στοιχεία της τοπικής κοινωνίας
που έρχονται και κάνουν χρήση -πολύς κόσµος πραγµατικά- των
ευχερειών του πεδίου βολής, όλα αυτά δείχνουν ότι υπάρχει µια
ενεργός και ωφέλιµη, αν θέλετε, προς τον δήµο σχέση µε την το-
πική κοινωνία. 

Νοµίζω ότι υπάρχει κάθε περιθώριο αυτό να επεκταθεί, όµως
πάντα - επαναλαµβάνω και µ’ αυτό κλείνω- εντός του υπάρχοντος
αυτού θεσµικού πλαισίου. Νοµίζω ότι αυτό είναι µία προϋπόθεση,
την οποία όλοι δεχόµαστε ότι πρέπει να ικανοποιηθεί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ και τους δύο. Καλή συνέχεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.02’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Τρίτη 30 Μαρτίου 2021 και ώρα 09:00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση και λήψη από-
φασης επί της υπ’ αριθµόν 1782/09-03-2021 προτάσεως που κα-
τέθεσαν τριάντα (30) Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, για τη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτι-
κής Επιτροπής προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης,  σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 παρ. 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ.
του Κανονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.3126/2003 περί
της «Ποινικής Ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύουν, σχετικά
µε τη διερεύνηση των κάτωθι αδικηµάτων που τυχόν έχουν τελε-
σθεί από τον πρώην Υπουργό Επικρατείας από 23-09-2015 έως
05-11-2016 και εν συνεχεία Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινω-
νιών και Ενηµέρωσης έως τις 09-07-2019, κ. Νικόλαο Παππά κατά
την άσκηση των καθηκόντων του: 1) Δωροληψία πολιτικού αξιω-
µατούχου κατά συρροή και κατ’ εξακολούθηση (αρ. 159 ΠΚ) και
2) Παράβαση Καθήκοντος κατά συρροή και κατ’ εξακολούθηση
(ΠΚ 259), σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στην πρόταση, σύµ-
φωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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